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Förord 

Det första allmänna svenska läraremötet hölls i Stockholm i juni 
1849. Berättelsen från detta möte är en viktig och ofta använd källa, 
när det gäller att få reda på de skolproblem som vid denna tid var 
de mest brännande inom skolkretsar och hur lärarna själ va ställde 
sig till dem. När man velat f()lja upp lärardebatten under de följande 
för skolan så skickelsedigra åren har man stött på stora svårigheter. 
Nya läraremöten ägde visserligen rum 1852, 1854 och 1863, de två 
första i Stockholm, det sista i Göteborg, men några tryckta redo
görelser för dessa finns icke. Först från det femte mötet, i Stockholm 
1866, föreligger en tryckt berättelse. I denna, närmare bestämt i 
Bil. C., lämnas en redogörelse för de olyckliga omständigheter, som 
omöjliggjort utgivandet av en berättelse över Göteborgsmötet. Från 
Kungl. Biblioteket har jag fått uppgift om att där icke finns något 
tryck från ifrågavarande möten. 

Förhandlingarna vid andra, tredje och fjärde mötena avsatte natur
ligtvis spår i dagspressen. Den enda som, mig veterligt, utnyttjat tid
ningarnas mötesreferat är O. Wennås, som i sin avhandling Striden 
om latinväldet använt Aftonbladets referat av stockholmsmötena 
för att belysa sitt tema. 

Sab1aden av berättelser för dessa tre möten är synnerligen beklag
lig. Mitten av 1800-talet var det betydelsefullaste skedet under hela 
seklet, när det gällde läroverkens utveckling. 1849 års cirkulär, som 
resulterade i kaos, det misslyckade försöket med 1856 års skolstadga, 
inrättande av realläroverken 1858, 1859 års stadga, och "avskaffan
det av studentexamen" i början av 1860-talet var åtgärder som i 
allra högsta grad påverkade arbetet i skolorna. Lärarnas reaktioner 
kom naturligen till uttryck just på lärarmötena, men man har hittills 
knappast haft möjlighet att taga kännedom om dem. 

Vid ett besök i Nya Elementars arkiv - skolan hette förut Nya 
elementarskolan i Stockholm och är alltså den skola, som började 
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sin verksamhet hösten 1828 på i'nitiativ av den s. k. stora uppfast
rin skammissionen - fann jag en Uartorig med påskrift: "Lärarmöte't 
Ber:ttelser och protokoll 1852, 1854." En närmare undersökning av 
kartongen visade, att den innehöll fyra buntar papper, varje bunt 
inom sitt omslag. Omslagen är påtecknade: · 

1. "Berättelse om Andra Allmänna Svenska Läraremötet 1852. 
(Allmänna Sammankomster.)" 

2. "Berättelse om Andra Allmänna Svenska Läraremötet 1852 
(Afdelningen för Elementar-skolväsendet.)" ', · 

3. "Protokoller vid tredje allmänna Svenska Läraremötet år 1854. 
Allmänna Sammankomster." 

4. "Bilagor till P rotakollerna vid tredje allmänna Svenska Lärare-
mötet år 1854." . 

I den bunt som här fått nr 1 sammanhålles bladen av två gröna 
snoddar, som trätts genom samtliga paper. Bland dessa finns ett 12-
sidigt tryckt häfte som innehåller "Stadgar för det andra allmänna 
läraremötet. Juni 1852" och "Frågor föreslagna till öfverläggiling 
vid Läraremötet i Stockholm Juni 1852." Innehållet i häftet, som är 
tryckt i Stockholm av P. A. Norstedt och Söner, har it1tagits här 
c:1ligt de anvisningar, soni' finns · i manuskriptet till berättelsen över 
mötet. Inom omslaget till bunt nr 1 ligger ytterligare en bunt papper 
inom ett eget omslag med påskriften "Protokoll för Allmän. Möt. 
den 22 juni". Dessa papper har emellertid inte med det andra mötet 
att göra utan är kladdanteckningar rörande sista mötesdagen ·av det 
tredje mötet. 

Inom omslaget till bunt ilr 2 sammanhölls papperen från början 
av två likadana snoddar som i bunt nr 1; den ena av dessa hade dock 
gått av. 

I de återstående två buntarna ligga papperen lösa men i ordning. I 
bunc nr 4 finnes inlagt ett tryckt häfte med rubriken "Plan för tredje 
allmänna sveska läraremötet. J u ni 1854." Vilket även innehåller 
"Frågor föreslagne till öfverläggning vid · tredje allmänna svenska 
läraremötet. Juni 1854." Det är tryckt i Stockholm 1854 av C. M,. 
Thimgren och är här placerat som inledning till pro:okollen fdn 
1854 års möte: ..,_ 

Man kan fråga sig, varpå det kan bero att dessa protokoll blivit 
liggande i Nya elementarskolans arkiv. Det förefaller naturligt att 
gissa på att detta sammånhänger med att de två rektorerna Svedbom 
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och Siljeström spelade så framträdande roller i tidens pedagogiska 
liv. Den senare efterträdde den förre som rektor vid Nya elementar
skolan 1856. 

Vid utgivningen har stavning och interpunktion, understrykningar 
m. m. bibehållits sådan de är i manuskripten. Den stora bristen på 
konsekvens i dessa hänseenden är alltså originalen:;. Möjligen har det 
varit de den gången ansvarigas mening att före tryckningen norma
lisera stavningen och användningen av stor bokstav. Största delen 
av mötesberättelsen för 1852 års möte förefaller emellertid slutgiltigt 
färdigställd. På några ställen har man dock icke kommit fram till en 
definitiv formulering. Där två olika formuleringar finns ha båda 
medtagits. Manuskripten är för det mesta lätta att läsa men på några 
enstaka ställen har papperet blivit så förstört att skriften ej går att 
rekonstruera. 

Då det förefaller att vara av stort intresse att få någorlunda full
ständiga redogörelser för dessa tre möten har jag gått till samtida 
tidningar och tidskrifter och därvid funnit följande. 

Protokoll över folkskaleavdelningens förhandlingar vid 1852 års 
möte trycktes i Triaden, Tidning för Kyrkomusikens och Folksko
lans Vänner, men detta skedde först år 1854 i numren för den 2 och 
den 22 september. Detta har intagits här och därmed har berättelsen 
över 1852 års möte blivit fullständig. 

För 1854 års mötes allmänna förhandlingar föreligger, som ovan 
nämnts, ett fullständigt protokoll. För att få redogörelser för elemen
taravdelningens och folkskoleavdelningens förhandlingar har jag gått 
till" de dagliga stockholmstidningarnas referat. Jag har använt Afton
bladets (AB) referat, som finns i numren för den 19-27 juni. Att 
jag använt AB beror bl. a. på att Svedbom var delägare i tidningen; 
han blev dess redaktör 1856. Referaten är vad elementaravdelningens 
förhandlingar beträffar mycket utförliga och uppställda som dis
kussio-nsprotokoll. Om folkskoleavdelningens arbete finns däremot 
endast ytterst knapphändiga uppgifter i AB; tidningen lovar dock 
att inom kort återkomma med en översikt över förhandlingarna . 
Någon sådan förekommer dock icke före den 1 oktober, och efter 
denna tid torde saken ha förlorat sin aktualitet. I Triaden finns mot
svarande uppgift: de lovar att återkomma med en redogörelse för 
folkskaleavdelningens diskussioner, men när tidningen lades ned år 
1856 hade detta löfte icke infriats. Genomgång av andra tidningar 
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och tidskrifter från denna tid. har icke givit något egentligt resultat. 
Jag har därför nöjt mig med att sammanställ~ några notiser ur 
Svenska Tidningen och ur Stockholms Dagblad, vilka ger konturerna 

av fö rhandlingarna. 
Det fjärde allmänna mötet var i själva verket ett läroverkslärar-

möte; den sektionsuppdelning som gjordes där, gjordes efter ämnen, 
icke efter skolformer. Folkskolans lärare hade börjat hålla sina egna 
möten. Det tredje av dessa ägde rum i Göteborg några veckor efter 
Järoverkslärarmötet. I Göteborgs Handels- och Sjöfartstidning (GHT) 
har mycken uppmärksamhet ägnats åt läroverkslärarmötet - S. A. 
H edlund var en framträdande deltagare i detsamma - och det är 
denna tidnings referat som jag använt. Referaten finns i GHT:s 
nummer för den 15-22 juni 1863. 

Där tidningsreferaten använts har tidningstexten följts ordagrant. 
Uppenbara tryckfel har dock rättats. Vid vissa tillfällen, t. ex. då 
tidningarna har extra text, som har med det förhållandet att göra att 
referatet är uppdelat på flera olika nummer av tidningen, har bitar 
av texten uteslutits. Där jag varit nödsakad att för sammanhangets 
skull skjuta in några ord har dessa placerats inom / /. Samma beteck
ning har jag använt, när sidahänvisningar e. dyl. insatts av mig. 

Redogörelsen för 1852 års möte har kompletterats med en delta
garefö rteckning, som fanns i AB :s nummer för den 22 juni. Delta
gareförteckningarna för de andra mötena kommer från AB resp. 
GHT. Jag har gjort den ändringen i tidningarnas listor att jag ordnat 
deltagarna i bokstavsordning. Stavningen av titlar och orter är 
originalens. 

Utgivandet av dessa Berättelser har möjliggjorts genom anslag 
från Statens råd för samhällsforskning. Till redaktören för Årsböc
ker i svensk undervisningshistoria:· fil. dr Gustaf Kaleen, framför 
jab mitt hjärtliga tack för intresserad hjälp. Likaså framför jag mitt 
tack till byråchefen-Otto Vinell, som hjälpt mig vid kollationeringen 
av avskrifterna av pr.otokollen. 

S. Åstrand 
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Berättelse om Andra Allmänna Svenska Läraremötet 
' hållet i Stockholm i Juni 1852. · · 

I följd af en genom allmänna tidningarne kungjord, af Pedagogiska 
Föreningen i Stockholm utfärdad inbjudning till ett nytt Allmänt 
Svenskt Läraremöte i hufvudstaden, hade under loppet af d. 17 och 
18 juni 1852 ett större antal offentlige lärare, skolföreståndare och 
andra aktade män anmält sig1) till deltagande i ett gådant möte. 
: En del af Rikss~åndens samlingsrum i Riksens Ständers hus hade 
äfven nu, i likhet med hvad vid Läraremötet år 1849 ägt rum, benäget 
blifvit uplåtna till begagnande vid Mötets sammankomster. 

Lördagen2) d. 18 juni kl 1;2 7 på aftonen sammanträdde Mötets 
medlemmar i nyssnämnde lokal till en 

Förberedande Sammankomst 

h varvid följande förhandlingar ägde. rum: 
1 :o Deltagarne i Mötet helsades välkomne af Hr. Rektor Sved

bom, hvilken i egenskap af ordförande i den komite, som haft 
sig Mötets förberedande uppdraget, ledde förhandlingame 
under denna sammankomst. 

2:o Ordför~nd~n redogjorde fö~ de åtgärder, som af Komiteen för 
Mötets beredande blifvit vidtagna. 

3 :o De stadgar, som varit gällande vid det föregående mötet, år 
.1849, antogos med några förändringar, vid§.§. 8, 11, 16-18, 
att gälla äfven för detta möte;3) hvilket därpå konstituerade 
sig såsom det Andt·a Allmänna Svenska LäYaYemötet. 

1 De anmäldes antal var d. 18 om aftonen 114, d. 22, mötets sista dag, 152 
·personer. 

2 /Felskrivning; skall vara Fredagen./ 
3 De Staågar, som sålunda blefvo gällande för ifrågavarande möte, äro intagna 

näst efter redogörelsen för denna sammankomst, sid. 9. 
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4 :o Val af Förste och Andre Ordförande anställdes med slutna s ~d
lar. Till den första ordförande-platsen erhöll Professorn vid 
Upsala universitet Hr. F. F. Carlson de flesta rö: terna; och 
beslöts, att Professor Carlson, hvilken före omröstningens 
anställande lemnat sammankomsten, skulle genom en deputa
tion om detta val underrättas . Till den andra ordförande
platsen erhöll Rektorn vid Nya Elementarskolan i Stockholm 
Hr. P. E. Svedbom de flesta rösterna; men som Hr. Svedbom 
afsade sig denna befattning, anmodades Lektorn vid Stock
holms gymnasium Hr. G. R. Rabe, hvilken var den sistnämnde 
närmast i röstantal, att befattningen sig åtaga, hvartill Herr 
Rabe förklarade sig villig. 

5 :o Nästa Allmänna Sammankomst utsattes till följande dagen 
d. 19, kl. 8 f. m. 

De vid denna Sammankomst antagne 
"Stadgar 

för det Andra 
Allmänna Svenska Läraremötet 

Juni 1852." 
äro af följande lydelse: 

§ l. 
Mötet har" till ändamål att befrämja skolväsendetJ bästa inom 

fäderneslandet genom personlig bekantskap emellan dess vårdare 
samt ömsesidig meddelning af deras erfarenhet och åsigter rörande 
upfo :> tran och undervisning samt därmed sammanhängande veten
skc..per . 

§ 2. 
Till deltagande i mötet äro berättigade: föreståndare och lärare 

vid högre och lägre, vare sig offentliga eller enskilta, undervisnings
verk, ledamöter af skolstyrelser samt andre män, som åt de i före
gående§ omförmälde ämnen ägnat nit och .forskning. 

För åhörare lemnas tillträde t ill mötets förhandlingar, så långt 
utrymmet medgifver. 
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§ 3. 

Vid inskrifning till ledamot erlägges en inträdesafgift af l r :dr 
16 sk. b :ko, h varefter inträdeskort meddelas. Denna af gift ka;1 
genom mötets beslut ökas, likväl högst till dubbla beloppet. 

Åhörare erhålla särskilta inträdeskort utan afgift. 

§ 4. 

Vid mötets sammankomster eger hvarje ledamot rätt att begära 
ordet samt deltaga i öfverläggningar och beslut. 

§ 5. 

Vid omröstningar bestämmes utgången genom enkel pluralitet. I 
händelse af lika röstantal är ordförandens röst afgörande. 

§ 6. 

Omröstningssättet bestämmes af Ordföranden; dock må icke, vid 
valförrättningar, omröstning med slutna sedlar förvägras, om minst 
trenne ledamöter en sådan påyrka. 

§ 7. 
Mötet vara minst 3 :n e dagar, men kan förlängas genom leda

mötemas beslut. 

§ 8. 

Ledamöterna samlas på bestämda tider till allmän sammankomst 
och vid andra bestämda tider på afdelningar. Dessa skola vara minst 
tvenne, näml. en för folk-skolväsendet och en för elementar-skol
väsendet; dock kunna äfven andra afdelningar, der så behöfligt 
synes, föreslås och beslutas. 

§ 9. 

Förhandlingarna vid mötet utgöras dels af föredrag, dels af öfver
läggningar. Amnena för föredrag anmälas förut hos bestyrelsen. 
Föremålen för öfverläggning äro dels de ämnen, som blifvit i före
drag afhandlade, dels frågor, hvilka af bestyrelsen blifvit på förhand 
uppsatte eller ock af ledamöterna under mötet väckas, hvilka senare, 
skriftligen upptecknade, öfverlemnas till ordföranden, men upp-

10 

tagas icke till öfverläggning förr, än de uti programmet framstäida 
frågor blifvit afgjorda, så framt icke mötet eller afdelningen derom 

annorlunda beslutar. 

§ 10. 

Till beredning af ärende, som mötet eller afdelningen anser vara af 
beskaffenhet att icke genast kunna afgöras, bildas en komite af 5 
personer på det sätt, att ordföranden utser trenne ledamöter, och 
dessa sedan bland sig upptaga tvenne andra. Denna komite väljer 
inom sig sin ordförande, hvilken i allmän sammankom~t eller veder
börande afdelning komitens utlåtande afgifver. 

§ 11. 

Mötets bestyrelse utgöres af en förste och en andre ordförande, 
samt af en sekreterare och en skattmästare, hvilka utses på det sätt 
i § 18 stadgas. Denna bestyrelse eger att tillkalla de biträden, som 
dessutom kunna erfordras. 

s 12. 

Förste ordföranden leder förhandlingarna vid de allmänna sam
mankomsterna, bestämmer den ordning, i hvilken ärendena skola 
föredragas, gifver ordet, gör propositioner, uttalar resultatet af om
röstningarne samt öppnar och upplöser sammankomsterna. 

§ 13. 

Andre ordföranden biträder den förste samt öfvertager ordförande
skapet, då denne är hindrad. 

§ 14. 

sekreteraren förer protokollet vid de allmänna ~ammankomsterna 
samt besörjer expeditionerna och en berättelse om rriötet. 

§ 15. 

skattmästaren förer förteckning öfver ledamöterna, emottager 
inflytande medel, bestrider utgifterna enligt bestyrelsens anordning 
och aflägger räkenskap inför bestyrelsens öfrige ledamöter efter 
mötets slut. 
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§ 16. 
För hvarje afdelning väljes af dess ledamöter, vid första samman

trädet, en förste och en andre ordförande. Dessa utse sedan sina 
biträden. Hvarje afdelning väljer dessutom en referent, som vid all
män sammankomst i korthet redogör för de förhandlingar, som inom 
afdelningen egt rum. För övrigt gäller om ordningen och förhand
lingarnas gång inom afdelningen väsentligen detsamma, som ofvan 
stadgadt är rörande allmän sammankomst. 

§ 17. 
Scdan vid ett möte beslut blifvit fattadt, att nytt möte bör anstäl

las, bestämmes tid och ställe för detsamma, när frågan derom förut 
blifvit beredd på sätt § l O innehåller. Derefter anställes val af en 
komite, bestående af fem ledamöter jemte tvenne suppleanter, wm 
äro boende på den ort, der mötet kommer att hållas, hvilken det 
åligger att senast 3 :ne månader före den dag, då mötet bör samman
träda, utfärda kallelse till det blifvande mötet äfvensom att i öfrigt 
besörja alla för mötets beredande, före dess sammanträde, erforder
liga åtgärder. Afgår suppleant, välja komiterade ny i hans ställe. 

§ 18. 
När möte sammanträdt, väljas tvenne ordförande för mötet bland 

tillstädeskomna ledamöter. Komiterade utse sinsemellan en till skatt
mä~tare, hvarefter de båda ordförande och skattmästaren utse sekre
terare. De sålunda valde utgöra, på sätt i §§ 11-15 säges, mötets 
bestyrelse, h vilken eger att beGörja alla för . det mötet erforderliga 
åtgärder, ehvad r.essa påkallas under eller efter detsamma. 

Lördagen d. 19 juni, kl. 8 f. m. samlades Mötet åter. 
Sammankomsten öppnades med ett kort helsningstal af Hr. Pro
fessor Carlson, som antagit kallelsen att vara Mötets Förste Ord
förande. 
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Därefter vidtogos följande åtgärder: 
1 :o Arbetsordningen fastställdes tills vidare i enlighet med För

beredande Komiteens förslag, sålunda, att sammanträden på 
afdelningar skulle äga rum kl. 8-12 f. m., samt därefter 
allmän sammankomst kl. Y2 1-% 3 e. m., såväl denna dag, 
som Måndagen och Tisdagen d. 21 och 22. 

2:o De af Förberedande Komiteen föreslagna "Frågor"1) antogos 
till öfverläggningsämnen, så vida tiden medgåfve o:::h efter 
skeende urval, samt utan hinder för andra frågors väckande i 
den ordning Mötets Stadgar, § 91), föreskrifva. 

3 :o Tillkännagafs, att på sätt Mötets Stadgar, § 182), föreskrifva, 
blifvit utsedde till skattmästare Herr Rektor Svedbom och till 
Selereterare Lektorn vid Stockholms gymnasium ]. l. Elfving, 
samt att nämde ledamöter sig dessa befattningar åtagit. 

4 :o Mötet fördelade sig på tvänne af delningar, en för Folkskole
väsendet och en för Elementarundervisn!1zgen i allmänhet. 

De här ofvan i mom. 2. omnämnda "Frågor" voro följande: 

FRÅGOR 
föreslagna till öfverläggning vid Läraremötet 

i Stockholm Juni 1852. 

I. 
Allmänna Frågor. 

1. Bör folkskolan i vårt land anses såsom en ifrån det öfriga under
visningsväsendet helt och hållet afskild undervisningsanstalt, eller 
bör hon, vare sig i allmänhet eller åtminstone i de städer i synnerhet, 
hvarest högre undervisningsverk finnas, ordnas i något sammanhang 
med dessa så, att lärjungarne med fördel må kunna begagna den förra 
såsom förberedelse till den senare? Möta för närvarande några hinder 
verkställigheten häraf? Och i sådant fall, huru skola de kunna 
undanröjas? 

2. Ar det vid vår uppfostran, den enskilta såväl som dea offent
liga, i allmänhet tillräckligt sörjdt derför, .att den andliga utveck
lingen icke må ensidigt framdrifvas på bekostnad af den kroppsliga 
och af ungdomens framtida duglighet äfven till kroppsligt arbete 
och praktisk verksamhet? Om så icke är, hvad kan och bör göras för 
att förekomma själskrafternas onaturliga öfveransträngning och det 
missförhållande i bildningen, som deraf härflyter? 

1 Se nedan. 
2 Se sid. 10 
3 Se sid . 12 
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/' 3. Motsvara de uppfostrings- och undervisnings-anstalter för 
qvinnan, som finnas i vårt land, de behof och ändamål, som med 
sådana anstalter böra afses? 

4. Ar qvinnan af naturen mindre skicklig och lämplig än mannen 
att meddela barnaundervisning? eller vore det önskvärdt, att frun
timmer, som ådagalagt sig ega dertill erforderliga egenskaper, äfven 
vunne tillträde till lärarebefattningar i skolorna? Och i sådant fall 
till hvilka? och under hvilka vilkor? 

5. Har den föreskrift, sbm innehålles uti Kong!. Folkskolestadgan 
§. 12 mo m. 11) angående d~ af Församlingarne valda skolstyrelsernas 
åligganden i afseende på de enskilta skolorna vunnit någon allmän
nare tillämpning? Om så är, har man ansett detta stadgande blott 
gälla småbarnskolor och sådana enskilta skolor, som meddela en 
emot folkskolans plan svarande undervisning, eller har man ansett 
det gälla alla enskilta läroanstalter, så högre som lägre? Och har 
erfarenheten gifvit någon ledning för bedömandet af ändamålsenlig
hetei1 eller tillräckligheten af ifrågavarande stadgande? 

6. Vore det önskvärdt, att en öfverstyrelse för Sverges undervis-
. ningsväsende af deruti erfarne och kunnige män blefve inrättad? Om 

så är, hvilketdera vore att föredraga, antingen att denna styrelse 
inrättades enligt det af Revisionen öfver Rikets elementarläroverk 
år 184 3 afgifna underdåniga förslag, såsom en af delning af Kong!. 
Ecklesiastik-departementet med egen byråchef, eller enligt det år 
1847 af dåvarande chefen för detta departement framstäida förslag, 
såsom en särskilt kollegialt sammansatt centralstyrelse? 

f 7. Bör mera försigkomne lärjungars användande såsom undervi
sare för mindre försigkomne blott och bart anses såsom en nödhjelp 
vid undervisningen, eller är det att anse såsom ett verkligt uppfost
ringsmedel? 

8. I hvilket förhållande står skolan till tidsbildningen? Och i hvad 
mån och på hvad sätt kan hon inverka på densamma, så att hon 
vinner både inflytande och förtroende? 

1 "tlnskar någon inrätta enskilt skola till undervisnings meddelande åt dem, som 
deraf vilja sig begagna, göre anmälan derom hos distriktets skolstyrelse, hvilken 
icke eger förvägra skolans inrättande, så framt personen är välfrejdad och be
finnes ega den skicklighet, som för undervisnings meddelande erfordras; börande 
dock en sådan skola, hvad undervisning och ordning angår, stå under skolsty
relsens inseende." 

'14 

II. 

Folkskolan. 

9. Hvilka äro för närvarande de förnämsta hinder, hvilka för 
folkskolan försvåra möjligheten att uppfylla sin bestämmelse? Ligga 
dessa hinder inom eller utom skolan? Och huru skola de öfvervinnas? 

1 o. Om folkskolan hittills vare sig i allmänhet eller i enskilta fall 
icke lyckats tillvinna sig folkets förtroende, uti hvilka omständig
heter bör orsaken till ett sådant förhållande sökas? 

11 . Bör och kan småbarnskolan, utan att skada, träda utom grän
sen för sin egentliga verksamhet, att ömt vårda barnen, vänja dem 
vid ordning och lydnad, öppna för dem tillfälle till oskyldig le:c, 
samt genom förevisning och samtal förbereda deras första begrepps

utveckling m.m.? 
12. Bör söndagsskolan vara en fortsättningsskola, der folkskolan 

slutar, och bör i den anställas repitition av alla folkskolans vigtigare 
ämnen? eller bör religions-undervisningen der vara enda föremålet 
och så stäld, att den icke blott förbereder för nattvardsläsningen, 
utan ock hos de redan konfirmerade åvägabringar vidare religiö> 
utveckling? 

13. Bör den högre religions-undervisningen i söndagsskolan i all
mänhet hos oss öfverlemnas åt någon annan än presterskapet? 

14. Kunna de nuvarande folkskolehusen, med deras yttre och inre 
tillbehör, i allmänhet anses uppfylla billiga fordringar, ej mindre i 
afseende på barnens kroppsliga helsa, än med afseende på undervis
ningen och skolsederna? Hvad kan göras, för att verka till förbätt
ringar i dessa hänseenden? 

15. Hvad är det minimum af undervisningsmedel, som bör finnas 
i varje folkskola? 

16. Kan folkskolan anses göra nog för folkets bokliga bildning? 
Eller är det icke angeläget, att hon understödjes af sockenbiblioteker? 
och skulle ej sådana i sin ordning helsosamt återverka på sjelfva 
skolan? Om så är, genom h vilka medel skulle så beskaffade bibliote
ker lämpligast kunna tillvägabringas? 

17. Vore det af någon väsentlig vigt för folkskolan, att äfven 
de högre klasserna mera allmänt, än nu sker, ditskickade sina barn? 
Och om så är, huru skall detta kunna åstadkommas? 

18. Då folkskolläraren skall ensam meddela undervisning åt alla 
barnen i skolan, och denna är ordnad i trenne klasser (stafvare-, 
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minimi- och elit-klass), hvilka alla han har samtidigt närvarande i 
skolan, skall han åt någondera af dessa företrädesvis egna sin upp
märksamhet? 

19. Huru skall nödig undervisnin~ kunna beredas åt de många 
clöfstumma och blinda i landet, som icke kunna få plats vid det enda 
af staten för detta ändamål inrättade institutet? 

20. ·Då skolans af stånd .från hemmet på den svenska landsbygden 
ofta läg3cr ett så stort hin~er i vägen för en ordentlig skolgång, huru 
kan man undvika denna ~)ägenhet? Och hvad afseende förtjenar, ur 
denna o: h andra synpunber, Grdve Torsten Ru:lencchölds folk 
skoleplan? 

21. Hvilka delar af.·undervisningen böra och kunna öfvertagas av 
hemmet? hvilken plan bör följas vid undervisningsarbetets fördelning 
c:11ellan skolan o::h hemmet? Bör folkskolläraren anse sig berättigad 
att utöfva något inflytande på hemmet till åstadkommande af önsk
värd mdverkan, och hvilka medel stå honom härvid till buds? 

Y 22. Vore det önskvärdt, att, i sammanhang med en verksammare 
tillsyn öfvcr folkskolorna, äfven offentliga redogörelser och berät
telser om folkskaleväsendets utveckling inom fäderneslandet, af an
nat innehåll än blott och bart statistiskt, afgåfves och offentliggjor
des? Vore det af någon väsentlig vigt för folkskolans lyftning och 
för lifvandet af allmänhetens deltagande derför, att sådana berät
telser spriddes bland folket? 

23 . Ar ett sammansmältande af skolans med kyrkans s.k. lägre 
tjänstemän önskvärdt för annat ändamål än för "bättre utkomst"? 

24. På hvilka hufvudgrunder skulle en pensionsinrättning för ut
tjente folkskollärare ändamålsenligast böra grundas? 

25. Om med skäl klagas, att presterskapet står alltför mycket 
skiljdt från folkskolan, skulle ej den religiösa undervisningen kunna 
bilda en tjenlig föreningslänk? Och huru skulle detta låta sig göra? 

26. Emedan bibeln är hufvudkällan för kunskapen om vår heliga 
religion, borde man icke då vid religions-undervisningen i skolorna 
utgå endast från densamma och göra iniärandet och förklarandet af 
bibelspråk, såsom bevisningsställen · för religions-sanningarne, till 
hufvudföremål för denna undervisning? 
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27. Vo;·e det ändamålsenligt att, jemte den i skolan införda ka
tåe:;en, sätta i ha!1cl på lä rjungarne en särskilt bok, hvilken blott i 
bibelspråk innehölle alla religionslärarna, på det att dessa läror i 
bibelns kraft- o ::h ki:i. rn ~;Jrål~ redan tidigt måtte fäs t :l sig i barnens 
minne, och dera" unga hjertan uppvärmas o:h lifvas för Gud och 
religionen? 

28. Ar åskådningsmetoden vid undervisningen användbar på alla 
ämnen? Huru skall den då tillämpas vid kristendomsundervisningen? 

29. Aro bibeln o:.:h katekesen bmpliga läseböcker viq innanläs
ningsöfningarne? Och kan deras användande såsom såda~u anses på 
något vis gagneligt för befordrande af den religiö:;a bildningen? 

30. Har "ljudmetoden" vid den första unelervisningen i läsa blifvit 
använd vid någon svensk folkskola? Ar denna metod användbar uti 
en större läroanstalt, der en lärare skall samtidigt undervisa alla 
barnen? 

31. Ar det ändamålsenligt att i folkskolan företaga deklamations
och talöfningar? Och huru bör man i sådant fall dervid tillvägagå? 

32. I hvilket förhållande står linearteckning till den första under
visningen i skrifva? Och denna åter till den första språkundervis
ningen? 

33 . Lemnar den vanliga metoden vid undervisning i räkna rum 
för den tankeöfning, som dermed borde och kunde vara förbunden? 
Eller på hvad sätt åvägabringas en rätt praktisk såväl siffer- som 
hufvudräkning? 

34. Ar decimalräkningen en gren af aritmetiken, hvarpå vid folk 
undervisningen bör läggas någon synnerlig vigt? 

35. Bör undervisningen i naturkunnighet skötas efter en för alla 
skolor i riket gemensam lärobok? Eller bör icke fastmer denna un
dervisning grunda sig på och utgå ifrån de för hvarje ort egendoni
liga naturförhållanden och industrigrenar? 

36. Hur tidigt kan folkskolans undervisning i naturkunnighet be
gynna? Och huru långt bör den utsträckas? 

37. Huru bör en lärobok i allmänna historien vara beskaffad, fc5r 
att motsvara lärjungarnes behof i folkskolan? Bör den ställas i när
maste samband med religions- och kyrkohistorien? eller med fäder
neslandets historia? 

38. Finnes en metod för minnesöfningar, som skärper tankekraf-
ten, på samma gång den stärker minnet? · 
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39. Bör den egentliga minnesläsningen föregås af öfningar till 
utvecklande af det, som skall med minnet uppfattas? Eller har det 
för en säker minnesläsning befunnits mera ändamålsenligt, att först 
efter minnesöfningen låta de så kallade förståndsöfningarne vid

taga? 
40. Böra icke sång- och gymnastik-öfningar dagligen förekomma 

i folkskolan? och h vilka äro de minsta fordringar, som kunna göras 
med afseende på vården af dessa slags öfningar? 

41. Bör folkskolläraren med direkt tillämpande a v sedebuden på 
fyllerilasten och andra, å särskilta orter hemmastadda, laster och 
missbruk, söka motverka dylika lasters fortplantande och spridande? 

\ 42. Tillförsäkrar seminarii-bildningen, sådan denna i öfverens
stämmelse med den Kongl. Stadgan meddelas, den afgående skol
lärare-kandidaten tillräcklig teoretisk och praktisk skicklighet för 
hans blifvande yrke? (Se Allm. Besvärs- och Ekonomie-Utskottets 

Betänkande vid sistlidne Riksdag, N :o 114 ). 
43. skulle det icke, andra fördelar oberäknade, lända folkskolan 

till särdeles båtnad, om af inträdessökande vid seminarierna fordra
des intyg att hava någon tid deltagit i undervisningen uti godkänd 

offentlig folkskola? 
44. Hvilka fördelar kan man vänta af folkskollärare-föreningar? 

Och huru böra sådana föreningar ändamålsenligast ordnas? 

III. 

Den högre skolan. 

45. Sedan K.M:t genom cirkuläret d. 6 Juli 1849 i nåder före
skrivet, att lärdoms- och apologistskoJa borde förenas till ett läro
verk, hvari skall meddelas i alla dem tillhörande ämnen och med 
valfrihet för de gamla språken så fullständig undervisning, som 
läroverkets omfång medgifver, äfvensom att gymnasium derjemte 
skulle med lärdoms- och apologistskoJa förenas till ett samman
hängande läroverk, och då denna förening till följd af den frihet, 
som K.M:t i detta avseende i nåder lemnat läroverken, torde hafva 
blifvit verkställd på olika sätt på olika ställen, har erfarenheten 
under den tid, som förflutit sedan föreningen blifvit på olika orter 
verkstäld, gifvit någon ledning för bedömandet, huruvida det ena 
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eller det andra sättet att verkställa den anbefalda föreningen kan 
anses ega något så afgjordt företräde, att detsamma borde till allmän 
efterföljd antagas? Eller vore det icke önskvärdt, att olika former 
af läroverk inom de gränser, de genom författningarne bestämda 
allmänna grunderna utstaka, fortfarande finge bestå jemte hvar
andra under inbördes frid och lifvande vexelverkan? 

46. Vid hvilken ålder böra lärjungar helst intagas i elementar
l~roverket? Och hvilka fordringar i afseende på kunskaper och fär
digheter böra göras till viikor för intagningen? 

47. Ar det för vinnande af större grundlighet önskvärdt, att för 
studentexamen vissa minimipensa bestämdes, hvilka kunde berättiga 
till högre eller lägre betyg alltefter examinandens deruti ådagalagda 
mer eller mindre nöjaktiga insikter? 

48. Sedan ambulatoriska läsordningen numera blifvit vid elemen
tar-läroverken införd, huru skall man afhjelpa de svårigheter vid 
hemlexornas bestämmande, hvilka redan försports, så att hvarken 
några särskilta läroämnen företrädesvis gynnas på de öfrigas be
kostnad, eller lärjungarnes tid och krafter genom hemarbete tagas i 
för starkt anspråk? Månne vissa ämnen företrädesvis äro egnade till 
hemläsning, andra deremot, åtminstone i vissa delar, mindre lämp
liga för studium utom skolan? 

49. Böra elementarläroverkens rektorer årligen ombytas eller böra 
de för någon längre tid tillsättas? Ar det för. vinnande af enhet och 
kraft i förening med insigt vid den närmc>.ste ledningen af lärover
kens angelägenheter att föredraga, antingen att rektorerna fortfa
rande tillsättas genom val af och bland de vid hvarje läroverk be
fintlige lärare, eller att rektorsbefattningen må betraktas såsom ett 
särskilt embete, hvartill den högsta läroverksstyrelsen må ega att 
förordna eller utnämna den som befinnes tjenligast, vare sig inom 
eller utom lärarekollegiet? Ar det ur samma synpunkt att föredraga, 
antingen att läroverken och rektorerna i afseende på undervisningens 
ordnande ställas under särskilta direktioner af personer stående utom 
läroverket, eller att rektorerna och lärarekollegierna må ega att i 
detta afseende sjelfve bestämma det nödiga inom de gränser författ
ningarne utstaka? 

50. Vore det icke önskvärdt, om, då i hvarje stift flera läroverk 
finnas, de för hvart och ett af dessa särskilt upgjorda lönestaterna 
kunde sammanslås till en enda, för hela stiftet gällande allmän löne-
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stat? Skulle icke derigenom större rättvisa vederfaras lärarne, som 
då, oberoende af den tillfälligheten, vid hvilketdera af ~tiftets 
läroverk de ifrån början blifvit anstälde, efter ålder i t jensten 
finge tillträda de bättre löneförmonerna? Och skulle icke läroverken 
deraf skörda en verklig vinst, då ansökningar om transport seder

mera komme att mindre ofta ega rum? 
51. Vor det icke rätt och billigt, att lärare i naturkunnighet o:::h i 

lefvande språk tillerkändes samma rättigheter (tjenstårsberäkning, 
löneförmåner m.m.) som lärare i öfriga ämnen vid eleme:1tarläro
verket, med vilkor att hafva fullgjort motsvarande praestanda (prof

föreläsning, disputationsspecimen o.s. v .)? 
52. Vore det icke till följd af den numera temligen allmänt er

kända vigten och nyttan af förenämde läroämnen ändamålsenligt, att 
vid hvarje af statens fullständiga elementarläroverk särskitta lärare i 
dem anställdes, och att vid de mindre undervisning deruti af befint

lige lärare meddelades? 
53. Bör utdelning af premier bibehållas? I sådant fall, hvad bör 

användas såsom premium? 
54. Har stadgandet i 4 sekt. kap. 4, § 6 af Kongl. Skolordningen1

) 

i alhnänhet kunnat så iakttagas, att hvarken nattvardsberedelsen 

blifvit försummad eller skolgången störd? 
55. Om det medgifves, att ferierna äro alltför långa, vore det 

tillräckligt, om under sommaren sex veckor (eller en månad), t.ex. 
tiden emellan den 20 Juni och den 1 Augusti (eller emellan den 20 
Juli och den 20 Augusti, och vid julen en månad (eller 14 dagar), 
t.ex. ifrån den 15 Dec. till den 15 Jan. (eller ifrån Julafton till dagen 

efter Trettondedagen), dertill användes? 
56. Om ferierna inskränkas, månne ej derigenom så mycken tid 

kan vinnas, att öfverläsningen till hufvudsaklig del må kunna för
läggas till lärotimmarne inom skolan och hemläsningen egentligen 

bestå i repetition af skolans lärokurser? 
57. Om det är önskvärdt, att läroverken kunde få en närmare 

kännedom om hvarandras arbetssätt och verksamhet, huru skall till-

~fseende på dem af läroverkets ungdom, som under läseterminernas lopp 
. första gången skola begå Herrans Heliga Nattvard, åligge rektor att besörja _till

fälle till deras värdiga beredelse genom för ändamålet afpassad och sorgfalltg 
undervisning, utan att de för allmänna öfningarne utsatta timmar derigenom 

rubbas". 
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fälle dertil! beredas? Månne genom programmer, upptagande års
berättelser m.m.? eller genom en tidskrift? Men huru skall tryck
ningsko:; tnaden af sådana programmer bestridas? O ::h huru skall den 
nödiga spridningen ske? Eller om en tidskrift föredrages, huru skall 
en sådan kunna åstadkommas? 

58. !-!vilka läroämnen tillhöra ovilkorligen elementar-läroverket? 
Och huru ska!! undervisningen i dessa ordnas så, att un~domen icke 
belastas med ett förderfligt mångstudium? 

59. Enär undervisningen i kristendomen bibringas medelst läsning 
af katekes o::h bibel samt utdrag ur denna senare, hvilket är det 
tje:1ligaste sättet att härvid gå tillväga, så att ej allenast förståndet 
upplyses, utan äfven hjertat genomtränges af kri~endomens anda? 
O ::h huru skall i synnerhet bibeln sjelf, mera än vanligt är, göras 
till förem ål för läsning och betraktelse ä f ven i skolans högre klasser? 

60. Om det för skolungdomen är angeläget att lära känna, huru 
den kristna tro:;läran blifvit i tänkares hufvud uppfattad och på 
kyrkomöten bestämd, månne det icke derjemte är af ännu ;törre 
vigt, att ungdomen inhemtar, t .ev . i kyrkohistoriska berättelser, huru 
det kristliga troslifvet uppe:1barat sig i gudfruktiga menniskors tän
kc- och handlings-sätt? 

61. D å all språk-undervisning går ut på att lära gos"en förstå 
o-:~1 använda ett språk i tal och skrift, men mångfalden af de språk, 
med hvilka han bör i skolan göra bekantskap, icke synes medgifva, 
att de alla lika fullständigt behai1dlas; så frågas, om det gifves någon 
vi:;:; gemensam hufvudsynpunkt, ur hvilken alla språken böra på 
lika sätt och företrädesvis ungdomen bibringas, eller om särskilta 
hufv udsynpunkter böra antagas för olika språk, och, i sådant fall, 
hvilka dessa äro med afseende på a) modersmålet, b) de fremmande 
lefvande, och c) de fremmande döda språken? Men, huru som helst 
denna fråga besvaras, vore det icke önskeligt, att skolgrammatikor 
fö r de särskilta språken, så vidt möjligt är, utarbetades efter en sam
manhängande plan och i närmaste öfverensstämmelse med hvar
andra? 

62. Hvilketdera är för språk-undervisningen mera båtande, att 
för hvarje språk blott hafva en språklära, som följes hela skolan 
igenom, eller att antaga en mindre, enkom utarbetad språklära för 
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nybegynnaren, och en större utförligare och mera vetenskaplig för 

den högre skolåldern? 
63. Böra, vid språk-undervisningen för nybegynnare och vid ut

arbetandet af läroböcker för detta ändamål, läraren och författaren 
gå ifrån det konkreta till det abstrakta, ifrån språkprof till språklära, 
eller böra de följa den motsatta vägen, utgå från det abstrakta (de
finitioner, schemata, reglor) och derifrån genom tillämpning leda sig 

till det konkreta, såsom derunder subsumeradt? 

64. Bör en planmessig undervisning i modersmålet upptagas uti 
de svenska elementar-läroverkens läroplan? På hvilket stadium bör 
denna undervisning i sådant fall begynna? Hvilket mål bör de;, 
åsyfta? och huru bör den inrättas för att leda till detta mål? 

65 . Bör denna undervisning äfven åsyfta att metoq~skt göra lärjung
en bekant med den svenska vitterhetens yppersta alster och att bi

bringa honom en öfversigt af språkets litteraturhistoria? 

66. Böra deklamations- och tal-öfningar allmännare införas vid 
elementar-läroverket? Och huru böra de ändamålsenligast inrättas? 

67. Om språk-undervisningen bör begynna med modersmålet, hvil
ket af de fremmande döda eller lefvande språken bör dernäst blifva 
föremål för undervisning? Kunna flera fremmande språk med fördel 
begynnas samtidigt? Eller i hvilken ordning böra de följa på hvar-

andra? 
· 68. Eger engelska språket icke lika behörighet som det tyska eller 

fransyska att bland skolans läroämnen intagas? 
69. Enär flera främmande språk skola inläras; borde icke, till 

förekommande af ungdomens öfverlastande med allt för mycken 
grammatikläsning, några beräknas blott för läsning (explikation) 
och blott två, högst tre, derjemte för skrif- och talöfningar? 

70. 'Ar det önskligt, att början med latinska språkets studium vid 
elementarläroverken flyttas tillbaka till första eller ens till andra 

klassen? 
71. Huru bör en elementar-läsebok i latinska språket lämpligast 

vara inrättad? 
72. 'Ar ändamålet med de gammalklassiska författames läsning, 

att ungdomen genom dem skall uppfatta den antika bildningen? Om 
så är, läses dessa författare hos oss till det omfång och på det sätt, 

att detta ändamål kan inom elementarläroverket vinnas? 
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73 . Hvilket mål böra de latinska stilöfningarne åsyfta? Och huru 
böra de ändamålsenligast inrättas? 

74 . Hvarföre brukas icke hos oss grekiska stilöfningar lika väl, 
~om latinska? 

75. Böra hebreiskan och nya testamentets grekiska anses tillhöra 
läroämnena i elementar-läroverket? 

76. Huru bör undervisningen i historien behandlas, på det att 
lärj ungen icke blott må erhålla i möjligaste måtto åskådliga bilder 
af händelserna och deras sammanhang, utan äfven i öfrigt af detta 
läroämne hemta all de:1 frukt för sin bildning, som detsamma kan 
o-:: 1 bör gifva? 

77. 'Ar det, för ett rätt användande af kartan vid den geografiska 
undervisningen, tillräckligt, om lärjungen tillhålles att studera bilden 
i dess helhet på den redan färdiggjorda kartan, eller bör han der
je;n te öfvas att sjelf upprita först bildens konturer, och vidare flo
der, berg, städer m.m.? 

78 . Huru bör en skolkarta öfver fäderneslandet vara beskaffad 
för att mot~vara behofvet i elementar-läroverken? 

79. Bör den första aritmetiska undervisningen företrädesvis rik
t ::ts på hufvudräkning eller på skriftlig uträkning af exempel? Skulle 
icke så väl en klarare uppfattning af talens natur och egenskaper som 
den praktiska räkn~färdigheten bättre befordras, om ett större af
~cende än hittills i våra skolor fästades vid utvecklandet af lärjungens 
förmåga att utan tillhjelp af siffror lösa enkla aritmetiska frågor? 

80. Bör 3eometriens studium begynna med en strängt vetenskaplig 
behandling, eller bör en åskådningslära föregå, egnad att bibringa 
lärjungen de första begreppen om de geometriska storheterna och 
deras olika former? 

81. Om man antager, att en åskådningslära bör föregå, hvilket 
är då bästa sättet att bibringa nybegynnaren de första geometriska 
begreppen, - antingen det, der man utgående från det enklaste, 
punkter och linier, visar, huru genom liniers sammansättning vinklar 
och begränsade ytor af olika former, och vidare genom ytors sam
mansättning begränsade kroppar af olika former uppkomma (linear
teckning), - eller det, der man börjar med att för lärjungen till 
åskådning framställa solida figurer, såsom i synnerhet påtagliga och 
i ögonen fallande, sedan vänder hans uppmärksamhet på ytfigurer
na, af hvilka dessa begränsas, och linierna, af hvilka åter ytfigurerna 
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begränsas, och utur dessa åskådningar omsider söker utveckla de 
abstrakta begreppe!1: kropp, yta, linie (egentlig åskådnings/ära)? -
Eller månne båda sätten böra förenas? I sådant fall bör någotdera 
föregå det andra, och hvilketder::< ? eller böra båda öfvas samtidigt? 

82 . Enär naturvetenskaperna numera anses nödvändigt böra ingå 
så~om l~iroämnen uti elementar-läroverket, på hvi!ket stadium bör 
undervisningen deri begynna? och hur långt bör den utsträckas? 

83. Hvarföre föredragas af naturvetenskaperna endast botanik 
och zwlogi vid våra läroverk? Aro de väl mera bildande än fysik 

och kemi? Eller äro dc nyttigare? 
84 . Genom hvilka medel kan sångläraren vid elementar-läroverk 

göra sin musikaliska undervisning så bildande som möjligt? 
85. Bör undervisning i teckning ingå uti elementar-läroverkets 

läroplan? I sådant fall, hvilket mål bör den åsyfta ? - O ch huru 

bör den inrättas för att leda till detta mål? 

86. Hvilka prof borde företrädesvis äskas af dem, som skola 
ådagalä~ga sin behörighet till erhållande af lärarebefattningar vid 

el cm en tar-lärover k en? 

I anledning af Mötets sammanträdande ömsom på afdelningar och 
ömsom in pleno, följ a här under !war sin rubrik särskilta redogörelser 
för 1 :o ·de Allmänna Sammankomsterna; 2:o Folksko/e-afdelningens 

och 3 :o E lemantar-afdelningens sammanträden. 

I. A llmänna Sammankomster. 

Lördagen d. 19 Juni, klJ/4 1 e.m. 
.. Ordförande: Herr Professor Carlson . 

§.1. 
Folkskoleläraren Hr. Lundbäck refererade i sammandrag Folk

skole-afdelningens förhandlingar. För Elementar-afdelningen hade 
ingen referent blifvit antagen ; men några spridda drag af de på af
delningen gjorda utförliga beskrifningarne öfver åtskilliga läroverks 
ombildning meddelades, på Ordförandens anmodan, af Lektor 

Elfving. 
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§.2. 

Derefter företogs till besvarande nr 1 af de Almänna Frågorna.1) 

Lektor Forssell yttrade: I kunskapsmåttet ligger intet hinder för 
öfvergång från Folkskolan till den Högre skolan. Men deremot så 
mycket större i föräldrarnes fattigdom, som gör att de icke kunna 
förse sina barn med nödvändiga böcker, shifm3.terialier m.m., oft:1 
icke ens med kläder, samt deruti a tt de behöfva barnen hemma hos 
sig till hjelp vid arbetet. Å andra sidan röjer sig en stor obenägenhet 
hos de bättre lottade klasserna, a tt lå ta sina barn r:å i skola tillsam
mans med en mängd sådana, som från sin:>. hem 1~1edföra råa seder 
o:h r:rfcket moralisk t förd erf. 

idagister ~iljeström: Ett verkl igt hinder för öfvergången från 
folkskola~1 t!ll den allmänna elementarskolan förefinnes just deruti, 
att den sistnämda börjar på lägre kunskapspunkt, än de:1 fö rra slu
tar . Folkskolan borde sättas i bestämt samband med den allmänna 
elementarskolan. 

Presidenten Hartmansdorff: Det är verkligen så, att Elementar
skolan börjar för lågt. Blefve henne3 fordringar höjd <'- och Folksko
lan begagnad för inhämtande af de förskunskaper, som Elementar
skolan borde förutsätta, så vunnes derigenom den fördel, at t barnen 
icke behöfde så tidigt bor tsändas från hemmet till den ort, der ele
mentarskolan är belägen. - Elementar-lärarneborde des~utom befrias 
från skyldigheten att undervisa barnen i de lägre läroämnen, som 
både k:mna läras i folkskolan och der redan verkligen inhämtas; 
detta sa mycket mer, som folkskolelärarne enkom lönas för den 
första undervisningens meddelande. Det är ett slöseri med statens 
n~e d~l, att aflöna lärare på tvänne ställe!l för samma slags under
VISnmg. 

Fo rsell: Såsom bevis på verkligheten af de förhållanden talaren 
för ut anmärk t, ville han exempelvis nämna, att i Gefle en folkskola 
fanns. fö.~en~d under samma rektor med högre så ka llad profskola, 
och likval lat den arbetande klassen sina barn icke o-å till den högre 
a:deh~ingen, och knappast något enda barn af för~1ögn:2 förä ldrar 
g1ck 1 folkskolan, utan sådana inhämtade behöfliga fö rberedande 
kunskaper i privata skolor eller af enskilta lärare. 

1 Se sid. 13. 
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Lektor Ekendahl ansåg det icke möjligt att förena den högre skobn 
med folkskolan, alldenstund de begge hafva olika syften och olika 
utgångspunkter. Den ena bildar af h:napp<>-re matrialier och inom en 
trängre synkrets: den skall stå på fosterländsk grund. Den andra 
rör sig med rikare hjelpmedel och är ämnad att utvidga subjektets 
synkrets: den skall stå på universell grund. Och h vad angick de för
mögnare kla~sernas obenägenhet att sätta sina barn i folkskolan, så 
kunde talaren icke annat än finna den helt naturlig. Den olika be
grepp~utveckling o:.:h den större moraliska och fysiska omvårdqad 
dessa åtnjuta i hemmet skilja dem tidigt ifrån de barn wm blifvit 
vårdslösade till kropp och själ. För öfrigt, om man äfven kunde 
förena barn af så olika förutgående bildning, så skulle ju denna 
förening blifva helt kort, enär den ena Idassen af lärjungar måste 
~tanna inom sin nationella sfer, under det att den andra hastigt fort 
skyndade till den universielb. 

Magister Siljeström: Ett visst lagom är nödvändigt. Elementar
skolan borde fordra högre inträdespensa; men derföre behöfde ej 
folkskolan sluta precis på den punkt, der elementarskolan börjar. 
Elementarskolan är icke heller jemt förberedande för student-exa
men; likaså kunde Folkskolans förhållande vara till Elementarsko
lan. - Obenägenheten hos de högre klasserna att sända sina barn i 
folkskolan kommer hufvudsaldigen deraf, att lärareförmågan der
städes är underhaltig, läromaterialen sämre, skolrum m.m. i mindre 
godt skick. Hvad åter sedligheten beträffade, skulle ju den förbätt
ras allt mer, ju större antal af bättre uppfostrade barn, skolan finge 
mottaga. Ur en annan synpunkt, den statsekonomiska, bör icke 
lemnas obemärkt, att då nu en stor del af de lärjungar, som med 
rätta tillhöra folkskolan, blifvit inflytt:lde i elementarskolan, så 
bekostar det allmänna ~amma undervisning på tvänne ställen; hvilket 
naturligtvis icke borde ske; utan vore det i sin ordning, att om de 
förmögnare kla~serna önska andra skolor för sina barn, än dem 
staten håller öppn:t för alla, de äfvcn borde bära kostnaden för en 

~ådan särskilt undervisning. 
Lektor Elfwing ville förnya det förslag, han vid det förra Lärare

mötet framställt, att Folkskolan måtte blifva skiljd i tvänne afdel
ningar, en lägre för den allmänna förberedande undervisningen, 
hvilken borde begagnas af alla klassers barn, samt en högre, utgö
rande en specialskola för folkbildningen . Det bör antagas såsom ett 
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mål, hvart.ill man städse syftar, om det ock ej genast kan uppnås, 
att den första skolan må blifva gemensam för alla folkklassers barn. 
För att vinna detta mål måste man undanrödja de hinder, som ligga 
i folkskolans nuvarande beskaffenhet, dess organisation och under
visningssätt. De sistnämda böra blifva sådana, att de bildade Idas
serna kunna med förtroende lemna sina barn åt denna skola; när 
detta inträffar, skola de allt mer komma att begagna henne: hvar
tillman redan kan sluta deraf, att på de ställen, der folkskolan höjer 
sig öfver det vanliga, hon äfven nu af ståndspersoners barn mera 
allmänt besökes. - Men en särskilt högre afdelning för den speciella 
folkbildningen, är i alla händelser ovillkorligt nödvändig. Den för
~tåndsbildning, som i elementarskolan vinnes under o:.:h genom stu
derandet a v flere främmande språk, bör här åstadkommas medel~t 
läsning och begrundande af ändamålsenliga svenska skrifter; färdig
heten i modersmålets begagnande, i synnerhet till verkställande af 
allehanda i det dagliga lifvet förekommande uppsatser (räkningar, 
gvittenser, arbetsförslag, affärsbref m.m.) bör här uppöfvas; samt 
vissa praktiska för arbetaren behöfliga kunskapsämnen (något bok
hålleri, teckning m.m.) bibringas. Allt detta är specialämnen för 
folkskolan, såsom sådan och hör derföre till en särskilt skolafdelning, 
hvari lärjungen inträder sedan han slutat den gemensamma förbere
dande kursen. - För öfrigt synes det mig att hela vårt skolverk 
borde organiseras efter den princip, som Ofverdirektör Wallmark 
påyrkar i sitt utlåtande angående Teknologiska Institutet, den nem
ligen, att hvad som är gemensamt kunskapsbehof, bör i en gemensam 
skola inhämtas, men så snart lärjungarne för olika lefnadsmål be
höfva genomgå olika lärokurser, böra de äfven från den gemen
~amma skolan afgå till specialskolor för deras särskilta behof. Folk
skolans lägre eller allmänna afdelning, skulle då blifva den stora, 
från h vilken all skolundervisning utgrenade sig: först till å ena sidan 
den allmänna elementarskolan, å andra sidan den speciella folksko
lan; för det andra, från den allmänna elementarskolan, sedan den 
gemensamma kursen der vore genomgången, till å ena sidan Slöjd-, 
Bergs-, Handelsskolan m.m., å andra sidan embetsmanna- och lär
domsskolor o.s.v. 

Rektor Gumaelius: Instämde icke i Elfwings förslag , att skilja 
Folkskolan i tvänne klasser eller afdelningar; men ville erinra, att 
vissa ämnen, som tillhöra Eleme!1tarskolan icke förekomma i Folk-
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- ---........... ------
skolan och att dessa felande ämnen i den sistnämnda böra tilläggas, 
innan hon kan blifva en fullt lämplig förberedelseanstalt för elemen
tarskolan. Talaren ville hafva Folkskolan så förändrad, att hon 
lenmade undervisning i alla de ämnen som förekomma i Elementar
~kolans 2ne lägsta klasser : så att dessa klasser skulle kunna umbäras. 

Rektor Svedbom. Ansåg det vara en misshushållning med offent
liga medel, att inom elementarläroverket lärare skulle anställas för 
att, såsom förhållandet är i dess lägsta klass, meddela hufvudsaklige;1 
~amma undervisning, som numera i alla fall åligger folkskolan. Då 
elementarläroverket företrädesvis begagnas af de mera bemedlade 
klasserna och till förmån för dessa af ~t ::! ten förses med skickligare 
lärare och i alluänhet bättre omvårdas, under det att de mindre be
medlade deremot äro hänvisade till de;1 ~ämre utrustade folkskolan, 
~om måste underhållas af kommunen, uppkomma dessutom härige
nom den obillighete:1, at t staten på visst sätt gynnar de förre på de 
~ enares bekostnad. Afven visade sig häruti en väsentlig orsak till de!! 
likgiltighet, hvarmed de mera bemedlade klasserna i vårt bnd ännu 
alltid anse folkskolan. Detta missförhållande skulle säkrast afhjelpas 
om fordringarna för inträde vid elementarl äroverket förhöjdes; i 
~ådant fall skulle folkskolan snart blifva mera omhuldad, och till 
följe deraf äfven mera besökt och verk ligen begagnad äfven såsom 
en för~kola för elementarläroverket. Talaren ansåg nemligen den 
framstäida frågan böra besvaras så, att folkskolan visserligen i vårt 
land ännu är en från det öfriga undervisningsväsendet helt och hål
let afskild undervi~ningsanstalt, men att detta icke hindrade, ~.tt hon 
ju kunde och borde, till gagns för det allmänna och sig sjelf, ordnas 
i något ~ammanhang med det offentliga elementarläroverket så, att 
lärjungarne måtte med fördel kunna begagna henne äfven såsom 
förberedelse till det senare. Det förnämsta hindret häremot är för 
närvarande just de låga inträde>fordringarne vid elementarlärover
kel:. Talaren erinrade, att red ~.n vid det förra allmänna läraremötet 
::1fdelningen för ek:mentarskolväsendet uttryckt den allmänna önskan 
att Jordringarne för inträde vid elementarläroverken måtte höja.s, 

och att barn iclee måtte i dem intagas vid så späd ålder som hitintills, 

och hemställde, att detta möte måtte instämma i uttrycket af ena
handa önskan såson1 en gemensam tanke. 
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Presidenten Hartmansdar/f anmärkte, att man vid det förra Mötet 
beslutat afhålla sig från gememamma opiniomyttringar, och hem
~tä lld e om man ej vid detta möte borde göra likalede>. 

Efter någon diskussion beslöts, att vid de allmänna sammankoms
terna någon gemensam tanke öfver förekommande diskussionsfrågor 
icke skulle uttalas. 

Skolläraren Arctande1· hade funnit de förnämsta hindren fö r 
f olkskolam utvidgande till en allmän läro:ms :alt för begynnare 
ligga dels i förä ldrarnes klemighet, som gjorde att d:: icke ville sända 
sina barn till en skola, dc;· antalet af lärjungar vo;·e stort, eller till 
c:-1 dc " magister-skola", där de befarade en alltför sträng beh~.nd
ling, utan derföre hellre i börja:1 läto barnen undervisas i smärr~ 
skolor och af qvinnor; dels också i föräldrarnes önskan, att deras 
barn så tidigt som möjligt måtte få begynna med något främmande 
språk. Talaren, som sjelf har en större skola, hvars lägsta afdelning 
motsvarar folkskolan, hade af egen erfarenhet blifvit öfvertygad om 
detta förhållande. 

Diskussionen öfver Fråga l. förklarades nu afslutad . 

§.3. 
Upplästes en skrifvelse från Rektor och Lärare vid elementar

läroverket i Göteborg, hvaruti desse uttrycka sin tillfredsställelse 
med Mötets sammankallande; men beldaga att det blifvit utsatt 
så tidigt, att deras terminsgöromål hindrade dem från deltagande 
deruti.1) 

§.4. 
Beslöts, att de allmänna Sammankomsterne skulle de följande 

dagarne begynna kl. 1. 

1 Se Bil. litt. F. /Bilagan finn 3 ej/. 
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Måndagen el. 21 Juni. kl. 1 f.m. 
Ordförande: Hr. Prof. Carlson. 

§.1. 

Den 3dje och 4de af de Allmänna Frågorna1) företogas till be
handling i ett sammanhang. 

Lektor Elfving: Qvinnan bör upfostras för sitt ädla kall, som är 
att vara maka och moder. I de vanliga bildningsanstalter.na för me
delklassens och de högre klassernas döttrar, de s.k. "pensionerna", 
göres visserligen åtskilligt för den unga qvinnans bildande till en 
angenäm följeslagerska genom lifvet; man bibringar henne talanger, 
som behaga och fängsla. Men icke är detta nog. Kristendom, som 
genomtränger hela väsendet, tålamod och försakelse och förnöjsam
het och sundt förstånd: dessa egenskaper behöfver makan äga, om 
det husliga lifvet i längden skall blifva lyckligt. Men just dessa egen
skapers utveckling är det vanligen man förbiser, eller motverkar. 
Man åsyftar att göra flickan älskvärd. Rätt; men man försummar 
att dana hennes hjerta, från hvilket den högsta älskvärdhet utgår. 
Man påstår sig bilda hennes förstånd, - och man lär henne glosor; 
eller, på sin höjd, sysselsättar man hennes tanke med grammatika
liska begreppsklyfningar och andra dylika öfningar, som mera miss
rikta än vägleda hennes naturliga omdömesförmåga. En god moder 
uppfostrar sjelf sina barn, så lllngt hon kan, och att "qvinnan af 
naturen är lämplig att meddela barnundervisning"; deromskall hvar 
och en blifva öfvertygad, som någon gång har den lyckan att vara 
närvarande, då en bildad och ädelsinnad moder sitter i kretsen af 
sina barn. För den späda barnåldern är hon en bättre undervisarinna, 
än mannen: hon har mer tålamod, hon tillegna r sig lättare barnets 
föreställningssätt . Emellertid behöfver qvinnan äfven särskilt un
dervisning och ledning för att blifva en god uppfostrarinna. Men 
denna slags undervisning och ledning meddelas alldeles icke, afses 
alldeles icke i vår tids qvinnouppfostran. Och likväl är det ett vill
kor för vårt slägtes sanna förädling, att hvarje ung qvinna bildas 
till att blifva en god moder, det vill säga en sådan, som sjelf både 
vill och kan uppfostra först sina egna barn och sedan andras, om så 
erfordras. Såsom slutsats återkom talaren derföre till hvad han vid 

1 Se sid. 14. 
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flere tillfällen yrkat : att Staten måtte inrätta en Normalanstalt för 
qvinnobildning, där varje flicka, men i synnerhet de många som 
ämnade blifva lärarinnor i enskilta hus, kunde få genomgå en be
pröfvad bildningskurs, som vore egnad att göra dem till skickliga 
uppfostrarinnor. 

Magister Bergius: Qvinnan uppfostras nu i våra vanliga grann
låtsskolor så, att hon har goda förråd på samtalsämnen i salongen, 
men är i saknad af de kunskaper genom hvilka hon kan försörja sig; 
hvilket sednare man är i tillfälle att se, så ofta en ung qvinna för
lorar sitt naturliga stöd: sina föräldrar, sin man, sina anhöriga. Om 
en fader, som ser och besinnar detta, vill hafva en annan mera kärn
full och för lifvet gagnelig upfostran för sin dotter, så vet han icke 
hvarthän han skall vända sig. Detta missförhållande kommer att 
fortfara så länge icke staten träder emellan. Det allmänna, som gör 
så mycket för gossars uppfostran, gör deremot nästan intet för det 
andra könets. Sannt är att i folkskolan äfven flickor undervisas; men 
då, som man vet, de bemedlade klasserna icke vilja sända sina gossar 
till folkskolan, lära de ännu mindre vilja ditsända sina döttrar; all
denstund flickans sinne är ännu mera öppet för intryck, än gossens, 
och den förra af sådan orsak så mycket sorgfälligare bör aktas för 
skadligt umgänge. - Tror man väl, att den undervisning, som 
modren i hemmet bör gifva, fordrar mindre tankeförmågans före
gående utveckling, än mannens, och är mindre vigtig för samhället, 
särdeles vid husfadrens frånfälle, då modren ensam skall lägga grun
den till barnens uppfostran. - Talaren ville derföre, att Staten 
skulle inrätta icke blott en normalskola för qvinnobildning, utan 
tillräckligt antal lämpliga läroanstalter för medelklassens döttrar. 

Kyrkoherden Ekdahl instämde i hvad de föregående talarna yttrat. 
Trodde att för de arbetande klassernas döttrar var i det närmaste 
sörjdt genom folkskolan, der äfven fruntimmer undervisa, hvilka 
sjelfva blifvit bildade vid en Normal-anstalt, t.ex. vid Vexelunder
visnings-Normalskolan i hufvudstaden; men medgaf att för medel
klassens döttrar verkligen saknas tillfälle att få den undervisning 
och bildning de behöfva; hvarföre han ansåg behöfligt att ett institut 
bildades, der lärarinnor för Medelklassens barn blefve danade. För 
öfrigt hade Frankrike och andra länder föregått oss med efterföl
jansvärda exempel i detta hänseende. Talaren uppmanade Mötets 
medlemmar att hvar i sin stad medverka till det nämda goda ända-
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målets befocdrande; men trodde icke, att man för närvarande borde 
påyrka allmänn::t flickskolor för medelklassens barn, utan endast ett 
centralimtitut för bildandet af lärarinnor. Styrelsen för hvarje kom
mua finge sedan se till att en fli ckskola funnes och kommunen be
kosta dess underhållande. 

Magi:;tc;· Sil jcström fann vår fruntimmers-uppfostran för mycket 
t~ :;,reti sk, mera afscnde talanger än sådant som verkligt kunde gagna 
i qvimnns framtida lefnad. Hvad vore de största profesw~·s-kun

skape~·, ~fvc:1 hos mannen, utan användning för nyttiga ändamål? 
Om flick::cn Hir sig t:cb litet franska, tyska och engelska, så kan 
d8Di1a huaskap bbtt anv;indas i e;1 konversation me::! utländningar, 
hv:1rtill tillfälle sällan förekommer; att åter inhämta något av dessa 
språks litteratur skulle göra henne ett redbarare gagn; men dertill 
har hon icke tid. Svenska språkets grundligare studerande och der
med förenade tankeöfningar, i synnerhet språkets wrgfälliga skrif
vande är deremot något, som skulle göra äfven qvinnan för fram
tiden mych:en nytta. Geometri, teckning, kemi, fysik, botanik - allt 
detta vore, Oi!1 ej af omedelbar nytta för köket, dock af mycken vigt 
såsom dels utvecklande skönhetssinnet, hjelpande qvinnan att för
sköna våra hem, dels bildande såsom gifvande en förklaring öfver 
de naturfenomener, man dagligen ser omkring sig. För öfrigt borde 
väl mannen vara lärare, men också hvarje husmoder lärarinna. 

Skolläraren Borg fästade uppmärksamheten på, huruledes qvin
nans bildning inverkar på sedligheten inom familjen och sålunda 
Zifven inom samhället. För bildandet af mannens förstånd menade 
tal., göre3 relativt ganska mycket, hvadan han ock städse framskri
der i upplysning, medan det allm;inna föga befattar sig med qvin
nans förståncbbildning, hvilken derföre, äfven i de s.k. medelklas
scrne och högre klasserne, der man dock borde vänta annat, står 
särdeles lågt, öfverlemnad som den är åt enskilde, utan att staten 
derom vårdar sig. Följden af detta vårdslösande af qvinnans rätt i 
förevaran de fall visar sig tidigt uti förutnämde klassers familjelif, 
der afståndet makarne emellan jemt ökas, enär mannens kunskaps
mått ständigt måste tillväxa, medan qvinnan saknar kunskap om till 
och med de allmänna grunderne för menskligt vetande, i följd hvar
af hon ej kan deltaga i, eller intressera sig för de allmänna frågor, 
som utgöra det hufvudsaldiga föremålet för mannens verksamhet. 
Den allmänt erkända osedligheten i äktenskapliga förhållanden inom 

32 

berörde klasser torde uti eJ nnga mån leda sitt ursprung från den 
här antydda källan. Man hade alltid betraktat qvinnans bildning 
såsom en säker mätare på ett lands kultur, med hvilken åsigt det 
dock ingalunda öfverensstämde att behandla henne endast som bar
n::tföderska o.s.v., utan att tillerkänna henne några högre andliga 
behof jämte rättighet att få dem tillfredsställde. Denna synd emot 
qvinnan, hvilken ytterst drabbar samhället, hade varit e~1 vigtig or
sak till mången s.k. fri stats undergång. Såsom bevis p~ huru litet 
man ända in i sednaste tiden här i landet velat göra fi:?r qvinnans 
bildning, anfördes, att R. St. vid sistförflutne riksdag Jfslagit mo
tioner om inrättandet af ett seminarium för bildandet af lärarinnor, 
i förening med en normalskola för flickor, oaktadt för ett så vigtigt 
ändamål endast några lumpna tusen riksdaler begärdes. slutligen 
uppmanade tal. de närvarande lärarne, att hvar och en i sin ort 
bearbeta denna vigtiga fråga, på det en stark opinion rörande den
samma måtte kunna bildas inom fäderneslandet. 

Presidenten Hartmansdorff. Barn- och Folkskolor finnas för flic
kor; någon högre undervisning för dem besörjes icke af staten. I 
Stockholm hafva fruntimmer tillträde till Folkskoleseminariet och 
detta borde äfven vara allmänna förhållandet i landsorterna, hvilket 
jag befarar att det icke är. Undervisningen för qvinnan af medel
klassen är visserligen icke såsom den bör vara : i de s.k. "pensioner
na" afses mer att göra qvinnan älskvärd och få henne gift, än att 
sätta henne i tillfälle att sköta hushållet sedan hon blifvit maka eller 
att ogift försörja sig allena. Men innan man förordar offentliga läro
anstalter för qvinnan, bör man göra sig reda för ändamålet med 
hennes bildning och hvaruti hennes undervisning bör bestå. Om 
denna skall blifva fruktbärande för hushållet, är det ett ämne hvar
med statens läroverk kan med framgång sysselsätta sig? Detta mål 
synes endast kunna vinnas på enskilt väg. - Hvad fruntimmers 
lämplighet såsom lärarinnor beträffar, så lyckas de i vissa fall, i 
andra icke. Den grammatikaliska undervisningen t.ex. anses af dem 
vanligen som ett pedanteri; hvarföre manliga lärare vanligen i flick
pensioner användas både i detta ämne och andra som fordra en 
grundligare behandling. Statens qvinnobildningsanstalter skulle väl 
hafva fruntimmer till föreståndarinnor? Men qvinnan är icke lämp
lig för en sjelfständig och styrande verksamhet. A.fven ett kök, hvar
om redan är taladt, måste, om det är stort, förestås af en kock, icke 
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af en qvinna; huru skulle hon då kunna leda och ordna studier, som 
höja sig öfver folkskolans? Småbarnsskolan torde företrädesvis vara 
qvinnans verkningskrets såsom lärarinna. Emellertid kunde man 
anställa försök för att utröna för hvilka ämnen och till vad grad1) .. 

. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . lämpar sig och experimentet borde staten 
bekosta. Talaren hade understödt den motion som blifvit väckt om 
qvinnobildningsanstalters inrättande på statens bekostnad; på det 
att förenämde rön derigenom måtte göras. - I allmänhet borde man 
vid qvinnans uppfostran och undervisning taga sig till vara för att 
afvika från hennes natur fallenhet och bestämmelse. 

Magister Schiick hade funnit tvänne motsatta förfaringssätt rå
dande i olika flickskolor: det ena måhända allt för mycket beräk
nadt på att uppdrifva sjelfverksamheten, utvecklade likväl flickans 
arbets- och tankekraft i flere riktningar; det andra, som väl knap
past kallas en metod, gick mera ut på att bilda salongsdockor. Emel
lertid önskade talaren blifva upplyst om, hvilket undervisningssätt 
är för flickskolan det lämpligaste? 

~ Professor Beckman ansåg i likhet med flere föregående talare att 
passande flickskolor för medelklassen saknades. Hvad undervisning
en. i e1i. sådan skola beträffade, borde den icke sträcka sig till veten
ska.pliga ämnen, icke till g.eometri, fysik m.m., åtminstone icke i 
vetenskaplig mening; språkundervisningen borde icke syfta högre än 
att lära barnen läsa och förstå ett eller annat främmande språk; och 
i allm~nhet biträdde talaren deras åsigt, som fordrat för qvinnans 
bildning endast det förädlande och det praktiskt nyttiga. För öfrigt 
borde flickskolorna icke behöfva sökas på långt afstånd från hem
men; inom kommunen borde skolan finnas. I den klagan som förts 
öfver ."flickpensionerna" vågade talaren icke ovillkorligt instäm
:ma; många sådana finnas, som icke kunna sägas vara ytliga, och när 
de äro det, måste detta väl till en stor del böra tillräknas föräldrarne, 
;som vilja hafva dem sådana. . 

::_ Lektor Elfving ansåg qvinnans uppfostran i allmänhet ej böra 
-vara offentlig, men trodde att den qvinna, som skulle bilda sig till 
enskilt lärarinna (guvernant), till skolföreståndarinna, i allmänhet 
till högre skicklighet i uppfostrings- och undervisningskonsten, borde 
genomgå en på allmän bekostnad underhållen och med de bästa 

l /Texten oläslig./ 
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hjelpmedel försedd normal-anstalt för den bildning hon sökte. Utom
land~ är till en del sörjdt för detta behof. I Ryssland, i Schweiz och 
fl erestädes antages ingen till enskilt lärarinna, som icke blifvit exa
minerad vid ett dylikt institut. - För öfrigt må man, såsom presid. 
Hartmansdorff så riktigt erinrat, icke lemna ur sigte qvinnans sär
skilta natur och bestämmelse. Hennes uppfostran får icke förvridas 
till likformighet med mannens. Hennes obenägenhet för abstrakt 
tänkande, för vetenskapligt ordnande, m.m. som hörer mannen till, 
är ingen ofullkomlighet, som behöfver afhjelpas; endast en egenhet 
som måste respekteras. Hennes finkänslighet, hennes omdömssnabb
het m.m., äro företräden, men som motvägas af andra hos mannen. 
O .s.v. Derföre skall qvinnan väl lära sig att reda sina begrepp, men 
icke att indela dem i kategorier; hon skall uppöfva sitt förstånd på 
praktiska föremål, icke på filosofiska satser; hon skall lära sig mer 
att sentera, än att uttrycka; hon skall rena sin känsla och sin fantasi, 
så 1) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . i all t si t t görande och l å tand e . .... . 
. . . . . . . . . . . . ädel och smakfull; men icke må hon täfla med man
nen i studier, lika litet som han med henne i behag. 

Magister Sohlman instämde. Han ansåg flickskolan för ett nöd
vändigt ondt, ty flickans uppfostran tillhörde hemmet. Kunskaps
massan var icke det som utgjorde qvinnans värde; många qvinnor 
hafva inre bildning med föga kunskaper. I lsta rummet borde man 
derföre hos flickan utveckla det rent mensldiga och de egenskaper 
hvilka tillhöra henne såsom qvinna; i 2dra rummet bibringa henne 
de praktiska kunskaper och färdigheter, som fordras för lifvet; och 
först i 3dje rummet meddela henne språkkunskap, konstfärdigheter 
m.m. Efter nutidens sed deremot uppfostras qvinnan till guvernant 
och sällskapsdam, icke till moder. 

Här afbröts diskussionen, men skulle vid nästa sammankomst 
fortsättas. 

§.2. 

Upplästes ett af Hr. Mag. Fineman inlemnadt förslag till diskus
sionsämnen. 2) 

1 / Texten oläslig./ 
2 Se Bil. litt. G. / Bilagan finns ej./ 
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§.3. 
Herr Rektor Svedbom anmälde, att Hrr. Folkskalelärare tillkän

nagifvit sig önska få del af hans på Pedagogiska Föreningens senaste 
högtidsdag hållna föredrag om Innanläsningsundervisningen, och att 
han i följd däraf ämnade uppläsa detta föredrag på eftermiddagen i 
Trädgårdsföreningens Norra Paviljong. 

Beslöts, att vid detta tillfälle äfven fruatimmer finge närvara. 

§.4. 
Beslöts, att den uppkomna penningebrist, af omkring 20 Rdr Dco, 

som det Första Allm. Sv. Läraremötets räkenskaper utvisade och för 
hvilken sistnämde Mötes skattmästare Hr. Lektor Rabe gått i för
skott, skulle af detta Mötes tillgångar fyllas. 

§.5. 
Till bestämmande af tid och ort för nästa Mötes hållande ned

sattes en Kommite, af hvilken Herr Ordföranden nämde Herrar 
Lektorer Rabe och Björling, samt Föreståndaren för Göteborgs Real
gymnasium Hr Löjtnant Tömsten att vara ledamöter. 

§.6. 
Afgåfvos referater af Herr Lundbäck öfver Folkskoleafdelningens 

och af Hr. Lektor Ekendahl öfver Elemantarafdelningens förhand
lingar. 

Den 22 ]tmi, kl. 1-2. 
Ordförande: Hr. Prof. Carlson. 

§.1. 
Den vid föregående sammankomst afbrutna diskussionen öfver 

frågorna om Qvinnobildning och Qvinnans användbarhet såsom 
lärarinna1) upptogs nu åter yttrade sig: 

skolföreståndaren A1·ctander. Man gjorde beskyllningar mot fliclc
skolor; men de svårigheter hvarmed dessa kämpade voro stora, eme
dan de stå ensamma och sakna stöd af någon offentlig anstalt till 
mönster. Staten hade uraktlåtit sörja för lärarinnors bildning. Många 

1 Frågorna 3 och 4, sid. 14. 
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skolor hade redan antagit ett rationelt förfaringssätt, och andra 
skulle hafva gjort det, om ej föräldrarne hindrat dem att följa sin 
öfvertygelse. Offentliga lärare borde råda och icke blott klandra . 
Fastän talaren ägde ett stöd i likheten med Nya Elementarskolan, 
ville föräldrarne dock ändra hans anordningar; huru mycket mer 
skulle icke en flickskola, där man icke hade någon ansedd förebild 
att åberopa, vara underkastad föräldrarnas godtycke. 

Magis ter Siljeström ansåg den sanna qvinnligheten icke löpa fara 
att gå förlorad genom kunskaper. Man borde förstå att göra skillnad 
mellan elementar-bildning och professors-lärdom. Med den uppfost
ran som talaren antydt, åsyftades icke att bilda några blåstrumpor; 
hvaremot råhet och okunnighet icke tillhöra qvinnligheten. Man
haftighet finner man mest hos råheten. Hög bildning är deremot 
ofta förenad med ett förtjusande väsende. Man säger att fruntimmer 
äro mindre passande till lärarinnor. - Talaren återigen ville se bil
dad en korps af qvinnliga lärare som åtoge sig undervisningen i folk
skolan; qvinnan blefve derigenom nyttig och då professorsplats ~r 

varit beklädda af fruntimmer, borde de icke anses oförmögna att 
skaffa sig de kunskaper, som fordras för denna anspråkslösare be
fattning. Må man ställa en man i spetsen, men tilllärare välja frun
timmer. I afseende på qvinnans undervisning borde man utgå från 
de;1 synpunktea att icke avilikorigt inskränka språkstudierna, men 
afse framtiden, ihågkommande att kunskap, som aldrig får anledning 
att tillämpas, är död; i följd hvaraf man såsom undervisningsämnen 
förnämligast borde lägga vigt på Svenska språket och realia (frun
timren äro realister, inte estetici); vidare matematik och naturveten
skap; men sven:;ka språket först och sist. Såsom ett talande exempel 
på missriktning i qvinnans undervisning torde det väl få anses, om 
unga fruntimmer funnos, hvilka fått den fullständigaste pensions
bildning, men sedermera, såsom förestånderskor för mjölkkammaren, 
icke vetat huru många qvarter kannan innehåller. Qvinnan är icke 
bestämd att sitta och läsa franska, tyska och latinska författare och 
derunder försumma hushållet, utan borde hennes kunskaper och 
bildning vara sådane att hon funne nöje i sitt praktiska lif; boklig 
bildning derjemte vore en fördel mer. 

Lektor Elfving. Qvinnan är af naturen ämnad att vara en under
visande moder, en handledande syster. För att rätt motsvara denna 
be:;tämmelse, behöfver hon i första rummet: kärlek till barnet. Detta 
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har modren, detta bör systern hafva. Därnäst behöfver hon ett upp
öfvadt förstånd och kännedom om de föremål, som möta barnets 
uppmärksamhet; alltsom barnet framskrider i vettgirighet, stiga 
äfven anspråken på uppfostrarinnans kunskap och meddelningsför
måga. Hon måste vara barnets fö rsta språklärare, det vill säga, rätta 
dess uttal, dess ordval, m.m. och hjelpa det att finna uttryck då det 
saknar sådana; men detta allt naturligtvis utan något användande 
af grammatikaliska termer, om ej mot slutet. Hon bör känna en för
nuftig, enkel och naturlig metod att lära barn läsa innantill. Med 
denna innanläsningsmetod må helst sammanbindas undervisning i 
skrifkonst, hvars grunder hon således måste känna. Hon bör kunna 
framställa kristendomens hufvudläror i deras största enkelhet, så att 
de blifva en med hela barndomssinnets liflighet uppfattad kunskap. 
Något af naturvetenskaperna bör hon äfven känna, för att med led
ning deraf, vid förefallande frågor af barnet, gifva det förklaringar, 
visst icke i vetenskaplig form, men af sådant innehåll att de icke 
jäfvas af vetenskapen. Hon bör bibringa barnet de första aritmetiska 
begreppen, icke medelst skrifna siffror, utan genom att muntligen 
leda dess omdöme; genom passande berättelser bör hon förbereda det 
till historiens studium; af kosmografi och geografi bör hon meddela 
det de första elementerna. Bland andra hjelpmedel, som undervisa
rinnan vid barns handledning behöfver använda, är äfven afteck
niiig på fri hand af föremål, som hon vill beskrifva. Alla dessa kun
skaper och färdigheter, som den undervisande modern och systern 
behöfva för barnets handledning innan det sändes i skolan, uppgå 
visserligen icke till något stort mått, men de måste vara inhämtade 
p~ ett sätt, som gör deras innehafvarinna skicklig att med framgång 
begagna dem; och detta lärer svårligen kunna äga rum, så framt icke 
den unga flickan redan i skolan genomgått en för ändamålet lämpad 
pedagogisk lärokurs; under erfarna lärarinnors inseende vänt och 
öfvat sig att åt yngre kamrater, af olika åldrar, lynnen och framsteg, 
meddela hvad hon vet; och i allmänhet på allt sätt blifvit praktiskt 
bildad för lärarekallet. Men någon skola, där en sådan bildning 
meddelas, torde för närvarande icke finnas i vårt land; och knappast 
lärer väl någon dylik komma till stånd förr än Staten, genom inrät
tandet af en ändamålsenlig Normalanstalt för qvinnouppfostran dels 
gifver sin sanktion åt de enskilta bemödanden, som kunde försökas 
i denna väg, dels bereder tillfälle för de bästa förmågor att med 
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~amlade krafter egna sig åt saken, samt efter hand utbildar en stam 
af skickliga och nitiska lärarinnor, som utspridda öfver landet allt 
vidsträcktare verka för en reform i deras köns uppfostran. Vi åter
komme alltså ännu en gång därtill, att inrättandet på allmän be
kostnad af en Normal-anstalt för qvinnouppfostran är vårt första 
behof. - För öfrigt instämmer jag, af fullkornig öfvertygelse, med 
Mag. Siljeström uti att påyrka fruntimrens användande såsom lära
rinnor i folkskolan. 

Magister Bergius: Nuvarande qvinnouppfostran afoer icke nog 
tidigt framtida sysselsättning. Mod-journalen intresserar mer än kö
ket och mjölkkammaren. Grundliga studier gagna qvinnan lika med 
mannen, såsom aritmetik, naturkunskap m.m. Qvinnans förstånd 
bör utvecklas till förmågan att utveckla barnens begrepp. Hon bör 
icke afvakta barnets frågor, utan framkalla dem. Härtill fordras, 
icke språk eller löpningar på fortepiano; men väl mannens studier. 
N ormalskolor vore för ändamålet icke nog, utan borde af staten 
jemväl allmänna flickskolor inrättas och underhållas; ty äro dessa 
anstalter enskilta så kan det icke förekommas, att föräldrarnes tänke
sätt, som i allmänhet är benäget för den nuvarande falska men ly
~ancle qvinnobildningen, missriktande inverkar på barnens upp
fmtran. 

Direktör Borg. Qvinnouppfostran innefattar tvänne delar: den 
pJykiska och den fysiska. I afseende på den förstnämnda instämde 
talaren hufvudsakligen med Herr Siljeström. Ville endast tillägga, 
att Sundhetsläran borde blifva ett vigtigt undervisningsämne för 
qvinnan, såsom den första och sista hjelparinnan vid sjuksängen. I 
afseende på den fysiska uppfostran borde mera vigt, än hittills läg
gas på gymnaitik och simning. Kroppens styrka, sinnenas friskh'et; 
- raskhet och rådighet äro egenskaper som ej kunna mera umbäras 
af qvinnan än af mannen. 

Diskussionen förklarades slutad. 

§.2. 
Då numera någon tid till upptagande af nya öfverläggningsämnen 

icke återstod, tillkännagaf Ordföranden, att Hr. Magister Finemans 
i det föregående omnämda förslag till diskussionsfrågor, äfvensom 
ett dylikt af Hr. sekreteraren F. Widstrand1) icke kunde antaga,s. 
1 Se Bilagan litt. H. / Bilagan finns ej./ 
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Sammankomsten upplöstes kl. 2 för att lemna tillfälle till slutliga 
sammanträden på afdelningarne, och utsattes ny sammankomst till 
kl. 3. 

Tisdagen d. 22 juni kl. 3 e.m. 
Ordförande: Hr. Professor Carlson. 

§.1. 
Herr Rektor Svedbom1) 

Exemplar af den Danska Mötesberättelsen utdelades till ledamö
terne. 

Beslöts, att Mötet genom sin Bestyrelse skulle tillsända den Danska 
Möteskomiteen en skrifvelse innehållande2) 

§.2. 
Åt Förste och Andre Ordföranden jämte skattmästaren uppdro3~ 

att ombesörja tryckning af Mötets Protokoller. 

§.3. 
Komiteen för beredande af frågan om tid och ort för nästa Möte, 

afgaf genom Lektor Rabe sitt utlåtande och beslöts, att nästa Möte 
skulle hållas år 1854 i Juni eller Juli månad, i hufvudstaden. 

§.4 . 
Slutligen företogs val af den Komite, som, enl. Stadgarne §.17,3) 

har att vidtaga erforderliga åtgärder för beredande af nästa Möte; 
och utsågos tillledamöter af denna Komite: Hr. Lektor Rabe, Herrar 
Rektorer Svedbom, Cedervall och Wessling samt Herr Magister 
Siljeström, och till suppleanter Lektor El/ving och Folkskoleläraren 
Herr Lundbäck. 

Därefter upplöstes det Andra Allmänna Svenska Läraremötet af 
dess Förste Ordförande Herr Professor Carlson, som i ett kort tal 
lyckönskade detta mötes medlemmar till den "progression, som detta 
möte onekligen ådagalagt" i jämförelse med det föregående, så väl 

t l Anförandet ej infört i manuskriptet./ 
2 /Innehållet ej angivet i manu~kriptet./ 

3 Se sid. 12. 
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i hänsende till omfattningen af de ämnen man på den korta tiden af 
några dagar hunnit afhandla, som till sättet hvarpå diskussionen 
blifvit förd. Professorn hoppades, att den isolering från hvarandra, 
hvaruti de särskilta orternas lärare, i följd af landets beskaffenhet, 
nu lefva, skulle genom sammanträffanden sådana som detta allt mer 
förminskas och i samma mån den personliga beröringen blefve lifli
gare, oftare återkommande, - äfven de skiljaktigheter i öfvertygelse 
rörande medlen till uppnående af dei: gemensamma målet, som ännu 
kunde förefinnas, allt mer försvinna. 

Andre Ordföranden Hr. Lektor Rabe betygade Herr Professor 
Carlson den tacksamhet, detta mötes medlemmar voro honom skyl
dige för det förtjenstfulla sätt, hvarpå han nu likasom vid det före
gående Mötet till allmän belåtenhet ledt öfverläggningarne och be
vakat det hela. 

Sammankomsten slutades kl. 4. 

II. A/delningen för Folkskoleväsendet. 
Den 19:de Juni 1852 

§1. 
Sedan afdelningen samlats i vällofl. Borgareståndets rum, och 

mötets andra ordförande hr lektor Rabe uppmanat afdelningen <l.tt 
utse ordförande anställdes för sådant ändamål omröstning, dervid 
hr seminarieföreståndaren rektor Wessling utsågs till 1 :ste ordföran
de och läraren vid Stockholms allmänna barnskola hr magister Fine
man till 2 :dra ordförande, h varefter till referent för af delningen ut
sågs skolläraren Lundbäck. 

§ 2. 
Afdelningens ordförande hr rektor Wessling helsade afdelningen 

o::h önskade öfver densamma den Högstes beskydd och hägn, hvar
efter i likhet med hvad vid föregående möte skedde, utsågs 2:ne sek
reterare neml. 2:dra läraren vid Prins Gustafs folkskola i Upsala hr 
magister W essblad och folkskolläraren Lundbäck. 

§ 3. 
I afseende på sättet att föra protocollet beslutade afdelningen, att 

öfverläggningarne skulle summariskt upptagas, äfvensom rörande 
den ordning i hvilken de för afdelningen föreslagna frågor skulle till 
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öfverläggning framställas öfverenskommo de närvarande, att då de 
första i förslaget upptagna, folkskoleafdelningen rörande frågor be
funnos af särdeles vigt, dessas ordningsföljd för innevarande dagen 
borde iakttagas, men att derefter man för hvarje dag kunde be
stämma hvilka af de förestående frågorna borde som öfverlägg
ningsämnen upptagas. 

§ 4. 
Härefter gick afdelningen till öfverläggning om den 9:de frågan. 
"Hvilka äro för närvarande de förnämsta hinder, hvilka för folk

skolan försvåra möjligheten att uppfylla sin bestämmelse? Ligga 
dessa hinder inom eller utom skolan? Och huru skola de öfvervinnas? 

I diskussionen öfver detta ämne deltogo följande: 
Skolläraren Berg anförde, att ibland de många omständigheter 

hvilka förhindra skolan att uppfylla sin bestämmelse, de förnämsta 
äro församlingarnas vidsträckthet på en del orter och deraf följande 
svårighet att för vägens längd sig i skolan inställa; på andra orter, 
der vägens längd icke förhindrade barnen att gå i skolan, ett större 
antal barn, än en lärare kan medhinna att sköta, utaf hvilka skäl, 
jemte andra, föräldrar ofta känna sig föranledda att i förtid skilja 
sina barn från skolan. 

Skolläraren W essblad ansåg ett ganska vigtigt hinder förefinnas 
utom skolan i de ringa sympatier som föräldrar i synnerhet visa för 
densamma, till följe hvaraf läraren har ringa och ofta ingen hjelp 
från hemmet vid barnaundervisningen. 

Skolläraren Brodden. Siwlan uppfyller för närvarande ringa sin 
bestämmelse. Hindren äro af mångahanda art. Af egen erfarenhet 
hade talaren funnit, att föräldrarnas fattigdom och dermed ofta 
förenade moraliska förderf, äfvensom deras ringa förmåga att upp
skatta skolans värde voro att räkna bland de förnämsta hindren. 
Instämmande för öfrigt i hvad hr Berg yttrat angående en lärares 
otillräcklighet vid ett allt för stort antal barn, ansåg talaren härjemte 
hindren böra sökas snarare utom än inom skolan. Skulden vore 
mindre hos skolan än hos föräldrarne. 

Utn. kyrkoherden Hamnström. Föregående talare hade blott vid
rört hindren utom skolan. Det voro äfven nödigt att tillse huruvida 
icke lika stora hinder inom skolan förefinnas, hvilka i sådant fall 
nödvändigt måste undanröjas, om skolan någonsin skall kunna upp-
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fylla sin bestämmelse. Ett allt för stort antal lärjungar t.ex. der 
sådant vore fallet, gjorde det omöjligt för en ensam lärare att med
dela ens nödtorftig undervisning i innanläsning, än mindre i skrif
ning och räkning eller öfriga i den kong!. stadgan påbudna undervis
ningsämnen. Såsom ett bevis för hindren inom skolan erinrade talaren 
om det intyg hr magister Ekendahl i detta afseende i sin nyligen ut
gifna skrift om folkskolan lemnat, ett arbete, om hvars värde talaren 
föröfrigt icke ansåg lämpligt att fälla något yttrande. Frågan vore 
invecklad. Talaren uppmanade närvarande deltagare i mötet att först 
söka utröna hindren, innan man tänkte på huru de skulle öfver
vinnas. Såsom yttre hinder anförde talaren vidare icke fullt ända
målsenlig seminariebildning, samt hos folket en viss oginhet emot 
skolan, härrörande dels af okunnighet, dels af missnöje öfver ökade 
utlagor i och för skolan, dels ock af en icke sällan spord klagan öfver 
bristande undervisning i de för föräldrahjertat dyrbara::te ämnen, 
under bibringande af endast mekaniska färdigheter. 

Magister Fineman anmärkte, att redan i anordningen af skolans 
arbet<( efter Vexelundervisningsmethoden låg ett hinder, enär man ur
aktlåtit att anskaffa medel till aflöning åt general-monitörer, den 
enda utväg talaren ansåg möjlig för att få behålla de äldre barnen 
nödig tid vid skolan. Förordade i sammanhang härmed särskildt 
monitörsböcker innehållande icke blott kunskapsämnet, deruti man 
borde undervisa, utan ock sjelfva sättet för detsammas bibringande. 
Talaren ansåg det af magister Ekendahl i dess skrift "Nya Folksko
lan", lemnade intyg, obilligt och ingalunda lämpligt för bedöm
mandet af folkskolan. 

Skolläraren Lrmdbäck: att folkskolan, hvilken väckt ett för henne 
icke fördelaktigt uppseende, hade att kämpa mot icke obetydliga 
så väl yttre, som inre hinder. Gränslinjen mellan hvardera vore icke 
lätt att bestämma. Vid utrönandet af hindren borde man nu före
trädesvis fästa sig vid sådana, hvilka genom sko~Järarens egna be
mödanden kunde öfvervinnas eller minskas. Erk~nnande vigten af 
de redan anförda, trodde dock talaren saken till det mesta bero på 
folkskolläraren sjelf. Möjligen skulle väl ännu en eller annan gene
ration folkskollärare använda arbete och omtanka, efter utseende 
förgäfves, enär föräldrars dels okunnighet om undervisningens värde, 
dels liknöjdhet för sina barns väl, jemte deraf följande obenägenhet 
att bidraga till skolans underhåll, länge och kännbart skulle mot-
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verka dennas ändamålsenliga utveckling. Förmådde dock läraren 
tillegna sig en för hans verksamhet nödig bildning, hvars resultat 
förnemligast borde uppenbara sig i ett klart medvetande af hans 
magtpåliggande kall, så förmodade talaren skolan säkert komma att 
framskrida till sitt mål. 

Magister Thurgren förmenade hindren hufvudsakligen kunna sam
manfattas under 3 :ne rubriker: 1 :a fattigdom och okunnighet hos 
föräldrar, 2 :a lärarens ringa löner, 3 :d je ringa sympatier för folk
skolan hos sådana personer, hvilka genom sin inflytelse skulle kunna 
verka till skolans bästa, äfvensom på några ställen presterskapet3 
förhållande; hvarförutan talaren ansåg folkskolan ännu för ung, att 
man om henne skulle kunna eller böra fälla något omdöme. 

Ordförande sammanfattade de af de föregående talare anförda 
hinder och instämmande i åsigterna om dessas vigt, tillade såsom 
ett bland de största, att många föräldrar ännu icke gjort sig reda 
för folkskolans bestämmelse. 

Härefter ansåg af delningen diskussionen öfver den 9 :de fråga m 
1 :sta och 2:dra mom. afslutad, och uppsköt besvarandet av sammn. 
frågas 3 :d je mom., till dess andra dermed i sammanhang egande 
frågor kommo under behandling. 

lO:de frågan företogs nu till öfverläggning. 
Om folkskolan hittills vare sig i allmänhet eller i enskilta fall 

icke lyckats tillvinna sig folkets förtroende, uti hvilka omständig
heter bör orsaken till ett sådant förhållande sökas? 

I afseende på denna fråga yttrade sig: 
Sk~olläraren Englund: anledningen till bristande förtroende vore 

att söka i folkets obenägenhet mot allt ny tt, och detta så mycket 
mera, om det vore förenadt med utgiften; i föräldrarnas felslagna 
förhoppningar att få sina barn undervisade efter deras ofta ensidiga 
bgter; i det täta ombytet af lärare, föranledt af otillräcklig af!ö
ning och som mån8en gång vållade, att läraren mot sin egen vilja 
måste se sig om efter annan plats, innan hvarken läraren på sin sida 
lärt känna skolbarnen eller dessa och föräldrarne honom. 

Magister Fineman erinrade om huru föräldrar efter folkskolans 
tillko:nst synts alltmera förlora deltagandet för sina barn, hvilka de 
lemna i skolan med anspråk att sjelfva vara befriade från allt be
svär med både undervisnings- och uppfostringsarbetet. 
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M ag ister W allander ville hänföra nu vidrörda omständigheter till 
frågan om hindren för skolans verksamhet och ansåg icke ovigtigt att 
utrönt blefve, huruvida i allmänhet skolan saknade förtroende eller 
ej; för sin del öfvertygacl att, der misstroende mot skolan egde rum, 
detta till det mesta härrörde från skolans försummelse eller oför
måga att, jemte bibringande af kunskaper, äfven uppfostra. Fyllde 
läraren i begge dessa fall sin plats, så skulle och:så både han och 
~lcolan vinna förtroende. 

Kapten Sterky: Man borde skilja mellan ~kolan och hemme:; 
skolan kunde icke ensam uppfostra, icke ens tillräckligt undervisa. 
Så väl det ena som det andra borde, und~r medverkan från skolan, 
i hemmet börjas, fortsättas och understödjas. Förtroendet till skolan 
torde vara olika, och till stor del beroende på personligheten hos 
läraren, och dernäst på presterskapet samt andra inflytelserika per
soners nitiska deltagande i skolans angelägenheter . Lärare-bildningen 
vore i vissa fall skef. Vidsträckta kunskaper behöfdes ej . Folkskolans 
ide vore för närvarande att bibringa allmogens barn så mycket ve
tande, att de framdeles sjelfva kunna ombesörja sina bestyr, men 
ingalunda, såsom talaren förmodade nu icke sällan vara händelsen, 
meddela halfbildning. I afseende på uppfostran borde skolan för
nämligast inskränka sig till upprätthållande af tukt och ordning och 
dervid bibringa barnen de allmänna begreppen om rätt och skick
lighet. 

Magister Fineman visade, att det vore en skillnad mellan under
visningen i hemmet och den i skolan, och att möjligen äfven häruti 
torde ligga en anledning till misstroende. Den fön;a - undervisning
en i hemmet - afser mera hjertat, då skolan deremot har till uppgift 
att utveckla själens alla förmögenheter. Ju mera folket har sin upp
märksamhet fästad på skolan, och i restdtatema af dennas verk
samhet önskar igenkänna sin egen, desto vådligare vore det att skilja 
skolan från hemmet, vare sig i fråga om undervisning eller upp
fostran, och säkerligen skulle det lända folkskolan till stor skada, 
om man sökte allmängöra den tanken, att hon icke vill eller förmår 
uppfostra. Hvad redan förut blifvit yttradt om angelägenheten, att 
medelst anskaffandet af arfvoden tillförsäkra nödigt monitörsbiträ
de, hade ock väsendtligt sammanhang med frågan om skolans för
troende. 
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Skollärame Berg och Brodden samt Jlilagister Thurgren instämde 
i den åsigten, att skolan bör både uppfostra och undervisa; den först
nämnde med tillägg af sin egen erfarenhet, att föräldrar mera vär
dera det förra än det sednare, och trodde härjemte att bristande 
förtroende till skolan härledde sig från omöjligheten för en ensam 
lärare att vid ett allt för stort antal barn fullgöra, hvad barnens 
föräldrar tro sig äga rättighet att fordra. 

Magister Siljeström: )\Jven om skolan blott hade det åliggandet 
att undervisa, upphörde dermed icke behofvet af samverkan mellan 
skolan o:::h hemmet, hvilket sistnämnde i sådant fall nödvändigt 
måste åtaga sig uppfostran. Emellan begge funnes således alltid ett 
förening~band, hvarföre ock försummelse från hemmets sida torde 
med skäl kunna anses menligt inverka på skolans utveckling, åt
minstone lika mycket, som i vissa fall, lärarens oförmåga. Ofver
flyttande af hemmets skyldigheter på skolan vore högst beldagans
värdt, o:::h i samma mån vore hvarje bemödande för åstadkommande 
af samverkan mellan hemmet och skolan önskvärd. 

Sedan nu afdelningen blifvit i tillfälle att erfara de förnämsta 
orsakerna till bristande förtroende, nemlig en del föräldrars svikna 
förhoppningar, härrörande dels af omöjligheten för en ensam lärare 
att sköta ett allt för stort antal lärjungar, dels ock af deras allt för 
stora, ensidiga eller sinsemellan motsatta anspråk såväl i afseende 
på undervisning som uppfostran, tvekade afdelningen icke att er
känna, det folkskolläraren sjelf någon gång vore orsaken till bris
tande förtroende, ett erkännande, hvaraf den samvetsgranne läraren 
icke ansågs böra taga anstöt . 

Den 21:de juni. 
Afdelningen beslöt, att vid öfverläggningarne, på det sätt tillväga

gå, att sedan de tillstädesvarande yttrat sig öfver den till diskussion 
företagne frågan och ingen vidare anmälde sig att tala, ämnet skulle 
anses för denna gången uttömdt, utan att afdelningen såsom sin 
uttalade någon åsigt, med undantag för de särskilta fall, då en sam
manstämmande önskan kunde sådant föranleda. 

Härefter fortsattes diskussionen öfver den lO :de frågan . 
Skolläraren Brodden ansåg att, om verklig oförmåga att sköta sitt 

kall hos läraren förefunnes, orsaken härtill vore att söka i en felaktig 
seminaribildning, hvilken, ifall den skulle uppfylla sitt ändamål, 
borde afse icke blott bibringandet af fullständiga theoretiska studier, 
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utan och praktisk skicklighet att göra egna kunskaper fruktbärande 
för barnen. 

Skolläraren W essblad menade att det vore icke rätt att kasta 
någon skugga på seminarierna. Dessa skola visserligen bibringa kun
skaper, men folkskollärarens praktiska duglighet vore ej beroende 
på seminariet ensamt, utan på eleven derjemte, hvilken, om han icke 
egde tjenliga egenskaper, äfven af den bästa läroanstalt svårligen 
kunde göras duglig för sitt yrke. 

Rektor Cederwall trodde frågan om bristande förtroende för folk
skolan icke kunna afgöras utan i sammanhang med den frågan, 
huruvida man icke på folkskolan uppställt allt för stora fordringar, 
hvilket talaren förmenade vara händelsen, då folkskolan ännu ver
kat blott en kort tid och dess lärare öfverallt haft att af nyo orga
nisera sina skolor; äfvensom seminarierna, åtminstone i början, icke 
varit i det skick, att de kunnat aflemna fullt dugliga lärare-kandi
dater. Förenade sig i öfrigt med dem, som andragit skollärarnas ringa 
aflöning såsom ett bland hindren för folkskolans framgång och möj
ligheten för densamma att tillvinna sig folkets förtroende, hvars 
frånvaro likväl icke vore bestyrkt, då med undantag af de upplys
ningar grefve Rudensköld och seminarieföreståndaren Ekendahl i 
ämnet meddelat, underrättelse från många delar af landet saknades, 
ansåg talaren möjligare för de ambulatoriska skollärarne att handled:>. 
barnen till föräldrarnes belåtenhet än för den fasta skolans lärare, 
hvilken ofta hade ett vida större antal lärjungar, än han äfven med 
bästa vilja förmådde att sköta. 

Kapten Sterky uppdrog uti ett längre anförande, grundlinierna af 
folkskolan, sådan den efter talarens mening borde vara ordnad. Ut
gående från den åsigt, att seminariebildningen, likasom, landtbruks
institutens, vore i så måtto felaktig, att folkskollärarne i allmänhet 
sträfvade att meddela kunskaper utöfver det för Svenska Allmogen 
af behofvet påkallade mått, under användande af en och samma 
metod, den de icke ville eller icke förstode att lämpa efter sig före
teende omständigheter, höll talaren för långt ändamålsenligare, om 
folkskolan inskränkte sig till att meddela barnen ett mindre mått af 
kunskaper, hvilka derigenom kunde vinna i fasthet, icke förnekande 
likväl, att tillfälle borde finnas för barn af bättre lottade föräldrar 
bland folket att erhålla högre undervisning, der sådant påfordrades. 

Bland nödiga folkskaleämnen vore att räkna: säker innanläsning, 
så att barnet förstår det lästa, hufvudräkning och nödtorftig skrif-

47 

l 



färdighet: biblisk historia och minnesläsning af Lt1thers katekes, hvars 
tillämpning på lefvernet såsom kristendomslära borde öfverlämnas 
åt pre:;tei·na, både derföre att l ~iraren är i allmänhet dertill mindre 
skicklig och cerjemte har alltför liten tid att härvid lägga handen. 
Med lässkolan vore n:Sdigt att förena en slöjdskola, hvarjemte ock 
der boi·dc finnas ett stycke jord, så att barnen kunde få tillegna sig 
dc först:1. handgreppen i trädgårdsskötsel och blomsterodling, till 
framtida r;agn och nöje för dem sJc;:lfva . Gossar och flickor borde 
undervi sa~ på särskilda tider, dels ~ör sedlighetens skull, dels ock 
derför att liirarcn bel:!öfver åt h vardera könet egna olika behand
lingssätt, äfvensom, hvilkct id:c ·;o!"c det minst vigtig;:>., föräldrarne 
sannolikt skulle finnas väl belåtna med att vissa dagar i veckan be
hålla några af barnen i hemmet, under det att de öfrigas utstyrsel till 
skolan icke allt föi· mycket betungade dem. De små barnen borde 
frånskilj as, till lättnad för läraren och väsenddig nytta för under
visningen i sin helhet, samt öfverlemnas åt qvinnovård, t. ex. åt 
äldre, från skolan afgångne flickor, hvilka naturligtvis härför borde 
uppmuntra:; med lämpligt arfvode. Af erfarenhet om skolornas till
stånd i dess egen hemort, kunde talaren vitsorda ändamålsenligheten 
af en skola, ordnad på nu angifna sätt, och förmodade, att öfverallt 
der skolan på landet skötes så, vore ingen anledning för handen att 
klaga öfver bristande förtroende. I afseende på skolorna i städerna, 
medgaf talaren nödvändigheten deraf, att dessa borde kunna bibringa 
något högre kunskaper. Att folkskollärarne på landet ansåga sin 
obemärkta samhällsställning och dermed förenade knappa löneför
måner såsom bevis för tillvaron af något misstroende till skolan, 
vore orätt; en jemnförelse mellan elementarläroverkens och folksko
lans lärare visar icke något sådant missförhållande i afseende på 
inkomster och öfriga förmåner, hvilka i allmänhet kunde antagas 
uppgå till beloppet af 4 till 500 rdr b:ko. Folkskollärarens kall ford
rade att han lefde, icke öfver, utan bland folket. 

Skolliiraren Berg: Ett minimibelopp af kunskapsämnen i folksko
lan måste visst finnas. Vore likväl skolans uppgift öfverhufvud ingen 
annan än att bibringa barnen förmåga att i en framtid reda sig på 
torget och i kryddboden, så hade väl icke sådane anstalter behöft 
inrättas som nu skett. På trakten der befolkningen utgjordes af all
moge, måste skolan kunna bilda sina lärjungar så, att de en gång 
blifva medborgare, skickliga för kommunala, riksdagsmanna och 
andra mötande bestyr. slöjdskola vore visserligen önskvärd; men 
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med afseende på dermed förenade kostnader, icke så lätt att åstad
komma, synnerligen på landet, der fäderne merendels torde anse sin 
egen färdighet i slöjd tillräcklig såsom undervisning för barnen. 
Rörande folkskollärarnes aflöning, vore det missledande att påstå 
den i allmänhet uppgå till det af föregående talare anförda belopp. 

I afseende på den förmodade vådan af de begge könens samman
träffande i skolan trodde talaren, att man i det heb. föga bättre än 
förut sörjt för sedlighetens vård, då man skilde gossar och flickor, 
enär de i alla fall omöjligen kunde förhindras att sammanträffa 
uto;n skolan. 

Magister Fineman delade kapten Sterkys afsigter rörande under
visningea, särdeles med afseende på landet, der folkskolorna lämpligen 
hölle sig vid det lägsta i den Kongl. stadgan bestämda kunskapsmått; 
i städerna deremot borde undervisningen drifvas derutöfver, helst 
här ofta ifrågakommer öfvergång till andra läroverk. Religions
undervisningen tillhörde visserligen folkskolan och måste der af 
läraren med all flit skötas; önskeligt vore dock, att presterskapet häri 
toge verksam del, hvarigenom förtroendet till skolan utan tvifvel i 
betydligt mån skulle ökas och stadgas. 

Skolläraren Lundbäck: I sammanhang med frågan om förtroendet 
till folkskolan, vore nödigt att vidröra ett ämne, nemligen frågan om 
lärarebildning, då man snart nog skulle komma på spåren en af de 
orsaker, som hittills kanske verksammast bidragit att rubba det för
troende, hvaraf skolan, lika med hvarje nytt företag, hade behof. 
Ingen torde vara okunnig om de 2 :ne grundsatser i afseende på folk
undervisningen, hvilka sökt och ämna söka att göra sig gällande. Då 
man inginge i forskning efter de orsaker, som vålla brist på för
troende för någon gifven sak, vore visserligen nödigt att taga i 
betraktande sjelfva sakens större eller mindre behörighet att väcka 
och underhålla önskadt deltagande. Men billigheten tycktes ock 
fordra, att, innan dom fälldes, man vore väl öfverens om grunderna, 
på hvilka man ville stödja den. Nästan ville det se ut, som om folk
skolan, för att påräkna allmänt förtroende, skulle kunna undervisa 
och icke undervisa, uppfostra och icke uppfostra. Så väl bland dem, 
hvilka det åligger att inspektera och mer eller mindre reglerande 
kontrollera skolans verksamhet, som ock bland dem, hvilka äg.a att 
göra sig till godo frukterna af densamma, voro åsigterna om ändamå
let med den nyinrättade folkundervisningen stridiga. En del ville 
finna häruti ingenting annat än den gamla stugläsningen, iklädd ny 
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form och utstyrd med nytt namn; en annan trodde folkskolan vara af 
Försynen ämnad att rädda det uppväxande slägtet från ett öfverh~nd
tagande sedeförderf, och genom inplantande af gudsfruktan, samt 
genom spridande af allmänt nyttiga kunskaper hos folket framk~ll~ 
ett nytt, bättre lif. En skara lärare-kandidater tltgingo årligen från 
de, numera, öfverflödigt många seminarierna, medförande grundsat
ser varierande naturligtvis efter resp. semin. föreståndares indivi
duella åsigter. Under sådana förhållanden och med kännedom o:n 
öfriga bidragande omständigheter, hvilka till deras fulla vigt äfven 
måste erkännas, behöfde man ej gå långt utom dörren, innan man 
finge se misstro<!ndets ogräs frodas på vägen mellan skolan och hem
met. Om nu o: k beldagligen måste medgifvas, att folkskolläraren 
sjelf ofta· nog gåfve härtill anledning, torde dock sådant icke alltid 
böra skrifvas på räkningen af dennes personlighet, än mindre en all
män förkastelsedom uttalas derföre, att några hafva felat. Det vore 
ej möjligt, att göra alla till viljes; och äfven med de mest välmenande 
afsigter samt under användande af de bästa tillgängliga medel, skulle 
de flesta folkskollärare nödgas intyga den erfarenhet, att de icke 
haft att glädja sig åt ett odeladt förtroende. Först när folkundervis
ningens betydelse blir klar för och erkänd af dem, som, med vilja 
och förmåga att tänka och handla, på folket utöfva ett inflytande 
af vidtomfattande följder, och seminarierna, sinsemellan eniga samt 
lämpande sig efter tidens fordringar, hos sina elever inympade här
med öfverensstämmade grundsatser, kunde man motse ett allmännare 
förtroende för folkskolan, då äfven folkskollärarens personlighet 
blefve för hvarje särskildt fall den gifna måttstocken. 

Sedan de tillstädesvarande ansågo diskussionen öfver närvarande 
fråga nu afslutad, öfvergick afdelningen derefter på ordförandens 
proposition till behandling af 17, 18, 20 och 21 frågorna med 20 
frågan1) såsom utgångspunkt. Och uppmande ordföranden afdel
ningens ledamöter att yttra sig öfver grefve Rudenskölds folkskole
plati.. ." l 

· Magister Siljeström: Grefve Rudenskölds folkskaleplan skulle må-' 
hända möta ett hinder i den föreställning, som genom kong!. folk-

1 "Då skolans afstånd från hemmet på Svenska landsbygderna lägger ett så stort 
hinder i vägen för en ordentlig skolgång, huru kan man undvika denna olägen
het? Och hvad afseende förtjenar, ur denna och andra synpunkter, Grefve Tors
ten Rudenskölds folkskoleplan?" 
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skolestadgan hos folket uppkommit, att icke mer än en skola inom 
hvarje kommun vore behäftig. Ofvertygad att folkskolan, ordnad i 
öfverensstämmclse med en sådan åsigt, skulle i de flesta fall illa 
uppfylla sin bestämmelse, då skolan på vissa orter och tider, icke af 
barnen begagnades och på andra anlitades af ett större antal lär
jungar än lärare:1 medhann att sköta, ansåg talaren för sin del rot
skolor rent af nödvändiga, så mycket mer som härigenom skolan när
mades till hemmet, på samma gång som olägenheterna af barnens 
uteblifvande eller alltför starka tillströmmande till centralskolan 
kunde anses undanröjde. Man skulle och hzirvid kunna tänka sig 
möjligheten af barnens skolgång utsträckt till och med efter natt
vardsgången, såsom talaren sett icke sällan hända i Nord-Amerikas 
förenta stater, der man likväl sorgfälligt undvek att sammanföra 
skolans äldre lärjungar med småbarnen. Men äfven från en annan 
synspunkt vore undervisningens fördelning på rotskolor att föredraga 
framför dess inskränkning till en enda skola. Genom en sådan för
delning blefve det nemligen möjligt att tillvägabringa en elitskola, 
uti hvilken äfven de lägre klassernas barn kunde fortskrida i bild
ning, så långt som anlag samt tillgångar och yttre omständigheter 
medgifva. Folkskolläraren skulle då icke längre vara isolerad, icke 
heller folkets bildning så strängt skild från de högre klassernas, som 
hittills varit fallet. Söndagsskolan blefve genom anorduandet af elit
skolan aldeles icke öfverflödig, den skulle alltid befinnas nödig för 
utveckling och rotfästande af religionsundervisningen. I samma mån 
som man antoge att elementarläroverken närmast afsåge att bilda 
dugliga embetsmän, måste man ock medgifva nödvändigheten deraf, 
att bonden för sina barn kan erhålla en undervisning, och hvilken 
folkskolestadgan- synes hafva afsett genom folkskolan kunna till
vägabringas, men som efter nuvarande ordning omöjligen kan henne 
affordras. Om man nu i öfvertygelse, att en förbättrad plan för folk
skolan vore af behofvet påkallad, härvid ansåge undervisningsarbetet, 
fördeladt på rotskolor, ändamålsenligt, torde de betänkligheter, 
hvilka kunde föranledas af härmed otvivelaktligen förenade större 
omkostnader likväl icke böra afskräcka från försöket att åstad
komma en så nyttig förändring. Härvid kommer väl an på, huruvida 
man förstår att för folket göra begripligt att de sjelfva hade största 
fördelen i de jemförelsevis obetydligt förhöjda omkostnaderna. Folket 
skulle då icke betrakta skolan, såsom ett dem uppifrån påtvunget 
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ondt, hvilket nu der och hvar torde vara fallet. Vigten av modrens 
deltagande i barnaundervisningen kan också af ingen förbi se3. Om 
man äfven måste tillstå att mödrarna vore för närvarande föga 
skickliga, hade man dock anledning för framtiden hoppas någo t 
bättre. Allt efter som de unga nu lärde sig, kunde dessa, då de blifva 
mödrar, sköta undervisningen i sin början; om de också icke för
mådde fullfölja den i dess helhet. I afseende på tillämpning af nu 
förordade folkskoleplan, förhindrades denna visserligen icke af folk
skolestaclgan, hvilken i detaljfrågor tillåta hvilka variationer som 
helst o :::h hufvudsakligen endast fästade sig vid sjelfva målet. 

Skollämren Berg ville med exempel från sin hemort visa, att äfven 
hos o:;:; barn q·varstanna i skolan åtminstone till den tid då deras natt
vardsläsning vidtager. Af 180 skolbesökande barn voro nemligen för 
närvarande 30 i konfirmationsåldern. Efter vunnen erfarenhet om 
otillräckligheten af en enda lärare för ett större antal barn, hade 
man, med villkor af Rudensköldska skolmetodens tillämpning, å 
samma ort varit betänkt att höja lärarearfvodet, som hittills utgått 
med 200 rdr till 6 a 700 rdr ett förhållande, hvilket synes visa att 
folket icke alltid drager i betänkande att åtaga sig bestt·idandet af 
kostnader eller underkänna skolans värde, utan torde man snarare 
kunna antaga att deras benägenhet för skolan, i det närmaste, rättar 
sig efter deras öfvertygelse om hennes duglighet. Veta föräldrar att 
deras barn få lära något, så betala de nog hvad lärdomen kostat. 
Utgifterna skulle väl ock något förminskas alltefter som sjelfva pla
nen förbättrades. Skall nu skolan i allmänhet nå sitt syftemål, så 
kan detta ej ske utan genom rotskolor, hvilka, i allo bättre än de 
hittills brukliga ambulatoriska, göra det för läraren möjligt att i elit
skolan tillfredsställa sådan föräldrars önskningar, hvilka för sina 
barn begära en högre undervisning, hit då äfven räknade stånds
personer, hvilka af en eller annan orsak ej anlita elementarlärover
ken. I bergslagerna ville man än inskränka sig till folkskalestadgans 
minimibelopp af kunskapsämnen - vore det ej tänkbart att kunna 
ens åstadkomma detta med skolans anordning efter hittills varande 
sätt. Att i öfrigt anse folkskolan obefogad till en vidsträcktare under
visning än hemläsningen hittills kunnat åstadkomma, eller att förut
sätta omöjligheten häraf för framtiden, vore lika orätt, som att 
grunda något omdöme rörande folkskolans verksamhet tills dato på 
t . ex. herr seminarieföreståndaren Ekendahls bekanta skrift, hvilken 
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enligt hvad talaren visste, innehåller oriktiga uppgifter och till åt
skilliga sina delar tillkommit efter 15 a 20 minuters besök på hvart 
ställe. 

Kapten Sterky : Åberopande egen erfarenhet om möjligheten att 
understödja centralskolan med ambulatoriska skolor, ansåg talaren 
grefve Ruelenskölds folkskoleplan, ehuru åsyftande att i möjligaste 
måtto utveckla folkundervisningen och bringa skolan och hemmet 
till önskvärd samverkan, likväl icke allmänt användbar, bland annat 
af det skäl, att föräldrar sällsynt afstå från sin förmenta rätt att sig 
ti llBodagöra dera:; egna barns krafter så fort som möjligt. Erinrade 
i sammanhang härmed om förut yrkade fördelar af flickors använ
dande såsom lärarinnor för de yngre barnen. 

Magister Fineman: Tillämpningen af den ifrågasatta skolplanen 
skulle otvifvelaktigt bidraga till folkundervisningens utveckling. Siw
lan kunde lämpligen delas uti 3 :n e af delningar 1 :mo småbarnsskolan; 
sköts hemma i byarna 2f sådana flickor hvilka sjelfva fullständigt 
r;enomgått skolan; 2 :dra rotskolorna, ledda af eliter (monitören), 
3 :d je elitskolan under lärarens omedelbara ledning, och, i jemnbredd 
med denna sista afdelning, söndagsskolan för religionsundervisningen 
äfvensom borgerliga kunskapsämnen . Apologistskolan, med sina för 
folkets vanliga verksamhet till en del främmande ämnen, kunde, 
om de;1 af allmogens barn skulle begagnas, lätt rycka dessa från 
dera:; egentliga ståndpunkt och derigenom tillfoga en känbar skada, 
då dere;not folkskolan har till uppgift, att bibringa sina lärjungar 
just de lcunskaper, hvilka i framtiden för arbetsklasserna äro an
v8.!1dbara. 

Direktör Borg: Man hade hittills kanske alltför mycket förbisett 
den hjelp vid undervisnings- och uppfostringsarbetet som helt natur
ligt kunde fordras och, ju mera frukterna af folkskolans verksamhet 
hunne mogna, med desto större visshet påräknas från mödrarnas sida. 
För en framtid och s8.rdeles genom presterskapets bemödanden, hade 
man anledning hoppas att sedan föräldrarne sjelfva blefve mera 
hågade och skickliga att undervisa och uppfostra barnen, några egent
lisa byskolor endast undantagsvis skulle komma att behöfvas. Man 
kunde också härvid tänka sig en lyckligare belägenhet för de många 
döfstumma i vårt land, hvilka hittills vanligen måst anses tillspillo
gifna. 
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Kyrkoherden Hamnström: Visserligen vore det nödigt att sölet 
utfinna något medel för befordrandet af en flitigare skolgång. Inrät
tandet af rotskolor skulle dock kanske icke så säkert leda till måle: . 
De fasta skolorna, redan förut ringa besökta, skulle härefter troligen 
ännu mindre anlitas; och föga sannolikhet hade det för sig att lär
jungarnc någonsin utöfver konfirmationsåldern skulle besöka skolan. 
Lämpligare kunde också undervisningen för en mera framskriden 
ålder, åtminstone i praktiskt hänseende, förläggas till söndagsskolor. 
Afseende borde ock billigt fästas dervid, att den som önskade en 
högre undervisning för sina barn icke påfördes dubbla omko:;tnader, 
hvilket skulle inträffa om ifrågasatta undervisning funnes att tillgå 
både uti A pologistskolan och folkskolan, h vilka aldrig borde me ::l 
hvarandra förblandas, så mycket mindre som folkskolans lärar:! 
under närvarande förhållanden icke i allmänhet in;1ehar erforderlig 
bildning för att kunna meddela högre kunskaper och, om han det 
äfven hade, den Rudensköldska skolplanen likväl möter stora svårig
heter vid utförandet. Något särdeles begär efter kunskaper hade icke 
heller, åtmins tone hittills, visat sig bland de folkklasser för hvilka 
folkskolan egentligen vore afsedd, då dessa ofta nog försumma att 
låta sina barn komma i åtnjutande af det undervisning~tillfälle hon 
erbjuder. För dem åter, som önska förhöjda kunskaper för sina barn, 
stode Apologistskalan alltid öppen. 

Skolläraren Wessblad: För egen del gillande herr grefve Ruden
skölds folkskoleplan, under förmodan att i hufvudsaken samma tanke 
i allmänhet vore rådande bland de närvarande, tyckte talaren sig 
finna olika åsigter endast rörande enskilta förhållanden, hvilket, och 
efter några af föregående talare anförda tillägg, blef afdelningem 
gemensamma tanke. 

Med anledning hvaraf och efter nu af ordföranden framställdt för
slag, afdelningen uttryckte den åsigt, att grefve Rudenskölds folk
skoleplan förtjenar efterföljd, med de inskränkningar likväl, hvilka 
lokala förhållanden göra nödvändiga. 

21:sta Frågan. 

"Hvilka delar af undervisningen böra och kunna öfvertagas af hem
met? hvilken plan bör följas vid undervisningsarbetets fördelning 
emellan skola och hemmet? Bör folkskaleläraren anse sig berättigad 
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att utöfva något inflytande på hemmet till åstadkommande af önsk
värd medverkan, och hvilka medel stå honom härvid till buds?" 

Hofpredikanten Wennström.: Hemundervisningen vore visserligen 
önskvärd; dock borde man, såsom redan förut här blifvit yttradt 
icke dervid fästa allt för stora anspråk; då ofta hvarken modren eller 
fadren för husliga omsorgen hafva tillfälle eller i öfrigt äro skickliga 
att befatta sig med sådana ämnen, som egentligen höra till skolunder
visningen. Modren borde dock alltid kunna meddela åt sitt barn 
såvida he:nmet vore sant religiöst, gudsfruktan och känsla för skick~ 
lig:1et, ordning och snygghe·:. Genom att i barnahjertat inympa de 
fö~·sta begrepp af kunskaperna om Gud, genom. att lära barnet bedja, 
at t lära o::h enfaldigt förstå bibeln, alltid härvid läggande den huf
vudsakligaste läran i föredömet af sin egen vandel, skulle hon på ett 
värdigt sätt bereda barnet för inträdet i skolan, för att der åt det
samma erhålla nödiga kunskaper. Under barnets fortgång genom 
skolan borde denna hafva att påräkna såväl fadrens som modrens 
o:1fbrutna uppmärksamhet på deras barns förhållande och framsteg. 
Vore abc-läsningen fulländad före inträdet i skolan, så hade man nu 
anledning hoppas all fördel af skolans och hemmets samfällda be
mödanden. 

Skolläraren Brodden, som redan instämdt med dem, hvilka med 
anledning av de större kostnaderna dragit i betänkande att förorda 
grefve Rudenskölds folkskaleplan och dessutom ansett icke möjligt 
att utan praktiska försök minnesläsningen blefve i allmänhet säkrare: 
skolbarnens flit ökades: komma till ett säkert omdöme om dennes 
företräde, trodde med afseende på förevarande fråga skolans för
flyt tande till he;nmet visserligen böra framhållas och förordas för 

' ' 
så vidt man denned afsåge barnahjertats och förståndets riktande till 
de:: goda, sanna och sköna. Då likväl, särdeles på vissa orter, liknöjd
het eller sedeslöshet syntes göra ett sådant försök vådligt, borde 
ifrågavarande hemundervisning icke utan största urskiljning använ
das. Svårigheten att i skolan upprätthålla ordning och disciplin vitt
nar om tillståndet i hemmet. 

Magister Fineman, Kyrkoherden Hamnström, S!eollärarne Berg 
o:::h Englund och flera af afdelningens ledamöter, instämmande hvar 
för sig uti föregående talares åsigt om nyttan af hemmets samverkan 
med skolan till barnets uppfostran och undervisning, fästade dock 
dervid olika förhoppningar, allt efter den skiljaktiga erfarenhet de 
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inhemtat om föräldrars förmåga och benägenhet att understödja 
skolans omsorger. 

Skolläraren Hultman instämde med hofpredikanten Wennström .j 
afse~nde på den religiösa undervisningens första bibringande i hem
met o::h ansåg derjemte, att de första rudimenterna ?.f abc-läsningen 
borde der meddelas, hvilket vore en ren vinst för barnets framtida 
sträfvan i skolan, alldenstund en lärare med l 00 a 150 barn att 
undervisa ofta ej kan åt abc-darierna egna den tid och uppmärk
samhe·: so:n nödigt vore. Dessutom ansåg talaren, att en sådan önskan 
i afseenden på den föi·sta undervisningen ej borde anses förmäten, då 
ju inom hvarje familj alltid kunde finnas någon, hvilken vore mägtig 
att n'.cddela dessa kunskapens lägsta elementer. 

Den 22 :d re Juni. 
21 :sta frågan upptogs ånyo till diskussion. 
SkollärCJ ren Lundbäcle . Genom föregående talares yttranden hade 

den under ddwssionen tagna frågans 1 :sta mom. visserligen vunnit i 
klarhet. Läraren vid en skola som årligen besökas af några hundrade 
barn, måste erfara en icke obetydlig lättnad i sina bemödanden, om 
det skolbesökande barnets sinne af sannt kristeliga föräldrar blifvit 
kärleksfullt och tillika allvarligt bearbetadt före inträdet i skolan, 
äfvensom barnet å sin sida kunde här raskare fortgå, sedan abc
läsningen - ett bland de svåraste bestyren i en stor skola - veder
börligen inhemtats i hemmet. Då likväl, med den utsträckta under
visning folkskalestadgan medgifver och gällande reglementen fler
~·:ädes föreskrifva, en ensam lärare måste känna sina krafter otill
räcldiga, helst h::tn ej sällan nödgas sakna behöfligt monitörsbiträde, 
vore det af stor vigt att utreda och besvara samma fråga 2:dra mom., 
hvilken egentligen afsåge en möjlig fördelning af arbete efter barnets 
inträde i skolan. För egen del hade talaren funnit stor svårighet i att 
handhafva minnesläsningen så, att deraf icke uppkommer - i de fall 
der den öfverlämnades åt monitörer - osäkerhet, och derjemte -
då läraren sjelf verkställde lexförhören - tidsförlängd. Att förhöra 
ett eller annat femtiotal af lärjungar med en åldersskillnad af 6-7 år 
vore lättare sagdt än gjordt, och man hade anledning betvifla, huru
vida ändamålet med arbetet - en korrekt utanläsning - på detta 
sätt ens kunde upphinnas. Till undvikande af påpekade olägenheter, 
kunde en del minnesläsning öfverflyttas på hemmet. De brukliga 

56 

iä:.-oböckerna indelas i kurser, för hvilka på bestämd och känd tid 
skulle redogöras i skolan, dit föräldrarne då borde inbjudas för att 
öfvervara förhören och sjelfva följa sina barns frarn.s te~ . De lär
jungar, hvilka befunnas väl hafva genomgått sin kurs, framflytta
des till ny; de som icke medhunnit kursen eller mindre väl bestode 
profvet, tillbakavisades. Härigenom vunnes åtskiliga tänkvärda för
delar; siwlan befriades från det dagliga lexförhöret: skoltukten hvil
h:e:1 g::!nom den dagliga lextuggningen någongång låter förnimma 
tecke:1 till slapphet, återtoge nödig spänstighet: hemmet och skolan 
blefve i barnets ögon ett. Möjligen skulle o::k en såda!1 2.nordning af 
arbetet, der den på tjenligt sätt tillämpades, i sin mån bidraga att 
ställa skola o:h lärare i ett bättre förhållande till såväl barnen, som 
föräldrarna, allt efter som dessa blefve i tillfälle att erfara behofvet 
af skolundervisning jemte hemarbetet. 

Uti förestående yttrande om minnesläsningens fördelning på hem
met instämde de tillstädesvara!1de till större delen. 

Sleolläraren Wessblad: Ofverflyttning af en del skolarbete till hem
met vore visserligen en förändring af högsta behof. Under nuvarande 
omständigheter lmnde man dock icke undgå att hysa be;:änkligheter 
me::l afseende på föräldrarnas egen låga ståndpunkt af bildning och 
h:unskaper. Sjelfve klena i sina stycken, kunde de väl svårligen, utan 
fara för mångfaldiga misstag, handleda sina barn, och läraren, hvil
ken nu för !war dag lätt nog rättar de vid minnesläsningen förekom
mande oriktighei:er, skulle efter den föreslagna methoden med kurs
läsning näppeligen förmå bortrensa den massa af fel, hvilka under 
flere veckors tid fått likasom fortgro i barnets minne. Så obestridligt 
nyttig förändringe!1 i och för sig kunde anses, torde man dock vid 
dess införande böra med största varsamhet förfara, under förväntan 
att, sedan folkskolan fått mera verka till spridande af upplysning 
och förädling, komrl:.ande tider måtte göra förslagets fulla tillämp
ning möjlig. 

Skollärare Berg. Grefve Rudenskölds folkskoleplan i sin tillämp
ning på landsbygden afsåge en sådan förflyttning, och minnesläsning 
utaf katekesen vore företrädesvis tjen lig att af hemmet öfvertagas. 
Hvad beträffade de fel, hvilka l,mnde insmyga sig vid en sådan utan
läsning, kunde det icke förefalla svårare att vid kursförhöret rätta 
dessa, än vid de dagliga förhör som, till men för undervisningen i de~s 
helhet, måste efter gamla sät::et af läraren hållas. Den gifna vinsten 
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vore, att all tid, som nu dagligen förspilles på lexuppläsningen, kunde, 
om den föreslagna kursläsningen infördes på annat och bättre sätt 
användas. Vid den skola, der talaren var anstäld som lärare vore 
lexläsningen redan ordnad i nu antydda syftning, och hade deraf 
visat sig goda verkningar. 

Magister Fineman ansåg högst nödigt, att hemmet icke blott bered
de barnet för inträde i skolan, utan äfven efter börjad skolgång 
biträdde i hvad på detsamma kunde ankomma, samt att lexläsningen 
ganska lämpligt kunde af föräldrarna ombesörjas, en plan som ock 
blifvit i verket satt vid den skola talaren i många års tid förestått. 
En af nämnde anordning härflytande fördel, hvilket förtjenar all 
uppmärksamhet, är, att barnet blir mera lifvadt till katekesläs
ningen, vid hvilket det eljest ofta nog synes tröttna. 

Sleolläraren Jacobsson. Om kursläsning med öfverflyttande af den 
egentliga minnesläsningen till hemmet kunde i folkskolan införas, 
skulle sådant visserligen verka godt såväl på hela skolarbetet, som . 
ock på hemmet, enär härigenom dessa båda småningom skulle komma 
i det förhållande til hvarandra, hvaruti de måste vara, såvida icke 
barnet förgäfves i skolan skall söka sitt hem och i hemmet sin skola. 
Då emellertid vid utförandet c>.f hvarje nytt förslag alltid vore nyttigt 
samla de rön man i afseende på dess verkställbarhet hunnit göra, 
ville talaren äfven framlägga sina. Vid en af hufvudstadens större 
skolor, om hvars förtjenster öfvertygelsen vore temmeligen stadgad, 
hade kursläsningen redan länge varit införd. Man hade härvid vun
nit befrielse från det dagliga lexförhöret, i hvars ställe man användt 
tiden med öfningar, tjenande att göra den med minnet uppfattade 
kunskapen lefvande för förstånd och hjerta. Icke sällan hade likväl 
under detta kännbara olägenheter yppat sig, då barne:1, i stället för 
att hemma under föräldrarnes tillsyn fördela det dem förelaggcia 
minnesarbetet i någorlunda lika portioner på den för kursens genom
gående bestämda tid, af glömska eller öfverdrifvet förtroende till 
c6na krafter dermed uppskjutit så län~e, att vid det slutliga förhöret 
både tid och arbete befunaits förspillda. Någon gång hade också 
härtill sällat sig det missförstånd från föräldrarnes sida, att barnen 
belastades med en minnesläsning som öfverstege deras förmåga. Af 
det anförda visade sig således, att minnesläsningens förflyttning till 
hemmet mötte betydliga svårigheter så väl från barnens som från 
föräldrarnes sida, eftersom läraren omöjligen sjelf kan tillse de förras 
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flit och ej alltid vederbörligen understödjas af de sednare, samt till 
och med löper far8. att af dem blifva fullkomligen missförstådd. 

Med anledning af 21 frågc.n 3 mom., till hvilket afdelningen nu 
öfvergick, yttrade sig afd:s ledamöter som följer: 

Skolläraren flerg. Folkskolläraren vore verkligen berättigad att i 
angifna ändamål inverka på hemmet, med hvilket han nödvändigt 
måste ställa sig i beröring, så vida han nitälskar för de honom anför
trodda barnens väl. Genom hemmets öfvertagande af en del skol
arbeten vinnes en beröringspunkt mellan föräldrarne och läraren, 
hvars inbjudning att, såsom förut blifvit yttradt, vara åsyna vittnen 
till sina barns fortskridande i skolan, med all sannolikhet kunde an
tagas böra vinna gehör. I talarens hemort, der hemläsningen efter sig 
företeende lokala förhållanden numera vore inrättad till ett slags 
kursläsning, hade presterskapet, genom att beredvilligt understödja 
lärarc;1 uti hans bemödanden, cemensamt med denne lyckats bringa 
hemmet och skolan i en för beggedera lycklig ställning till hvarandra. 
På samma gång som föräldrarne härvid tillhörer att fullgöra sina 
åligganden, var ock läraren befriad från den beskyllning, hvilken så 
ofta oförtjent honom påbördas, att barnen ingenting få lära. Vid 
kursförhören hvilka ske i presterskapets och föräldrarnes närvaro 
visar sig nemligen barnens flit och föräldrarnes omsorger på ett sätt, 
som icke medgifver att skjuta skulden på läraren. 

/ Magister Fineman. Det vore noggodtom hemmet biträdde skolan, 
och ett särdeles kraftigt medel till uppnående af ett så önskvärdt 
mål borde alltid kunna påräknas, om vederbörande presterskap vinn
lade s:g att hos föräldrarne inplanta förtroende till skolan och dess 
lärare, hvilken sistnämnda, eljest ofta utsatt för oblida omdömen, 
väl behöfver detta stöd. I närvarande tid likväl, då man högljudt 
klagade öfver tilltagande sedeslöshet, liknöjdhet och brist på kun
skaper synes läraren ofta nödsakad att sätta sig på afstånd från för
äldrarne och söka sin rätta verkningskrets inom skblan, hvilken verk
ligen i viss mån vore att betrakta såsom en af den gudomliga för
synen åt de små barnen anvisad räddningsanstalt under det till
vexande onda. 

Semin.-föreståndaren EkendaM Frågan vore af stor vif;t. Ju mer8. 
man yrkade på lärarens skyldighet att icke blott undervisa, utan ock 
uppfo:.tra, ju klarare framstår det såsom en nödvändighet för honom{ 
att besöka hemmet och tillse huru det der förhåller sig med barnet,' 
och rättigheten att till barnets fördel inverka på föräldrarne är och 
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förblifver en för läraren helig rätt, den han aldrig borde lemna ifrån 
sig. Om han o::k der o: h lwar skulle mö:::>. ett tillbakavisande, hvilket 
torde vara mindre att befara på b ndet än i städerne, måste dock 
principen, såsom riktig, vidhållas. En rät tskaffens lärare kunde icke 
gerna blifva rådlös om ändamålsenliga n:.edel, än mindre låta sig 
afskräckas af mödorna, hvilka rättvislir;en måste erkännas vara icke 
nnga. 

Af delningen beslöt nu att företaga den 17 Frågan1 ), öfver hvilke:1 
yttrade sig följande: 

Skolläraren Lundbäck. Den uppkastade frågan är för folkskolan 
e:1 verklig lifsfråga och kan till sitt första moment ej annorlunda 
än med ja besvaras. Från olika sidor betraktad, företer saken likväl 
olika skäl. För det vanligen s. k. folket är folkskolan en i sig sjelf 
afslutad bildningsanstalt, uppfostrande och undervisande för det 
praktiska lifvet. Il/Ten såcom sådan måste hon nödvändigt hafva de 
första studierna gemensamma med elementarläroverket, utgör förs ta 
leden af skolan i de:;s helhet och bör, ifall saken rätt bedrives, kunna 
förbereda för mottagande äfven af högre kunskaper. Enstalm exem
pel bevisa, så godt de förmå, att lärjungar med fördel öfvergå från 
folkskolan till högre skolor. Man vill invända, att de lägre ldasserna> 
barn äro ett allt för vådligt sällskap åt de bättre, ty "dygd och goda 
seder trifvas ej i dea fattiges hem". Om nu så verkligen är, synes här 
erbjuda sig ett ypperligt tillfälle för vår tids språksamma filantropi 
till hämmande af ett öfverlda~adt ondt. Inställde sig de bättres barn 
rätt talrikt uti folkskolan, så skulle snart de sämre barnen blifva 
uppmärksamma på dessa förädlade väsende och tillegna sig de fördelar 
man anser ute:;lu tande tillhöra hö6heten och förmögenheten. Anställ
dc jemförelser hålla libr2.l icke så alldele> streck med denna kalkyl. 
Väl är det s:mm, att mb~tsldassens barn förefalla den, som ytligt 
betraktar saken, rå::t och sedeslösa; månget groft ord halkar öfver 
deras läppar, mången klumpig åtbörd vanställer deras skick och de 
grofva lappiga kläderna erbjud 2. ::db i:1ge;1 ögonfägnad, då de bättre 
barnen deremo ··, rdan ge:1om den yttre hållningen erinrade att en 
~;!~:illnad borde finn:ts, intaga geno;11 ett fint och inställsamt sätt att 
vara. O ch likväl toi de de lärare, hvilka haft begge slagen af barn att 
be~1andla, vara öfverens derom, <'l.tt de lika ofta funnit ett ämne till 

1 /Sc sid. 15; frå gan gäller om det är av vikt för folkskolan att de högre klas
serna sänder sina barn dit./ 
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menniska under den grofv <'. c~rägten, som under den dyrbarare. Med
girvas måste visserligen, att bland den arbetande klassens barn in
lwmma i skolan ett och annat, som, om det finge ohejdat meddela 
sina hemseder åt de öfrige, snart skulle förderfva äfven de bästa af 
sina kamrater. Men skol<m kan icke stängas för någon, minst för dem, 
som hafva största bebohet a<:t der blifva mottagne; o::h erfaren
heten visar att, i fråga om föredömen, de bättre barnen gåfve lika 
många af onda, som de s~imre. 

Hufvuds?.ldigaste skillnaden ~ir, att de sednares fel falla lättare i 
ögonen o::h derigenom ich:e sällan lättare rättc.s. Från de hem åter, 
der las~er o: h osedlighet äro rät: husvarma, fattigdomens och eländets 
hem, hvilka företräde3vis tillhöm de större städeraa och de:;sas n~ir
maste omgifning - har fokskolan icke att motse s'ärdeles talrika 
besök, ty dessa anlita heldre de egentliga fattigskolorna för att få 
mat och beklädnad åt barnen. Antages nu äfven, att några vanartiga 
lärjungar funnes i en folkskola, till hviken händelse hvarje elementar
skola måste erkänna sig hafva eller haft motstycke att uppvisa och 
utan att här inblanda en undersökning om hemsedernas större eller 
mindre inflytande på hvardera hållet, skall det snart bli klart för 
hvar och en som vill göra sig besvär att taga kännedom om en rätt 
organiserad Folkskola, att der ingalunda råder detta förfärliga, all
männa sedeförderf, hvarmed egenkärlek och liknöjdhet desto ivri
gare vill utstyra sin nästa, ju mera anledning man tycker sig hafva 
att se ned till honom. De försök, hvilka någon gång blifvit gjorda att 
införa bättre mans barn i Folkskolan, hafva äfven i moraliskt hän
seende lemnat icke otillfredsställande utslag och som borde vara till 
efterföljd. Inträffade det önskvärda förhållande, att Folkskolan be
söktes av alla barn, skulle tvifvelsutan häraf upph:omma ömsesidiga 
fördelar. Med egenskaper, gemensamma för begge slagen af barn 
hafva hvardera åtskilligt eget, som i en skicklig och nitisk lärareG 
hand blir ett rätt användbart hjelpmedel vid uppfostrings- och under
visningsarbetet om denne, förmedlande, fasthåller och använder det 
dugliga, men skonsamt och tillika sorgfälligt afsöndrar det odugliga. 
Sålunda skulle Folkskolan blifva hvad hon synes ämnad att blifva, 
svenska folkets barnskola, der de förmögnes och de fattiges barn 
utan medvetande om några andra företräden än dem flit och goda 
seder skänka, lärde sig att akta hvarandras olika samhällsställning 
och värdera duglighet och ett redbart väsende hvarhelst det finnes. 
Folkskolan har alltså verkligen behof af att få räkna de förmögnare 
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klassernas barn bland sina lärjungar, men hon har också något a:t 
gifva den i utbyte och om för närvarande mer än en folkskola befin
ner sig i det ~kick att han ej kan inbjuda andra än "nödens barn" till 
deltagande i sina öfningar, må orsaken härtill sökas i de högre Idas
semas ännu alltför rinGa uppmärbaml:et på ett af tidens vigtigare 
behof. 

Hvad be ·: räffar sednare mom. af frågan, lär väl intet annat kunna 
af folldmlläraren åtgöras, än aE efter öfvertygelse och förmåga 
sträfva i sin skola, ställa unc!ervi~nin8en i n:.öjligaste måtto ändamåls
enligt, sa::1t noggrannt vaka öfvc ordning och sedlighet, då, under 
vcderbc:·ande skolstyrelses och prc3terskaps bifall och medverkan, 
deltagande o:.:h förtroende från de högre klassernas sida väl små
ningom skall vinnas samt, en gång vunnet, bibehållas. 

Skollär. Berg. Skole vi hoppas någon framtid för Folkskolan, så 
måste vi intressera de bättre klasserna för densamma, ty nu kunna 
vi ej annat än tillstå, att på det hållet finnes föga deltagande. Vore det 
möjligt ordna skolan så, att hon gåfve äfven hvad förmögnare begära 
för sina barn, så skulle troligen dessa icke uteblifva. H vad faran för 
moralisk smitta beträffade, hade redan af en föregående talare blifvit 
anmärkt, att denna vore ömsesidig, ett nytt skäl att önska skolans 
reorganisation, så att hon äfven i detta hänseende måtte kunna upp
fylla sin bestämmelse. 

Uti förestående uttalade åsigter instämde alla närvarande leda
möter af Afdelningen. 

Med anledning af 18 Frågan1) h vilken derefter till öfverläggning 
företogs, yt~rade sig: 

Skollär. Lundbäck. Frågan, såsom den här vore uppställd, afsåge 
tydligen folkskolan, icke sådan hon bör och kan blifva, utan sådan 
hon är, och vore lika tydligen föranledt af kännedomen om de svårig
heter, som en folkskollärare får erfara, då han har att ensam sköta 
ett större antal barn. Man torde vara öfverens derom, att dessa 
svårigheter härröra mindre af den höga "skolnummern", än af den 
mängd afdelningar som läraren, till följe af ålderskilnad, fattnings
gåfvor och flit, måste, såvida barnens anlag icke skola hämmas och 
hågen slappas, inom skolan ordna och hvar för sig behandla. Att 
lösningen af en dylik uppgift är omöjlig, vore orätt att påstå, såvida 

1 / Se sid. 15; folkskolans elever är vanligtvis uppdelade i tre grupper; hur skall 
läraren fördela si n tid på dem?/ 
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nemligen skolan besöktes ordentligt af de en gång inskrifna barnen. 
Men då minst en tredjedel af dessa antingen i förtid öfvergifva eller 
oregelbundet besöka skolan, och flertalet häraf äro just de, som skulle 
användas till undervisare, så är det lätt begripligt äfven för den som 
helt flyktigt sett in i en folkskola, huru svårt de ;: måste vara att der 
åstadkomma en planmessig undervisning. Man har haft trenne olikct 
fö rslag att följa vid förd elning af lärarekraften, att uteslutande 
~ysselsätta sig med elitkla~sens lärjungar och öfverle:1111a åt dessa, att 
bland yngre kamrater utsprida hvad de sjelfva inhemtat, att arbeta 
cmamt med stafvareklassen, under det att eliteraa såso;11 biträdande 
monitörer fingo repe~era o ::~1 i öfrigt genom sjelfstudium vidare 
utveckla sitt kunskapsförråd, och slutligen, att regelmässigt uader
visa i de tre klasserna så att hvardera fingo tillgodonjuta ungefär 
lika mycket af lärarens krafter. De olika förslagen hade lwar för sig 
skäl och motskäl. Elitklassen borde t. ex. kunna uppvisa vackra 
resultater, 0:11 den finge u:eslutande åtnjuta lärarens vård, och genom 
de goda föredömen, hvarmed dess lärjungar förelyste sina kamrater, 
kunde man vänta villig efterföljd bland de yngre. Men insmöge sig 
härunder slarf och oskick i lägre afdelningar, så skulle läraren få 
mycket bryderi och sjelfva elitklassen blefve i sådant fall ingenting 
annat än ett slags korrektions-klass, der läraren, oupphörligt käm
pande att upprätthålla tukt och ordning, lika oupphörligt finge arbe
ta på att rätta alla från manitörs-undervisningen sig härledande 
misstag, hvilka han vid lärjungarnes inträde i elitklassen väl sent 
finge tillfälle att lära känna. I stafvareklassen hade läraren ett önsk
värdt tillfälle att ådagalägga sin flit och skicklighet; här kunde han 
utså frön, välsignelserika för kommande tider, och i stället för de 
många och svåra olägenheter som skulle bli en följd af föregående 
förslags tillämpning, hade man här att emotse klarhet i begrepp, 
grundliga kunskaper och ypperlig skoltukt. Men elitklassen, öfver
lemnad att på egen hand fortsätta hvad så väl blifvit börjadt, oroar 
ständigt läraren och stör det helas gång genom afvikelser från de 
grunnsatser af flit, ordning etc., hvilka de väl känna, men ofta och 
tyvärr alltför gerna glömma; de små, äggade af den naturliga härm
ningsdriften och minst lika benägna till ondt som till godt, begynna 
visa tecken till mindre lydnad, och snart Hh läraren använda halfva 
skoltiden till varningar, hotelser och bestraffningar. Läraren måste 
således undvika dessa begge metoders ensidiga tillämpning, han måste 
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dela sig mellan alla. Att sådant nu ej kan ske i denna mening som 
skulle varje bam för veckan eller månaden få lika mycket af lärarens 
tid, behöfver icke något bevis, der skolreglementet föranleder något 
öfver tjugu särskilda slag af öfningar bland ett eller två hundraden 
af barn, blefve en dylik utportionering orimlig. Återstår således för 
läraren att ombesörja sjelf undervisningen i vissa ämnen och för vissa 
afdelningar, under det att han, så vida möjligt tillser att det öfriga 
arbe o:et s:J.utidigt fortgår med biträde af monitörer. Och i denna 
mening h.an väl fråga uppstå, om mera uppmärksamhet bör och med 
fördel ka~1 egnas åt nå3on af de 3 :ne klasser, hvilka efter folksko
la!1s nu vanliga anordning utgör dess hufvudafdelningar. tlnskeligt 
vo:·e, om de af afdelningens ledamöter, hvilka en längre tid haft till
fälle att samla erfarenhet rörande denna vigtiga fråga, ville med
dela sina rön. 

Magister Fineman förordade begagnandet af ordningsmän, hvar
igenom läraren hade ett medelbart samband med lärjungarne. Härvid 
vore naturlig tvis nödigt, att läraren egnar större delen af sin tid åt 
skolans högsta k lass . Skilnade~1 mellan gamla och nya metoden vore, 
att vid den förra boken var enda förmedlaren mellan läraren och 
barnen, då vid den sednare monitören äfven är det. 

Skollär. Hammarström. I den skola der tal. såsom lärare tjenst
gjorde vore gossar och flickor skiljda. Användande i öfrigt de äldre 
barnen såsom undervisare och lexförhörare, sysselsatte sig läraren 
personligen i åtskilliga ämnen med de högre, derunder äfven delande 
sin uppmärksamhet åt de lägre klasserna. Det hade visat sig, att 
Glonitörerne på ett för underv isningen fördelaktigt sätt uppfattar 
sina åligganden, då de merändels betrakta det såsom en hederssak, att 
dem anförtrodda cirklar vederbörligen redogjort för sina uppgifter 
vid af läraren anställd pröfnin3. 

Skollär. Englund klagade öfver brist på skickliga monitörer. Sjelf 
hade tal. på det sätt förfarit , att vid början af varje termin den 
högre klassen n~istan ute:ilu:ande få tt åtnjuta lärarens tillsyn, och 
allt efter som härunder medhunnits att bilda monitörer, mera upp
märksamhet efter några veckors förlopp kunnat lemnas åt de lägre. 
Man borde som grundsats kunna antaga med afseende på monitör
systemet, att Iärarne böra mera sysselsätta sig med de äldre, men 
äfven, så ofta tillfälle möjligen kan gifvas, med de yngre. 
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Skollär. Berg. Då man å tal:s hemort varit ense om, att en ensam 
lärare icke kan hinna meddela undervisning åt ett stort antal barn af 
olika åldrar, såvida der skall blifva ett dugligt arbete gjordt, hade 
man befriat skollär2ren från skyldigheten att unelervisa de smärre 
barnen och anförtrott dess:1 åt en gumma och tvenne flickor, som blif
vit från skolan utexmaninerace och för sitt besvär hade ea lämpligt 
arfvode. De öfriga barnen v oro indelade uti 2 :ne klasser, h vilka på 
för dem bestämde olika dagar besöka skolan. Utgående från den 
grundsatsen, att det lyckligaste vore om läraren kunde omedelbart 
verka på alla afdelningar inom skolan, hade tal. likväl måst se sig 
om efter monitörshjelp, och, under förutsätt<"nde, att det medförde 
större nytta, att till biträde äga några få, om metoden väl under
rättade, monitörer, än ett större antal, mindre skicklige, till under
visare användt enskildta elever, om hvilkas uppöfvande till önskvärd 
färdighet tal. då särskildt måst vinnlägga sig. Under sådant förhål
lande likväl der barnen en längre tid finge besöka skolan, kunde 
man väl tänka sig möjligheten af ett väl ordnadt och ändamålsenligt 
monitörsystem. 

Skollär. Hultman ansåg det ej af nöden att h var och en så noga 
detacherade undervisningen inom sin skola. Meningen vore väl med 
denna fråga, att söka lösa det vigtiga problemet, huruvida läraren 
skulle företrädesvis egna sin tid åt någon af de tre inom skolan 
befintliga klasserna, eller dela den åt alla samtliga. Alla voro visser
ligen i behof af lärarens person!. tillsyn, dock ansåg talaren, att 
stafvare- och elitklasserna borde af läraren noga tillses och vårdas, 
den förre såsom bestående af skolans minst försigkomna elever, hvil
kas undervisning genom monitörernas blotta tillhjelp eljest torde 
komma att gå dubbelt, ja mångdubbelt långsammare, än då läraren 
något oftare kunde lägga sin hand vid arbetet; de sednare deremot, 
såsom bestående af skolans äldste och mest försigkomne elever, hvilka 
dels för de något vidlyftigare pensa som skolan kunde meddela, dels 
för det disciplinära förhållandet, torde taga lärarens tid och krafter 
i något större anspråk. Hvad åter den s. k. minimiklassen beträffade, 
ansåg talaren att dess elever, såsom hunna öfver skolans lägsta studier 
och stadde på öfvergången till något mera börjande sjelfarbete, i 
någon större mån kunde öfverlemnas åt lämpliga manitörers tillsyn, 
ehuru visserligen äfven här lärarens öga borde för undervisningens 
årliga gång städse vara öppet och vaksamt. 
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Kapten Sterky. Lärarekraftens fördelning på skolans samtliga 
stadier vore utan tvivel en ganska svår uppgift, hvars lösning betyd
ligt skulle lättas genom stafvareklassens frånskiljande från de högre 
klasserna. Lärarens skicklighet röjde sig ganska märkbart redan i det 
sätt, hvarpå han härvid ginge tillväga, och aldrig borde man upp
skatta hans verksamhet i skolan efter framstegen inom några få 
afdelningar, utan efter de resultater, som visa sig i det hela. Barnen 
komma alla till skolan med enahanda anspråk på lärarens uppmärk
samhet o::h deltagande. 

Skollär. Brodden. All undervisning måste afse hjertat o::h för
ståndet och ordnas i förhållande härtill. Vid den förra måste läraren 
sjclf ställa sig i omedelbar beröring med sina lärjungar, vid den sed
nare kunde läraren mera uteslutande egna sina krafter åt den högre 
klassen, der barnen synas stå på ett medelafständ mellan läraren och 
sina yngre kamrater, så att läraren lätt nog bör kunna göra sig för
stådd af sina eliter och dessa åter i sin ordning tala ett för nybörjaren 
begripligt språk. Att mellanklassen, der sådan finnes, icke härvid 
får lemnas ur sigte, vore lätt begripligt. 

Härefter företogs 19 Frågan: Huru skall nödig undervisning kunna 
· beredas åt de många döfstumma och blinda i landet, som icke kunna 
få plats vid det enda af staten för detta ändamål inrättade institut? 

Direktör Borg redogjorde för antalet af dem som ega och genom 
statens sist beviljade anslag snart komma att åtnjuta vård och under
visning vid Institutet för döfstumma och blinda. Då detta antal blott 
utgjorde en liten del af de många olyckliga, hvilka voro i fullkomlig 
afsaknad af undervisningstillfälle, ansåg talaren, att denna brist 
lämpligen kunde fyllas om seminariielever genomginge en för ända
målet afpassad kurs vid institutet, och kunde en sådan kurs antagas 
genomgången på 1 a 2 års tid. De, som befunnas mäst användbara, 

. borde sedan stationeras i olika delar af landet. Undervisningen för 
eYeverna äfvensom dessas aflöning, sedan de blifvit anställde såsom 

· lärare, borde bekostas af staten. 
· Ordf. Ehuru det visserligen kunde vara önskvärdt att, såsom under 
fortgången af samtalet någon afdelningens ledamot yttrat, seminarii
föreståndarne egde förmåga att meddela sina elever undervisning om 
behandling af döfstumma, kunde sådant likväl icke blifva verkställ
bart då de sjefva för öfrige tjensteåligganden svårligen hade tillfälle 
att använda 1 a 2 år att inhemta nödig kännedom om '~ithörande 
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metoder eller derefter praktisera i deras tillämpning. Då ,nan här
jemte ock måste medgifva, att bland det stora antal elever, mm för 
hvarje år utgå från Seminarierna, många sakna håg och fallenhet för 
denna särdeles egna art af undervisning, äfvensom att det skulle 
blifva för de flesta allt för kostsamt att utöfver den tid av 2 till 3 år, 
som deras seminariikms vanligen upptager, på egen bekostnaJ -.~ppe
hålla sig än ytterligare 1 a 2 år för inhemtandet af en lärometod, 
hvilken eleven, en gång anställd såsom lärare, jemförelsevis mer2 
sällan komme att utöfva, så ansåg afdelningen sig böra biträda der. 
af direktör Borg önskningsvis framstäida åsigt, att staten borde 
genom serskilta lärare bereda tillfälle till undervisning åt döfstum
ma och blinda, enär sådant icke kan åstadkommas vid den enda 
anstalt, som af allmänna medel för närvarande underhålles. 

Afdelningen företog härefter i ett sammanhang 12 och 13 Frå
gorna: 

Bör Söndagsskolan vara en fortsättningsskola, der folkskolan slu
tar, och bör i den anställas repetition af alla folkskolans vigtigare 
ämnen? eller bör religionsundervisningen der vara enda föremålet 
och så ställd, att den icke blott förbereder för nattvardsläsningen, 
utan ock hos de redan konfirmerade åvägabringar vidare religiös 
utveckling? 

Bör den högre religions-undervisningen i Söndagsskolan i allmän
het öfverlemnas åt någon annan än presterskapet? 

Magister Fineman ansåg Söndagsskolan ehuru i själfva verket en 
nödfallsskola, likväl oumbärlig för att underhålla och utveckla det 
i hvardagsskolan inhemtade kunskapsförråd. Söndagsskolan borde 
vara indelad i 2 :ne af delningar, en för religiös undervisning, den 
andra för medborgerliga kunskaper, på det att hvar och en der måtte 
kunna erhålla den sysselsättning han önskade, och måste undervis
ningen vara så anordnad, att den afsåge äfven de lärjungar, hvilka 
blifvit konfirmerade. 

Skollär. Lundbäck instämde i hufvudsaken, med den anmärkning 
likväl, att söndagsskolan hädanefter icke skäligen borde betraktas 
annorlunda än som fortsättningsskola, sedan nemligen folkskolan 
begynt verka och lemnat tillfälle för alla barn att få undervisning. 

Skollär. Hultman trodde, då sabbatens anseende i folkets ögon på 
intet vis bör förminskas, den ursprungliga och riktigaste meningen 
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med söndagsskolan vara bibringandet af religionskunskap åt dem, 
som skola beredas till sin första nattvardsgång. 

M ag ister W allander trodde ändamålet med söndagsskolorna på 
landet, om sådane der finnas, från början visserligen vara bibringan
det af kristendomskunskap, ehuru nu andra ämnen äfven böra före
komma. I s6derna vore det annorlunda, der undervisningen i barna
åren ofta försummades och brister måste vid en mera framskriden 
ålder fyllas i söndagsskolan, hvilken tillfölje häraf nödvändigt måste 
vara i tillfälle att meddela undervisning, såväl i kri~tendom, som 
andra ämnen . Föredrag i allmänt nyttiga kunskapsgrenar torde här
vid kunna anses Gåsom på en gång behöfliga och för ändamålet sär
deles passande. 

Skollär. Brodden hyste betänkligheter vid att i söndagsskolan in
föra andra ämnen än kristendom, isynnerhet sedan folkskolan nu
mera ålåge att undervisa i profana ämnen. Söndagsskolan borde i 
öfverensstämmelse med sin benämning, endast befatta sig med sådant, 
som på Söndagar bör sysselsätta hvar och en, och allt som kan anses 
med sabbatens helgd oförenligt, följaktligen från densamma bann
lysas. 

Efter det nu flera talare yttrat sig, de flesta biträdande den åsigt, 
att söndagsskolan under närvarande förhållanden i allmänhet borde 
meddela undervisning såväl i religiösa som profana ämnen, ansågs 
diskussionen öfver denna fråga afslutad. 

På ordförandens förslag anmodades herrar Fineman och Englund 
att jemte afdelningens ordförande och sekreterare justera protokollet, 
dertill dag framdeles skulle bestämmas och i allm. tidningarne till
kännagifvas, med lemnadt tillfälle för hvarje ledamot att tillstädes
komma vid justeringen, äfvensom att skriftligen afgifva i protokollet 
summariskt antecknade yttranden. 

Då tiden att afgå till allm. mötet nu var inne, åtskiljdes Afdel
ningens ledamöter. 
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Vid Prot. 

C. J. Lundbäck 

Justeradt den 30 Aug. 1852. 

A. W. Wessling 

C. F. Hultman 

S. J. Elmqvist 

C. O. Fineman 

O. Th. Englund 

C. G. Jacobsson 

III. A/delningen för Elementarundervisningen i allmänhet. 
Lördagen den 19 ]tmi. 

§.1. 
Så snart Afdelningen blifvit samlad, företogs val till embetsmän. 
Till 1ste Ordförande valdes Herr Professor Carlson, hvilken, för 

att efterkomma Afdelningens allmänna önskan, åtog sig denna be
fattning, ehuru han förut innehade den af 1ste Ordförande vid de 
allmänna sammankomsterna. 

Till 2dre Ordförande utsågs Herr Magister Siljeström. Till sekre
terare kallades Herr Rektor Cedervall och Herr Magister Falk. Her
rar Siljeström, Cedervall och Fal!e åtogo sig de funktioner, hvartill 
de blifvit utsedde. 

§.2. 

Afdelningen öfverenskom derefter att utöfva sin verksamhet dels 
på Sektioner, dels in pleno. Sektionerna bestämdes till 5: en för Re
ligions-, en för sp?·åkundervisninge.n, en för den historiska, en för den 
matematiska och en för undervisningen i naturvetenskaperna; hvilka 
dock, af brist på utrymme, komme att samlas endast på 3 rum. 
sektionssammankomsterna skulle taga sin början kl. 8 och räcka till 
kl. 10, då de allmänna afdelningssammankomsterna skulle begynna. 

§.3 . 

Som tiden för sektionssammankomster denna dag redan var för
liden, förblef Afdelningen samlad och 

Ordföranden föreslog, att den 1sta bland de för den högre Siwlan 
upptagna diskussionsämnen, som utgör den 45te i det tryckta för
slaget/) måtte först till pröfning upptagas; hvilket af Afdelningen 
bifölls. 

Inan diskussionen häröfver börjades, begärde 
Rektor Westerlund få framställa den önskan, att, hvilka åsigter 

än kunde blifva yttrade under diskussionen angående denna fråga, 
den meningen måtte blifva Afdelningens gemensamma, att ingen 
skolform borde påtvingas något Läroverk, i synnerhet som Kong!. 
Maj :t i sitt utfärdade Cirkulär medgifvit Läroverken optionsrätt. 

l Se sid . 18. 
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Sedan frågan blifvit uppläst, yttrade 
Lektor Elfving, att detta ämne omfattade tvänne särskilda för

hållande; det ena: huruvida den gamla eller nya läroverksformen 
vore att föredraga, - det andra: huruvida Läroanstalter af begge 
slagen borde fortfarande få äga bestånd. - Endera formen vore 
otvifvelaktigt bättre än den andra, under förutsättning af erforder
liga modifikationer, och följaktligen bibchållandet af tvänne läro
verksformer, grundade på olika princip, något, som icke allt fram
gent kunde få äga rum. De högre Auktoriteternas och Föreståndames 
syfte måste alltså vara att förskaffa sig en klar föreställning om, 
hvilkcndera skolformen vore bättre. Att tillsvidare tvänne fonner 
bibehålles torde ej af någon ogillas, och, om på något ställe obenä
genhet mot förändring skulle förspörjas, vore ej skäl att använda 
tvång. 

Rektor Dahm föreslog, att de lärare, som varit med om den nya 
organisationen af läroverken, måtte deröfver afgifva sina yttranden, 
och anförde, att i Calmar år 1849 om hösten beslut blifvit fattadt 
att ordna undervisningen i det förenade läroverket i likhet med 
sättet i Nya Elementarskolan i Stockholm, med undantag af moni
törssystemets användande, enär Iärarne sjelfva åtogo sig att såsom 
monitörer biträda under hvarandras lektionstimmar. Detta hade lik
väl sedermera blifvit förändradt och Lärjungarne fördelade i vissa 
grupper, först två, sedermera tre och slutligen i fyra, hvarvid hvarje 
lärare i olika grupper uppträdde olika timmar såsom lärare i sitt 
eget ämne och icke såsom förut biträdande vid en annans lektion. 
Häraf blef en följd att flera ämnen på en gång under samma timme 
föredrogos. Detta sätt att gå till väga passade väl ej fullkomligt in 
på alla ämnen, men manitörssystemet kunde undvikas och man åsyf
tade att genom denna anordning förena klassläsningens fördelar 
med den fria flyttningens. - Beträffande flyttning hade man ansett 
sig böra fästa afseende på olika förmågor men ej på olika klasser, 
hvarigenom så väl läsning som flyttning blifvit fria. Vid förra Mötet 
hade talaren omförmält den splittring, som i följd af nyssnämnda 
frihet ej kunnat undvikas; nu deremot var förhållandet annorlunda 
bcskaffadt. Man hade nemligen funnit lärjungarne kunna så sam
manjemkas, att läxlag bibehållas. - Genom ynglingarnes fördelning 
i vissa grupper var ingen skillnad för handen mellan en klassisk och 
en real-linie, enär t.ex. mathematik borde på begge linierna behand-
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las på enahanda sätt, likaså äfven Tyska språket o.s.v. Också voro 
framstegen lika, under förutsättning af samma flit och lika anlag. 
Den fria läsningen var hufvudsakligen inskränkt i språk; i Historia, 
Geografi m.m. fingo läxlagen mera splittra sig. Detta band medförde 
för öfrigt icke något hinder för vidsträcktare framåtskridande, enär 
Jwar och en kunde fortsätta särskildt, jämte det han med ett mindre 
Jäxlag genomgick ett begränsadt pensum, och genom sammanhåll
ningen tvingades alla att åtminstone göra något. - På några ställen 
voro läroämnena indelade i ku,rser, hvilket förhållande äfven ägt 
rum vid Läroverket i Calmar; dock hade detta blifvit förändradt, så 
att hvarje lärjunge redogör för hvarje lektion liksom vid vanlig 
klassläsning. - Det plägade invändas, att den fria Jäsningen föror
sakade grundlighetens undergång, och, om långa tal böra hållas för 
ynglingarne, vore detta sant; men, om grundligheten beror deraf, att 
kunskapen fotas på riktig grund, så kunde lika grundlighet vinnas 
jemväl med användande af fri läsning. Vid jemförelse hade man 
funnit lärjungar, undervisade på hvardera sättet, lika grundlige, och 
man borde taga i betraktande, att enligt gamla lärometoden icke så 
fullt grundliga tentamina anställdes med hvarje yngling särskildt. -
Lärjungames antal uppgick till 190, lärames till 17, med olika antal 
lektionstimmar, så att några ägde 24-26, andre deremot 12-16; 
medeltalet omfattade 12-14 timmar, oberäknadt tentamina. Af 
lärjungarne hade 1/3 sökt dispens från läsning af Latin, än flera 
från Grekiska och från Hebreiska alla utom en. Läroämnenavoro i 
1sta klassen : religion, aritmetik, linearteckning, naturalhistoria, histo
ria, geografi, Svenska språket; i 2dra kl. tillkom Tyska språket; i 
3dje kl. Latin för den klassiska linien, Franska för reallinie, Fysik 
för begge linierna; i 4de kl. Grekiska för den klassiska linien; Ste kl. 
Grekiska för samma Jinie; i 6te kl. Filosofi allmänt, Engelska för 
reallinien, Hebreiska på särskildta timmar för dem som det önska. 

Angående läroverksreformen i Gefle upplyste 
Lektor Forssell, att år 1849 en skrifvelse afläts från läroverkens 

Inspector med anmodan att Iärarne måtte samråda om verkstäBandet 
af det Kong!. Cirkuläret, Dervid bestämdes först att Gymnasii och 
Siwlans förening icke borde ske förr än med det nya Jäsårets ingång 
år 1850 och skulle grunda sig på klassindelning. Klasserna bestämdes 
att utgöra ett antal af 9, af hvilka en är tvåårig, men alla öfriga 
ettåriga. 1 2dra klassen vidtog Latinet. 2 Idasser voro fasta, men 
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man önskade allmänt, att äfven en tredje fast klass med bestämd 
lärare måtte bildas, i synnerhet som Rektor hade svårt att upprätt
hålh disciplinen, der han ej sjelf deltog i undervisningen. Han råd
förde sig visserligen med de öfriga lärarne; dock hade dessa icke 
fullständig kännedom att meddela om ungdomens förhållande utan 
blott för vissa timmar af skoltiden, hvarföre behof visat sig äfven i 
disciplinärt hänseende af en tredje fast klass med särskild lärare i 
de flesta ämnena, och hvilken således kunde vara hufvudlärare der
städe:;. Talaren förmenade, att ett sådant anordnande ej var genom 
Kong!. Cirkuläret förnekadt. - Angående flyttning omförmäldes, 
att från Ste klassen en sådan får ega rum äfven vid vårterminens 
början, med det förbehåll att examinandus äfven genomgått det 
pensum, som föregående termin blifvit i 6te Idassen medhunnet. 
Tvenne gånger hade ynglingar med utmärktare anlag begagm.t nämn
da tillåtelse, och äfven under gamla klassindelningen hade stundom 
samma fall inträffat; likväl hade man ansett, att ett dylikt framåt
ilande ej varit för ynglingarne fördelaktigt . - Hvad disciplinen 
beträffade, hade den visserligen ansetts svårare att vidmakthålla vid 
Gymnasierna, medan dessa voro från Skolorna afskiljde, och man 
hade trott, att, efter begge läroverkens sammanslående, densamma 
skulle lättare handhafvas; men denna förmod an ansåg talaren icke 
hafva blifvit af erfarenheten bekräftad. Samma förhållande som 
förut ägde i alla fall rum, nemligen att 18-19 åriga ynglingar ej 
kunde behandlas på samma sätt som 8-12 års gossar, i följd hvaraf 
den slutsats torde kunna dragas, att det förfall i disciplinärt hän
seende, hvaröfver klagan på en eller annan ort försports, icke borde 
tillskrifvas läroverkets form. - Valfrihet hade kunnat tillämpas utan 
svåra rubbningar. Dispens hade begärts dels från Latin, dels äfven 
från Grekiska. Få full ständiga Realister funnos. - Vid intagning i 
2dra klassen afgöres, om Latin skall läsas eller icke. - Af 26 lär
jungar i 2dra klassen afsade sig 2 Latinläsning. Under höstterminen 
afstodo 3 af 34 från läsning af detta språk, öfver hvilket förhållan
de man mycket förvånats, enär Gefle hufvudsakligen är en handels
stad, och det oaktadt just de, sorri mest ifrat mot Latinet, läto sina 
barn studera detta språk. Under det lektionerna i klassiska språk 
fortgå på lärda linien, läsa realisterne mathematik och lefvande 
språk, i hvilka senare de likväl ej befunnits äga grundligare insigter, 
men väl större explikationspensum. Talaren ansåg sig böra ennra, 
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att i Gefle finnes så väl en Profskola, hvilken upptager de barn, 
hvilka förut ingingo i Apologistklassen, som ock ett Real-Gymna
sium, Athenaeum, hvaraf realisternas jemförelsevis inskränkta antal 
i det förenade läroverket lätteligen kan förklaras. - Antalet af 
lärare uppgick till 14 med olika antal lektionstimmar: 13-26. Lär
j~mgarnes antal hade förut stigit till 137, nu till 108. - I 7de klassen 
började3 läsning af Hebreiska och mer än hälften af lärjungarne i 
7de, 8de och 9de klasserna läsa ~innu detta språk. - 3dje och 4de 
klassern;:Js ynglingar läsa tillsammans; likaledes också Ste och 6te 
klassernas i vissa ämnen. - Vid Terminernas slut erhålla lärjungarne 
tryckta betyg öfver fl it, frams teg o:::h uppförande, med utsatt rubrik 
" till underr~i ttelse för föräldrar och målsmän" - på det att ett 
sådant betyg ej måtte på något sätt missbrukas. - Alla klassernas 
lärotimmar äro lika många, och bönen förrättas kl. 1/2 till 7 på 
morgnarne. -En så kallad Reletorstimme hålles merändels Id. 12-1 
hvarje måndag, då Custos (hvilken utnämnes för hela terminen) 
meddelar uppsifter om frånvarande m.m., hvarefter undersökning 
anställes. 

Slutligen hemställde talaren , att Afdelningens ledamöter måtte 
förena sig i beslut att låta en begäran utgå till de särskilda lärover
ken om utfärdande nästinstundande läsår af tryckta redogörelser 
jämte tillhörande schemata. För det närvarande vore tiden dels för 
kort för afgifvande af nöjaktiga redogörelser, dels kunde sådana ej 
erhållas för alla fullständiga läroverk under detta möte. 

Angående Carolinska Läroverket i thebro upplyste 

Rektor Gumaelius, att först och främst det lyckliga förhållande i 
Orebro ägt rum, att icke något Gymnasium förefunnits , genom 
hvilkets sammanslående med Siwlan svårigheter kunde hafva upp
kommit. Läroverkets ombildning hade dessutom gått lät:are för sig, 
emedan alla lärarna varit benägne för ändamålsenliga förändringar; 
- 8 Klasser funnos, af hvilka tvänne voro fasta. 'Talaren hade väl 
önskat trenne sådana samt de öfriga klasserna öppna, i likhet med 
Nya Elem. Siwlans organisation, men gerna ingått på de öfriga 
lärames åsigt att antaga Professor Carlsons förslag till läroverkens 
reform, på det att ombildningen måtte under endräktig samverkan, 
ske med mera nit och värma. - För lärj~mgarne funnos alltså fasta · 
klasser, men icke för lära~·ne, enär vissa lärare läsa i alla 8 klasserna, 
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likväl med biträde af dupplikant, i synnerhet som lärjungarnes antal 
i 1sta och 2dra klasserna uppgått till 70, i 3dje och 4de ldassernQ 
50-60, och ett totalbelopp af 309. - Professor Carlsons förslag 
hade hittills blifvit följdt, likväl med förändringar beträffande lä
rarne, alldenstund de, som undervisade i lefvande språk och· natur
kunskap voro i alla afseenden ställda i full paritet med de öfrige. -
I lefvande språk funnas tvänne lärare, hvilka voro fullt sysselsatte 
(med 18-22 lästimmar). De lärjungar, som erhållit dispens från 
Latin, läsa under motsvarande timmar Tyska; de, som afsagt sig 
Grekiskan, läsa i dess ställe Franska, allt i särskilda rum. - Den 
ambulatoriska läsordningen hade icke ledt till jägtande af ynglingar
ne, emedan hvarje lärare har två lektionstimmar å rad för samma 
Afdelning, och, om han samma dag skall hafva ännu flera, ordnas 
äfven dessa, så vidt möjligt är, omedelbart efter hvarandra. Ford
ringarne kunna följaktligen modereras, och Iärarne få skylla sig 
sjelfva, om de utsträcka dem för långt. - Vid de kaligrafiska öf
ningarne hade likväl en fördelning befunnits nödvändig, då ett 
~törre antal af t.ex. 70 lärjungar icke på en gång kunna handledas 
af en lärare, hvarföre halfva antalet skrifver hvar sin timme, under 
det att den öfriga hälften har lektion för någon annan lärare. -
Ordinarie lärare funnas 9, tvänne extra lärare och 3 dupplikanter, 
tillsammans 14, alla fullt ansvarige. Dessa hade icke alla samma an
tal lektionstimmar i veckan. Rektor hade numera 22 och derjämte 
korrigering af Latinska scripta. Lärare i Franska och Engelska språ
ken hade omkr. 20 timmar och dessutom korrigering af dithörande 
~cripta; läraren i Tyska ung. 18 timmar och korrigering af scripta 
i alla klasserna, men läste icke i 2dra och 3dje klasserna, utan egde 
der biträde af en underlärare; läraren i Theologi och Grekiska egde 
omkr. 18 lektionstin~mar och korrigering af Latinska scripta för de 
öfre klasserna; Läraren i Historien 20 timmar och läser ända ned i 
2dra klassen; Läraren i Naturalhistorien 22 timmar och läser i Läro
verkets alla Afdelningar; Läraren i Filosofi och Svenska språket för 
de 3 högsta klasserna, hvilken derjemte har i dessa Afdelningar alla 
Svenska scripta, endast omkr. 10 timmar. I Svenska språket hafva 
de 5 lägsta klasserna särskilda lärare. Läraren i Mathematik i de 5 
högre klasserna har 22 timmar i veckan. I de 3 lägsta Afdelningarna 
meddelades undervisning i Mathematik af en lärare och en doppli
kant med omkr. 26lektionstimmar. 
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Dispens begärdes sällan, och af färre ifrån Latinet än från Gre
kiskan, liksom ock af ett mindre antal lärjungar från Grekiskan än 
från Hebreiskan. - Latin börjades i 3dje klassen och fortgick sedan 
i 4de och 5te på så ändamålsenligt sätt, att ynglingarne i de följande 
klasserna äro förberedde till sjelfläsning och der blott imellanåt till
godonjuta lärarens handledning. - I anseende till det inskränkta 
antale: af lektionstimmar i Latinet, voro pensa inskränkta till om
fånget; dock hoppades Talaren, att ynglingarne skulle med framgång 
kunna vid Akademien fortsätta sina studier i detta ämne. - Kurser
nas längd var beräknad till ett &r för hvarje klass, så att hvar och 
en med vanliga anlag utrustad bör kunna efter ett års förlopp 
flytta till en högre Afdelning. Det hade likväl befunnits ändamåls
enligast att 2 år tillbringas i en eller tvenne klasser, i synnerhet som 
ett aftagande i framåtskridande förmärkts under vi~sa stadier. -
Frihet till flyttning vore jemväl medgifven åt hvar och en, som vid 
höstterminens början befunnes äga nöjaktiga insigter, oaktadt han 
icke vid föregående terminens slut blifvit till flyttning föreslagen; 
- Läroverkets hela kurs omfattade ungefär 10 år, eller åldern från 
8 till 18 år, och ansågs det vara tillräckligt tidigt, om en yngling vid 
denna sistnämnda vore mogen att afgå till Universitetet. - I disci
plinen hade ingen ändring vidtagits; utom den att Iärarne samman
träda en gång i hvarje vecka till rådplägning om lärjungarnes för
hållande, hvilken rådplägning ej varit särdeles mödosam, emedan 
ungdomen i allmänhet iakttagit ett godt uppförande. - Rektor hade 
liksom förut en särskild så kallad Rektorstimme med hela ungdomen 
på en gång och begagnade detta tillfälle 8tt föra alla på en gång till
sammans, så att de både äldre och yngre skulle anse sig närmare 
förenade och ingen förhäfva sig öfver yngre, mindre försigkomne 
kamrater. Under den nämnda Rektorstimmen anmäla custodes fö r 
sångafdelningarne, om något blifvit af dem anmärkt, sedermera på 
samma sätt custodes i de särskilda klasserna, och Jlutligen custos för 
hela Läroverket. Vidare göres förfrågan, om någo~ annan har något 
att andraga (t.ex. om förlorade böcker o.s.v.), förteckningen på från
varande genomgås, till utrönande huruvida giltigt skäl dertill före
funnits eller icke. Frånvaro utan förfall hade högst sällan inträffat, 
men stundom senkomning, i anseende dertill att en eller annan är 
boende på betydligt af stånd från skolhuset.1) 
1 Se vidare Bilagan litt. A. / Bilagan finns ej./ 
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Rektor W esterlund begärde härefter ordet och tillkännagaf, att 

man vid ombild ning af Läroverket i Vesterås utgått från tvänne 

grundsatser: 1) att använda det goda, so :n förefinnes så väl i gamla 

som nya Skolan, - och 2) att i det längsta bibehålla de begge bild

ningsliniernas förening, hvarföre också läsning af Latinska språket 

blifvit uppskjuten till 4de klassen. I cen 1sta börjades Svenska språ

ket, i den 2dra Tyska, i den 3dje Fr::wdw, i den 4de Latin, i den 6tc 

Grekiska, i den 7de Hebreiska jemte Filosofi. Man hade indelat Läro

verket i 9 klasser, men genom den fria flyttningen hade nu inträffat, 

att ingen lärjunge i alla ämnen tillhörde den 8de k lassen, och C.en 9de 

ansågs knappt vidare blifva synlig på K atalogen, om o~bå flere 

lärjungar i de flesta ämnen tillhörde 9de 2mneskretsen. 

Kunskapsmåttet inom 8de ämneskretsen var bestämdt ungefärligen 
till det omfång, som erfordras för erhållande, af cum laude i stu
dentexamen, men i 9de klassen tillfälle lemnas ynglingarne att fortgå 
utöfver hvad som erfordras för högsta kunskapsbetyget i samma 
examen. - De från Grekiskan dispenserades an tal hade tillväxt, 
men från Latin hade bland dem som redan före skob.ns ombildning 
begynt läsa detta språk nästan icke andra begärt frikallelse, än de, 
:;om af bristande anlag haft skäl dertilL Af de nykomne åter hade 
nära halfva antalet begärt dispens från läsning af Latin, oaktadt 
förmåga icke saknats. - Lärjungarnes antal steg till 180, hvaraf 
hälften tillhörde de 3ne h .sta klasserna. 60 inom de öppn8. klassern2. 
läste Latin, 40 Grekiska. Efter Läroverkets ombildning hade ingen 
begynt läsn ing af Hebreiska språket, emedan hittils så få i Grekiska 
språket ingått i 7de ämneskretsen, hvarförutan, enligt skolans regle
mente, ingen får begynna med det Hebreiska. - I första klassen 
behölls klassläsning både för lär<>.re och lärjungar, i 2dra och 3dje 
klasserna följdee, ambulatorisk läsordning för lärarne, i de öfriga 
klasserna ämnesl~isni ng för så väl lärare som lärjungar. Ordinarie 
lärames antal var 17. Men då :cf ~ex lektorer blott 2ne deltoga i 
undervisningen och Gymnasieadjunkten åtagit sig endast 4 läserim
mar i veckan samt merändels varit af sjukdom hindrad, uppgick de 
t jämtgörande lärames antal endast till 13 ; nem!. 12 ordinarie lärare 
och en duplikant. Antalet af lärarne:; lektionstimmar är mycket 
olika. I de fasta klasse rna, där inga kurs-examina förekomma, har 
läraren 24 lästimmar i ve~kan; de egentlige ämneslärarne hafva 
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mimndre antal lektionstimmar i ans. till kurs och fl yttningsförhör, 
hvilka upptaga betydlig tid för lärarne, men icke blifva betungande 
för lärjungarne, för hvilka dessutom nästan all öfverläsning är för
lagd till de offentliga läsetimmarne, hvaremot hemläsningen egent
ligen beräknas för repetition af redan genomgångna pensa. Lärare 
finnas, som ej hafva mer än 8 lektionstimmar i veckan, men det 
oaktadt äro fullt så sysselsatta som de, hv ilka hafva 24 timmar, men 
äro befriade fr ån nyssnämnda förhör . - Hvad läxlagens indelning 
o::h antal i den öppna Siw lan anginge, vore de: svårt att afgöra, 
om desamma stodo närmare det gamla eller nya systemet. Vid orga
nisationen af läroverket fingo lexlagen qvarstå orubbade, men hafv2 
sedan genom lärjungarnes olil>.a frams teg undergått förändring. Fri 
flyttning användes, och alla de högre klasserna läsa samma ämnen 
liktidigt. Läsningen sker i samma rum, i synnerhet som läxlagen äro 
rörliga eller med andra ord förändras för hvarje läroämne. D å någon 
eller några lärjungar begynna avancera betydligt framom de öfriga 
i samma läxlag uppmanas de, att till undvikande af läxlagens splitt
ring, så fort ske kan, inhämta det kunskapsmått, som fordras för 
uppflyttn ing till nästa läxlag, och kunna i sådant fa ll påräkna lä
rarens i ämnet särskilda biträde. Om återigen någon lärjunge icke 
fö rmår följa sitt läxlag nedfly ttas han af samma skäl i det närmaste 
nedanför. - Disciplinen handhafves på samma sätt som i Nya Ele
mentarskolan, så att man använder anmärlmingsböcker, varnings
grader och strykklass. - Lärarne sammanträda vanligtvis en gång 
hvarje vecka till rådplägning. - Bönestunderna äro icke för alla 
lärjungarne gemensamme, emedan de yngsta börja först kl. 1/2 till 
9 på morgnarne, de öfriga deremot Id. 1/ 2 till 7. - Under den så 
kallade R e!etorstimmen äro de icke heller alla sammanförde på ett 
ställe, utan till undvikande af tidsutdrägt, hållas erforderliga under
sökningar med hvarje klass särskildt. - Under senare tiden hade 
disciplinen förbättrats. - Resultatet af lärometoden ansågs vara 
det, att man i de klassiska språken hoppades af lärjungarne lika 
goda framsteg, som under gamla läroformen, ehuru dessa språk 
'uppskötos, Latinet till 4de och Grekiskan till 6te klassen. I alla 
öfriga ämnen voro Fordringarne höjda. Talaren ansåg sig likväl 
böra erkänna, att det bättre resultat, som vunnits, ej borde ensamt 
tillskrifvas den fria flyttningen, utan ock en ändamålsenligare för
delning af ämnena mellan lärarne. 

77 



Lektor El/ving: Då föreningen af de begge bildningslinierna är 
en af de vigtiga~te punkterna i den åsyftade skolreformen, då detta 
ämne utgjort ett af de förnämsta föremålen för meningsyttringarne 
vid det förra Läraremötet, och då det visat sig, att olika åsigter i 
nämda afsende haft inflytande på de särskilta organisationsföränd
ringar, som vidtagits till åtlydnad af Kgl. Cirkuläret af d. 6 juli 
1849: skulle det i synnerhet vara upplysande, att erfara, huru reor
ganisatio;1e:1 i denna del blifvit verkställd vid de läroanstalter, där 
det Kg!. cirkulärets mening uppfattats på ett sätt, som synes vilja 
förlika c~et gamla och det nya skolsystemets motsatta fordringar. 
De~ är i sistnämda syftning, som skolreformen lärer vara utförd vid 
Upsala Katedralskola, och jag tager mig af denna anledning fri
heten uppmana Herr Rektor Annerstedt, att meddela oss under
rättelse om beskaffenheten af de vid bemälte skola för ändamålet 
vidtagna åtgärder. 

Rektor Annerstedt förklarade sig beredvillig att efterkomma Lek
tor Elfvings uppmaning så snart de talare, som redan v oro anmälde, 
hade yttrat sig. 

Lektor Forssell väckte förslag om utfärdande af en uppmaning 
till samtlige föreståndare för Rikets elementarläroverk, att till näst
kommande Läraremöte insända utförliga uppgifter angående de 
särskilta skolornas organisation. 

Lektor Aminson ansåg en fullständig redogörelse icke för det när
varande erforderlig, enär Lektor Leonardson redan af trycket ut
gifvit en berättelse om läroverksreformen i Strengnäs. Talaren ville 
endast tilt:igga, att lärjungames antal steg till 160 och lämmes till 
14 jämte l extra; ibland desse funnos tvänne lärare i moderna språk. 
De fasta klasserna voro trenne, de öppna fem, förlagda i samma rum. 
Man hade antagit såsom grundsats, att hvarje klass borde hafva en 
särskild hufvudlärare. - Dispens egde rum ungefär i samma för
hållande som vid läroverket i tlrebro, utom det att i Hebreiskan 
ännu icke många undantagne förefunnas. - Flyttning skedde hvarje 
halfår, och lärjungarne hade efter ombildningen af läroverket be
funnits skickligare än förut. Att disciplinen vunnit, var ett obestrid
ligt factum. Lärarne sammanträda till öfverläggning i hvarje vecka, 
så att disciplinen upprätthölls af hela Collegium gemensamt. Tvänne 
lärare förordnades att utom läroverket närmare vaka öfver ungdo
mens förhållande. 
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Rektor Geijer åberopade det af Rektor Millen i Carlstad vid läs
åre ts slut utgifna program, hvilket meddelades.1) - Vid Terminens 
slut erhåller hvarje yngling tryckt betyg. I disciplinärt hänseende 
hade man ansett fördelar vunne genom läroverkens sammanslående, 
anmärkningsböckers användande o.s.v . 

Presidenten von Hartmansdorff hade funnit lärames uppgifter om 
de skedda Förändringarne så underhållande och upplysande, att han 
önskade fortsättning deraf, men föreslog, till vinnande af tidsbespa
ring, att dylika redogörelser måtte skriftligen till protokollet afgif
vas, och för framtiden nedläggas i årliga programmer. 

Rektor Annerstedt förklarade sig icke hafva ämnat upptaga Mö
tets tid med någon redogörelse för organisationen af Ups. Kate
dralskola; men då han nu blifvit dertill uppmanad, ville han i kort
het anföra följande: 

Upsala Kathedral-Skola har för de begge bildningslinierna (der 
Latin-Linien och Real-Linien kallade) en gemensam förberedande 
afdelning, innefattande två klasser, Nedre och Ö/re Prima, hwardera 
med sin lärare och med ettårig kurs. Derefter följa på hwardera 
Linien ytterligare tre klasser, Secunda, Tertia och Quarta, hwardera 
med 2 årig kurs. Derofwan är endast Latin-Linien utbildad med en 
treårig Gymnasial-afdelning eller så kallad Rektors Klass, hwarifrån 
ynglingarne till universitetet dimitteras med de kunskaper, som wan
ligen wid Gymnasierna inhemtas. Real-Linien deremot saknar ännu 
en sådan Gymnasial-afdelning, och lärjungarne hafwa med stark 
ansträngning försökt att från Real-Quarta kunna bekomma dimis
sions betyg till Universitetet. På det lärjungarne på Real-Linien med 
afseende på kunskaper skulle winnlägga sig om att förwärfwa någon 
werklig duglighet, har Rektor såsom wilkor för sådant betygs med
delande wid förtidig afgång till Universitetet fastställt, att lär
jungarne skola af sina lärare för studentexamens undergående wara 
witsordade i Christendom med adprobatur, i Mathematik med Lau
datur, i Historia och lefwande språk med cum laude adprobatur; 
och ynglingarne hafwa sjelfwe gillat wilkoret. Af fyra lärjungar, 
som wid slutet af nyssförflutne wår Termin 1852 från Real-Quarta 
önskade att afgå till Universitetet, blefvo tre af sin lärare i Matbe
matik witsordade med Laudatur, bland hwilka twå, som serskild 
tentamen hos Universitetslärarne undergått, fingo i Studentexamen 
,-Se Bilaga litt. B. / Bilagan finn s ej ./ 
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behålla detta bet:yg, under det den tredje som warit förhindrad att 
begagna de: erbjudna tillfället till sådan tentamen, blef witsordad 
med cum laude adprobatur. D en fjerde ynglingen, som i anseende 
till saknadt Laudatur, från Skolan gick till universitetet utan dimis
sionsbetyg, genomgick samtidigt med de tre förra studentexamen. 
Emellertid är det ett hufwudsakligt behof för ungdomen att en Gym
nasial-afdelning upprä·:tas äfwen på Real-Linien, hwarigenom den
nas lärjtntsar lmnna winna säkra och någorlunda omfattande kun
skaper, ut :J.n att splittras af den mångläsning och den jägtande skynd
samhet, bu ar;-:-1ec! under läseåret Re::d-Quartanerne plågat sig sjelfwe. 
Kathedral-Skolan har wanligen mnkring 300 lärjungar samt 11 
L2.rare med ordinarie lön och 8 med extraordinarie arfvoden, till
sammans 19 Lärare. 

Den 21 Juni kl. 8 f .m. samlades Elementar-Afdelningen på sär
sbita Scktioner ; hvarefter dess allmänna sammanträde började Id. 
1 O f.m . samma dag. 

Den 21 juni kl. 10 f .m. 

Ordförande : Herr Professor Carlson. 

§.1. 
Referenterna för de särskilta sektionerna afgåfvo följande redo

görelser: 
Professor Beckman yttrade att i Sektionen för Religionsundervis

;,ing tvänne frågor varit föremål för öfverläggning: l) om betydel
sen af Nya Testamentets läsning på grundspråket såsom medel för 
bibringande af christendomskunska per ;1) 2) om mera vigt borde vid 
den religiösa undervisningen fäsi:as vid förståndets eller hjertats bil
dande. Angående den första frågan var man öfverens derom, att i 
allmänhet: tillräcklig religiös kunskap och bildning kunde bibringas 
under oc:1 medelst studium af den Hel. Skrift i Svensk öfversättning, 
med förbehåll af erforderliga föridaringar och u p pi ysningar; men 
ville man vinna en närmare kännedom af de speciella theologiska, 
särdeles de ethiska begreppen, då ansågs det af stor vigt att kunna 
begagna grundspråket. Det betraktades följaktligen såsom önsk-

1 I anledning af frågorna 75 och 59. 
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värdt, att i i::lementar Läroverkens högre klasser Grekiska språkei: 
måtte på lärdomslinien så allmänt som möjligt studeras, emedan i 
annat fall en brist uppkomme i deras theologiska bildning, hvilka 
icke kunde deltaGa i läsningen af Nya Test . på grundspråket. - Be
c iiffande den andra frågan, ansåg man, att förståndets upplysning 
ej kunde nöjaktigt vinnas, utan att en inverkan på hjertat tillika 
ägde rum. - Dislmssim1 om 59de frågan hade börj at, men icke 
blifv it afslutad. 

Referenten för Sprc't!e -Sektionen, Mag. Schiick anförde, att pro
grammets fråga no 61, mo;11 . 2. 1) förevarit till öfverläggning och 
blifvit med ia besvarad, och, beträffande 62dra frågan, var m~n 

ense derom, att den första läroboken i ett språk ej borde inrättas 
efter grammatiska utan pedagogiska grunder. I allmänhet ansåg man, 
att för hvarje språk en särskildt lärobok borde utarbetas för nybe
gynnaren och en utförligare, mera vetenskaplig, för Siwlans högre 
klasser; men att begge borde ställas i samband med hvarandra. Lik
väl anmärktes, att, när ett språk först vidtog på ett högre stadium 
af läroverket, blott en systematisk språklära erfordrades; vid denna 
bestämmelse ville dock Lektor Elfving hafva åtskilliga inskränk
ningar gjorda. Hvad 63dje frågan vidkom yrkade man, att såväl 
läraren som läroboksförfattaren, vid språkundervisning för nybe
gynnare, borde gå från det konkreta till det abstrakta, från språk
prof till språklära. Vid behandlingen af No 61. Mom. l. hade en 
skrifvelse från Rektor Nordqvist vid Elem. läroverket i Ostersund2) 

blifvit föredragen, men diskussionen öfver detta ämne äfvensom 
öfver 64de frågan hade icke blifvit afslutad. 

Angående förhandlingame i Matematiska och naturalhistoriska 
Sektionen anförde Mag. Bergius, att med afseende på 79de frågan 
sektionen ansett det vanliga sättet vid bibringande av kunskap i 
Arithmetik oriktigt, emedan man dervid mindre plägade afse känne
dom af grunderna och tankekraftens uppöfvande än färdighet att 
uträkna en mängd exempel. Förståndet borde skärpas genom hufvud
räkning, hvarvid likväl en bestämd plan erfordrades. Man hade 
funnit äldre personer stundom med användande af egen method lösa 
arithmetiska frågor, men hafva svårt att redogöra för operations-

1 "Men huru som helst" m.m. se sid. 21. 
2 Se Bilagan !itt. C. / Bilagan finns ej./ 
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sättet, hvilket ans~gs bero af brist p~ ledning vid första undervis
ningen. Om deremot hufvudräkning inöfvades och vid sifferräkning 
en bestämd plan följdes, skulle en god grundval kunna läggas och 
fortskridande sedan äga rum p~ ändam~lsenligt sätt. - 80de fr~g2.n 
hade sedermera blifvit behandlad och alla instämt deruti, att e:1 
strängt vetenskaplig behandling fr~n början, s~som den Euclides 
begagnat, ingalunda är för nybörjaren tjenlig, utan att en ~sk~d
ningslära borde föreg~. Vidkommande 81sta fr~gan hade Sektionen 
v.arit af den mening, att ~sk~dningslära och linearteckning borde 
fortgå tillsammans och underlätta hvarandra, dock s~ att ~sk~d
ningsöfningarne böra föreg~ och öfningar af senare slaget liksom 
interfoliera de förra. 

§.2. 
Härefter erhöll Lektm· Ekendahl ordet och ans~g, att, sedan ~t-

skilliga redogörelser för läroverksreformens fortg~ng i landsorterna 
. blifvit af lärare derstädes vid mötet meddelade, en uppgift jemväl 
.borde lemnas om hvad man i detta hänseende i hufvudstaden vid
. gjort . . ~ Talaren ans~g nödigt erinra att läroverken i Stockholm 
·dels äro flertaligare dels ock af flerfaldigare slag än fallet kan vara 
.i _'n~gop annan stad inom landet. För alla dess elementarläroverk 
. finnes s~som högsta lokalstyrelse en gemensam direktion, d~ der-
emot för folkskolorna särskilda styrelser utses inom varje särskild 
församling. Under den först nämnda styrelsen höra s~ledes s~väl 
stadens gymnasier och lärdomsskolor, som ock dess b~de högre och 
lägre apologistskolor. Direktionens ledamöter äro dels s~dane, som, 
enligt statuterna, i kraft af sitt embete der äga säte och stämma, 
dels s~dane som genom val utses blat~d medlemmar af magistraten, 
borgerskapet och tvänne här befintliga akademier; en skolman kan 

' i~ke annat än tillfälligtvis, .d.v.s. s~ vida han icke möjligen vore en 
i1J.edlem af n~gon biarid nys.s uppräknade samfund, blifva ledamot 

-äf. denna styrelse. Om den här verkställda reformen äger förtjenster 
eller brister hafva Iärarne följaktligen ingen andel i eller ansvar för 

.n~gotdera, i synnerhet som deras ~sigt i ämnet icke ens blifvit tagen 
... i betraktande. I anledning af Kgl. Circuläret af d. 6 Jul. 1849 sam
mankällades Iärarne vid hufvudstadens elementarläroverk hösten s.~. 
och fingo föl j ande tv änne fr~ go r sig förelagde: l) om de ville ing~ 
på den föreslagna, s~kallade öfverg~ngsstaten och afsäga sig dubbel 
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tjenst~rsberäkning; 2) om de vore h~gade att antaga d.s.k. Nya 
Elementarskolans method eller ämnesläsning äfven för lärjungarne? 
På den förra fr~gan var man ej beredd att genast afgifva svar. Här
vid torde dock böra anmärkas att under den tid, som sedan dess 
förflutit, m~ngen lärare ing~tt p~ nämnda stat. Den sednare fr~gan 
besvarades allmänneligen med nej, med det undantag att tvänne 
bland rektorerne vid de lägre Apologistskolorna ans~go, att en s~dan 
ämnesläsning vid deras läroanstalter vore användbar och fördel
aktig.1) Derefter företego sig Iärarne att p~ grund af Kong!. Majts 
anförda Circulär osh med hänseende till hufvudstadens egendom
liga förh~llanden sinsemellan uppgöra en plan för de härvarande 
läroverkens ombildning. De trodde sig till ett s~dant arbete hafva 
erh~llit uppmaning vid den ofvannämnda sammankallelsen och en 
föresyn hos alla lärarecollegier i riket, hvilka de sett antingen allena 
eller i förening med vederbörande eforer upprätta förslag till vid 
de särskilde skolorna nödiga ombildningar eller partiella föränd
ringar. Genast vid arbetets början ins~g man omöjligheten att i 
Stockholm verkställa Kgl. circulärets föreskrifter på sätt, som i 
landsorten skett, enär det vore, om icke overkställbart, dock oför
nuftigt och skadligt att i en enda lokal sammanföra en massa av 
ungdom, som, enligt sednaste uppgifter, för det närvarande uppgår 
till ett belopp af minst 1084. Flera läroverk m~ste s~ledes här fin
nas. Fr~gan blef sedan huru de i Kong!. circuläret anbefallda för
ändringar inom de särskilda läroanstalterna skulle genomföras. Efter 
pröfvande af alla härvid möjliga utvägar, fann man det för ung
domens bästa och undervisningens ostörda framg~ng äfvensom för 
enkelhet och besparings skull tjenligast vara, att de nu befintliga 
skolorna fortforo att arbeta i den riktning och för det ändam~l, för 
hvilket de varit och äro inrättade; dock s~ att de b~da s~kallade bild
ningslinierna, hvilka såväl härefter som hitintils, enligt lärames 
~sigt, borde fortgå hvar för sig inom de särskilda läroverken, sattes 
i det närmast möjliga inbördes sammanhang. Man fann det dock 
vara både gagneligt och för efterkommande af det Kong!. Cirkulärets 
föreskrifter äfven nödvändigt att så ordna undervisningen inom de 
särskilda skolorna, att öfverg~ngen från det ena till det andra slagets 
läroverk på allt sätt underlättades och så att en fördelning i olika 
1 Talaren erinrade sig icke, att Lektor Elfving, i ett särskilt utlåtande, tillstyrkte 

införandet af fri flyttning under vissa kontroller. 
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bildningslinier inträdde så sent som möjligt. För sådant ändamål 
ansåg man, att de tvänne första eller nedersta klasserna i hvarje 
läroverk borde ordnas i den fullkomligaste likhet med hvarandra, 
d .v .s. att de nuvarande lägre apologistskalarna med sina tvenne 
klasser skulle fullkomligt motsvara de tvänne första klasserna af 
de nu befintliga lärdoms- och högre apologistskolorna. Då en sam
fält undervisning för de båda bildningslinierna icke ansågs kunna 
längre fortsättas1) och då man framför allt önskade undvika det för 
alla läroverk så störande dispenssystemet, ansåg man, med afseende 
på hufvudstadens egendomliga förhållanden, tjenligast vara att Clara 
och Maria skolor i sina öfre klasser fortfora att vara den såkallade 
lärda eller humanistiska bildningsliniens läroanstalter, under det att 
Jakobs och Katharina högre apologistskolor, efter föregången nöd
vändig utvidgning, äfvenledes med sina öfre klasser skulle utgöra 
den reala liniens bildningsanstalter. Man ansåg gymnasium böra 
qvarstå såsom en gemensam öfverafdelning af den lärda linien, men 
fann tillika skäl att föreslå det måtte detsamma, ifall behofvet i en 
framtid sådant skulle påkalla, genom vidfogande af underklasser 
utbildas till ett fullständigt läroverk. Detta af nästan alla hufvudsta
dens lärare undertecknade och till Kongl. direktionen för härvarande 
undervisningsverk ingifna förslag lyckades icke vinna någon upp
märksamhet och har icke ens blifvit till Kongl. Majt öfverlemnadt. 
Efter det direktionen med stillatigande förbigått lärames nyss nämn
da förslag har den i dess ställe till Kongl. Majt ingifvit en annan 
plan för en ny organisation af Stockholms elementarläroverk Detta 
utlåtande föreslår upprättande af 4 fullständiga läroverk med dubbla 
bildningslinier, men fordrar tillika ett ökadt anslag af icke mindre 
än 27,000 Rdlr Banco för år. Som detta förslag ännu icke blifvit i 
nådigt öfvervägande taget och troligtvis, såväl af lokala som eko
nomiska skäl är overkställbart, hafva hufvudstadens läroverk hit
intills förblifvit i samma skick som före det ofta nämnda cirkulärets 
utfärdande. För detsammas åtlydande har dock under 1850 genom 

. Kongl. direktionens befallning blifvit gifven att i lärdomsskolorna 
medgifva de ynglingar, hvilka sådant åstundade, dispens från läs
ningen af Latinska Grekiska och Hebreiska språken, under det att 

1 Lektor Elfving trodde att gemensamheten borde fortfara genom minst 3ne Idas
ser, enär han af erfarenheten blifvit öfvertygad, att Latinläsningen utan vRda 
skulle kunna uppskjutas ännu ett år längre. 
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man liktidigt påbjudit det undervisning i de båda förstnämnda 
språken skall meddelas äfven i Apologistskolorna. För detta ändamål 
h2fva v isserligen dupplikanter blifvit tillförordnade vid de sist 
nämnda läroverken, men lärames antal är detta oaktadt alltför 
oti llräckligt i dessa skolor för att de skulle kunna uppfylla sin rätta 
bestämmelse. D en erfarenhet man hittills vunnit visar att dispenser
na under läroverkens närvarande form och yttre förhållanden åstad
komma mycken förbistring. Hvad gymnasium särskilt beträffar, 
saknar det både utrymme och lärarekrafter att rätt sysselsätta de 
i v issa läroämnen dispenserade. 

Som tl!1gdomens antal vid detta läroverk under de senare åren 
varit i jemt stigande, så att det för närvarande uppgår till 100, för
delade på 4 afclelningar, äro de befintlige 8 lärarne dessutom så 
t'pptagne af den för alla gemensamma undervisningen att de omöj
ligen kunna c:;m någon särskild tid åt de dispenserade. Hitintills 
hdva icke s8.rdeles många begärt befrielse från läsning af de gatnla 
språke!1. Ifrån latinets har ännu ingen begärt befrielse, men der
emot har en sådan dispens från det Grekiska språkets studium 
blifvit sökt och begagnad af 6 ynglingar. Af dem som vid sitt inträde 
vid läroverket anmält sig icke vilja deltaga i läsningen af detta 
sistnämnda språk hafva 4 sedermera åter begynt detta studium·. 
Af hela antalet hafva 23 icke begagnat sig af undervisi1ingen i He
breiska. Clara läroverk har · med omkring 200 lärjungar blott 8 lä- · 
rare, Maria har 7 lärare för 143 lärjungar. Jakobs och Catharina 
skolor räkna, den förra /m.ed/ 143 den senare med 134 lärjungar, 
hv2rdera blott 5 lärare. Ofverhufvud har Stockholms elementarlaro
vc:·k på ett lärjungeantal af nära 1,100 blott 29 ordinarie och 10 
extraordinarie lärare. 

Skolorna hafVa i allmänhet bibehållit klassindelning, ni.en ämnes
läsning för lärare har öfverallt blifvit införd utom i de förberedande 
och första klasserna. Amnesläsning för lärjungarne begagnas der
c:not endast i Catharina skola. Ofver resultaterna deraf hade rektor 
vid vårterminens slut afgifvit följande yt.trande : "att han, som redan · 
för . 2 år sedan förklarat, det han, när nämnda method användes, 
funnit lärarens kall mera tröttande och mindre tillfredsställande än 
ti llförne, samt lärjungarnes vetande högst osäkert och fragmentariskt, 
nu blott ville tillägga, att i methodens natur tvifvelsutan ligger ett 
okufligt sträfvande att sönderspränga och stycka, ja, att framkalla 
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lika många läxlag som lärjungar." I Clara skola hafva 37 och i 
Maria 45 ynglingar begärt befrielse från läsningen af det Grekiska 
språket. Deremot hafva i det förra läroverket blott 2 och i det se
nare ingen sökt dispens från det Latinska. I Jakobs skola hafva 
under höstterminen 1 O och under vårterminen 8 begagnat undervis
ningen i Latinska o:::h 1 i Grekiska språket; hvaremot i Catharina 
12 lärjungar under höstterminen läst latin och 3 Grekiska samt 13 
Latin och 4 Grekiska under vårterminen. 

Beträffande disciplinen hade man på Gymnasium härstädes icke 
rönt samma svårigheter, som vid de öfriga gymnasierna; hvilket väl 
till en del berodde deraf, att ynglingarne här merändels äro boende 
hos föräldrar eller inom goda familjer och icke, såsom annorstäde>, 
kasernerade: hvaremot förtroligare kamratskap här mindre kommer 
i fråga än önskligt vore. - 2ne gånger i hvarje terl~in erhålla yng
lingarne betyg öfver seder, framsteg och flit. - För öfrigt är fram
skridandet i insigter år från år i tilltagande, men mångslöjden och 
studentexamens inverkan på elementar-läroverken vålla, att yng
lingarne icke med förkärlek omfatta något särskildt hufvudämne. 
Man läser för erhållande af ett godt betyg i studentexamen, men 
icke af kärlek 'till saken. - Hvad åter disciplinen i allmänhet vid 
läroverken angick, befarade talaren, att den ambulatoriska läsord
niligen för 1ärarne oc!i rektoratets ombytlighet torde ofördelaktigt 
inv-erka. Ei1 beständig Rektor deremot kunde sammanhålla de sär
skilta lärarnes olika åsigter såväl om undervisningen, som om ung
domens behandling på det hela, samt bättre upprätthålla disciplinen, 
än den ombytlige; och klassläraren kunde bättre ansvara för både 
tukt och framsteg inom sin klass, än den ambulatoriske läraren. Ta
laren ville icke försvara klassindelning i allmänhet, men ansåg blan
dad ämnesläsning ·och klas.släsning för Iärarne tjenligare både för 
sedlighetens vidmakthållande och studiernas jemna fortskridande. 

Magister Bergius anmärkte, att den åsigt, som Rektor vid Kata
rina skola framställt angående Nya Elem.skolans förfaringssätt syn
tes vara hans ensamt; åtminstone kände talaren med full visshet, 
att flere lärare vid nämde läroverk voro nöjda med ämnesläsning 
äfven för lärjungarne. 

Rektor Rundberg ville göra det tillägg till Lektor Ekendahls an
förande, att vid Jakobs Elementar-läroverk läsningen af Latinska 
språket börjades i 2dra klassen och af Grekiska språket i den tredje. 
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Rektor Svedbom erinrade, - i anledning af det beslut, som under 
åberopande af exemplet från det förra Mötet, redan blifvit fattadt 
vid Allmän Sammankomst, nemligen att Mötet skulle afhålla sig 
från uttryckandet af gemensamma opinionsyttringar, - hurusom 
man vid det förra Mötet visserligen antagit en sådan grundsats vid 
de Allmänna sammankomsterna, men att man deremot på Afdel
ningarne genom proposition utrönt och formligen uttalat gemen
sammma tankar rörande de frågor, som därstädes förekommit . Då 
man nu tagit det förra Mötet till efterdöme i ena fallet . hemställde 
talaren, att man äfven måtte göra det i det andra. Den fråga, som 
här först blifvit föredragen till diskussion, var den, om erfarenheten 
hittills gifvit någon ledning för bedömandet, huruvida det ena eller 
andra sättet at: verkställa den afsedda föreningen af lärdoms- och 
apologist-skola med gymnasium kan anses äga något så afgjordt 
företräde, att detsamma borde till allmän efterföljd antagas. Genom 
de afgifna Redogörelserna hade man erfarit, att Läroverken för när
varande gestaltat sig under många olika former. Men ingen enda af 
de talare, som yttrat sig, hade framställt den skolform, för hvars 
beskaffenhet han redogjort, såsom ett mönster, hvilket borde genast 
antagas till allmän efterföljd . Man torde derföre kunna anse denna 
del af frågan vara med nej besvarad. Åtminstone ville talaren, att 
det skulle omnämnas, att icke någon så beskaffad framställning 
blifvit gjord. Angående 2dra Momentet, "huruvida det icke vore 
önskvärdt, att olika former af läroverk ännu fortfarande finge be
stå jämte hvarandra under inbördes frid och lifvande vexelverkan'', 
hemställde talaren, om icke denna del af frågan kunde anses genom 
ddnissionen vara· med ja besvarad. · 

Rektor W esterlund instämde och fann ett jakande svar i detta 
fall endast innebära, att ingen ville påtruga andra hvad han sjelf 
ansåg tjenligast, utan att olika skolformer skulle äga tillfälle att 
praktiskt utbilda sig. 

Presidenten von Hartmansdorff anförde, att, då han förr yrkat, 
at~ ingen opinionsyttring borde afgifvas, och detta blifvit bifallet, 
han ansåg en sådan icke heller nu böra äga rum; i synnerhet som en 
för andra ämnen erforderlig tid borttages och halfva Mötestiden 
redan var tilländalupen. - För öfrigt hade ingen yrkat, : att en 
metod bör ovillkorligen ensam begagnas. 
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Lektor Tham instämde afstyrkande af omröstning. Man hade i 
alla fall redan vunnit mycket. Förr fördes en häftig strid mellan de 
olika åsigternas anhängare; nu erkände man med all foglighet, att 
både det gamla och det nya förfaringssättet hade sina fördelar. 
Talaren protesterade således mot votering. 

Re,'etor Svedbom anmärkte, att han alldeles icke hade begärt nå
gon omröstning. Någon sådan borde ej behöfvas för att få uttryckt 
hvad som för llVar och en måste framstå såsom ett resultat af den 
förda diskmsionen. Talaren kunde ej begripa, hvilka betänkligheter 
man hyste emot erkännandet af detta resultat. För att ej förorsaka 
tidsutdrägt, ville han likväl afstå från yrkandet på någon proposi
tion. 

§.3 .1) 

Härefter tillkännagaf Ordföranden att från Carlstad ankommit 
c:1 Skrifvelse, undertecknad af 1 O lärare bland 13 vid läroverket i 
nämde stad.2) 

Skriften upplä~tes, men Afdelningen ansåg dess innehåll icke bör2. 
föranleda till någon särskilt diskussion. 

Ordföranden tillkännagaf, att från Carlstad ankommit en Skrif
velse, undertecknad af 1 O lärare bland 13 vid läroverket i nä m de 
s~ad, och att han var sinnad uppläsa densamma. 

Presidenten von Hartmansdorff föreslog att, till undvikande af 
tidsutdrägt, skrifvelsen måtte läggas på bordet, så att hvem som 
helst kunde taga del deraf. 

Ordföranden förklarade likväl sig ej kunna underlåta skriEveisens 
uppläsande, i synnerhet som detta uttryckligen blifvit i densamma 
begärd t. 

Skrifvelsen upplästes och derefter yttrade 
Magister Bergius, att han ansåg, det skrifvelsens innehåll skulle 

hafva blifvit ganska olika det nuvarande, om de lärare, hvilka un
dertecknat den, afhört den diskussion och de redogörelser, som vid 
detta möte förekommit. 

1 l§ 3 finns i två versioner; den första omfattar endast de första fem raderna. Vid 
den andra står i manuskriptets marginal "N.B. Diskuss ionen om Skrifvelsens 
uppläsning bör väl i alla händelser utgå?" l 
Bilagan litt. / Bilagan finns ej./ 
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Reletor \V esterlund anmärkte, att man vid Läroverks-reformens 
verkställande i Carlstad börjat från oriktig ända, med ändring af 
Siwlan och ej af Gymnasium, oaktadt alla torde inse, att man borde 
göra tvärt om. Lärarne hade varit emot det nya förfaringssättet, 
hvilket blifvit infördt genom Biskop Agardhs förmedling. Exempelvis 
anförde talaren vidare, med afseende på de anordningar, som blifvit 
vidtagne, att Svenska, Tyska och Latin lästes på en ~ån g i 1 sta 
klassen. Felet låg alltså i verkställigheten, icke i sjelfva metoden. 

Presidenten von Hartmansdorff hoppades, att ingen misstänkte 
honom hafva ägt kännedom om skriEveisens innehåll före uppläs
ningen af densamm<> .. Hade han det haft skulle han visserligen icke 
hafva ifrågaställt dess förbigående.1) D en nya metoden har redan 
varit och torde ytterligare blifva föremål för så mycket klander, 
att lite': mera eller mindre deraf icke gör något till saken. Emellertid 
önskar jag, sade han, att ingen af dem som rörande Nya E.skolans 
lärosätt tänka lika med mig, må inlåta sig i något svaromål på denna 
skrift. 

M ag. Schiick förklarade principen i skrifvelsen helt och hållet 
stridande mot mötets sätt att gå till väga och föreslog, att den måtte 
remitteras till allmänna Mötet, samt att dess sekreterare skulle aflåta 
en skrifvelse till Collegium Scholast. i Carlstad med tillkännagifvan
de, att en sådan opinionsyttring icke vore öfverensstämmande med 
Mötets åsigt om behandlingssättet af de ämnen, som borde utgöra 
föremål för förhandlingarne. 

Professor Beckman överensstämde med Presid. von Hartmans
dorff deruti, att ingen diskussion borde föranledas af skriEveisen från 
Carlstad icke heller någon strid föras angående giltigheten af deri 
uttalade åsigter. Att rent af undertrycka denna skrifvelse ansåg han 
likväl vara ogörligt. 

Rektor Svedbom instämde i, hvad Prof. Beckman yttrat, och ville 
reservera sig mot yrkandet att förneka skriEveisens upptagande i 
protokollet. Mötet hade ännu icke bestämt sättet för tryckning af 
anteckningar öfver förhandlingarna dervid; men, antingen detta 
komme att ske mer fullständigt eller i sammanträngel form, borde 

1 NB. Orden: "hoppades - - - till och med dess förbig<fende." utgå naturligt
vis, om invändningen mot Skriftens uppläsning, såsom sig bör, utes lutes. / Denna 
anmärkning a v sekreteraren anger, att c et var meningen att före tryckningen 
diskutera utformningen av denna §./ 
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skrifvelsen från Lärarne i Carlstad i alla fall åtminstone genom refe
rat intagas. - För öfrigt begagnade talaren tillfället till framstäl
landet af en anhållan, att man i allmänhet icke måtte bedöma Nya 
Elem. Skolan i Stockholm efter andra läroverk, hvilka säga sig 
hafva upptagit nämnda skolas method (t. ex. lärov. i Carlstad, Catha
ri-na i Stockholm o. s. v.), med hvilken de likväl ingalunda vore i 
öfverensstämmelse. 

Rektor Frykstedt ansåg sig nu icke böra afgifva något utlåtande, 
huruvida hans erfarenhet öfvercnsstämde med det, som i skrifvelsen 
blifvit anfördt, utan ville blott uttrycka sin önskan, att skrifvelsen 
måtte in extenso i protokollet intagas; hvarvid 

Mag. Bergitts anmärkte, att det skulle synas underligt, om en dylik 
handling trycktes in extenso, utan att några anmärkningar bifogades 
dervid. 

Rektor Gumaelius visste icke, om läroverk, som icke voro vid 
Mötet representerade, kunde ega större rättighet än de tillstädes
varande Iärarne att framdraga dylika saker. Hade de lärare, som 
afsändt skrifvelsen, varit närvarande vid Mötets förhandli11gar, 
skulle de icke hafva gått tillväga på samma sätt som nu, i synnerhet 
som frågan anginge ämnen, hvilka icke utgjorde föremål för öfver
läggningar vid Mötet. 

Ordföranden betygade sin ledsnad öfver den ton, som i skrifvelsen 
var rådande, men hade icke desto mindre ansett sig såsom Ordföran
de förpligrad att uppläsa densamma. 

Professor Beckman önskade, att man måtte öfvergå till diskussion 
öfver frågorna i programmet, och l:oppades, att det, som nu blifvit af 
åtskiliga ledamö:er yttradt, torde gifva tillräcklig väckelse till var
samhet i framtiden vid dylika berättelsers skriftliga affattande och 
tillkännagaf sig för öfrigt fullkomligt instämma med Ordföranden 
deruti, att skrifvelsens upplåsande varit nödvändigt. 

§.4 . 

Ordföranden hemställde härefter, att diskussionen måtte öfvergå 
till de frågor so:11 följde i programmet; hvilket Afdelningen biföll. 

Den närmaste frågan, n:r 4-6, förbigicks på grund deraf, att den 
vid det föregående Mötet blifvit afhandlad. 

Rektor Annerstedt yrkade, att frågan om lärarebildning måtte 
företagas, hvarvid Ordföranden anmärkte, att denna fråga redan vid 
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förra Mötet blifvit behandlad och Afdeln. då yttrat sin åsigt i ämnet. 
På derom af Ordföranden framstäld förfrågan, tillkännagaf Afdeln. 
sig instämma i den opinionsyttring, som vid förra Mötet blifvit i detta 
ämne af Elem. Afdeln. afgifven. 

Den 47de frågan1) upptogs nu till behandling och yttrade 
Presidenten von Hartmansdorff det han befarade, att man vid 

vissa Elem. läroverk och jemväl vid Universiteterna fästade mera 
afseende vid quantiteten än qualiteten af insigter hos examinandi. 
Ett minimi-pensum borde i hvarje ämne bestämmas och betygen rät
tas hufvudsakligast efter qualiteten af kunskapsmåttet, ty i annat 
fall skulle aldrig n:1gon gräns finn as för fordringames uppstegrande 
vid studentexamen. 

Rektor Dahm anförde, att, då för ett år sedan vid Läroverket i 
CaJmar kurserna skulle bestämmas, stora svårigheter uppkommit. 
Hvarken Skol Ordningen eller praxis löste frågan. På en till Decanus 
i Filos. Fakulteten i Lund aflåten skrifvelse erhölls det svar, att 
Consistorium hänvisade til Skol-Ordningen; men hvar och en vet, 
att denna är ganska obestämd. Det vore följaktligen ganska vigtigt, 
att ett minimipensum blefve bestämdt. 

Magister Bergius ansåg svårigheter uppkomma ej blott genom om
byte af examinatorer vid Universitetet utan äfven genom ändrade 
fordringar af samma lärare. Efter 1 a 2 års förlopp är ett pensum 
icke längre detsamma: än otilräckligt, än tvärtom. Redan en ny 
läroboks utgifvande kan medföra ändringar och olika behandling af 
ett ämne. Af allt detta följer, att lärjungar erhålla lägre betyg än 
andra, oaktadt man vet, att de förra ega lika skicklighet. Ett pensum 
borde alltså bestämmas. Vigtigare vore att undersöka grundligheten 
än vidden af insigterna. 

Lektor Ekendahl trodde ingenting vinnas genom bestämmande af 
ett minimipensum, i synnerhet som erfarenheten visar att sådant blott 
en kort tid kan vidmakthållas, då ju examinatorerna i studentexa
men tidt och ofta ändra sina både minima- och maxima-pensa. Bäst 
vore om stud.examen kunde från Universitetet förflyttas. 

Ordföranden erinrade, att vid förra Mötet den önskan blifvit ut
tryckt såsom gemensam, att Elem.läroverken borde få förklara en 
yngling mogen för afgång till Akademien. 

1 Se sid. 19. 
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Professor Beckman hade sjelf varit examinator och dervid rättat 
sina fordringar efter genomgångna pens<! . li.ndringar i de medförda 
betygen hade visserligen blifvit gjorda, men icke godtyckligt, utan 
förorsakade af olib kunskapsmått hos ynglingar från olika Läro
verk, äfvensom af olikhet i genomgångna pensa. - Professorn var 
för öfrigt af den åsigten, att s·ud.ex. vid Uni~., hvilken i alla fall 
medfört mycket gagn såsom väckelsemedel, numera kunde borttagas. 

Rektor Gumaelius instämde deruti, att Examens-Kommissionen i 
Up:ala medfört nytta och ansåg, att en kontroll erfordrades. Emel
lertid är nu, sade han, hos lärarne en bättre anda rådande än för 30 
år sedan. Talaren ansåg det vara fördelaktigt, att ett visst pensum 
bestämdes, men G~.tt öfver redogörandet för detta pensmn hvilket 
betyg som helst kunde erhållas. 

skolföreståndaren A rctander ansåg en afvikelse hafva skett från 
de: ämne, som egentligen förevar. - Angående Fordringarne vid 
stud.ex. hade talaren framställt förfrågningar, men erhållit det svar, 
att qualitete!1 bestämde betygen. Han kunde icke inse, hvartill be
stämning af ett min.pensum skulle tjena; men ansåg en sådan bestäm
melse mycket väl kunna ske, i synnerhet som samma åtgärd blifvit 
vidtagen både i Norge och Danmark. 

Lektor Ekendahl vidhöll sin åsigt om otjenligheten af att bestämm<'. 
ett minimipensum, enär ett sådant redan är genom Skol-ordn. före
skrifvet, men denna föreskrift icke iakttages. Visserligen kan m<>.n 
bestämma omfånget af ett sådant pensum, men denned är föga ut
rättadt, då såsom kändt är detta omfång straxt jemkas, vidgas eller 
inskränkes. Dessutom är det ju lika nödvändigt att bestämma quali
teteil i ett pensum; men sådant kan endast ske genom en persons 
undersökning eller gerlom examen. Frågan blir då hvilken är för en 
sådan pröfnings G~. n s tällance lämpligare skollärare eller akademikern? 
Stud. ex. vid universitetet hade visserl. stimulerande inverkat på 
Elem. Läroverke;1, men äfven undergräfvit grundligheten, emedan 
l) ynglingen studerar mera för bc·:ygets än för sakens skull; 2) hvarje 
examinator söker uppehålla sitt ä1;:2nc och höja f ord :e deri, ut8.n 
afseende på desc; större eller mindre vigt eller förhållande till exami
nandens öfriga kunskaper, hvaraf den oundvikliga följden blir att 3) 
all kärlek till vetande utsläckes. - Utan att tro sig begå någon orätt
visa mot Univ. lärarne, ansåg talaren, ehuru i allmänhet medgifvande 
dem vara i vetenskap!. bildning skolans lärare öfverlägsne, att de 
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senare likväl både som undervisare och pröfvare äga en pedagog. 
erfarenhet, hvilken de förra sakna. Univ.lärarne hade ett högre kall 
sig förelagdt; de borde icke förnöta sin ädlaste tid och kraft på det 
dödande examinerandet i elementarstudier. Man hör ännu ofta och 
för flera år sedan fick man från universitetets lärare sällan höra 
annat än klagomål öfver elementarlärames bristande förmåga och 
nit att fullgöra sina åligganden. Bland dessa sednare finnes visst icke 
c;1 som påstår sig vara fullkomlig eller så hafva uppfyllt sin pligt, att 
han fullgjort allan r~ittiärcl i ~b::t. Detta ligge1· öfvcr mensklig för
måga; men billigheten skall medge, att elementarlärarne under en 
längre följd av år gjort allt Lnd de förrnått till läroverkens upp
hjelpande. Det är ett temligen allmänt antagande att studentexamen 
varit den egentliga väckaren till denna förbättring. Talaren ville 
icke förneka att ju äfven denna verkat gagneligt för ändamålet, men 
han har dock alltid hyst den öfvertygelsen, att den uppmärksamhet 
o::h det deltagande den svenska skolan under senare tider åtnjutit 
från allmänhetens sida, är vad som egentligen väckt o:::h underhållit 
lärames ökade nit för skolans förkofran. Hvad vårt elementarläro
verk för det närvarande först och främst behöfver är en bättre både 
theoretisk och praktisk lärarebildning. Borde icke detta vara ett 
bland de förnämsta föremålen för universitetets verksamhet och 
skulle icke högskolan derigenom förskaffa sig det rättmätigaste och 
gagneligaste inflytande på elementarläroverket? Månne icke detta 
sednare med full rätt kunde till svar på klagomålen från det förra 
väcka en re ::onventionstai<:E1? Skulle det ej billigtvis kunna fråga: 
Hvi drager icke universitetet heldre omsorg om mina lärares utbild
ning än det sysselsätter sig med mina lärjungars ransakning? student
examen borde från universitetet förflyttas eller åtminstone de sär
skilda betygen för olika ämnen dervid upphöra. 

Presidenten von Hartmansdar/f var af motsat t åsigt. Ett visst 
quantum borde bestämmas; emedan förhållandet med stud.examen är 
annorlunda beskaffadt än med Kandidat- och Licentiat-examen. Des
sa äro de högsta, och måste rättas efter vetenskapens ståndpunkt i 
hvarje tid, hvarföre det också vore riktigt, om betyg vid de sist
nämnde gåfves både med afseende på quantitet och qualitet. Exami
nerades icke utöfver ett visst pensum så, skulle ej heller läsningen 
sträcka sig derutöfver. - I Skol Ordn. äro fordringarne obestämda. 
Der omtalas i vissa fall "den lämbok, som läses", hvarigenom oupp-
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hörlig växling inträffat. Följden är, att ingen vet, huru mycket man 
bör läsa, utan man tager ett ungefär och frågar, hvad andra läst. -
Hvad cxamem förläggande till Univ. beträffade, erkändes allmänt, 
att fäderneslandet haft gagn af denna åtgärd. En hvar, som under-
8ått studentexamen, vet, hur otillräckliga fordringarne förr varit, 
och huru svårt det förefallit att med det då vanliga kunskapsmåttet 
bmna än:lamåbenligt fortsätt::t studierna. Om ett minimipensum 
funne:; bc:;tämdt, o:h vid Univ. ich:e examinerades i högre omfång 
än dct:ta, blefve de nu öfverldagade olägenheterna undanröjda, och 
någon för~indring be~1öfde icke sättas i fråga. - Borttages deremot 
~tud.examen vid universi tetet, så dmlle detta sakna kontroll, att yng
lingarne veJdigen innehade nödig underbyggnad. Om denna sakna
des, skulle Professorerna tvingas att sänka sina fordringar. I Chris
tiania äfvensom i Tyskland äro fordringarna större än hos oss. -
Man hade yttrat , att de akad. Iärarne hafva annat att göra än exa
minera de nykomne, men härvid kunde erinras, att ej professorerne, 
utan de yngre akad. Iärarne besörja studentexamina. - Talaren 
önskade följaktl. att Afdeln. icke måtte instämma i den mening, 
som vid förra Mötet uttalades. 

Professor Becleman yttrade, att den farhåga, som försports med 
hänseende till grundlighet i ynglingarnes studier, skulle qvarstå, så 
länge specialbetyg och icke ett allmänt mogenhetsbetyg meddelades. 
Ynglingarne drifva upp sig i de ämnen, som de finna lättast och 
försumma de öfriga. Professorn önskade maturitetspröfningen för
lagd till Elem. läroverken, dock så att dessa sinsimellan måtte afgöra, 
huru stort kunskapsmått borde för afgång till Universitetet erfordras, 
och en likformighet i detta afseende sålunda åstadkommas. 

Ordföranden anmodade härefter Mag. Siljeström, Afdelningens 
andre Ordförande, att leda öfverläggningarne - och anförde: 

Professor Carlson, att den diskussion, som blifvit i detta ämne 
förd, icke varit ändamålslös, emedan Univ.lärarne deraf fått in
hämta, hvad Elem. Läroverkens lärare erfarit, och hvilken åsigt de 
hafva om stud.examen. Talaren ansåg nyttigt att bestämma ett mini
mipensum, hvarefter betyget admittitur borde bortfalla, hvilket nu 
endast förefanns genom förblandning af stud.examen med högre 
Akad. examina, der betygen måste vara flera . - Studentexamen 
borde förläggas till Elem. Läroverket, hvaraf äfven Akademien skulle 
njuta frukter. Nu deremot förspordes menlig inverkan på ynglingar-

94 

nes studier, enär en skara ynglingar bildades, som egentligen endast 
arbeta för betygs erhållande. Simlie åter Elem. Läroverken fram
ställa anmärkningar mot ynglingarnes kunskapsgrad vid deras utgång 
från Universitetet, återfälle dessa till någon del på förstnämda 
Läroverk sjelfva, såsom följd af ynglingarnes omogenhet vid an
komsten till Akademien. För öfrigt borde, i händelse af en föränd
ring, allvarliga kontroller förefinnas. 

Professor Carlson intog nu åter sin plats som Ordförande, samt 
uppropade /niista talare./ 

Mag. Bergius hade ej trott, att diskussionen hade bort utsträckas 
~å långt, men då de \:ta nu skett, ansåg han sig böra instämma med 
Lektor Ekendahl i den å:: ~gi:, att Ll::tturi tetspröfningen borde öfver
lemnas åt Elem. Läroverket. För Univ.lärarne vore det ingalunda 
nödvändigt, att erfara, om en yngling vid ankomsten till Akademien 
innehade större eller mindre pensum af ett ämne, blott han kunde 
vara öfvertygad, att qualiteten vore god. - Kontroll öfver ifråga
varande pröfning af matmiteten vid Elem. Läroverket skulle icke 
möta några svårigheter från Universitetets sida. - Under nuvarande 
förhållanden kunde man ej vänta, att en ung Docent skulle ega den 
erfarenhet, som erfordras för en skicklig examinator. Åtminstone 
vore det nyttigt, att Professorerna sjelfva utöfvade kontroll. 

Rektor Svedbom ann1älde sig instämma uti de åsigter, som nu 
blifvit uttalade af Lektor Ekendahl samt professorerne Beckman och 
Carlson; dock så att han, antingen studentexamen fortfore vid uni
versitetet eller en deremot svarande mogenhetspröfning under till
börlig kontroll inrättades vid elementarläroverken, i alla händelser 
ansåg nödigt, att Fordringarne dervid nogare bestämdes, än för när
varande kan anses vara fallet. 

Presidenten von Hartmansdorff förutsåg att förevarande fråga 
skulle med ja besvaras, men ansåg saken icke derigenom afgjord. 
Behöfves en kontroll, på elementarläroverken, så bör den göras till 
en verklighet. I åtskilliga länder saknas visserl. en sådan kontroll, 
men der drifves undervisningen, på grund af häfd eller föreskrifter, 
längre än hos oss. Om än studentexamens afläggande vid universi
tetet icke vore för all framtid erforderlig, ansåg talaren dock för en 
olycka, om det nu blefve borttaget. För det närvarande vinnes den 
fördelen, att examen .är densamma för alla till Univ. ankommande 
ynglingar, hvarigenom enhet och likformighet vid betygens afgif-
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vande kan åst ::~ dtommas. Borttages stud.examen vid Univ. för att 
förekomma b xtisning, så borde man, för samma ändamål, äfven 
upphäfva dc:ma examen vid elcm. läroverken; ty eljest läses i alla 
fall för vinnande af höga be:yg. Att åter borttaga gradationen mel
lan betygen i afseende på kunskapernas qvalitet ansåg talaren vara 
skadlige. - En Ex::u:.1n s-lmmmissio;1, finnes visserligen på några 
st:J.llen u~o:n lands, men ac här anv~inda en sådan är o;;örligt, emedan 
alla läroverken samtidigt afsluta sina terminer; och begagnade man 
flere, så ginge enheten förlorad. Får hvarje elem.läroverk, utan högre 
ko;1troll , ~ifva betyg för studentexamen, så går det med den, såsom 
t:J. ::d pastoral-examen, ;:-, tt fordrinG::rne och vi tsorden blifva olika för 
ln::1.rje stift . 

Ordföranden framställde förfrågan, om Afdeln. ansåg diskussio
nen vara slutad, hvilken fråga blef med ja besvarad. 

§.5 . 
Härefte;· anmälde Ordföranden en skrifvelse från Rektor Cramer 

i Visby1
) i n:1c~1ållande förslag att petitionera om förordnande af en 

Revision öfver Läroverken. Då behandlingen af detta förslag ansågs 
böra beredas af en Komite, nämdes af Ordföranden tillledamöter af 
en sådan Rektorerne Gumaelius, Annersted t och Svedbom. 

§.6. 

Frågan om tid och ort för nästa Möte väcktes och hänsköts till en 
Komite, till hvilken Hr. Ordförande nämde Lektorerue Rabe och 
Björling samt Hr. Törnsten, föreståndare för Realskolan i Göteborg. 

Den 22 juni. 

Kl. 8. Sammanträden på Sektioner. 
Kl. 1 O. Sa::1manträde af hel Afdelning. 

Ordförande: Herr Professor Carlson 

§.1. 

På anmodan af Ordföranden meddelas följande underrättelser om 
de öfverläggningar, som inom sektionerna förevarit. 

1 Se Bilagan litt. E. / Bilagan finns ej./ 
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Angående Religionsundervisningen anförde 
Rektor W ester/und, att i Sektionen för detta ämne programmets 

59 de fråga 1) blifvit diskuterad, h varvid man varit ense derom, att 
undervisningen i kristendom borde ske medelst läsning af Bibel och 
Katekes, hvilken senare dock ansågs böra vara kortare än den nu 
brukliga. Till egentlig utanläsning vore en lärobok af mindre omfång, 
t . ex. den lilla katekesens, lämpligare. Ofver denna kunde sedermera 
föridaringar och utvecklingar muntligen meddelas. - Man hade för 
öfrigt varit i tvekan, om uppställning i frågor och svar eller i sam
manhängande föredrag vore fö r läroboken ändamålsenligast. Skulle 
de:1 nuvarande formen bibehållas, borde frågorna annorlunda styli
seras, ungefär så som de, hvilka förefinnas i hufvudstycket om Tio 
Guds Bud. Frågorna borde vara så affattade, att svaren endast 
medelst behörigt eftersinnande kunde afgifvas och icke, såsom nu 
ofta sker, medgifva ett genom ordställningen förorsakadt, blott 
tanklöst upprepande ur minnet. - Hvad 59de frågans 3dje Mom. 
vidkom, instämde man visserligen i den åsigten, att bibelförklaringar 
vore behöfliga, men ville derjemte, att, t. ex. vid vissa bönestunder, 
stycken ur Bibeln måtte jemväl utan tillägg af förklaringar uppläsas. 
För bibelförklaringar äro för öfrigt de allmänna bönestunderna icke 
fullt passande, i anseende till den stora skiljaktigheten i ålder mellan 
lärjungarne, utan borde dylika förklaringar ske med särskilda Afdeln. 
på olika timmar. 

För Språksektionens förhandlingar redogjorde 

JVlagister Schuck, anförande, att, efter öfverläggning om 64de 
frågans lsta Moment2

), ett jakande svar blifvit deröfver afgifvet 
och hade man fästat särskild uppmärksamhet dervid, att Skol-Ord
ningen i detta hänseende icke innehöll någon bestämd föreskrift. -
2dra Momentet besvarades så, att undervisning i modersmålet bör 
begynnas redan på skolans första stadium. Angående 3dje Mom. 
ansåg man målet vara att lära ungdomen muntligen och skriftligen 
uttrycka sig språkriktigt, och i den stil som ämnet fordrar. En talare 
hade yrkat, att jemväl en öfversigt af sprU:ets historia borde medde
las. Om 4de Momentet yttrades icke någon gemensam åsigt; dock var 
man ense derom, att undervisningen borde utgå från språkprof, 

1 Se sid. 21. 
2 Se sid. 22. 
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hvilka först upplästes och der så fordrades till innehållet förklarades 
samt derefter begagnades till bibringande af insigt i satsbyggnaden 
och utveckling af de etymologiska begreppen. - 65te frågan och l sta 
momentet af den 66te1) hade blifvit med ja besvarade.- I hän
seende till 67de frågan2) ansågs, att Tyska språket, såsom det med 
modersmålet närmast beslägtade och tillika ägande rikedom på böj
ningsformer, borde bland främmande språk för~ t i undervisningen 
ingå, utan afseende på hvilkendera bildningslinie:1 en lärjunge seder
mera komme att tillhöra. Latinläsningen skulle deraf icke lida någon 
skada, och för denna språkföljd talade dessutom det praktiska skälet, 
att bildingsliniernas åtskiljande borde så länge som möjligt uppskju
tas. - För Engelska språkets inträde i undervisningen näst efter 
modersmålet yttrade sig blott en talare. - Diskussionen öfver de 
sista momenterna af den 67de frågan hade man icke hunnit afsluta. 

I afseende på den Historiska sektionen meddelade 

Lektor Tham att der förevarit frågorna 76, 77 och 783) . Vidkom
mande den 76te var man äfven här ense derom, att begynnel~en 

borde ske med det konkreta, att man borde bibringa ungdomen ej 
blott fakta, som saknade sammanhang, utan i synnerhet kännedom 
om de märkvärdigaste personerna. I hänseende till lärobokens be
skaffenhet voro meningarne delade, i det en talare föreslog den
samma kompendiös, och att fullständigare utveckling kunde ske på 
de högre stadierna genom muntliga föredrag, hvarigenom undervis
ningen blefve, liksom kunskapen, lifligare. Ett sådant förfaringssätt 
mötte likväl svårigheter efter den nya läromethoden, enär läraren nu, 
i anseende till läxlagens mängd, mindre ofta kan på en gång hafva 
för sig en större afdelning. Deruti hade likväl alla instämt, att läro
boken icke borde innehålla allt för mycket fakta, i synnerhet på de 
lägre stadierna, utan hellre vissa enskilda delar af historien, likväl 
med bibehållande af sammanhang dem imellan. 

Vid beh;;~.ndling av 77de frågan hade den konstruktiva methoden 
(emedan en lärare från Carl berg, en från Nya Elem.skolan och en 
militär varit tillstädes och i anseende dertill att desse utgjorde nära 
halfva antalet af sektionens medlemmar) haft flera förespråkare och 

1 Se sid. 22. 
2 Se sid. 22. 
3 Se sid. 23. 
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färre motståndare, än den eljest torde hafva mött. Svårigheter orsa
kades likväl vid metodens användande, emedan läroboken innehöll 
mycket mera detaljer, än som behöfdes. Å andra sidan betviflade 
man, att erforderlig tid skulle kunna vinnas för den konstrukt. meto
dens tillämpande; hvaremot åter invändes, att, för den tidsförlust, 
som i början vid användandet åstadkommes, ersättning sedermera 
skulle erhållas genom vunnen större färdighet vid fortsatt studium 
af den geogr. vetenskapen. - Man tog vidare i betraktande, om till
räckliga anlag för kartritning kunde hos ungdomen förutsättas, och 
ansåg nödvändigt, att färdighet i ritning mer än hittils måtte upp
öfvas. Vid kartritning borde blott konturerna till en början framstäl
las, och för öfrigt vid dylika öfningar i allmänhet icke det politiska, 
utan fysikaliska elementet läggas till grund. - De af Si.idow utgifna 
väggkartorna ansågos i sitt slag förträffliga . - I anledning af 78de 
frågan, hade man anmärkt, att kartorna hittils företrädesvis varit 
politiska, till någon del jemväl med historisk tillämpning, men att de 
föga avsett de fysiska förhålandena, och man hade enstämmigt ansett 
en förändring i detta hänseende högst nödvändig. - slutligen hade en 
talare hemställt, huruvida icke en lärobok med kartor i träsnitt, 
placerade på sidorna i boken, skulle medföra rtytta, i synnerhet vid 
inhämtande af första grunderna i den fysiska geografien. Han erin
rade nemligen, huru svårt det är att förmå lärjungarne med nog
grannhet betrakta kartorna särskilt. 

Angående Sektionen för Matematik och Naturalhistoria anförde 
Mag. Bergius, att 82dra och 83dje frågorna 1) blifvit diskuterade. 
Härvid hade åberopats de erfarenheter, som vunnits vid läroverken i 
Calmar, Örebro, Upsala samt Nya Elementarskolan i Stockholm. 
Blott i 2 af dessa hade likväl undervisning blifvit lemnad i fysik och 
kemi. I allmänhet hade man funnit, att ynglingarne med synnerligt 
interesse omfatta studiet af naturvetenskaperna. Någon ledamot 
hade yttrat farhåga, att dessa vetenskaper tilläfventyrs kunde afvän
da ungdomens håg från andra ämnen, men de flesta hade ansett skäl 
till fruktan i detta hänseende icke förefinnas. - För öfrigt var man 
af den åsigt, att botanik och zoologi skulle föredragas på Siwlans 
första stadium, samt fysik och kemi vidtaga i 2dra eller 3dje klassen, 
då lärjungarne hunnit en ålder af 12 a 13 år.- Såsom bevis på ung-

1 Se sid. 24. 
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domens håg för dessa vetenskaper anfördes, att ynglingar smugit sig 
bort från lektioner i andra ämnen för att på annat ställe inom läro
anstalten bevista den fysikaliska och kemiska undervisningen, och i 
Sto::kholm hade det inträffat, att lärjungar vid läroverk, der ingen 
undervisning i n~mnda vetenskaper meddelas, uppsökt nitiska l är~u·e 
i dessa ämnen och af dem begärt anvisningar och råd för att på egen 
hand studera nämda kunskapsarter. - Man trodde sig äga giltiGa 
grunder för den öfvertygelsen, att studium af naturvetenskar:;erna i 
allmänhet och jemväl särskildt af den s. k. naturläran (fysik och 
kemi) lika mycket som öfriga kunskapsämnen bidrog till uppodl:ng 
af själsförmögenheterna, hvarföre detta studium borde i Elem.läro
verken inför;:~ s, men man öfverlemnade åt Elem. Afdeln. in pleno att 
bestämma, till huru stort utrymme detta kunde ske och hvilken plats 
detsamma inom läroverket skulle intaga; hvarjemte man önskade 
inhämta Elem. Afdeln:s åsigt, huruvida icke i studentexamen sär
skildt betyg i fysik och kemi borde meddelas. 

§.2 . 

. Härefter företogs till öfverläggning 58 de frågan.1) 

Lektor Ekendahl anförde, att en allmän klagan förspordes öfver 
den mångslöjd, som belastar ungdomen vid våra läroverk. Denna 
olägenhet kunde på tvänne sätt afhjelpas: 1 :o genom uteslutande af 
vissa läroämnen och 2 :o genom en likartad och i möjligaste måtto 
sammanhängande behandling af beslägtade kunskapsämnen. Det läro
ämne, som i nyaste tiden mött största motsägelsen, de klassiska språ
ken, kunde icke uteslutas ur den högre elementarbildningens krets, 
(emedan) dessa utgöra den Europeiska bildningens grundpelare. De 
nyare språkens studium måste också qvarstå, såsom nödvändigt både 
i materielt och intellektuelt hänseende. Om Mathematikens behörig
het och nödvändighet har aldrig varit tvistadt; lika så har natural
historiens rätt till en alt större uppmärksamhet i synnerhet på den 
s. k. reala linien för hvarje år blifvit allt allmännare erkänd. För 
filosofi, det vill här säga formelllogik och psykologi, har man i sed
nare tiden haft en verklig afgudadyrkan; detta oaktadt ville talaren 
helt och hållet utvotera den från den elementära lärokursen. Af högt 
värde är denna vetenskap obestridligen, men först på de högre sta-

1 Se sid. 21. 
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dierna d. v. säga vid universitetet. Inom Elem.läroverket är med dess 
studium intet vunnet, och där representerades den redan tillräckligt 
af andra kunskapsämnen. D ess syftemål är ju att bringa reda i tän
kandets lagar; men månne detta blott sker genom grunddragen af den 
fo rmella Logiken och den empiriska Psykologien? Månne icke långt 
bättre genom Mathematik och Grammatik? - Det andra, af talaren 
uppgifna, botemedlet mot mångslöjden var ämnenas närmare sam
manslutande. Han hoppades, att en möjligast likartad grammatikalisk 
behandling af de många språken skulle både förenkla och skärp:c 
studiet deraf och dert~ ll förkorta lärokursen. - Vidare läses nu 
KyrkohiGtorien såsom ett särskildt ämne, då den likväl endast utgör 
en gren af den allmänna Kulturhistorien och således har sin rätta 
plats inom Historiens område. Både kyrkohistorien och den allmänn:c 
Historien skulle vinna, deraf att de blefve behandlade tillsammans . 
- Talaren anmärkte sedan, att åtskiliga läroböcker i nya upplagor 
sv8Jlt ut alltför mycket, och att de Dogmatiska och historiska växa 
år från år. En sådan tillväxt ansåg han vara ganska menlig, i synner
het som Dogmatik m. m. borde kunna affattas i all korthet, hvarige
no:n en betydlig be:;paring af tid skulle vinnas. - l'i.fven Geografien 
b::: ~1 andlade3 oriktigt och för mycket vidsträckt. Ynglingen dresseras 
att uppräkna de mest främmande namn, hvilka äro utan all bety
delse både i kommercielt, politisk och kulturhistoriskt hänseende. De 
glömmas derföre snart åter och quarlemna sällan någon annan vinst, 
än minnet af en oförståndigt och plågsamt använd tid. - Ett annat 
botemedel mot mån~läoningen vore, att vissa ~-mnen skulle afslutas 
på läroved~ets bgre stadier. I Danmark t. ex. upphör Geografiens 
studium redan i Ste klassen, Tyskan i den 6te. - För att åstadkomma 
tidsbeoparing voro i Tyskland åt Filosofien blott 1 a 2 timmar i vec
kan anslagne under sista året och i skolans högsta afdelning. 

Häruti instämde Lektor Rabe, Rektor Frykstedt m. fl. 

Lektor Elfving instämde hufvudsakligen med Lektor Ekendahl; 
me!1 hemställde till närvarande religionslärare, huruvida det vore 

lämpligt att sammanföra Kyrkohistorien med Verldshistorien, och var 
för öfrigt af den åsigten, att jemväl den Historiska undervisningen 
kunde förkortas, samt att Latinska språkets talande och skrifvande 
i framtiden borde utgå ur Elem.läroverkets praestanda, hvaremot 
läsningen af romerska författare rätt väl kunde något utvidgas. 
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Rektor Svedbom instämde i allt det hufvudsaldiga med Lektor 
Ekendahl, men anmärkte, att saken icke var hjelpt genom utvotering 
af vissa läroämnen om man i deras ställe ville införa andra, - hvil
ket vore att förmoda, såsom man äfven kunnat höra af de refera:er 
från de särskilta Sektionerna, som nyligen blifvit afgifna. Att en 
sådan önskan vore rättmätig, ville talaren ej förneka. Fordringarne 
t. ex. på upptagande vid element.undervisningen i vidsträcktare mån, 
än hittills skett, af Naturens studium, af de Moderna språken och af 
den Nyare litteraturen, för att icke tala om vårt eget Modersmål 
och någon kännedom äfven af vår egen litteratur, - voro allt sådana 
fordringar, hvilka ej lära kunna helt och hållet afvisas. De olägen
heter af mångstudiet, ~om man aflägsnar på det ena hållet, skoh 
således snart återkomma på ett annat, om man icke träffar en sådan 
anordnin~ af läroplanen, hvarigenom de i möjligJste måtto före
byggas. Detta kunde endast ske genom en förändrad succession vid 
ämnenas lärande och en lämpligare indelning af skoltiden. Ty det 
förderfliga ligger icke så mycket däruti, att vår tids ungdom måste 
lära så mycket, som fastmera däruti, att man af ungdomen fordrar, 
det den skall lära allt på en gång. Man hade redan med skäl fästat 
uppmärksamheten på vigten af, att låta studiet af vissa ämnen tidi
gare upphöra, och på det goda efterdöme, som i detta afseende redan 
är gifvet från Danmarie Icke mindre vigtigt vore det, att lärjungarne, 
åtminstone på läroverkets öfversta stadium, där ännu alltid flere 
läroämnen måste qvarstå än som ändamålsenligt kunde samtidigt 
studeras, sattes i stånd att mera koncentrera sina studier på några få 
ämnen i sender; utan att, såsom nu sker, hvarje timme ryckas från ett 
ämne till ett annat, hvilket för de äldre ej kan undgå att medföra 
skadlig verkan genom uppmärksamhetens splittring och intressets 
förlamande. Det borde icke vara omöjligt att afhjelpa denna olägen
het derigenom att lärotimmarnas antal inskränktes i läroverkets 
högsta afdelning, hvarmedelst ynglingarne kunde erhålla mera tid 
till sjelfstudium enligt lärarens anvisning och under hans ledning. 

Professor Beckman ansåg förslaget att utesluta Kyrkohistorien 
såsom särskildt ämne ur Elem. läroverket högst vådligt och oriktigt, 
äfven med förutsättning af att i den allmänna Kulturhistorien ett sär
skildt och synnerligt afseende blefve fästadt vid kyrkans historia . 
Principen för Kyrkohistoriens behandling, måste vara och blifva en 
annan än den, som gör sig gällande vid behandling af den allmänna 
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Kulturhistorien. Det är ingen nödvändighet, att den senare behand
lar kyrkans öden ur kristligt kyrklig synpunkt. Det kyrkliga med
vetande:s utbildning kan deföre icke vinnas genom kulturhistoria, 
äfven om de kyrkliga företeelserna upptagas i Kulturhistorien. Sna
rare utplånas derigenom medvetandet af den bestämda åtskillnad, 
som äger rum mellan den allmänna humanistiska kulturen och den 
kultur, som är egenartad genom sitt beroende af omedelbar gudomlig 
uppenbarelse. Den bestämda åtskillnaden dem imellan, representerad 
genom den outplånliga åtskillnaden mellan det verldsliga och det 
andliga samhället, hindrar ej, att en innerlig, djup gemenskap dem 
imellan äger rum. Denna gemenskap bör finna sitt uttryck både inom 
den verldsliga och kyrkliga historien, men bör icke tillåtas att ut
plåna åtskillnaden. Dennas bibehållande och utbildning för med
vetandet ansåg talaren väsendtliga. Och framför allt trodde han det 
vara nödvändigt, att ett klart medvetande om Christi kyrka och för
s:~mling vinnes af lärjungarne, hvilket medvetande talaren ansåg icke 
kunna vinnas utan undervisning i Kyrkohistoria. 

Lektor Ekendahl ville tillägga ett par anmärkningar till sitt förut 
afgifna yttrande. D et hade blifvit yrkadt, att Latinet icke borde 
skrifvas vid Elem. läroverket; men huru skulle man lära ett språk 
utan att genom skrifning praktiskt tillämpa detsamma? sådant är 
omöjligt. LatinskriEningen har visserligen helt olika betydelse nu mot 
fordom, då Latinet var det gängse litterära språket, hvaremot numera 
de moderna språken inträdt i dess ställe dock borde väl en student så 
mycket känna ett språk, på vars studium betydlig tid användes, att 
han kan på detsamma uttrycka sig någorlunda felfritt . Det är alltså 
rätt och tillbörligt, att skrifning af Latinet fordras vid studentexa
men, och Iärarne i lefvande språk borde för sina ämnen fordra det
samma. - Beträffande Kyrkohistorien hade talaren ingalunda yrkat 
en inknappning af densamma utan blott dess behandling i samman
hang med den allmänna Kulturhistorien. Professor Beckman hade 
erinrat, att Kyrkohistorien är den vigtigaste och dyrbaraste delen af 
menniskans utbildningshistoria. Härvid ville talaren endast anmärka, 
att denna vetenskaps värdighet ingalunda förminskades, derigenom 
att dess behandling annorlunda ordnas. Af hvar och en, som seder
mera egnar sig åt det theol. studiet, måste den naturligtvis vid Univer
sitetet specielt studeras. Man har vid skolorna för mycket afsöndrat 
läroämnena från hvarandra, det vore i sin ordning, att man åter så 
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mycket so:~1 möjligt sammanslöte och förenade dem. - För öfrigt 
instämde talaren n~ed Rektor Svedbom i hans yttrade åsigt om be
hofvet af läroämnenas koncentrering i synnerhet på de högre sta
dierna af Elementarläroverket. 

Rektor Svedbom ansåg, liksom Lektor Ekendahl, att ett språk ej 
kan läras, utan att det genom skrifning tillämpas, och, beträffande 
Latinet, syntes det honom angeläget, att skrifning deraf i viss mån 
ännu må fortfara, men han instämde med Lektor Elfving deruti, att 
denna skrifning bör kunna inskränkas, så att den endast användes 
för det ändamåle~, att stärka lärjungarnes grammatikaliska insigt i 
språket. Deremot ansåg talaren, att den så kallade Kria-skrifningen 
numera helt och hållet borde afskaffas. Att på god Latin skrifva e:J. 
afhandling öfver ett ämne, tillhörande vår tid, vore en uppgift, wm 
blot t få filologer kunde lösa. Huru orimligt då ah begära det af 
gymnasister eller skolgossar! Närvarande vid Möten i Tyskland, der 
flera utmärkta representanter af de filologiska vetenskaperna infun
nit sig, hade talaren mer än en gång äfven där hört uttalas den 
åsigten, att fordringarue i förevarande ämne äfven vid de Tyska 
Gymnasierna, där dessa studier drifvas långt mer än hos oss, borde 
på förenämde sätt inskränkas. 

Rektor W esterlund instämde. 
Rektor Frykstedt var af den mening, att Kyrkohistorien, sådan den 

nu vid Elem.läroverken föredrages, mer skadar än gagnar det krist
liga troslifvet. Det kunde ingalunda vara nyttigt att införa 16- a 17-
åriga ynglingar i en mängd olika åsigter om heliga och höga san
ningar. Kyrkohistoriska Berättelser hade blifvit förordade; men tala
ren hemstälde, om man icke just i den hel. Skrift har de förnämsta 
exemplen på sättet huru det kristliga troslifvet uppenbarat sig i hand
ling: först hela det Nya och vidare äfven många ställen i det Gamla 
Testamentet. I hela denna Bok uppenbarar sig, enligt talarens åsigt, 
framställningen af troslifvet i ord och gerningar. Han yrkade der
före, att Kyrkohistorien måtte behandlas i sammanhang med Reli
gionsläran. 

Professor Beckman hade icke föreställt sig att Kyrkans historie 
skulle kunna alldeles uteslutas, men var icke nöjd dermed, att den 
inginge såsom ett element i Kulturhistorien, och måste reservera sig 
mot denna åsigt. Kulturhistorien och Kyrkohistorien skrifvas nem
Iigen icke efter samma principer. I Kyrkohistorien efter kristlig syn-
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punkt framstäld röjer sig en supranaturalistisk tendens, men icke så i 
Kulturhistorien med dess pragmatiska karakter; i annat fall öfvergår 
den senare till Kyrkohistoria. Det är alltså nödvändigt, att Kyrko
historien erhåller sin fulla accent och behandlas ur sin egen synpunkt. 
Att med den fullständighet, som ändamålet fordrar, behandla Kyrko
historien inom Kulturhistorien, skulle dessutom störa jemnmåttet 
mellan de sednares särskilta afhandlingsämnen. - Talaren medgaf 
gilt igheten af Rektor Frykstedts yttrande, så vidt fråga vore om 
insigt i salighetsläran, men icke då syftemålet vore att bibringa en 
klar uppfattning af det kristliga samfundslifvets väsende, sådant det 
blifvit bestämdt genom Kyrkans historiska utveckling. 

Lektor Elfving ansåg den begränsning af Latinskrifningen, som 
Rektor Svedbom uppgifvit, vara i det närmaste densamma, som den 
talaren haft i sigte. skriftlig inöfning af paradigmer och af sådana 
reglor, som åsyftade att lära ynglingen förstå språket, ville han icke 
utdöma; men han ansåg all den tid och möda förspilld, som användes 
på lärjungens uppöfvande vid elementarläroverket, till färdighet att 
muntligen eller skriftligen uttrycka sig på Latin - och exercitier af 
det sednare slaget är det, som, i förhållande till de förstnämda, vid 
våra elementarläroverk upptaga den största delen af tiden. Angående 
den egentliga Latinskrifningen, eller författandet på nämda språk 
och öfversättandet på detsamma af sammanhängande uppsatser, hade 
de3sutom de grundligaste kännare af Romerska språket uttalat om
dömen, som fullkomligt öfverensstämde med talarens här yttrade 
åsigt, och om deras mening ännu icke hunnit blifva allmän, så hop
pades han dock den tid snart skulle komma, då behöriga domare 
blefve ense i denna fråga. Emellertid kunde förhållandet härstädes 
icke ändras förr än föreskriften om ett Latinskrifningsprof såsom 
villkor för admission till den s. k. fullständiga studentexamen blifvit 
upphäfven; - och till påkallande af denna helsosamma reform hade 
det varit önskligt, att Mötet genom sina meni'ngsyttringar velat 
bidraga. - I anledning af Lektor Ekendahls yttrande, att skolungdo
men äfven borde lära sig skrifva de Lefvande främmande språken, 
ville talaren erinra, att, om n:an än, ur synpunkten af en ändamåls
enlig uppfostran, skulle anse denna fordran befogad, - hvilket han 
för närvarande lemnade derhän, - den lärotid, som nu är anslagen 
åt dessa ämnen och äfven den, som möjligen framdeles kunde med 
skäl blifva åt dem inrymd, åtminstone på den klassiska linien, icke 
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vore tillräcklig för att åt lärjungarne i allmänhet bibringa så stor 
färdighet i skrifvandet af 3 :e främmande språk, att de för framtiden 
hade verklig nytta däraf. Talaren trodde därföre, att man borde 
inskränka sina bemödanden till det verkställbara, som är att inöfva 
ungdomen i skrifvandet och talandet af ett främmande, lefvande 
språk: de tvänne öfriga borde man, synnerligast på den klassiska 
linien, endast söka lära dem väl förstå och riktigt uttala. Men vid 
undervisningen i ett språk, som ungdomen blott skalllära sig läsa och 
förstå, bör, såsom i afseende på Latinen redan blifvit antydt, ett helt 
cmnat förfaringssätt iakttagas, än vid iniärandet af ett språks talande 
och skrifvande. Detta är, sade E., en sanning, som för närvarande, 
hvarken vid språkundervisning i allmänhet, eller, med få undantag, 
vid författandet af Läroböcker för sådant ändamål, synes vara på
tänkt; hvarföre jag anhåller, att vid detta tillfälle få fästa Herrar 
Språklärares uppmärksamhet på behofvet af en reform i nämda 
hänseende. 

Lektor Rabe hade icke för afsigt att vid detta tillfälle söka ådaga
lägga Latinskrifningens vigt för elementarundervisningen. Dess nytta 
och nödvändighet, såsom den säkraste mätare af lärjungens känne
dom af sjelfva språket, vore utan tvifvel insedd af hvarje lärare. 
Talaren trodde, i likhet med Rektor Svedbom, att det egentliga ända
målet med Latinska språkets skrifvande i skolan vore att befästa 
lärjungens insigt i detta språks grammatik. Men då man här velat 
göra gällande den å3igt, att Latinskrifningen vid våra läroverk kunde 
inskränkas, borde man ihågkomma att, äfven om man utgick från 
den angifna synpunkten eller blotta inskärpandet af grammatikens 
reglor, måste do:::k, åtminstone på skolans högre stadium, de Latinska 
duiföfningarna mer eller mindre blifva stilöfningar, och behöfde 
följaktligen ganska väl de:1 hos oss i allmänhet åt dem bestämda tid. 
Att Latinska Chrior eller fria uppsatser vore mindre lämpliga än 
öfversättningsuppgifter eller s. k . themata medgafs; likväl trodde 
talaren, att man i vårt land för närvarande icke hade skäl att beklaga 
sig öfver de Latinska Chriorna. Sedan nemligen, genom flera läro
~mnens införande i skolan, den förut åt Latinet anslagna tiden blifvit 
betydligt förminskad, hade det blifvit en naturlig följd, att fria upp
satser på Latin blott sällan komme ifråga; en särskild anledning att 
låta ungdomen företrädesvis öfva sig i themaskrifning hade man i det 
vid studentexamen stadgade öfversättningsprofvet. Vid det läroverk, 
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der talaren var anställd, vore det vanligt att endast den högsta afdel
ningens ynglingar skrefvo 2 eller 3 Latinska Chrior, och merendels 
afsågs äfven vid dessa snarare reproduktion än verklig produktion. 
Vid sådant förhållande trodde talaren icke finnas skäl att önska en 
inskränkning af Latinskrifningen vid våra läroverk. 

Rektor 1\7 esterlund ville afgifva en reservation i anledning af 
Rektor Frykstedts anförande. Då man från undervisningen vid Elem. 
läroverken ej kan utesluta alla dogmatiska begrepp och bestäm
ningar, så bör ej heller Kyrkohistorien uteslutas, och för öfrigt har 
det emkilda kristliga lifvet så mycket sammanhang med det lif, som 
i Kyrkohistorien uppenbarar sig, att det förra behöfver kännedom 
om det senare. Man påstod, att "Kyrkohistorien sådan den nu läses", 
bör förkastas; dock att märka, att erfarne lärare blott använda den
samma för att visa det kristliga lifvets utveckling, och huru de dog
matiska be; reppen uppkommit. - Angående Latinskrifningen ville 
talaren tillägga, att den vid Elem.läroverken bör användas blott 
så~om medel för läsning af Latinet, måhända derjemte såsom prof 
på vunnen insigt. Ar läsning ändamålet, bör ynglingen hufvudsak
ligen deruti dokumentera sig. - Med talaren instämde Rektor Sved
bom o::h Mag. Falk. 

Lektor Ekendahl förklarade sig icke kunna instämma med Professor 
Beckman angående Kyrkohistoriens behandling vid Elem.läroverkct 
o::h åberopade det exempel, stora vetenskapsmän gifvit i det de, för 
vissa perioder afhandlat Kyrkans historia tillsammans med den all
mänt kulturhistoriska och politiska delen af vårt slägtes häfder. Så 
hade Ranke i sitt förtjenstfulla arbete, Geschichte Deutschlands in 
Zeitalter der Reformation, gått tillväga. 

Mag. Siljeström instämde i det, som af Leh:tor Ekendahl och Rektor 
Svedbom blifvit yttradt, men ville ock från Elem.läroverket utvoter:>. 
Hebreiska språket. - Under diskussionen öfver läroämnena hade 
åtskilliga svårigheter yppat sig. En talare hade varmt förordat 
Kyrkohistorien och framställt fördelarna af dess studium; för sin del 
kunde talaren lätt ådagalägga fysikens behörighet, och sålunda sökte 
hvar och en framställa sitt ämne såwm nyttigt äfven för Elem.under
visningen. Men huru skulle man någonsin hinna målet, om en sådan 
åsigt gör sig gällande? Läroböckernas författare måste nödvändigt 
besluta sig till moderation. sådant förhållandet nu är, växer läro
boken i hvarje ämne med upplagorna. Ständigt yrkar man på mera 
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kunskap och fordrar mera tid. Talaren deremot ansåg sig vara den 
författare högli8en förbunden, som gjorde andra upplagan af sin bok 
mindre än den första. För öfrigt ville han hänvisa till en utväg, som 
mindre ofta anlitas: man borde ej inlägga allt i läroboken utan äfven 
låta en läsbok upptaga åtskilligt. Den senare kan lärjungen studera 
på egen hand utom skolan. Läsböcker borde derföre i alla ämnen 
utgifvas. Man vet, att ungdomen läser mycket efter eget val, i syn
nerhet under ferierna. hvarvid nu stundom skadliga böcker användas. 
- Talaren slöt med den önskan, att lärare och författare måtte i 
första rummet tänka på Elem.undervisningens allmänna mål, och i 
andra rummet på framdrifvande af sitt e3et hufvudämne. 

Professor Becleman trodde sig, med afseende på Lektor Ekendahls 
anförande, böra vidhålla sitt yrkande, att Kyrkohistorien må för sin 
stora vigt och betydelse qvarstå såsom ett särskildt ämne för sig. -
Dessutom äro den menskliga kulturen och den kristliga uppenbarel
sen icke lika. De kunna endast behandlas tillsammans i viss mån, lik
~o"n språken uti den allmänna Grammatiken; hvilken senare icke 
derföre kan blifva nöjaktig för hvarje språk särskildt. Ledamotsb .pe;; 
af kyrkan är lika vigtigt som af staten och begge ingripa i hvarandra. 
-Hvad Ranckes arbete vidkom, utgör detsamma egentligen en 
Kyrkohistoria, hvilket talaren ej kunde gilla, utan bör hvardera 
fortgå för sig under ömsesidig inverkan. Kultur hade dessutom fun
nits långt före kristendomen. Talaren instämde med Rektor Wester
lund i fråga om Kyrko~istoriens betydelse för de dogmatiska begrep
pens utveckling; men medgaf att de kyrkohistoriska läroböckerna 
torde förete en brist deruti, at sambandet med Kulturhistorien icke i 
dem blifvit tillräckli3t afsedt. Förtjensten af korthet är åter i den 
l8.robok, som vanligast användes, oförneklig, och derigenom erhålles 
anledning till muntliga tillägg. 

Rektor W esterlvmd gillade fullkomligt det, som Magister Siljeström 
anfört. Nu vill hvarje lärare fo rzskynda studium af sitt ämne; alla 
måste derföre uppgifva, huru långt de vil ja gå i koncessioner. Gre
kiska språket kan uppskjutas till Elem.läroverkets högre stadier, där 
i sådant fall så mycket större timantal bör åt detsamma bestämmas. 
Dcrjemte måste en fördelning af arbetet åvägabringas, antingen så 
att vissa ämnen få blifva gemensamma för begge linierna, andra 
tillhöra endera särskildt, eller - - - -
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Lektor Ekendahl ansåg äfven, att, i följd af läroämnenas mängd, 
ingen annan utväg förefunnes än en arbetsfördelning, och han hade 
redan vid förra Mötet yttrat sig för en sådan åtgärd. På det att 
arbetsbördan ej må för mycket ökas, måste de begge bildningslinier
na, så snart möjliga ske kan, åtskiljas, så att kunskaperna må blifva 
grundligare. -

I denna åsigt hördes många ledamöter instämma. 

Ordföranden ansåg diskussionen i ämnet vara afslutad och fram
s ~älde följande förslag till uttryckande af en gemensam åsigt der
öfver: 

att genom inskränkning af läroämnenas antal, genom upphöran
de af vissa läroämnen på ett högre stadium af läroverket, genom 
ett mer ändamålsenligt ordnande af skolstudierna efter deras in
bördes sammanhang och deras fördelning efter de olika bildnings
linierna, samt genom en förändring i tidens indelning på läro
verkets högsta stadium, den enhet i bildning och den styrka i 
tanke- och karakters-kraft måtte befrämjas, som vid nuvarande 
förhållanden löper fara att allt mera lida genom en alltför stor 
splittring af lärjungarnes tid och krafter. 
Detta förslag blef av Afdelningen gilladt såsom uttryckande dess 

allmänna önskan. 

§.3. 

Härefter börjades diskussion öfver 57 frågan1), hvarvid 
Rektor Svedbom yttrade sig ej förmoda olikhet i meningar finnas 

angående den i lsta momentet framstäida frågan. Hvad utgifvandet 
af Programmer angår, låg svårigheten endast uti att kunna utfinna 
ändamålsenligaste sättet för verkställandet. Det vore utan tvifvel 
önskligt, att årliga Programmer måtte utgifvas med förteckning 
öfver lärokurser eller genomgångna förändringar i läroverkets för
fattning eller läroplan o. s. v. Man kunde sätta ifråga om de icke 
äfven borde, i likhet med Programmerna från de flesta Tyska gym
nasier och högre realskolor, innehålla Vetenskapliga afhandlingar. 
Dock borde sådana bidrag ehuru önskvärda, icke ovillkorligen ford
ras, åtminstone icke för närvarande. Programmernas tryckning borde 
kunna bekostas af hvarje fullständigt läroverks kassa. Skulle någon 
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brist häruti uppkomma, torde den lätt kunna afhjelpas på högre ort 
Genom be:;paringarne i det allmänna anslaget för Elem.läroverken, 
0!11 framställning derom göres. - Hvad åter Programmernas sprid
ning till de särskilta läroverken beträffade, skulle de stora afstånden 
oundvikligen medföra svåra hinder, hvarföre önskeligt vore, att 
någon myndighet måtte därmed taga befattning. Enligt talarens för
menande hade man likväl för det närvarande ingen bättre utväg, än 
att däro;11 anlita Bokhandlarne, då sådane numera väl finnas i hvarje 
stad, där fullständigt elementarläroverk är beläget. Ehuru underord
nad denna omständighet kunde synas, ville talaren slutligen äfven i 
förbigående vidröra sjelfva programmernas form. Denna omväxlar 
nu på flerfaldigt sätt, i det ena Rektorn trycker sitt program in folio, 
en annan i qvart, en tredje i oktav, en fjerde i affisch-format. Det 
skulle icke skada, om en större likformighet i detta afseende ägde 
rum. Enligt talarens åsigt förtjenade oktav-formatet att föredragas 
framför de öfriga, både i anseende till dess större beqvämlighet och 
för den lägre tryckningskostnaden. I Danmark hade för några år 
sedan äfven en formlig föreskrift blifvit gifven, att begagna detta 
format. 

Rektor Annerstedt delade Rektor Svedboms åsigt och önskade 
tillika, att programmen äfven måtte upptaga schema lectionum, som 
~aknas i de utländska katalogerna. Det hade blifvit förutsatt, att 
tillgångar vid läroverken icke skulle saknas, men hvad Upsala Kathe
dralskola vidkom, var den enligt talarens förmenande, fullkomligt 
medellös. 

Rektor W esterlund fann det vara ganska fördelaktigt, att vissa 
hufvudfrågor bestämdes, hvilka hvarje program ovilkorligen borde 
upptaga. - Programmens spridning i landsorten ansåg han kunna 
ske genom Consistorie Notarierna, och trodde, att portofrihet skulle 
kunna erhållas. 

Magister Siljeström väckte fråga om tillsättande af en komite för 
att utarbeta ett förslag till formulär för program. 

Rektor Svedbom instämde visserligen i sjelfva förslaget, men 
trodde, att ett sådant uppdrag skulle sträcka sig utöfver det, som 
eljest vore vanligt, nemligen att bereda de frågor, öfver hvilka dis
kussion skulle ega rum. Talaren föreslog derföre, att den uppgjorda 
planen måtte sedermera genom komiten omedelbart meddelas läro-
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verkens tillstädesvarande föreståndare och jemväl försändas till de 
frånvarande. 

Magister Berg önskade, att de genomgångna kurserna jemvälmåtte 
i årsprogrammet intagas. 

Beslöts, att tillsätta den föreslagna komiten och utnämnde Ord
föranden tillledamöter c: e r i : Lekter Ekenclahl, Rektor \Yl esterlund och 
Rektor Svedbom. 

§.4. 

I sammanhang med den afhandlade frågan upptogs nu till dis
kussion ett af Lektor Ekencahl frac~täldt, skriftligea affattadt öfver
läggningsämne af följande lydelse: 

Sedan genom de berättelser, hvilka, vid nu pågående Läraremöte, 
blifvit afgifne öfver det sätt, på vilket Kongl. Maj :ts nådiga Förord
ning af den 6 juli 1849 om regleringen av rikets Elementarläroverk, 
blifvit ådagalagdt, att de flesta kunskapsämnen inom olika Läroverk 
börjas på olika stadier af lärokursen; hvilka medel kunna förefinnas 
för att å vägabringa den, åtminstone i detta hänseende, nödvändiga 
öfverensstämmelsen mellan rikets särskilda Läroanstalter? 

Lektor Ekendahl anförde, att, enligt de Berättelser, som från åtskil
liga håll afgifvits, det visat sig att en högst olika anordning af läro
ämnena äger rum på olika ställen, så att t. ex. Latinska språket vid 
olika Läroverk begynt i 1sta, 2dra, 3dje eller 4de klasserna. På sam
ma sätt förhöll det sig med Tyska språket liksom ock med vissa 
andra kunskapsarter. Mellan Läroverken förefinnes nu alltså ingen 
likformighet. Det borde visserligen medgifvas, att särskilda under
visningsverk må få utbilda sin individualitet och lärarne göra sina 
skiljda åsigter gällande; men något slags ordning och likformighet 
borde väl icke desto mindre ega rum. En bestämd successionsordning 
mellan ämnena måste anses nödvändig, om likformighet mellan Sve
riges Elem.läroverk skall kunna åstadkommas. 

Rektor W esterlund förklarade sig vara af samma åsigt, som den 
föregående talaren, samt tillade den önskan, att vid uppgörandet af 
en dylik succession för läroämnena de grundsatser måtte iakttagas, 
som förut blifvit angifna, så att 1) bildningsliniernas åtskiljande så 
länge som möjligt fördröjdes; 2)1) ... 3) att ett nytt undervisnings-

l /Efter 2) är raden tom i manuskriptet./ 
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ämne ej måtte vidtaga förr, än lärjungarne vunnit någon färdighet i 
de: föregåe:1de. 

Rekt01· Svedbom ansåg en viss likformighet emellan läroverken 
uti ifrågavarande afs-::ende visserligen önskvärd, men att en fullkom
lig sådan under nuvarande förhållanden icke stode att vinna, utan 
att ett maktspråk måste anv~indas, som, huru än den påbjudna för
httningc;1 utfölle, alltid måste råka i kollision med många lärares 
öfvertygelse o;n hvad som vore det rätta. Han hämtade stöd för 
de:ma sin åsigt bland ann2t i den meningsolikhet, som inom Språk
sektionen s ifvi t sig tillkänna i fråg::t om hvilket språk borde vidtaga 
näst efter modersmålet. Man var ju i allmänhet ense derom, att lärar
ne; önskningar borde afses, så vidt möjligen ske kan. Hemställde 
derföre, om det icke för I1ärvarande vore tjenligast, att hvarje läro
verk finge, inorn de gränsar författnin garne medgifva eller läro
verkens högsta styrelse föreskrifver, tills vidare utveckla sig i möj
ligaste måtto efter lärames öfvertygelse om hvad som vore bäst och 
ändamålsenligast. Motvilja vid verkställandet af påtrugade före
skrifter skulle eljest svårligen· kunna undvikas, och resultaterna af 
undervisningen skulle under sådant förhållande utfalla mindre för
delaktigt. I fråga om medlen att på öfvertygelsens väg småningom 
åstadkomma eller åtminstone förbereda den önskvärda öfverensstäm
melsen, vore det emellertid redan ett steg framåt, om den önskan 
ginge i fullbordan, att läroverkan finge fullständig kännedom om 
hvarandras åtgärder. Anledning skulle alltid derigenom gifvas för en 
och hvar att justera sina egna omdömen. 

Rektor W esterlund var äfven af den mening, att en likformighet 
mellan Läroverken visserligen vore önskvärd, men att en sådan icke 
måtte gcnomdrifvas mot lärames vilja, utan småningom uppkomma 
af sig sjelf. 

Ordföranden föreslog såsom uttryck för Afdelningens gemensam
ma åsigt: 

att det vore önskvärdt, att en större öfverensstämmelse mellan 
Läroverken måtte vinnas i afseende på de särskilda läroämnenas 
successiva inträdande på olika stadier af undervisningen inom 
läroverket; 

hvilket förslag blef af Afdelningen godkändt. 
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§.5. 
Ordföranden tillkännagaf sig ämna vid den förestående allmänna 

sammankomsten föreslå, att den återstående korta tiden måtte an
vändas till öfverläggningar inom de särskilda Afdelningarne; hvilket 
förslag vann allmänt bifall. 

§.6. 
Rektor Annerstedt föreslog, att Afdelningen måtte förena sig i att 

uttrycka en gemensam åsigt om upphäfvande af studentexamen vid 
Universitetet. Med anledning häraf framstäide 

O?·dföranden förfrågan, om Afdelningen instämde i den åsigt, som 
vid förra Mötet i detta hänseende yttrades; hvilken fråga blef med 
enhälligt ja besvarad. 

§.7. 
Ordföranden anmodade härefter den komite, som blifvit tillsatt 

att afgifva yttrande öfver det af Rektor Cramer skriftligen väckta 
förslaget att petitionera om tillsättande af en allmän Revision öfver 
Elementarläroverken, framställa resultatet af sina öfverläggningar i 
ämnet. 

Rektor Gumaelius anmälde, att de af Ordföranden utsedde leda
möterue i Korniten med sig adjungerat LektorRabe och Rektor Wes
terlund, samt att komiten stadnat i den meningen, att ifrågavarande 
förslag icke borde föranleda tillnågon åtgärd af Mötet. 

Ordföranden tillfrågade Afdelningen, om den ville instämma i 
kornitens afgifna utlåtande, och blef denna fråga med enhälligt ja 
besvarad. 

Den 22 Juni, kl . 2 e. m . 
Ordförande: Herr P?"Ofesso?· Carlson 

§.1. 

Till diskussion företogs den 86te frågan1 ). 

Rektor Svedbom ansåg tiden vara alldeles för kort, för att man 
skulle kunna afgifva ett lämpligt och på tillräcklig öfverläggning 
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grundadt svar i en s~ omfattande fr~ga. Hemställde derföre, att 
Afdelningen skulle inskränka sig till uttalandet af den ~sigt, att de 
prof, som för närvarande enligt gällande skolordningen fordras, icke 
kunna anses svarande mot ändam~let. 

Rektor W esterlund hemställde, att man tillsvidare, till dess lärare
seminarier blefve inrättade, m~tte ~tnöja sig med uttryckandet at 
den önskan, att vid de prestanda, som fordras för inträde vid läro
verken, att särskilt afseende m~tte fästas vid en under tjenstgörinJ 
~dagalagd lärareskicklighet. 

Rekto1· Gumaelius. Sedan ambulatorisk läsning för lärare blifvit 
vid elementarläroverket införd, borde väl den sökande läraren pröf
vas i det ämne, hvari han skall undervisa, icke, s~som nu eger rum, 
i alla till en viss klass af läroverket hörande ämnen. 

Flera instämde. 
Lektor Ekendahl instämde med rektor Gumaelius och tillade, att 

vid praktiska undervisningsprofvet betyg väl icke borde afgifva:; 
öfver den sökandes lärdom, emedan detta vore att liksom vilja 
kontrollera universiteten, utan blott öfver hans skicklighet att under
visa. Kunde vid detta prof äfven blifva fr~ga om att utröna den 
sökandes kunskaper i pedagogikens historia, i didaktik och metodik, 
vore s~dant särdeles önskligt; detta senare ans~g likväl talaren icke 
kunna komma ifr~ga, s~ länge inga lärareseminarier voro inrättade. 

Rekto1· Westedund anmärkte, att inom Wester~s stift den praxis 
efter Kgl. Cirkulärbrefvet af den 6 Juli 1849 varit gällande, att den 
inom skolstadiet sökande b~de blifvit pröfvad i det eller de ämnen i 
hvilka han skulle undervisa, och derjemte, enligt Kgl. skolordningens 
föreskrift, i alla till en viss klass hörande ämnen. 

M ag. SiljestTÖm trodde, att man skulle kunna våga det p~st~endet, 
att praktiskt undervisningsprof vore öfverflödigt efter längre tjenst
göring. - Deri instämde rektor Westerlund. 

Rektor Gumaelius fann skäligt, att de, som tagit magistergraden, 
blefve befriade fr~n att underkasta sig en dom öfver deras kunskaper, 
men att de, som icke tagit denna grad, pröfvades äfven till sina 
insigter. 

Magister Berg fästade uppmärksamheten derp~, att icke alla sökan
de till skoltjenster kunde hafva haft tillfälle att genom tjenstgöring 
~dagalägga sin skicklighet, hvarföre, om uteslutande vigt lades p~ en 
s~dan tjenstgöring, m~ngen skicklig sökande skulle utestängas. 
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Rektor Westerlund anmärkte, att han ingalunda velat det omöjliga, 
men att, der tjenstgöring egt rum, ett synnerligt afseende borde fästas 
p~ dennas beskaffenhet, enär det ej sällan visat sig, att en sökande, 
som vid praktiska undervisningsprofvet erh~llit ett godt betyg, 
under en längre lärareverksamhet röjt sig vara mindre skicklig än 
den, som kanske med mindre lycka best~tt det tillfälliga, af flera 
yttre och inre omständigheter beroende, profvet. 

Efter slutad öfverläggning öfver denna fr~ga förenade sig afdel
ningen i den önskan "att i afseende p~ de prestanda, som fordras för 
inträde vid läroverken, ett synnerligt afseende m~tte fästas vid en 
under tjenstgöring ~dagalagd lärareskicklighet". 

§.2. 

Ofver 58de fr~gan, 1 ) som derefter kom under öfverläggning, ytt
rade sig: 

Rektor Gumaelius. Anmärkningarne mot ambulatoriska läsningen 
för lärare äro hufvudsakligen 2ne. I första rummet den, att den 
faderliga omhuldande v~rd, som klassläraren kunde egna sina gos
sar, icke lätteligen kunde i samma grad gifvas af den ambule:ande; 
i andra vidare den, att nitiske och kraftfulle lärare skulle ttllegna 
sig för sina ämnens drifvande den större delen af lärjungarnes hem
läsnings-tid, och, ju flere s~dana lärare funnes vid ett läroverk, ~esto 
större .faran för öfveransträngning. Hvad den förra anmärkmagen 
beträffade, så hade tukten icke varit sv~rare att upprätthålla eller 
i allmänhet sämre under ambulatoriska lärare än under klasslärare. 
Den senare anmärkningen hade man sökt förekomma vid Orebro 
läroverk derigenom, att man ordnat lektionstimmarne med afseende 
derpå. Man hade nämligen i allmänhet låtit samma ämneo följa i .~n 
klass 2 eller flera lektioner efter hvarandra. Om under saclana for
hållanden en lärare gaf för stora hemlexor, så drabbade följderna 
till största delen hans eget ämne. Vidare hade man förlagt lektio
nerna i de ämnen, som fordrade större hemlexor t.ex. i historien, 
tillsammans p~ en dag med lektioner, som i mindre grad fordrade 
sådana (t.ex. musiklektioner). Genom dessa anordningar hade hvarje 
olägenhet af den ambulatoriska undervisningen blifvit undanröjd. 
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Rektor W esterlund. Genom jemkning och öfverenskommelse samt 
en ändamålsenlig anordning af lektionstabellen hade man vid W ester
ås läroverk kommit till samma lyckliga resultat, som det rektor 
Gumaelius anfört om Karolinska skolan i Orebro. 

Lektor Ekendahl förmenade, att ambulatorisk läsordning för lär2.re 
fullständigt genomförd vore ett ondt icke mindre än den stränga 
eller oinskränkta klassläsningen, hvaremot man så ifrigt opponerat 
sig. Man torde dock böra betänka att klassläsning i förening med 
en permanent och fullt ansvarig rektor varit de medel, hvilka utan 
allt tvifvel hållit våra lärdomsskolor i jemförelsevis långt bättre 
skick än fallet varit med gymnasierna, der åter en oinskränkt ambu
latorisk läsordning, jemte årligen ombytligt rektorat, varit införd. 
Denna erfarenhet torde bevisa, att klassläsning är både för disciplin 
och undervisning fördelaktigare. Dock torde en förmedling här vara 
af nöden. Kgl. Cirkuläret af den 6 Juli 1849 anbefallde icke ett så 
fullständigt införande af ambulatoriska läsningen, som verkstäldt 
blifvit. Man kunde gifva åt hvarje lärare öfvervigt i en viss klas3 
genom att låta honom der undervisa ett större antal af veckotimmar, 
om ock i flera ämnen. 

Rektor Westerlund tyckte sig märka, att den nästföregående tala
ren föresatt sig att a priori bevisa den ambulatoriska läsningens skad
lighet, något som vore särdeles svårt, då frågan onekligen var af 
praktisk natur. Talaren hoppades, att ingen betviElade sanningsen
ligheten af de uppgifter, som här blifvit på grund af erfarenhet 
framlagda. Klassordinarier voro just de, som hafva flesta lektion::;
timmar i en klass. Sådana funnos både i Westerås och Orebro. Gjorde 
dessa sin skyldighet, blefve det vakadt öfver både framsteg och upp
förande. Andamålsenligheten af en sådan inrättning hade i Westerås 
blifvit bestyrkt genom en nu 5 årig erfarenhet. Någon gång hade väl 
klagan uppstått öfver för stora läxor, men missbruket hade genast 
blifvit rättadt. Utan tillsyn kunde öfveransträngning äga rum äfven 
i den strängt slutna klassen, hvilket i synnerhet torde vara förhållan
det, då unga oerfarna lärare, som ville framlägga stora resultater, 
kommit in i slutna klasser. 

Rektor Gumaelius. Åsigterna voro olika i frågan om hvad som 
skulle anses för sjukdom eller helsa. Talaren hemställde till lektor 
Ekendahl, huruvida ambulatoriska läsningen äfven för Gymnasierna 
voro en sjukdom. Gumaelius hade alltid ansett denna läsordning i 
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allmänhet för helsa och ansåg sitt lefnadsmål förfeladt, om så ej 
vore, emedan han alltid arbetat på dennas införande i det svenska 
läroverket. Angående de uppgifna restdtatema hoppades han liksom 
rektor Westerlund att blifva trodd på sina ord. Han hade en 20 årig 
erfarenhet att åberopa och trodde sig derföre böra anses hafva någon 
kompetens att dömma äfven i denna fråga. I Karolinska skolan fun
nos väl inga egentliga klassordinarier, men något ditåt. Talaren för
säkrade, att inga olägenheter hvarken med afseende på läsning eller 
disciplin kunnat i detta läroverk förspörjas af ambulatoriska läsord
ningen. 

Lektor Ekendahl hade visst icke betviflat andras yttranden, men 
sett frågan ur allmän synpunkt och trodde dessutom att man ännu 
för litet pröfvat ämnesläsningen i de lägre klasserna för att kunna 
så bestämdt förklara sig derför. Talaren kunde anföra exempel på 
läroverk, som användt ambulatoriska läsordningen, men frångått 
densamma. Ansåg den äfven på Gymnasierna för ett ondt och 
önskade äfven där en modererad klassindelning. 

Rektor Svedbom bad, att få meddela en upplysning med afseende 
på nya elementarskolan. För att afhjelpa den olägenhe.t, som för 
denna skola ansetts härflyta deraf, att lärarne der äro ambulatoriska 
och lärjungarne således icke hade en klasslärare, till hvilken de 
kunde sluta sig, hade lärarne med fästadt afseende på tilfälliga en
skilta förhållanden (såsom bekantskap, grannskap m.m.) fördelat 
lärjungarne sig emellan till ledning af deras studier och vård 0111 
deras intressen i allmänhet. Ledaren var i förhållande till familjerna 
ett biträde åt rektor. Denna anordning, hvilken talaren sade sig blott 
historiskt omförmäla, utan att vilja framställa den såsom ett mönster, 
kunde anses i det afseendet hafva företräde framför anorduandet af 
klasslärare el. s.k. klassordinarier, att de s.k. Ledarne följde lär
jungarne hela skolan igenom, då de nyssnämde blott följde dem 
genom en klass. Någon längre erfarenhet kunde talaren likväl häruti 
icke åberopa, enär den nämda anordningen först under de sednaste 
åren blifvit vidtagen. 

Lektor Kumlin meddelade, att samma anordning, som af rektor 
Svedbom förmälts vara vidtagen vid Nya Elementarskolan, äfven 
ägde rum vid läroverket i Strengnäs. 

Rektor W esterlund: Vid Westerås elementarläroverk finnas klass
ordinarier för de 3 lägsta klasserna; i den öppna skolan samma an-
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ordning som i Nya Elementarskolan. 
Rektor Dahm: Sådant är äfven förhållandet vid Kalmare elemen

tarläroverk 
Rektor Gumaelius: Vid Karolinska skolan hade man också för

delat lärjungarne mellan lärarne för uppsigt utom läroverket. 
Magister Berg. Vid elementarläroverket i Götheborg funnos äfven

ledes ett slags ledare; af ambulatoriska läsordningen hade man der 
icke märkt någon fara eller skada. 

Diskussionen öfver denna fråga ansågs slutad. 

§.3. 
Man skred derefter till val af ledamöter i den Komite, som skulle 

hafva sig uppdraget att justera de på afdelningens .. sammankomster 
förda protokaller; och utsågos dertill rektor Sveibom samt lekto
rem e Rabe och Ekendahl. 

§.4. 
Ordföranden uttryckte nu afdelningens tacksägelse till sekrete

rarne för deras besvär med protokollets förande; hvarpå Ordf. med 
några betydelsefulla ord upplöste denna afdelningens sista samman
komst, och hr lektor Ekendahl å afdelningens vägnar hembar hr Prof. 
Carlson Afdelningens skyldiga tacksägelser för den oväld, det lugn 
och den sakkännedom, hvarmed han såsom ordförande ledt dess 
förhandlingar. 
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Berättelse om Tredje Allmänna Svensk1 Läraremötet, 
hållet i Stockholm i Juni 1854. 

Plan 
för 

Tredje Allmänna Svenska Läraremötet 
Juni 1854. 

Anmälningsrummet på nedre botten i hr De la Croix's hus vid 
Brunkebergstorg hålles öppet Söndagen den 18 J u ni från kl. 12 på 
dagen. 

Söndagen den 18 Juni. 

Kl. 6 e.m. Förberedande sammankomst uti hr De la Croix's hus vid 
Brunkebergs torg: 

1) Meddelanden om de åtgärder, som blifvit af korniten 
förberedelsevis vidtagne. 

2) Antagande af stadgar för mötet samt bestämmand_e af 
ordningen vid förhandlingarne. 

3) Val af ordförande. 

Måndagen, Tisdagen och Onsdagen den 
19, 20 och 21 Juni. 

Kl. 8-12 f.m. Sammanträden på ajdelninga1· uti de rum i hr De la 
Croix's hus, som uti anmälningsrummet derstädes an
VIsas. 

Kl. 1/21 - 1/23 e.m. Allmän sammankomst uti hr De la Croix's stora 
sal (2 tr. upp). 

Månd. o. Tisd. aftnarna: Samqväm uti Trädgårdsföreningens norra 
paviljong och den dertill hörande trädgården. (Drottninggatan N :o 
71.) 
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Frågor 

föreslagne till öfverläggning vid 

Tredje Almänna Svenska Läraremötet 

Juni 1854. 

I. 

Allmänna frågor . 

l. Vo.re det önskvärdt, att en öfverstyrelse för Sverges undervis
ningsväsende af deruti erfarne och kunnige män funnes? Om så är, 
huru borde en sådan öfverstyrelse lämpligast inrättas? 

2. Kr det vid vår uppfostran, den enskilta såväl som den offent
liga, i allmänhet tillräckligt sörjdt derför, att den andliga utveck
lingen icke må ensidigt framdrifvas på bekostnad af den kroppsliga 
och af ungdomens framtida duglighet äfven till kroppsligt arbete 
och praktisk verksamhet? Om så icke är, hvad kan och bör göras 
för att förekomma själskrafternas onaturliga öfveransträngning och 
det missförhållande i bildningen, som deraf härflyter? 

3. Bör man önska, att äfven de samhällsklasser, som hittills låtit 
sina barn företrädesvis begagna elementarskolan, mera allmänt be
gagnade folkskolan för den första undervisningen? Och om så är, 
huru skall detta kunna åstadkommas? 

4. Har erfarenheten gifvit någon ledning för bedömandet af 
ändamålsenligheten eller tillräckligheten af den föreskrift, som inne
hålles uti Kong!. Folkskolestadgan §.12 mo m. 11) angående de af 
Församlingarne valda skolstyrelsernas åligganden i afseende på de 
enskilta skolorna? Bör detta stadgande så förstås, att det blott skall 
anses gälla småbarnskolor och sådana enskilta skolor, som meddela 
en emot folkskolans plan svarande undervisning, eller bör det anses 
gälla alla enskilta läroanstalter, så högre som lägre? 

5. Vore det önskvärdt, att, i sammanhang med err verksammare 
tillsyn öfver skolorna, äfven offentliga redogörelser och berättelser 

1 "Önskar n1lgon inrätta enskilt skola till undervisnings meddelande 1lt dem, som 
deraf vilja sig begagna, göre anmälan derom hos distriktets skolstyrelse, hvilken 
icke egcr förvägra skolans inrättande, så fran1t personen är välfrejdad och be
finnes ega den skicklighet, som för undervisnings meddelande erfordras; börande 
dock en sådan skola, hvad undervisning och ordning angår, stå under skolsty
relsens inseende." 
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om skolväsendets utveckling inom fäderneslandet, afgåfves och of
fentliggjordes? Vore det af någon väsentlig vigt för skolans lyftning 
och för lifvandet af allmänhetens deltagande derför, att sådana be
rättelser spriddes bland folket? 

6. Hvad kan och bör göras för att åt uppfostran, den offentliga 
såväl som den enskilta, gifva en mera nationell riktning? 

7. Kr åskådningsmetoden vid undervisningen användbar på alla 
ämnen? Huru skall den då tillämpas vid kristendoms-undervisningen? 

II. 
Folkskolan. 

8. Fortfara förut anmärkta hinder att för . folkskolan försvåra 
möjligheten att uppfylla sin bestämmelse? Hafva utvägar blifvit 
funna att öfvervinna några af dessa hinder? 

9. Ibland medlen att tillvinna folkskolan ett allmännare förtroen
de, månne icke ett vore, att barn vid afgång från skolan erhölle ett 
mera fullständigt betyg än som vanligen sker? Kr det icke t.ex. af 
vigt, att, vid bedömandet af gjorda framsteg, den tid, lärjunge 
verkligen deltagit i undervisningen, icke förblandas med den, under 
hvilken möjligen endast namnet kunnat finnas i skolans böcker? 

10. Hvilken är småbarnskolans egentliga uppgift? Bör hon in
skränka sig till att ömt vårda barnen, vänja dem vid ordning och 
lydnad, öppna för dem tillfälle till oskyldig lek, samt genom före
visning och samtal förbereda deras första själsutveckling, eller bör 
hennes verksamhet utsträckas derutöfver? 

11. Kro småbarnskolorna, där sådana finnas, ställda i det för
hållande till folkskolan, att de förra kunna anses såsom förberedelse
skolor till den senare? 

12. Bör söndagsskolan vara en fortsättningsskola, der folkskolan 
slutar, och bör i den anställas repetition af alla folkskolans vigtigare 
ämnen? eller bör religions-undervisningen der vara enda föremålet 
och så ställd, att den icke blott förbereder för nattvardsläsningen, 
utan ock hos de redan konfirmerade åvägabringar vidare religiös 
utveckling? 

13. Om med skäl klagas, att presterskapet står alltför mycket 
skiljdt från folkskolan, skulle ej den religiösa undervisningen kunna 
bilda en tjenlig föreningslänk? Och huru skulle detta låta sig göra? 
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14. Om de nuvarande folkskolehusen, med yttre och inre tillbe
hör, i allmänhet icke kunna anses uppfylla billiga fordringar, ej 
mindre i afseende på barnens kroppsliga helsa, än med afseende på 
undervisningen och sederna, hvad bör och kan göras, för att verka 
till förbättring i dessa hänseenden? 

15. Hvad är det minimum af undervisningsmedel, som bör finnas 
i h varje folkskola? 

16. Kan folkskolan anses göra nog för folkets bokliga bildning? 
Om så icke är, måste det icke anse3 angeläget, att hon understödjes 
af sockenbiblioteker, och skulle ej sådana i sin ordning helsosamt 
återverka på sjelfva skolan? Genom hvilka medel sh:ulle så beskaffa
de biblioteker lämpligen kunna tillvägabringas? 

17. Huru skall nödig undervisning kunna beredas åt de många 
döfstumma och ·blinda i landet, som icke kunna få plats vid det 
enda af staten för detta ändamål inrättade institutet? 

18. I-!vilka delar af undervisningen böra och · kunna öfvertagas 
af hemmet? Hvilken plan bör följas vid undervisningsarbetets för
delning mellan skolan och hemmet? Bör folkskolläraren anse sig be
rättigad att utöfva något inflytande på hemmet till åstadkommande 
af önskad medverkan, och hvilka medel stå honom härvid till buds? 

19. Der hemmet saknar nödiga egenskaper att biträda skolan i 
undervisnings- och uppfostrings-arbetet - der den Rudenschöldska 
folkskaleplanen befinnes overkställbar - hvilka fördelar vore att 
förvänta af en arbetsordning, hvarigenom de yngre och de mera 
försigkomna undervisades på särskilta, åt hvardera anvisade tider 
af dagen eller af veckan? 

20. Skulle icke, utom den ständiga tillsyn öfver folkskolan, som 
genom Kong!. Stadgan af 1842 anbefalles, de vid nuvarande riks
möte föreslagna inspektioner medföra stort gagn för folkundervis
ningens ändamålsenliga utveckling? Huru borde sådana inspektioner 
bäst ordnas? Hvilka vore de väsentligaste fördelar, som deraf kunde 
förvän tas? 

21. Ar ett sammansmältande af skolans med kyrkans s.k. lägre 
tjenstemän önskvärdt för annat ändamål, än för "bättre utkomst"? 

22. Emedan bibeln är hufvudkällan för kunskapen om vår heliga 
religion, borde man icke då vid religions-undervisningen i skolorna 
utgå endast från densamma och göra iniärandet och föddarandet 
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af bibelspråk, såsom bevisningsställen för religionssanningarne, till 
hufvudföremål för denna undervisning? 

23 . Vore det således ändamålsenligt att, i stället för den nu an
tagna katekesen, sätta i hand på lärjungarne en särskilt bok, hvilken 
blott i bibelspråk innehölle alla religionslärarna, på det att dess:t 
läror i bibelns kraft- och kärnspråk redan tidigt måtte fästa sig i 
barnens minne, och deras unga hjertan deraf uppvärmas och lifvas? 

24 . Ara bibeln och katekesen lämpliga läseböcker vid innanläs
ningsöfningarne? Och kan deras användande såsom sådana anses på 
något vis gagneligt för befordrande af den religiösa bildningen? 

25 . Har "ljudmetoden" vid den första undervisningen i läsa blifvit 
använd vid någon svensk folkskola? Ar denna metod användbar uti 
en större läroanstalt, der en lärare skall samtidigt undervisa alla 
barnen? 

26. Ar det ändamålsenligt att i folkskolan företaga deklamations
och talöfningar? Och huru bör man i sådant fall dervid tillvägagå? 

27. I hvilket förhållande står linearteckning till den första under
visningen i skrifva, och denna åter till den första undervisningen i 
läsa, eller den första språkundervisningen? 

28. Lemnar den vanliga metoden vid undervisning i räkna rum 
för den tankeöfning, som dermed borde och kunde vara förbunden? 
Eller på hvad sätt åvägabringas en rätt praktisk såväl siffer- som 
hufvudräkning? 

29. Ar decimalräkningen en gren af aritmetiken, hvarpå vid 
folkundervisningen bör läggas någon synnerlig vigt? 

30. Ingår enkel bokföring och i allmänna lifvet förekommande 
skrifters uppsättande bland folkskolans undervisningsämnen? Om 
de böra bland dessa upptagas, huru på tjenligaste sätt behandlas? 

31. Bör icke vid undervisningen i naturkunnighet hufvudsakligt 
afseende fästas på de för hvarje ort egendomliga naturförhållanden 
och industrigrenar? Och huru bör i sådant fall detta ske? 

32. Huru tidigt kan folkskolans undervisning naturkunnighet 
begynna? Och huru långt bör den utsträckas? 

33. Då för folkskolan användbara läroböcker 1 fäderneslandets 
historia äro kompendier av minsta slag, vore det icke önskligt, att 
en läsebok i detta ämne och med större omfattning blefve folksko
lans tillhörighet? Efter hvilken plan borde en sådan läsebok ut
arbetas? 
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34. Huru bör en lärobok i allmänna historien vara beskaffad för 

' att motsvara lärjungarnes behof i folkskolan? Bör den ställas i när-
maste samband med religions- och kyrkohistorien? eller med Hider·· 
neslandets historia? 

35. Finnas metoder för några af folkskolans minnesöfningar, wm 
skärpa tankekraften, på samma gång som de underlätta minnesupp
fattningen? 

36. Huru så ordna lexläsningen, att barnen dervid erhålla nödig 
minneskunskap, utan att hvarken tiden för förståndsöfnin o-ar eller 
inhämtandet af handfärdigheter lider intrång? o 

37. Bör den egentliga minnesläsningen, der en sådan af folkskolan 
erfordras, föregås af öfningar till utvecklande af det, som skall med 
minnet uppfattas? 

38. Böra icke sång- och gymnastik-öfningar dagligen förekomma 
i folkskolan? och hvilka äro de fordringar, som skäligen kunna göras 
med afseende på dessa slags öfningar? 

39. Ara de förhanden varande materialier för sångundervisning 
inom folkskolan ändamålsenliga med afsende på pris, beqvämlighet 
o.s.v.? H vilken metod har blifvit funnen säkrast leda till målet för 
denna undervisning? 

40. I hvad mån tillhör det folkskolläraren att verka för nykter
hetssaken? 

41. Har någon enhet i planen för folkskollärarebildningen mom 
vårt land blifvit åvägabragt? 

42. Tillförsäkrar seminarii-bildningen, sådan denna i öfverens
stämmelse med den Kong!. Stadgan meddelas, den afgående skol
lärare-kandidaten tillräcklig teoretisk och praktisk skicklighet för 
hans blifvande yrke? 

43. Skulle det icke, andra fördelar oberäknade, lända folkskolan 
till särdeles båtnad, om af inträdessökande vid seminarierna fordra
des intyg att hafva någon tid deltagit i undervisningen uti godkänd 
offentlig folkskola? 

44. Hvilka fördelar kan man vänta af folkskollärare-föreningar? 
Och huru böra sådana föreningar ändamålsenligt ordnas? 
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III. 

Den högre skolan. 

45. Sedan K. M :t genom cirkuläret d . 6 Juli 1849 i nåder före
~krifvit, att lärdoms- och apologistskoJa borde förenas till ett läro
verk, hvari skall meddelas i alla dem tillhörande ämnen - o::h med 
valfrihet för de gamla språken - så fullständig undervisning, som 
läroverkets omfång medgifver, äfvensom att gymnasium derjemte 
skulle med lärdoms- och apologistskoJa förenas till ett sammanhäng
ande läroverk, och då denna förening till följd af den frihet, som 
K. M:t i detta afseeade i nåder lemnat läroverken, blifvit verkställd 
på olika sätt på olika ställen, har månne erfarenheten under den tid, 
som förflutit, sedan föreningen blifvit på olika orter verkställd, 
gifvit någon ledning för bedömandet, huruvida det ena eller andra 
sättet att verkställa den anbefallda föreningen kan anses ega något 
så afgjordt företräde, att detsamma borde till allmän efterföljd an
tagas? Eller h vilket sätt för de så kallade olika bildningsliniernas 
förening bör anses tjenligast? 

46. Vid hvilken ålder böra lärjungar helst intagas i elementar
läroverket? Och hvilka fordringar i afseende på kunskaper och fär
digheter böra göras till viikor för intagningen? 

47. Vore det icke en lämplig öfvergång från skolans strängare 
ordning till akademiens friare studium, om i den förras öfversta 
afdelning den dagliga undervisningstiden något inskränktes, så att 
t.ex. eftermiddagen kunde af lärjungarne uteslutande användas till 
beredelse för följande dagens pensa? 

48 . I hvilken ordning böra de särskilta läroämnen, hvilka vid 
elementarläroverken meddelas, inträda i undervisningen? - Ar det 
lämpligt, att ett eller annat af dem inom någon af läroverkets afdel
ningar anses afslutadt? Och i sådant fall, hvilka äro dessa ämnen, 
och när anses undervisningen i dessa böra upphöra? 

49. Böra elementar-läroverkens rektorer årligen ombytas eller böra 
de för någon längre tid tillsättas? Ar det för vinnande af enhet och 
kraft i förening med insigt vid den närmaste ledningen af läro
verkets angelägenheter att föredraga, antingen att rektorerna fort
farande tillsättes genom val af och bland de vid hvarje läroverk 
befintlige lärare, eller att rektorsbefattningen må betraktas såsom 
ett särskilt ämbete, hvartill den högsta läroverksstyrelsen må ega 
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att förordna eller utnämna den, som befinnes tjenligast, vare sig inom 
eller utom lärarekollegiet? Ar det ur samma synpunkt att före
draga, antingen att läroverken och rektorerna i afseende på under
visningens ordnande ställas under särskilta direktioner af personer 
stående utom läroverket, eller att rektorerna och lärarekollegierna må 
ega att i detta afseende sjelfve bestämma det nödiga inom de gränser 
författningarne utstaka? - Hvilka böra rektors skyldigheter och 
rättigheter vara i förhållande till de öfriga lärarne? 

50. Vore det icke önskvärdt, om, då i hvarje stift flera läroverl• 
finnas, de för hvart och ett af dessa särskilt uppgjorda lönestaterna 
kunde sammanslås till en enda, för hela stiftet gällande allmän 
lönestat? Eller vore det icke ännu önskligare om, vid transport från 
ett läroverk till ett annat, vare sig utom eller inom stiftet, lärarne 
finge beräkna lön med afseende på den tid de varit i statens tjenst? 
Skulle icke derigenom större rättvisa vederfaras lärarne, som då, 
oberoende af den tillfälligheten, vid hvilket läroverk de ifrån början 
blifvit anställde, efter ålder i tjensten finge tillträda de bättre löne
förmånerna? Och skulle icke läroverken deraf skörda en verklig 
vinst? 

51. Vore det icke rätt och billigt, att lärare i naturkunnighet och 
i lefvande språk tillerkändes samma rättigheter (tjänsteårsberäkning, 
löneförmåner m.m.) som lärare i öfriga ämnen vid elementarläro
verket, med villkor att hafva fullgjort motsvarande praestanda 
(prof-föreläsning, disputationsspecimen o.s. v.)? 

52. Bör utdelning af premier bibehållas? I sådant fall, hvad bör 
användas såsom premium? 

53. Har stadgandet i 4 sekt. kap. 4. § 6 af Kongl. Skolordningen1) 

i allmänhet kunnat så iakttagas, att hvarken nattvardsberedelsen 
blifvit försummad eller skolgången störd? 

54. Om det medgifves, att ferierna äro alltför långa, vore det 
tillräckligt, om under sommaren sex veckor (eller en månad), t.ex. 
tiden emellan den 20 Juni och den 1 Augusti (eller emellan den 20 

1 "I afseende på dem af läroverkets ungdom, som under läseterminernas lopp 
första gången skola begå Herrans Heliga Nattvard, åligge rektor att besörja 
tillfälle till deras värdiga beredelse genom för ändamålet afpassad och sorgfällig 
undervisning, utan att de för allmänna öfningarne utsatta timmar därigenom 
rubbas." 
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Juli och den 20 Augusti), och vid julen en månad (eller 14 dagar), 
t .ex. ifrån den 15 Dec. till den 15 Jan. (eller ifrån julafton till dagen 
efter trettondedagen), dertill användes? 

55 . Om ferierna inskränkas, månne ej derigenom så mycken tid 
kan vinnas, att öfverläsningen till hufvudsaklig del må kunna för
läggas till lärotimmarne inom skolan och hemarbetet - för den 
spädare ungdomen - egentligen endast bestå i repetition af skolans 
lärokurser och i utförande af skriftliga uppsatser? 

56. Om det för skolungdomen är angeläget att lära känna, huru 
den kristna trosläran blifvit i tänkares hufvud uppfattad o:h på 
kyrkomöten bestämd, månne det icke derjemte är af ännu större 
vigt, att ungdomen inhämtar, t.ex. i kyrkohistoriska berättelser, huru 
det kristliga troslifvet uppenbarat sig i gudfruktiga menniskors tänke
och handlingssätt? 

57. Då all språkundervisning går ut på att lära gossen förstå och 
använda ett språk i tal och skrift, men mångfalden af de språk, med 
hvilka han bör i skolan göra bekantskap, icke synes medgifva, att 
de alla lika fullständigt behandlas; så frågas, om det gifves någon 
viss gemensam hufvudsynpunkt, ur hvilken alla språken böra på 
lika sätt och företrädesvis ungdomen bibringas, eller om särskilta 
hufvudsynpunkter bör antagas för olika språk, och, i sådant fall, 
hvilka dessa äro med afseende på a) modersmålet, b) de främmande 
lefvande, och c) de främmande döda språken? Men, huru som helst 
denna fråga besvaras, vore det icke önskligt, att skolgrammatikor 
för de särskilta språken, så vidt möjligt är, utarbetades efter en sam
manhängande plan och i närmaste öfverensstämmelse med hvar
andra? 

58. Hvilketdera är för språk-undervisningen mera båtande, att 
för hvarje språk blott hafva en språklära, som följes hela skolan 
igenom, eller att antaga en mindre, enkom utarbetad språklära för 
nybegynnaren, och en större, utförligare och mera vetenskaplig för 
den högre skolåldern? 

59. Böra, vid språkundervisningen för nybegynnare och vid ut
arbetandet af läroböcker för detta ändamål, läraren och författaren 
gå ifrån det konkreta till det abstrakta, ifrån språkprof till språk
lära, eller böra de följa den motsatta vägen, utgå från det abstrakta 
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(definitioner, schemata, reglor) och derifrån genom tillämpning leda 
sig till det konkreta, såsom derunder subsumeradt? 

60. Bör en planmessig undervisning i modersmålet upptagas uti 
de svenska elementar-läroverkens läroplan? På hvilket stadium bör 
denna undervisning i sådant fall begynna? Hvilket mål bör den 
åsyfta? o:h huru bör den inrättas för att leda till detta mål? 

61. Bör denna undervisning äfven åsyfta att metodiskt göra lär
jungen bekant med den svenska vitterhetens yppersta alster och att 
bibringa honom en öfversigt af språkets litteraturhistoria? 

62. Böra deklamations- och tal-öfningar allmännare införas vid 
elementar-läroverket? Och huru böra de ändamålsenligast inrättas ? 

63. Om språk-undervisningen bör begynna med modermålet, 
hvilket af de främmande döda eller lefvande spr~ken bör dernäst 
blifva föremål för undervisning? Kunna flera f~ämmande språk 
med fördel begynnas samtidigt? Eller i hvilken ordning böra de 
följa på hvarandra? 

64 . Eger engelska språket icke lika behörighet, som det tyska eller 
fransyska, att bland skolans läroämnen intagas? 

65. Enär flera främmande språk skola inläras; borde icke, till 
förekommande af ungdomens öfverlastande med allt för mycken 

· gi'ammatikläsning, några beräknas blott för läsning (explikation) 
och blott två, högst tre, derjemte för skri f- och talöfningar? 

66. Ar det önskligt, att början med latinska språkets studium 
· vid elementarläroverken flyttas tillbaka till första eller ens till 
andra klassen? 

67. Bör icke det hos oss brukliga uttalet såväl i latinska som i 
grekiska språken bringas till närmare öfverensstämmelse med det 
erkändt rätta? 

68. Vore det icke önskligt, att den latinska och grekiska språk
undervisningen må tte behandlas med större likformighet, än hos 
oss vanligen är fallet? 

69. Ar ändamålet med de gammalklassiska författames läsning, 
att ungdomen genom dem skall uppfatta den antika bildningen? Om 
så är, läsas dessa författare hos oss till det omfång och på det sätt, 
att detta ändamål kan inom elementarläroverket vinnas? 

70. Har man öfver hufvud hos oss vid valet af de författare, 
hvilka läsas i skolorna, såväl de gammalklassiska som de moderna, 
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fästat nog afseende på sjelfva litteraturen? Borde icke de för skolan 
lämpliga författame och a rbetena ordnas i vissa grupper, emellan 
hvilka man kunde välja, med hufvudsaldigt afseende derpå , att dock 
inom hvarje grupp olika stilarter funnes representerade? 

71. Hvilket mål böra de latinska stilöfningarne åsyfta? O ch huru 
böra de ändamålsenligast inrättas? 

72. Döra hebreiskan och nya testamentets grekiska anses tillhöra 
läroämnena i elementar-läroverket? 

73. Huru böra elementar-läroböcker, såväl i det lat inska, som i 
;cqdra fränunande språk, lämpligast vara inrättade? 

74. Kan filosofien anses vara ett skolan ovillkorigen tillhörande 
läroämne? Skulle icke undervisningen i denna vetenskap å tminstone 
kunna inskränkas till logiken och meddelas blott på läroverkets 
öfversta af delning? Fordrar detta ämne en särskilt lärare, såsom 
hittills vid gymnasierna varit fallet? 

75. Huru bör undervisningen i historia behandlas, på det att lär
jungen icke blott må erhålla i möjligaste måtto åskådliga bilder af 
händelserna och deras sammanhang, utan äfven i öfrigt af detta 
läroämne hämta all den frukt för sin bildning, som detsamma kan 
o: h bör gifva ? Månne icke fäderneslandets historia för detta ända
mål borde inom elementar-läroverken göras mera till hufvudsak, 
än den för närvarande är? 

76. Ar det, för ett rätt användande af kartan vid den geografiska 
undervisningen, tillräckligt, om lärjungen tillhålles att studera bilden 
i dess helhet på den redan färdiggjorda kartan, eller bör han der
jc·.n te öfvas att sjelf upprita först bildens konturer, och vidare flo
de:·, berg, städer m.m.? 

77. Huru bör en skolkarta öfver fäderneslandet vara beskaffad 
för at t motsvara behofvet i elementar-läroverket? 

78. Bör den första aritmetiska undervisningen företrädesvis riktas 
på lmfvudrälming eller på skriftlig uträkning af exempel? skulle 
id~e såväl en klarare uppfa ttning af talens natur och egenskaper, 
som den p raktiska räknefärdigheten bättre befordras, om ett större 
afseende än hittills i våra skolor fästades vid utvecklandet af lär
jungens förmåga att utan tillhjelp af siffror lösa enkla aritmetiska 
frågor? · · ~~ 

79 . Bör geometriens studium begynna med en strängt vetenskaplig 
behandling, eller bör en åskådningslära föregå, egnad att bibringa 
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lärjungen de första begreppen om de geometriska storheterna och 
deras olika former? 

80. Om man antager, att en åskådningslära bör föregå, hvilket är 
då bästa sättet att bibringa nybegynnaren de första geometriska be
greppen, - antingen det, der man, utgående från det enklaste, 
punkter osh linier, visar, huru genom liniers samm::msättning vinklar 
och begränsade ytor af olika former, och vidare genom ytors sam
mansättning begränsade kroppar af olika former uppkomma (linear
teckning), - eller det, der man börjar med att för lärjungen till 
åskådning framställa solida figurer, såsom i synnerhet påtagliga och 
i ögonen fallande, sedan vänder hans uppmärksamhet på ytfigurer
na, af hvilka dessa begränsas, och utur dessa åskådningar mnsider 
söker utveckla de abstrakta begreppen kropp, yta, linie (egentlig 
åskådnings/ära)? - Eller månne båda sätten böra förenas? I sådant 
fall bör någotdera föregå det andra, och hvilketdera? eller böra 
båda öfvas samtidigt? 

81. Enär naturvetenskaperna numera anses nödvändigt böra ingå 
såsom läroämnen uti elementar-läroverket, på hvilket stadium bör 
undervisningen deri begynna? och huru långt bör den utsträckas? · 

82. Hvarföre föredragas af naturvetenskaperna vanligen endast 
botanik och zoologi vid våra läroverk? Kro de väl mera bildande än 
fysik och kemi? Eller äro de nyttigare? 

83. Genom hvilka medel kan sångläraren vid elementar-läroverk 
göra sin musikaliska undervisning så bildande som möjligt? 

84. Bör undervisning i teckning ingå uti elementar-läroverkets 
läroplan? I sådant fall, hvilket mål bör den åsyfta? - Och huru 
bör den inrättas för att leda till detta mål? 

85. Kro de prof, som enligt skolordningen äskas af dem, som 
skola ådagalägga sin behörighet till erhållande af lärarebefattningar 
vid elementar-läroverken, tillfyllestgörande? Eller hvilka och huru
dana prof borde företrädesvis för detta ändamål, med afseende på 
olika befattningar vid läroverken, äskas? 
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Protokoll vid tredje allmänna Svenska Lärare-Mötets förberedan
de sammankomst den 18 Junii 1854. 

§.1. 

Såsom Ordförande i den förberedande Komiten hälsade Lektor 
Rabe Mötets deltagare välkomne och redogjorde för de åtgärder, 
wm blifvit af Korniten vidtagne. 

§.2. 

De vid andra allmänna Svenska Läraremötet anta8na Stadgarne 
upplästes och godkändes att gälla äfven för detta Möte. 

§.3. 

Ordföranden hemställde, huruvida Mötets medlcmm:::r gillade den 
af Komiten föreslagna Planen för Mötet, att sammanträden p/! 
A/delningar skulle ega rum mellan kl. 8 och 12 f.m. samt allmän 
Sammankomst mellan kl. Yz1 och Yz3 e.m.; hvilken hemställan blef 
med ja besvarad. 

§.4. 

Med anledning af 18de § i Stadgarne, enligt hvi lken den för
beredande Komiten har uppdrag att utse skattmästare, tillkännagaf 
Ordföranden, att Skolläraren Lundbäck blifvit af Komiten dertill 
utsedd. 

§.5. 

Ordföranden anmodade Mötets deltagare att skrida till det i 
Stadgarnes 18de §. omnämnda valet af förste och andre Ordförande 
för Mötet. 

Rektor Svedbom begärde härvid ordet och yttra~e, att, alldenstund 
någon särskild föreskrift för sättet att verkställ~ detta val icke i 
Stadgarne förefunnes, han ville föreslå, att Mötets medlemmar måtte 
förena sig i den anhållan, att Herr Professor Carlson och Herr 
Lektor Rabe, hvilka vid nästföregående Mötet ledt förhandlingarne, 
täcktes jemväl vid detta Möte godhetsfullt åtaga sig Ordförande
skapet, Professor Carlson såsom förste och Lektor Rabe såsom andre 
Ordförande; hvilket förslag blef med enhälligt bifall godkändt. -
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Professor Carlson och Lektor Rabe hembura Mötet sin tacksä
gelse för det förtroende, som blifvit dem visadt, och förklarade sig 
beredvillige att mottaga det gifna uppdraget. 

Härefter upplöstes sammankomsten. 

Enligt anmodan 
Joh; Aug; Cedervall 

Protokoll vid tredje allmänna Svenska läraremötets Allmänna 
Sammanträde den 19 Junii 1854. 

§.1. 
Mötets förste Ordförande, Herr Profes~or Carlson, öppnade sam

mankomsten och fästade ledamöternas uppmärksamhet på vigten 
af lärarekallet. Ingen ingriper i slägtets utveckling så mycket mm 
läraren, hvilken, enär jemväl Religionsundervisningen honom ålig
ger, fullgör en af mensklighetens största uppgifter, ehuru verlc<1 nde i 
det tysta. Häraf blifver det en följd , att läraren hos sig spörjer e:1 
eg~else att närma sig till dem, som hafva S<'.mma uppgift; här2f 
o:::kså dessa Läraremöten, hvilka i andra länder redan länge, o::h på 
sistone jemväl hos oss, egt rum. D eltagarne deruti hafva känt ri-; 
stärkta genom samverkan och upplyfta genom utbyte af åsigter oc!1 
erfarenhet. - Ordföranden önskade framgång åt Mötets förehaf
vanden och hoppades, att äfven nu goda frukter måtte vinnas af d -: 
öfverläggningar, som utgjorde föremålet för Mötets verksamhet. 

§.2. 
Protokollet vid förberedand~ Sammanträdet den 18 Junii upp

lästes och godkändes. 

§.3. 
Ordföranden hembar den förberedande Komiten Mötets tack

sägelse för dess osparda möda och de åtgärder, densamma vidtagit, 
och tillkännagaf derefter, att Rektor Cedervall blifvit af Bestyrelsen 
utsedd till sekreterare vid Mötet, äfvensom att Berättelsen om näst
föregående Möte och de från Läroverken insända Uppgifterna voro 
hos honom tillgänglige. 
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§.4. 

De af Komiten föreslagna allmänna Frågorna antogos till öfver
läggningsämnen, med förbehåll att Mötet vid deras behandling icke 
ville binda sig vid någon viss ordning, och att nya frågor måtte 
derjemte kunna väckas och behandlas. - I sammanhang härmed 
tillkännagaf Ordföranden, att tvenne frågor nyss blifvit inlemnade, 
den ena på föranledning af en till Mötet insänd Skrifvelse. 

§.5 . 

Referenterne meddelade uppgifter om de förhandlingar, som egt 
rum inom Afdelningarne, Mag. Bergius för Elementar- och Mag. vo:1 
Zweibeq~k för Folkskole-Afdelningen. 

§.6. 

Härefter företogs diskussion av de allmänna Frågorna, och före
slog Lektor El/ving, att den 2dr2 1) frågan måtte först utväljas, i 
synnerhet som tiden eljest torde blifva alltför mycket upptagen af 
öfverläggning om den 1sta,1) hvilken för öfrigt vore föremål för 
behandling vid Riksdagen. 

Rektor Svedbom fruktade också tidsutdrägt, men hemställde, 
emedan frågan är af stor vigt, om det icke vore skäl att tillämpa 
det i Stadgarne föreskrifna sättet att behandla frågor, hvilka icke 
anses kunna genast besvaras, nem!. tillsättandet af en Komite, som 
borde taga 1sta frågan i öfvervägande och öfver densamma afgifva 
utlåtande, hvarefter Mötet kunde instämma i Komitens yttrande 
eller upptaga frågan till diskussion. 

Mag. v. Zweigbergk anmärkte, att Skolan icke tycktes intressera 
sig för kyrkan, hvilket röjt sig genom lärames uteblifvande från 
deltagande i prestsällskapsmötet, och hemstälde, om det således icke 
vore önskligt, att en Ofverstyrelse förordnades, ~å att kyrkan och 
skolan blefve erkände ssåom tvenne skiljda linier. Så mycket vore 
emellertid redan vunnet, att skolmännerne icke numera anse kyrkan 
såsom en pensionsanstalt. 

Rektor Alander instämde i det af Rektor Svedbom framstäida 
förslaget och begärde proposition om nedsättandet af en Komite; 
hvilken proposition blef av Ordföranden framstäld och af Mötet 

1 Se sid. 126. 
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bifallen, hvarefter Ordföranden utsåg till ledamöter i densamma 
Rektorerna Gumaelius, Svedbom och Sommelius, och anmodades 
dessa Herrar att sjelfve utse tvenne andra. 

§.7. 
Diskussion företogs öfver den 2dra frågan och börjades af 
Lektor Elfving, som ville yttra sig ej blott ang. frågans egentliga 

innehåll utan ock något längre utsträcka sin granskning, i synnerhet 
som det i frågan antydes, att det torde finn as något ensidigt i vårt 
undervisningssätt, och ej vore nog sörjdt för det fysiska, utan blott 
för det psychiska. Talaren önskade, att denna felaktighet måtte 
rättas, men ansåg tillika, att hela väsendet af undervisningen är i 
behof af reform. - Ett nytt öfverläggningsämne hade nyss blifvit 
föreslaget, huruvida Siwlan icke borde anses såsom både uppfost
rings- och undervisningsanstalt, och med fästad uppmärksamhet 
härpå, egde man visserligen skäl att sätta i fråga, huruvida Skoh~ n 
i allmänhet numera verk!. motsvarar det mål, som blifvit henne 
föresatt. De unga borde bildas till sanna christna; de borde jemvä) 
erhålla intellektuel och ästhetisk bildning, eller hvad man kallat 
humanistiska studier, och man hade tänkt, att det för detta ända
måb vinnande vore tillräckligt, om språkstudierna tillräckligt öfva
des, hvarig. man ville ernå uppöfning af förståndet och andra in
tellekt. förmögenheter, men hade inskränkt sig till filolog. eller 
grammat. öfningar, hvilka i sitt lägre skick kunna kallas ordstudier. 
I Tyskland gick man en tid ifrån ordstudier till sakstudier, lemnade 
språken och började egna större uppmärksamhet åt naturens och 
konstens föremål, som ansågos utgöra kärnan, hvaremot språk
studierna vor medel och vägen, ehuru i vissa afsenden bildningens 
krona. Emedan dessa förändringars målsmän sprungo öfver målet, 
bortskämde de hela saken och misslyckades, alldenstund de stannade 
vid ett y tligt bibringande av vissa sakkunskaper. - Då nu ford 
ringar framställas ang. den fys. o:1wårdnaden om ungdomen, bör 
man äfven ånyo upptaga frågan om läroämnenas lämpande efter 
hela menniskoväsendets harmoniska tttbildning för dess stora mål. 
Detta är likväl blott en sida af saken, och man har vid bemödandet 
att sammanbringa underv.ämnena till ett helt åstadkommit en sam
manblandning. Man måste alltså tänka efter, hvad som erfordras 
för att väcka rediga begrepp hos barnet, och fantasien bör riktas 

140 

genom kännedom af de omgifvande föremålen; hvaremot man hittills 
sökt vinna förståndets färdighet inom språkstudiernas fält, utan att 
fråga varit om att uppfatta intryck af föremålen, deröfver anställa 
reflexioner och meddela dessa åt andra; man har hållit sig inom 
den krets, der ett begreppsldyfvande och spetsfundigt tänkande rörer 
sig, hvilket likväl icke får utsträckas till öfverdrift och för övrigt är 
otillräckligt att åstadkomma en fullständig bildning. Studium af 
omgifvande föremål, natur eller konst eller vårt eget väsen måste 
följaktl. mer än förr ingå i undervisningen, och då torde man kunna 
hoppas, att den förslappning och utnötning af ungdomssinnet, som 
nu visa sig i Skolan, försvinna . Om än dessa öfverklagade olägen
heter icke alltid röja sig inom skolåldern, utan först senare, äro de 
icke desto mindre följder af förfaringssättet under barnåren. -
Talaren anmärkte vidare, att början af lcisningen sker alltför tidigt. 
- Beträffande fysisk uppfostran, bör den å Siwlans sida vara mer 
passiv än aktiv, väl inskränka skoltiden och derig. lemna tillfälle 
till begagnande af gymnastik m.m., men icke sjelf i detta hänseende 
vidtaga några anstalter. I alla fall bör skolämnenas behandling un
dergå en 1·evision till åstadkommande af större naturenlighet. 

Rektor Andersson yttrade, att i det land, som sett Ling födas är 
svaret på den framstäida frågan nära tillhands. Att undervisningen 
är ensidig, erkännes äfven utomlands, och man har der sökt hjelp
medel i den Svenska Gymnastiken. 2 a 3 timmar i veckan äro dertill 
likväl för litet; 6 timmar erfordras. Derjämte böra utvandringar i 
skog och mark företagas, äfvensom sim-öfningar, öfningar i skrid
skolöpning o.s.v. - Som det nu går, kan det icke gå länge. Att 7 a 
8 timmar upptagas med läsning, förorsakar förslappning af betänk
lig art, som det är nödvändigt att för framtiden förekomma . 

Rektor Svedbom ansåg, att en blick på ställningen vid våra Läro
verk föranleder frågan besvarande med nej. Stora brister erfaras vid 
bekantskapen med ynglingar, som fulländat sina studier; de äro 
ofta opraktiska, der praktisk duglighet fordras, oanvändbare, der 
kroppsliga krafter tagas i anspråk, emedan deras helsa lidit under 
skoltiden . .Afven i andra länder spörjes samma klagan, och många 
författare hafva i många och vidlyftiga skrifter fästat uppmärksam
heten på detta ämne. I Preussen har Regeringens uppmärksamhet 
blifvit väckt härpå genom en läkares skrift om det fysiska förderf, 
som hos Nationen åstadkommits genom öfveransträngning under 
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skoltiden. En Komite nedsattes, men endast några smärre ändringar 
blefvo vidtagne. Imellertid var saken bragt å bane, och man fann 
det snart vara nödvändigt att göra något mera. Beskickning afsän
des från Preussen till Sverige för att taga kännedom af den Svenska 
Gymnastiken, hvilken sedermera blifvit allmänt känd och mer be
gagnad i Tyskland än här för att motverka öfveransträngningen vid 
skolöfningarne. Talaren delade med Rektor Andersson den åsigten, 
att Gymnastiken är ett vigtigt hjelpmedel, som bör allmännare an
vändas, än hittils skett; yrkade, att flera timmar i veckan böra deråt 
egnas, då nu deremot på många ställen inga dylika öfningar ega 
rum. Men ehuru Gymnastiken är ett medel att motverka öfveran
strängningar, är det likväl icke tillräckligt; ett annat sådant ä1· läro
ämnenas ändamålsenliga anordning och behandling med afseende på 
själsförmögenheternas utveckling. Läroämnena böra icke så sam
manträngas, att allt läres på en gång. Ett ämne, som börjas nederst 
i läroverket, borde kunna, åtminstone till en del, afslutas före in
trädet i högsta stadiet, der de nya ämnen, hvilka då inträda, mer 
uteslutande taga lärjungarnes tid och krafter i anspråk. - Hos för
äldrar och målsmän råder en fördom att tidigt insätta bamen i sko
lorna, der större ansträngning erfordras, hvarföre åldem för intag
ning måste höjas. Gillas detta förslag af lagstiftningen, så hindras 
åtminstone den tidiga öfveransträngningen, och en yngling blir icke 
så tidigt student. Nu deremot spörjes hos föräldrarne den fördomen, 
att studentexamen bör tagas vid 17 eller 18 års ålder. Den Akade
miska undervisningen kan likväl icke med fördel begagnas af andra 
än dem, som vunnit större mognad, och studierna förlora ingenting, 
derigenom att ynglingen blifvit ett par år äldre. - Angående de 
öfverldagade bristerna med hänseende till lärohusen, hade talaren 
önskat få detta ämne vid Mötet afhandladt genom Mag. Siljeström, 
hvilken dock nu af sin förestående resa var derifrån förhindrad. Ett 
vigtigt medel att befordra kroppens sundhet och själsförmögenheter
nas utveckling är imellertid, att skollokatema så ordnas, att ohelsa 
icke ådrages genom förskämd luft och ungdomens sammanträngande 
inom ett inskränkt läsrum. Ett annat hjelpmedel är kroppsligt ar
bete, hvarföre man föreslagit att i sammanhang med undervisning i 
de egentliga kunskapsämnena jemväl bereda ungdomen tillfälle att 
lära någon handaslöjd. Onskvärdt vore visserligen, att detta kunde 
vid alla Läroverk åstadkommas; men under nuvarande förhållanden 
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torde det blott undantagsvis vara verkställbart. I de offentliga Läro
verken borde åtminstone undervisningen ej vara så inrättad, att det 
är omöjligt för föräldrar att skaffa barnen tillfälle till handarbete; 
lärotimmarne borde icke vara så många eller så fördelade på nästan 
alla stunder av dagen, således icke heller hemlexor ytterligare upp
taga tiden med själsarbete, i följd hvaraf ledighet knappast vinne3 
till en inskränktare spatsergång, än mindre till sådana sysselsätt
ningar, som nyss blifvit omnämnde. Man kunde sätta i fråga, huru
vida det icke vore möjligt att förlägga lektionstimmame helt och 
hållet på Iärmiddagarne och lemna eftermiddagarne fria . 

Kapten Adlerborg anförde: (Se Bilagan Litt. A)1) 

N/ag . Bergius yttrade: Att ämnet är ett af de vigtigaste, lider intet 
tvifvel. Frågar man, hvaraf detta utmärglade utseende vid studiernas 
slut härleder sig, svaras, att de äro en följd af ansträngningar. Den 
blodstörtning, som åt mången öppnat en förtidig graf, har till äfven
tyrs blifvit grundlagd redan vid första undervisningen, och en när
mare undersökning visar, att hela undervisningsplanen och examens
väsendet hafva en i detta hänseende skadlig rigtning. Studentexamen 
är så ordnad, att vid Elem.Läroverken alltför stora ansträngningar 
erfordras. Härpå följer vid Universitetet sträfvandet efter höga be
tyg vid slutet af kursen såsom en ny sporre till öfveransträngningar. 
Kan naturen sedermera hjelpa sig sjelf, är det väl. Imellertid är icke 
allt derig. afhjelpt, att tjenliga lokaler anskaffas; redan dessförinnan 
kunna andra ögonskenliga brister undanröjas. Rektor har redan an
märkt en hufvudsaklig olägenhet, neml. de förderfliga hemlexorna, 
hvilka böra och kunna a/skaffas, hvarjemte specialbetygen vid stu
dentexamen måste bortfalla och blott en maturitetspröfning t; tan 

dylika betygs meddelande anställas. Under dessa förutsättningar 
vinnes tid för ungdomen till nödig vederqvickelse, vistelse i den fria 
naturen o.s.v. -

öfverste Hazelius ansåg sig, efter hvad af föregående talare blifvit 
framstäldt, icke behöfva försöka göra någon vältalig beskrifning 
öfver den onaturliga ansträngning af själskrafterna, som nu inom 
Skolorna förspörjes: rosorna försvinna småningom och ynglingen 
går med stapplande steg sin studentexamen till mötes. Hvar och en, 
som har hjerta, finner lätt detta förhållande besannadt; de i öfrigt 

1 Se sid. 175. 
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mest olika åsigter förena sig i denna erfarenhet, och lytet torde vid
låda så väl gamla som nya Skolan. Kastar man en blick tillbaka, så 
finner man, att de gamla folken kunde lätt sörja för kroppens ut
bildning i anseende det inskränkta området af deras studier; då de 
hade blott ett främmande språk att lära, kunde de Olympiska Spe
len lätteligen gå i bredd med studierna, hvaremot läroämnena nu
mera utgöra en betydlig mängd. Gymnastiken ensam kan såsom 
hjelpmedel icke göra tillfyllest; spelfva felet ligger djupare och or
sakerna äro flera . Före 1820, på Siwlans då varande låga stånd punkt, 
var kunskapsmåttet ringa, och ingen Idagan hördes; något studium 
af de lefvande språken fordrades ej . Sedermera, i synnerhet sedan . 
Jordringarne vid studentexamen betydligt stegrats, hafva nya läro
ämnen tillkommit och Lärarne stegrat sina fordringar. Rörelsen i 
skolfrågan torde icke heller kunna fritagas från att vara en orsak 
till öfveransträngningen inom läroverken, hvilken vidlåder både 
gamla och nya skolan. Gymnastik kan visserligen uträtta mycket, 
likaledes rymligare salar o.s.v., men för 50 år sedan voro de ändå 
sämre, och det oaktadt var ställningen bättre än nu. Generationen 
blifver allt sämre, och de nämnda botemedlen äro ej tillräcklige. Det 
är derföre nödvändigt, att hvarje lärare ej efter eget tycke utan 
genom lag tillförbindes att fordra ett quantum, som icke orsakar 
öfveransträngningar. För öfrigt har man val mellan att minska 
läroämnenas antal eller inskränka fordringarue i serskilda ämnen. 
Filosofiens studium kan uppskjutas till Universitetet, Hebreiskan är 
redan de facto dit förlagd, åtminstone läsa högst få numera detta 
språk dessförinnan. Man kunde ock ifrågasätta, huruvida icke jem
väl Grekiska språkets studium kunde först vid Akademien vidtaga. 
- För öfrigt förenade talaren sig med Herrar Svedbom, Adlerborg 
och Bergius i de åsigter, som blifvit af dem yttrade. - Rektor Sved
bom hade framställt en önskan, att ynglingarne icke måtte så tidigt 
lemna Skolan; men dervid anmärkte talaren, att många föräldrar 
icke hafva tillgångar att låta sina söner längre tid vid läroverken 
qvardröja; de understödjas dessutom af nitiska lärare, hvilka i sin 
mån påskynda arbetena, hvaraf de öfverklagade, alltför stora an
strängningarne leda sin uppkomst. 

Rektor Gumaelius anmärkte, att ämnet blifvit af de föregående 
talarne så genomfördt, att han ej tilltrodde sig kunna med dem täfla 
i fullständighet i framställning; dock vore den målning, de fram-
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ställt, så svart, så ryslig, att han ej sett i verkligheten något mot
svarande. Man kunde tro, att skolorna äro kråknästen, torparstugor 
med blyfenster, och att inom desamma blott finnas förbleknade, 
eländiga gestalter, som äro färdiga att krypa ned i grafven. Vid det 
läroverk, der talaren tjenstgör, är förhållandet icke sådant. Utrym
met är väl ej tillräckligt, men för att afhjelpa denna brist hade stats
anslag blifvit sökt och nyligen vid Riksdagen b::viljadt. Rummen 
äro stora, ljusa och glada; der finnes ej mahognymöbler, utan blott 
en enkel, likväl beqväm utstyrsel. Sätena äro försedda med ryggstöd, 
men rymma flera, hvarföre någon liten rubbning inträffar vid skeen
de omflyttningar, men en sådan kunde ju icke anses vara annat än 
gagnelig. lUven på många andra håll torde väl förhållandet vara 
sådant, som nu blifvit anfördt. Hvad luftvexlingen vidkommer, är 
ungdomen vid det läroverk, der talaren är anstäld som Rektor, icke 
mer än 2 timmar i sänder samlad; före och efter dessa tvenne tim
mar är ett sådant glappande i dörrarna, att tillräcklig luftvexling 
åstadkommes och ingen obehaglig stank förspörjes. I Stockholm 
deremot måtte en svårare erfarenhet i detta hänseende hafva vun
nits. - Vid det läroverk, hvarom talaren yttrade sig funnes bland 
ungdomen jemväl svaga och bleka gossar; rosorna uppblomstra ej 
genom läsningen, men försvinna icke heller derigenom, utan hafva i 
alla tider försvunnit genom orsaker, som redan blifvit antydda. 
Imellertid finns vid den nämnda Skolan till aldrastörsta delen frisk 
ungdom. - Gymnastik är välgörande och användes hvarje dag, 
ehuru, i anseende till lärjungarnes stora antal, hvar och en blott får 
begagna densamma tvenne timmar i veckan. Talaren hade tänkt på 
att icke hafva Gymnastik för Skolans tvenne lägsta Afdelningar, 
emedan gossarne derstädes, de må erhålla huru stora lexor som helst, 
icke desto mindre infinna sig flitigt på lekplatserna. Utvandringar 
anställas ofta, t.ex. för botaniska ändamål; och på grund af hvad 
nu blifvit omförmäldt, kunde talaren icke från sin ort lemna något 
motstycke till det grufliga tillstånd, som öfverklagas, och förklarade 
sig tycka om filantroper men hata öfverdrifter. 

Rektor Sommelius instämde till alla delar i detta yttrande. 
Mag. v . Zweigbergk: Någon har påstått lektionstimmarne vara 

för många, men de äro snarare för få. Dervid bör likväl annorlunda 
tillgå, och läraren bör öfva sig mer i mundtligt föredrag . .Afven vid 
Akademien vore det nyttigt, att frågor finge af åhörarue fram-
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ställas. I skolorna glömma nu lärarne ej sällan, att ungdomen bör 
vänjas vid större själsverksamhet genom beredande af tillfällen att 
göra och besvara frågor, ju flera, desto bättre, och kan läraren till 
sin lättnad och lättare vinnande av ändamålet införa ett slags moni
törssystem. - Gymnastik är god, men tillsyn måste dervid nödvän
digt finnas; eljest blir densamma lätt skadlig. - För öfrigt böra 
själskrafternas onaturliga ansträngning vid språkstudierna i skolans 
lägre klasser inskränkas. Somlige lärjungar tillbringa der flera år 
och utgå sedan till Näringarne med föga nytta af sina studier. -
En bok finnes, neml. Bibeln, som nu ant. icke eller med lärda kom
mentarier begagnas, men hvilken bör flitigare användas, så att det 
icke alltid må tillgå såsom nu, att mången är hemmastadd i Rom 
och Athen, men främmande i Jerusalem och Bibeln. Af denna hem
tas den äkta bildningen, änskönt man ej har kännedom om sjelfva 
den ursprungliga källan. Kunde man blifva ense derom, att Bibeln 
är det vigtigaste bildningsmedlet, kunde ock förening mellan Kyrkan 
och skolan innerligare knytas. 

Professor Russ yrkade, att man borde akta sig för att framdraga 
den intellektuella bildningen på bekostnad af den fysiska. Såsom 
läkare hade han funnit, att hos barn af sjukliga föräldrar de sjukliga 
anlagen genom öfveransträngning hastigt utbildas, hvarföre han 
nödgats afråda åtskilliga föräldrar från att låta sina barn begagna 
de offentliga läroverken och i stället hänvisa dem till enskilda sko
lor. Sådan ställningen nu är, skall det sjukliga barnet arbeta lika 
mycket som det friska; och likväl borde läkaren först tillfrågas, 
huru många timmar en gosse anses kunna hållas till arbete. I vissa 
skolor eger större ansträngning rum än i andra; hos läraren är det 
dock alltid ett falskt nit att framdrifva lärjungarne hvarigenom 
grund till framtida sjuklighet lägges. Af läraren fordras följaktligen 
mycken försiktighet. Man har klandrat utmålningen af skolornas 
tillstånd med hänseende till rymlighet o.s.v.; men nödvändigt är, att 
utrymme och frisk luft finnas att tillgå, ty organismen behöfver 
ovilkorligen en viss quantitet syre för att kunna ega bestånd. I rum, 
der många menniskor vistas beröfvas luften sitt syre, förskämmes 
och blifver till inandning otjenlig. Ju flera skoltimmarue äro, ju 
större är vådan härvid. I utlandet har man bättre beräknat saken, 
och flera lärjungar få icke i skolorna intagas, än kubikutrymmet 
medgifver. Så borde ock tillgå hos oss. Ett nödvändigt sammanhang 
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förefinnes mellan barnens helsotillstånd och den quantitet luft, som 
de hafva att tillgå under sitt långvariga vistande i skolrummen. 

Justerad t 
F. F. Carlson 

Enligt uppdrag 
Joh; Aug; Cedervall 

Protokoll vid tredje allmänna Svenska Läraremötets Allmänna 
Sammankomst den 20 Junii 1854. 

Just. d. 21 Juni 1954. 
Gust Reinh Rabe. 

§.1. 
Ordföranden, Herr Professor Carlson anmälde, att Herr Med. 

Doktorn Grähs tillkännagifvit sin önskan att, såsom icke närvarande 
vid det sammanträde, då 2dra frågan diskuterades, få nu deröfver 
afgifva yttrande. Då Mötets medlemmar härtill enhälligt tillkänna
gåfvo sitt bifall, utlät sig 

Doktor Grähs sålunda: Jag utbeder mig att få yttra några ord, 
men dessförinnan anhåller jag om ursäkt, att jag, såsom egentligen 
stående utom kretsen af de här församlade, vågar framträda; men 
då vid detta Möte ej blott afhandlas frågor, som tillhöra den all
männa undervisningen och, om man så vill, filantropien, utan ock 
den allmänna helsovården, anser jag detsamma såsom rätta forum 
för hvad jag vill hafva äran andraga och hvartill jag föranledes af 
den 2dra bland de allmänna frågorna. Denna fråga är i sjelfva verket 
hygiaenisk och bör således serskildt intressera oss läkare - och det 
så mycket mer, som i densammas behandling jemväl ingår fråga om 
det angelägnaste i hela sundhetsläran, neml. en ändam&lsenlig venti
lation. Utan att vilja här ingå i någon fysiologisk undersökning 
rörande respirationen och dess theori, vill jag endast påpeka, hvad 
som är faktiskt och af största vigt. - En viss quantitet ren och frisk 
luft är neml. ett nödvändigt villkor för blodets förändringar i 
lungorna och således för hela organismens normala utveckling och 
bestånd. I samma mån denna luftquantitet detraheras blodet, och 
ännu mer om det uppblandas med främmande och giftiga bestånds-
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delar, hvilka i form af gas insupas genom lungorna, i samma mån 
inträda hos dem, som äro utsatte derför, afvikelser i hela lifspro
cessen, och sjukdomar eller sjukdomsanlag framkallas. Annorlunda 
kan det icke heller vara, ty lungornas slemhinna eger en stark för
måga af hvad man kallar absorption, eller förmåga att taga åt sig 
omgifvande flygtiga ämnen, hvartill kommer, att lungorna under 
andedrägtsfunktionen exhalera en med kolsyra och fukt mättad luft 
samt med hvad man kallar djuriska fluida, hvarigenom respirationen 
i sjelfva verket är en utförselväg för öfverflödiga och skadliga äm
nen i vår kropp, hvilka, om de inkomma tillbaka i lungorna, verka 
såsom andra giftiga gaser, och det så mycket mer, ju mindre den 
kubikrymd är, hvari man lefver och andas. Det skulle vara ganska 
lätt att anföra många exempel på de olyckliga följder, som vållats 
af de antydda förhållandena, jag menar öfverbefolkning och för
skämd luft. Dessa våra lifsfiender möta oss tyvärr på många ställen, 
dock icke i högre grad och till större mehn än i skolor, gymnasier 
och andra dylika platser, ehuru just sådana lokaler, der det unga 
slägtet skall vexa upp, äro de institutioner, som hafva fått sig an
förtrodt att af barnen bilda till kropp och själ dugliga medborgare 
i statens tjenst. Jag vill icke upptaga tiden med att skildra vådan 
af allt detta; betraktelserna göra sig sjelfva; men en sådan korpora
tion som den här församlade vill jag således endast hänvisa 1 o till 
Pedag. Föreningens eget program, publiceradt i Jan. detta år; 2o till 
Mag. Siljeströms med mästerlig hand gjorda teckning af skolhus och 
skolmateriel, dels ock till förhandlingame öfver detta ämne vid det 
af Kapten Adelborg i början af detta år anordnade sammanträdet. 

Af allt detta finna vi önskligt och behöfligt, om något gjordes för 
att förbättra skollokalerna förnämligast med afsende på utrymme 
och ventilation till gagn och välfärd ej blott för det unga slägtet 
utan äfven för Iärarne sjelfva. Jag hörer icke till dem, som vilja 
hårdt bestraffa tiden; jag vill icke anklaga för försummelse, ty huru 
har man, om man undantager de allrasista tiderna, skött om den 
hygieniska vetenskapen på andra ställen och i andra länder? Och hvc>.r 
och huru har väl ventilationsfrågan blifvit omfattad? Jag menar ej 
dess theori, ty på thearier hafva tiderna i allmänhet varit rika, men 
dess tillämpning i verkligheten. Föga eller intet har blifvit åtgjort. 
Det är märkvärdigt, mina Herrar, att, under det den medicinska 
vetenskapen i århundraden framhållit såsom triumfer - och detta 
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med rätta - de individuella fall, då det lyckats rädda undan döden, 
har man mycket åsidosar de medel, hvarigenom tusentals menniskor 
kunna bevaras tilllif och helsa. Numera inser man dock dessa medels 
vigt, deribland äfven luftxev !ingens. Men, som sagd t är, jag nämner 
ingenting om det förflutna; förebråelserna blifva då först på s:n 
plats, om vi ej veta tillegna oss, hvad vetenskap och mensklighet 
bjuda. 

Jag erinrar ånyo om Mag. Siljeströms förtjenstfulla brochyr, hvar
af vi inhemta, att medelkubikrymden luft för hvarje person är 4, 5 
a 6 gånger mindre än hvad den med uppfyllande af allmänna Sund
hetslärans fordringar borde vara. Detta, mina Herrar, är den bästa 
indikatorn. Med kännedom huru man gått till väga utomlands, då 
det gällt sundhetsreform, hemställer jag till detta Concilium, om 
icke, med afseende på Stockholm, man borde söka genom Kong!. 
Direktionen öfver Undervisningsverken etc. utverka, att en sanitär 
undersökning måtte i alla lärohus företagas och förslag till nödvän
diga förbättringar uppgöras; hvarjemte jag ytterligare hemställer, 
om icke Möte: borde genom en Komite eller på annat sätt af någon 
architekt söka erhålla planritning och kostnadsförslag till modell
byggnader för så väl de egentliga Elementarläroverken som Folk
skolan, samt på något sätt uppmana till anbringande passande ven
tilation i gamla skollokaler. 

§.2. 
Referenterne afgåfvo berättelse om de förhandlingar, wm denna 

dag inom Afdelningarne förevarit. 

§.3. 
Rektor Sommelius begärde ordet och yttrade den önskan, att en 

Komite måtte tillsättas med uppdrag att afgifva förslag angående 
tid och samlingsort för ett nytt Möte, hvilket han önskade måtte 
utsättas något senare än det mtvarande, emedan Iärarne i Skåne 
eljest icke kunna der infinna sig, alldenstund Terminen icke afslutas 
förr än omkring den 15 Junii, hvarföre dagarne efter midsommar
dagen vore de lämpligaste. För öfrigt var Talaren af den åsigt att 
Mötestiden icke borde föreslås att omfatta mindre än 5 dagar. I 
annat fall kunna blott få frågor upptagas till pröfning, och jem:väl 
de måste skyndsamt behandlas; hvilket ej kan vara tillfredsställande 



för dem, som måste företaga en lång resa till Mötesorten, d~remot 
trodde Talaren, att, om hans förslag vunne bifall, lärarne från Skåne 
skulle talrikt infinna sig. - Vid det under sistlidna året tillämnade 
skandinaviska Mötet i Götheborg, hvilket för öfrigt icke var mera 
lo:kande, men som skulle hållas på en tid, då lärarne voro fullkom
ligt ledige, och hvilket man förväntade komma att upptaga en längre 
tid, hade af de 14 lärarne vid Lunds K.athedralskola l O beslutat in
ställa sig. - Slutligen föreslog Talaren, att det nuvarande M ätet 
måtte förlängas åtminstone en dag. 

Lektor Rabe instämde med Rektor Sommeliu:; i förslaget om bil
dande af en Komite för det uppgifna ändamålet och föreslog tillika 
att en Komite måtte nedsättas till företagande af en revision af Sta!
garne. Dessa hade nu blifvit antagne att oförändrade gälla för dett:l 
Möte; men åtskilliga deltagare hade enskildt medgifvit skäl var.1. 
för handen att bearbeta Stadgarne så, att de kunde gälla i allmänhet 
för blifvande Möten, på det att icke vid hvarje nytt Möte des :;a 
Stadgar behöfde underkastas ny diskussion. - Den nämnda Korniten 
borde äfven erhålla uppdrag att framlägga sitt förslag före detta 
Mötes a/slutande, för att granskning deraf kunde redan nu före
tagas, och de sålunda reviderade Stadgarne befordras till trycke ~ 
före början af nästföljande I\1öte. 

Rektor Svedbom anmärkte, att man redan vunnit erfarenhet af 
den tidsutdrägt, som ås tadkommes genom behandling af formfrågor, 
hvarföre sådana kunde ändamål~enligast öfverlemnas åt en Komite, 
hvilken jemväl borde yttra sig angående förslaget om Mötets för
längande. Talaren instämde därföre i de förslag, som af Rektor 
Sommelius och Lektor Rabe blifvit framstälda, och ansåg, att e:1 
kontinuitet mellan Mötena skulle på detta sätt beredas. Sedan tvenne 
Möten nu hållits, vore tillräcklig erfarenhet vunnen, så att ett för
slag borde kunna uppgöras äfven för de kommande. 

Rektor Sommelius önskade, att frågan om det nuvarande Mötets 
förlängning icke måtte åt Komiten öfverlämnas utan genast af leda
möterna med ja eller nej besvaras. 

Häremot invände Reletor Svedbom, att, om frågan angående 
Mötets förlängning blefve genast framstäld, densamma tilläfventyrs 
med ja besvarades, men det oaktadt många, kanske de flesta jakande, 
som redan bestämt sin afresa, måhända skulle uteblifva. Det vore 
derföre nödvändigt, att icke alla de, som blott önskade Mötets för-
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längande i anseende till den nytta, hvilken derigenom kunde åstad
kommas, utan endast de, som verkligen ämnade qvarblifva öfver 
förlängningen, måtte yttra bifall till det gjorda förslaget. 

Häruti instämde Rektor Sommelius. 
Rektor Gumaelius: Flera ledamöter hade förut sett allt i svart; 

nu hade Rektor Sommelius skådat allt i ljusare färger. Talaren ansåg 
sig dock icke kunna instämma i den förhoppningen, att ett nytt 
Mötes utsättande till tiden efter midsommaren skulle bereda fullt 
hus. Han hade icke trott sig böra gå den föreslagna Komiten i för
väg; men då Rektor Sommelius redan yttrat åtskilligt till rättelse för 
Komiten, ville Talaren för sin del föreslå, att nästföljande Möte 
alldeles icke måtte utsättas under ferietiden, utan i midten af sjelfva 
Terminen. Icke få lärare skulle i den händelsen vara benägna att 
deltaga i Mötet, och deras åligganden borde under tiden fullgöras af 
de vid läroverket qvarvarande. Genom denna åtgärd förmenade 
Talaren, att Mötet skulle blifva flerdubbelt mer besökt, än om det
samma skulle taga sin början under dagarne efter Midsommaren. 

Lektor El/ving önskade, att Herr Ordföranden måtte anmoda 
de ledamöter, som hafva något serskildt att meddela uti nu ifråga
varande ämne, måtte i detta afsende vända sig till den Komite, som 
torde blifva tillsatt. - En revision af Stadgarne är föreslagen, men 
synes icke vara af vigt. Om en Komite för detta ändamål tillsättes, 
ville Talaren erinra, att en förbättrad redaktion af desamma icke 
garanterar de-/ras/bibehållande. Aro Stadgarne ett nytt Möte till 
nöjes, så antagas de; men en åtgärd syftande på deras ständiga gäl
lande borde ej ingå i Kornitens uppdrag. · 

Rektor Sommelius anmärkte, att, då han föreslagit nästkommande 
Mötes utsättande till dagarne efter Midsommardagen, han grundat 
detta förslag på säker kännedom af förhållandena i sin hemort, att 
neml. lärarne i Skåne vid den tiden skulle gerna företaga resa till 
mötes-orten. - I midten af Terminen deremot trodde Talaren icke, 
att någon enda af dem skulle vilja inställa sig, och att ej heller någon 
Ephorus kunde medgifva ett aflägsnande från läroverket för ifråga
varande syfte. Man spörjer nog ändå klagan öfver att gossarne gå 
länge sysslolösa. 

Rektor Svedbom instämde i Rektor Sommelii förslag, att för 
kommande Möten en längre öfverläggningstid, t.ex. 5 dagar borde 
föreslås; och detta vore äfven ett skäl till ändring af Stadgarne. För 
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öfrigt hade genast efter deras antagande vid detta Möte olika me
ningar uppkommit angående betydelsen af ordet "tillstädeskomne" 
i 18de §n, då någre ansett dermed åsyftas dem, som äro vid samman
trädet tillstädes, andra trott dermed böra förstås alla, hvilka i Matri
keln antecknat sig såsom deltagare. Detta vore visserligen en småsak, 
men ett förtydligande kunde dock icke betraktas cåsom öfverFlödigt, 
och ju färre formfrågor uppkomma, ju förr kan man skrida till 
hufvudsaken. 

Ordföranden tillkännagaf att under diskussionen trenne frågor 
förevarit: 

lo angående tid och ort för nästföljande Möte; 
2o beträffande revision af Stadgarne, och 
3o angående förlängning af nuvarande Möte. 
Med afseende å den 1 sta frågan, funnes härom föreskrift i Stad

garne, och hade Ordföranden redan varit betänkt på att derom gå 
i författning. Han ville nu anhålla, att Rektorerna Gumaelius och 
Svedbom samt Lek~tor Rabe behagade ingå såsom ledamöter i denna 
Komite och jemte sig utse tvenne andra. - Tillika önskade Ordfö
randen, att denna Komite äfven måtte åtaga sig den föreslagna re
visionen af Stadgarne. 

Ofver 3dje frågan, som angick Mötets förlängande, framstäide 
Ordföranden proposition, hvilken blef med öfvervägande ja be
svarad. 

Ordföranden anmälde, att Herr Presidenten von Hartmansdorff 
insändt 50 Exemplar af sina vid Riksdagen väckta och sedan från 
trycket utgifna Motioner om ett Ecclesiastik-Collegii inrättande och 
Kyrkomötens hållande; och skulle dessa exemplar bland medlemmar
ne af Mötet utdelas. 

§.4 . 

Härefter börjades diskussion öfver den af Rektor Cedervall, med 
anledning af en till Mötet inlemnad Skrifvelse om Bönen1) i skolan, 
uppstäida frågan. Sedan nämnda Skrifvelsen blifvit af Ordföranden 
uppläst, tillika med sjelfva frågan, hvilken lyder sålunda: Hvad bör 
göras för att vid skolans bönstunder hos ungdomen väcka och under
hålla den andakt, som sakens helgd kräfver? -

1 Se sid. 178. 
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yttrade Rektor Cedervall, att man väl ej sällan med bekymmer 
förmärkt andakten vid skolans bönstunder icke vara så djup och 
innerlig, som önskligt vore; dock kunde han icke in~tämma me:l 
Skrifvelsens författare i den erfarenheten, att bönen i skolan ned
sjunkit till en blott formalitet. Der sådan klagan förspörjes, torde 
Iärarne icke med afseende på denna sak hafva fullgjort sina ålig
ganden. Härvid företer sig imellertid en skillnad mellan större o-::h 
mindre läroverk: i de förra finnas äldre ynglingar att tillgå, hvilka 
äro för det yttre föredraget mera lämplige, men i m:_ndre sko~or 
med t .ex. endast tvenne klasser, äro samtlige lärjunga, ne så unga, 
att man af dem icke kan förvänta den värdighet i föredraget, m:n 
en så helig och högtidlig handling erfordrar. Bäst vore derföre, att 
i dylika mindre skolor Lärarne sjelfva åtaga sig förrättandet af bönen, 
hvaro:11 ock Siwl-Ordningen innehåller en föreskrif ~ , ehuru i -::ke 
något åläggande för läkaren att ständigt så förfara. Vid de större 
läroverken borde Lärarne själfva förrätta bönen åtminstone ett par 
gånger i veckan. - Tiden för bönstunderna utgör merändels 1/4 
timm::, utom vid vissa läroverk, t.ex. Nya Elem.skolan i Stockholm, 
der en 1/2 timme är dertill anslagen. Likväl synes det ändamåls
enligt, att öfverallt, åtminstone ett par gånger i veckan, 1/2 timme 
bestämmes för denna vigtiga förrättning, på det att en kort förida
ring öfver det upplästa Bibel-kapitlet må medhinnas, hvarigeno:n 
Iärarne jemväl skulle erhålla tillfälle att lägga ungdomen ett och 
annat på hjertat, hvartill visserl. religionstimmarne närmast egna 
sig, men som äfven här kunde med fördel ega rum. 

Rektor W esterlund anförde att vid läroverket i \Yl esterås ingen 

klagan spörjes i förevarande ämne, ehuru man icke alltid haft samma 

glädjande erfarenhet att åberopa, i synnerhet för längre tid sedan, 

då bönen förrättades i en af lärosalarne, men ungdomen var i ce 
~erskilda klasserna fördelad, och från dessa öppna<;fes luckor till bön
salen, så att alla kunde höra bönernas uppläsning och instämma i 

den gemensamma sången. Under denna tid gick det, so:n det kunde, 

men i mer än ett decennium hafva alla klasserna samlats i gemen
samt bönrum, den bönen, som räcker 1/2 timme, innefattar sång, 

uppläsning af böner och ett stycke ur Bibeln, med förklaring, då så 

erfordras. - Vid bönstunden på aftnarne pläga flera lärare vara 

närvarande. 
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Lektor Elfving anförde, att m!inga skolor finnas, der bönen s!i 
förrättas, att ingen klagan afhöres, men andra lära hafva skäl till 
mindre bel!itenhet i detta hänseende, o ::~ d~r bör rättelse ske. Lätt
sinnigheten hos ungdomen är icke så allmän, och der den förefinnes, 
kan den afhjelpas, först och främst derigenom att läraren, wm är 
vid bönstunden närvarande, på ett mildt och bevekande sätt före
h!iller och förmanar den felande, och jemväl vid religionstimmarne 
erinrar om bönens vigt o:.:h betydelse. Om !iter i en viss skola eller 
för en viss lärare ungdomen i allmänhet ej synes vara van vid till
börlig uppmärksamhet under bönstundcn, eller om flera lärare gör::. 
samma erfarenhet; visar det förra, att vid det läroverket ungdomen 
för den läraren icke heller eljest, under lektionerna, är van vid upp
märksamhet, och i senare fallet är det godt, att flera lärare vid 
bönstunden närvara. Vid Stockholms Gymnasium är blott en, van
ligtvis religionsläraren, närvarande, för hvilken ungdomen är s!idan, 
som den bör vara. Det vore likväl i sin ordning, att flera lärare 
öfvervara andaktsstunderna för att visa sin vördnad för saken; likväl 
kan detta billigtvis endast d!i begäras, när Iärarne äro boende i eller 
nära intill lärohuset eller skola genast efter bönen hafva lektion. -
Bibelförklaringarne böra vara helt korta, så att brist p!i andakt ej 
må framkallas. 

Häruti instämde Lektor Rabe. 
Rektor Sommelius uppgaf förh!illande t i Lund vara enahanda 

med det, som eger rum i Vesterås och förklarade, att Iärarne äro 
nöjda med den andakt, som ungdomen visar under bönstunderna. 

Mag. v. Zweigbergk: Man m!iste först göra sig reda för hvad bö
nen är . - Bönen är ett samtal med Gud och bör s!iledes ej ske med 
konstlade ord. Gud är vår fader och vill mötas med hj~rtlighet och 
förtroende. Bönen får icke vara en skarpsinnig afhandling, ej heller 
skriftligen affattad, ty en fader vill ju icke, att barnet för honom 
uppläser en skrifven framställning. - Man bör fasth!illa Guds ord 
för att kunna bedja kraftiga bönci·. Lärarne skola lära barnen bedja, 
men ock att bedja med egna ord. För ungdomen är detta lättare än 
för lärarne, hvilka uppvext i en tid, då Rationalismen och otron 
varit r!iclande. Vill man lära sig bedja rätt varmt och innerligt, bör 
man gå till pietister, läsare m .fl.; hos dem kan man få höra de mest 
brinnande böner, som framlocka strömmar af t!irar, hvilket visar, 
att Herren uppenbarat för de f!ikunniga, hvad han dolt för de visa. 
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Rektor Gumaelius: Vid Elem.läroverket i Orebro försummas hvar
ken Gudstjensten eller bönstunden af ungdomen och sker !itminstone 
med yttre andakt; den inre kan naturligtvis icke kontrolleras. Genom 
läseri och dylikt kunde man möjligtvis få barnen att se ut som helgon, 
men deraf skulle dock icke följa, att de verkligen äro det . Man har 
derföre icke !isyftat annat, än att bönen måtte ske enkelt och värdi~t. 
Bäst vore visserligen om den skedde med egna ord; likväl har vår 
Frälsare sjelf gifvit oss formulär till en bön, nem!. Fader v!ir. Der
jemtc begagnades Välsignelsen, hvilken är tagen ur Bibeln. För öfrigt 
vore en och annan bön tillagd; men äfven detta amåg Talaren kunn<'. 
försvaras. - T!irarne strömma icke utför kinderna under bönen, 
men ocks!i Separatister m.fl. lära väl icke alltid kunna gr!ita. Man 
tilltror sig för öfrigt ej att hos ungdomen kontrollera den inre ;::n
dakten, men väl !:os densamma inskärpa sakens vigt o::h lära den på 
ett värdig t sätt deltaga i bönen vare sig i skolan, kyrkan eller hem
met. - Läraren i Christendom har uppdrag att alltid öfvervara 
skolans bönstunder, äfvensom att hafva tillsyn i kyrkan öfver den 
hälft af skolungdomen, som rymmes på de åt densamma der be
stämda platserna, hvaremot den andra hälften vid samma tid för
samlas i skolhuset, der under n!igo t mer än 1/2 timme texten upp
läses, en kort utläggning framställes, barnen vänjas att i psalm
boken uppslå psalmer o.s.v. P!i måndagarne hålles predikoförhör, 
och p!i Lördagarne genomgås alltid texten för följande Söndagen. -
Vid bönstunderna på morgonen är blott en lärare närvarande, men 
på aftnarne de flesta, 8 a 10 på en gång, ehuru utrymmet är tr!ingt. 
Onsldigt är imellertid, att samtlige Iärarne alltid kunde öfvervara 
bönestunderna både morgon och afton; men detta torde vara för 
mycket begärdt af dem, som icke genast efter bönen hafva lektioner, 
eller som hafva längre väg till skolhuset, i hvilket senare fall till 
och med 1 Y2 timme skulle stundom !itg!i för detta ändam!il. Likväl, 
ehuru Iärarne förrätta sin bön hemma, kan deltagandet i den ge
mensamma andaktstunden ej annat än lända den-i sjelfva till upp
byggelse och ungdomen till gagn, hvarföre Talaren hjertligen önska
de, att så m!itte tillgå, och ans!ig den deråt egnade tiden ingalunda 
blifva förspild. 

Mag. v. Zweigbergk erinrade, att vid Universitetet icke hållas 
gemensamma bönestunder, och trodde detta böra rättas. 
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Diskussionen öfver denna fråga ansågs nu vara afslutad, hvarföre 
man öfvergick till behandling af den i förslaget uppstäida 4de 
frågan. 

§.5. 
Rektor Svedbom anmärkte, att denna fråga redan vid föregåen :le 

Mötet blifvit föreslagen, men att någon diskussion deröfver då icke 
medhunnits. De:;s tilkomst härledde sig sannolikt af den tvekan, som 
eger rum, åtminstone i hufvudstaden, angående rätta betydelsen af 
de:1 §. i Folkskolestadgan, på hvilken frågan syftar och som har 
denna lydelse: "Önskar någon inrätta enskilt skob till undervis
nings meddelande åt dem, som deraf vilja sig begagna, göre anmälc>.:1 
derom hos distriktets skolstyrelse, hvilken icke eger förvägra skolam 
inrättande, så framt personen är välfrejdad och befinnes ega den 
skicklighet, som för undervisnings meddelande erfordras; börande 
dock en sådan skola, hvad undervisning och ordning angår, stå under 
skolstyrelsens inseende." - Af slutorden synes, att de emkilda 
skolorna böra s!å under inseende af den på sockemtämma valda 
skolstyrelsen; men fråga är, l~uruvida denna styrelse är förpligt2.cl 
och berättigad att jemväl utöEva något inseende öfver oådana en
skilda läroanstalter, som icke äro egentliga folkskolor eller små
barnsskolor. Faktiskt är, att en Styrelse härstädes ej tagit nå~on 
kännedom af enskilda pensioner eller folkskolor, der bara under
visas i de uti folkskolor förekommande elementerna, än mindre 2f 
sådana, som utsträcka sin undervisning utöfver folkskolans egentli!j2. 
område. - Ino!11 en annan Folldwlestyrelse i Stockholm har intr~if
fat, att samtliga ledamöterne utom Ordföranden, församlingens 
Kyrkoherde, ansett sig berättigade och förpligtade att taga känne· 
dom af enskilda läro-inrättningar. Kyrkoherden deremot, som fann 
detta stadgande icke förut hafva blifvit tillämpadt, ansåg detsamma 
icke heller hädanefter böra anvä;1d2s o: h i alla händelser icke kunna 
utsträckas till andra enskilda läroanstalter än småbarnsskolor och 
folkskolor. Talaren anhöll derföre, att en eller annan af ledamöterna 
täcktes yttra sin mening häröfver. På landsbygden är väl i allmänhet 
förhållandet, at: skolstyrelserna ej be:;itta erforderliga egenskaper 
för tillsyn öfver enskilda folkskolor, än mindre öfver dem, der un
dervisningen längre utSLräckes. I städerna deremot, och numera äfven 
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någongång på landsbygden, äro styrelsernas ledamöter upplyste per
soner, åtminstone så till vida, att de kunna pröfva de sig anmälande:; 
frejd och insigter. Något helt annat åter är att taga närmare känne
dom af skolorna och öfver dem utö/va kontroll; något helt annat 
är det ock att hafva tillsyn öfver högre ensleilda skolor, hvilken synes 
böra öfverlemnas åt styrelsens Ordförande Kyrkoherden. 

Kong!. Hofpred. Lagergren: En lagtolkning af Mötet är ej be
höflig; dock kan frågan äfven ur praktisk synpunkt diskuteras, och 
på denna grund ansåg Talaren sig hafva skäl att yttra sig. Att den 
anförda §n blott åsyftar ensleilda folkskolor, synes deraf, att den 
ifrågavarande Kong!. Stadgan endast utgör en Stadga för folkskolor 
och icke har att befatta sig med andra. Orsakea, hvarföre s:adgan
det om enskilda skolor der förefinnes, är väl den, att staten, som 
icke ville, att något af dess barn skulle sakna undervisning, mea 
ville undvika att tvinga någon till att besöka skolan, likväl ansåg 
sig böra tillse, att de enskilda läroanstalterna rätt uppfyllde sitt 
åtagande. Staten har dock icke rättighet att påtvinga någon inläran
det af mera än det i Folkskalestadgan föreskrifna minimi-beloppet. 
Då således hvad derutöfver går, är frivilligt, kan Folkskalestadgan 
ej deröfver meddela föreskrift. En annan fråga är, huruvida staten 
gjort rätt i att ej bestämma någon kontroll öfver enskilda skolor med 
större omfattning. 

Lektor Elfving ansåg diskussionen öfver detta ämne böra förfalla 
och instämde med Kong!. Hofpred. Lagergren deruti, att vi ej kunna 
gifva någon lagtolkning. Denna fråga kunde likväl gifva anledning 
till en annan, nem!. om behöfligheten af kontroll öfver enskilda 
läro-inrättningar. 

Ordföranden ansåg det alldeles icke vara fråga om att afgifva 
någon lagtolkning. 

Ofverste Hazelius var af samma tanke som Kong!. Hofpred. La
gergren, nem!. att ifrågavarande §. endast afsåg enskilda folkskolor, 
emedan titeln på Stadgan anger dess syfte . - Det senare Momentet 
af frågan kunde, äfven om det besvaras med nej, ej anses sakna sin 
vigt, alldenstund man deraf kunde hemta anledning att ådagalägga 
den brist, som eger rum i föreskriften angående tillsyn öfver läro
inrättningar. Enär de offentliga skolorna äro underkastade kontroll, 
synes det ock vara statens pligt att vaka öfver de privata. Inga läro
anstalter böra få uppvexa utan tillsyn, ehuru vådan vid de högre 
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naturligtvis är mindre än p;i folkskole-stadiet. Det är ganska illa, 
att hvilken person som helst f;ir öppna skola. Ofta o:::h, s;isom Ta
laren hoppades, oftast äro dessa personer samvetsgranne o:::h skick
lige, men de ktmna dock vara annorlunda qualificerade. Talaren 
ville följaktl. föreslå Mötet att instämma i ;isigten om behofvet af 
en p;ikallad tillsyn öfver enskilda skolor. En s;idan finnes allmänt i 
utlandet, t.ex. i Frankrike. - Beträffande Frågans 1sta Moment 
instämde Talaren med Rektor Svedbom och yrkade behöfligheten af 
en tydning, i synnerhet som äfven han erfarit, att Ordföranden i en 
skolstyrelse ej velat, att styrelsen skulle taga befattning med en flick
dwla, h vilken är en vanlig folkskola, jemte det att öfning i hand- . 
arbeten tillkommer. Att s;idant likväl borde ske, tycktes imellertid 
vara klart af Folkskolestadgan, än mer då ifr;igavarande skola nju
ter understöd af fattigvården, och dessa medel till en del g;i genom 
~tyrelsens händer. 

Rektor Svedbom hade icke åsyftat n;igon lagtolkning, och äfven 
han var af den ;isigten, att en s;idan icke kunde komma i fr;iga; 
likväl var han icke så fullt säker wm Lektor Elfving ang;iende §s 
rätta betydelse, och denna tvekan utgjorde orsaken, hvarföre han 
önskade erfara andras mening. Man hade yttrat, att den Kongl. 
Stadgan ej vore tillämplig på andra än folkskolor; men d;i äfven 
enskilda skolor i sina lägre stadier upptaga alla de läroämnen, som 
tillhöra folkskolan, torde de ock kunna anses i viss mån höra under 
de för denna gällande föreskrifter, i synnerhet som den Kongl. Stad
gan har till titel: "Stadga angående folkundervisningen i riket". 
Likväl, äfven om man antager §s tillämplighet på enskilda folk
skolor, och icke längre, kan det förhållandet inträffa, att en person, 
hvilken ämnar öppna en folkskola och i denna afsigt anmäler sig 
hos styrelsen, men befinnes ega mindre god frejd eller vara under
lägsen i kunskaper, endast behöfver tillägga ett par nya läro-ämnen, 
t.ex. Franska och Tyska, och är då fullkomligt oförhindrad 1 Sltt 
förehavande samt fri från kontroll, oaktadt alla öfriga, med folk
skolan gemensamma ämnen bibehållas. 

K.ongl. Hofpred. Lagergren hade icke velat begränsa andras ytt
randen utan blott sitt eget; hemstälde, om man icke borde, för vin
nande af redighet, yttra sig angående de skolor, som äro med folk
skolan jemförliga, och undersöka, hvilken tillämpning af §n i detta 
hänseende skett i olika delar af riket. Sedermera kunde man öfvergå 
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till diskussion öfver principen om nyttan t allmänhet för undervis
ningen i fäderneslandet af ett stadgande, att staten ä/ven må hafva 
tillsyn öfv er enskilda slwlimättningar. - För öfrigt önskade Tala
ren, att alla skolor inom en och samma Församling måtte stå under 
samma styrelse, så att erforderliga åtgärder kunna i sammanhang 
vidtagas. - Ytterligare ett skäl att antaga Skolstadgan icke afse 
andra än folkskolor är, att der talas om ett maximum och ett mini
mum af kunskaper, föreskrifter, som icke kunna tillämpas på andra 
läro-anstal ter. 

Då tiden för sammankomstens afslutande nu var inne, förklar~de 
ldamö:erne, i anledning af derom utaf Ordföranden gjord hem
~tällan, att något gemensamt utlåtande öfver den diskuterade frågan 
icke erfordrades. 

Enligt uppdrag 
Joh; Aug; Cedervall 

Protokoll vid tredje allmänna Svenska Läraremötets allmänna 
Sammankomst den 21 Junii 1854. 

Ordförande: Lektor Rabe. 

§.1. 

Protokollet för den 20 Junii justerades. 

§.2. 

Afdelningarnes Referenter framstäide resultaterne af dagens öfver
läggningar. 

§.3. 

Härefter uppträdde Rektor Svedbom, såsom ledamot af den Ko
mite, h vilken blifvit nedsatt för att afgifva utlåtande öfver den 1 sta 
bland de allmänna Frågorna. Af Ordföranden hade till ledamöter i 
denna Komite blifvit utsedde Rektorerna Gumaelius, Sommelius och 
Svedbom, hvilka med sig adjungerat Lektor Rabe och Rektor Wes
terlund . Efter gemensamma öfverläggningar hade Komitens leda-
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möter förena: sig om att afgifva följande utHl.tande (Se Bilaga No 
1) ;1) - och skulle detta utlåtande, enligt Mötets tillkännagifna öns
kan, i Handlingarne intagas. 

§.4. 

Ordföranden föreslog nu till öfverläggningsämne den af Rektor 
Cedervall inlemnade frågan, hvilken hade denna lydelse: "H vad bör 
göras för c:tt vederbörligen upprätthålla sambandet mellan skolan 
och kyrkan i afseende på den offentliga gudstjensten, så att barn-.:n 
bildas till varma cbristna och andaktsfulla sabbatsvänner? Ar det 
lämpligt att särskilda bamgudstjenster i skoloma hållas?" 

Rektor Cedervall begärde först ordet och omnämnde att denna 
fråga utgjort ett bland de föreslagna öfverläggningsämn~na vid det 
nyss afslutade Prestsällskapsmötet, men att någon diskussion öfver 
densamma der icke medhunnits, hvarföre han ansett den vara af vigt 
att här upptagas. - Frågan tycktes vara affattad med hänseende till 
en olikhe:, som råder mellan Stockholm och andra orter angående 
skolungdomens gemensamma kyrkogång. I Stockholm eger denna 
rum endast under den mildare årstiden, och icke heller då från alla 
läroverk. Siwl-Ordningen innehåller visserligen en föreskrift härom 
men många lärjungars medellöshet och bristande tillgång på varm~ 
kläder såsom skydd mot vinterkölden hafva sannolikt småningom, i 
förening med andra orsaker, vållat en minskning i kyrkogångstiden. 
- Vid första påseendet synes det onekligen vara rigtigt, att skolgos
sarne redan i sin tidiga ungdom vänjas att gemensamt infinna sig i 
Guds hus; men det oaktadt vill Talaren för sin del helst öfverlemna 
tillsynen öfver barnens kyrkogång åt föräldrarne, i synnerhet då 
fråga är om yngre barn (mellan 8 och 12 år), - och från en skola, 
der flertalet utgöres av sådane, hemtade talaren sin erfarenhet - hos 
hvilka det lättrörda sinnet ger anledning till bristande uppmärksam
he-t t~nder samv~ron med. andra, lika känslige för allehanda intryck, 
utJfran, och dengenom hmdrades och förminskades andakten, om än 
in?enting störande i afseende på tillbörlig ordning och ett anständigt 
sluck vore att anmärka. Föräldrarne borde uppmanas att taga sina 
barn med sig till Herrans hus och kunde lätt vaka enskildt öfver 

1 Se sid. 174. 
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sina. Att nagot bris ~er, visar sig ock under predikoförhören, i hvilka 
de yngre kunna föga göra reda för hvad dc afhört. - l-Ivad 
Prågans 2dra Moment beträffade, ansåg Talaren sig icke kunna 
besvara det med ja. Ville åter någon yrka på nödvändigheten af ser
skilda predikningar för ungdomen, önskade han, att dylika icke 
måtte hållas mer än tvenne gånger i Terminen, vid dess början och 
slut, då jemväl osökt anledning til deras hållande kunde förefinnas, 
men att skolungdomen eljest icke borde hindras från att infinna sig i 
kyrkan under de offentliga gudstjensterna. Det kan visseJigen sägas, 
att hela ansvaret härigenom lägges på föräldrarna; do::k torde man 
vid närmare undersökning finna, att det också bör så vara. 

Lek~tor Elfving trodde också, att det för yngre barn torde vara 
svårt att hafva uppbyggelse af en gudstjenst, som delas med en 
mängd andra vid samma ålder . Men för öfrigt, så vida något annat 
än yttre vördnad äskas, om barnen skola lära något af gudstjensten 
och af densamma hemta välsignelse, så fordras väl för yngre barn 
ett framställningssätt, som serskildt lämpar sig efter deras fattnings
förmåga, och derföre kunna barngudstjenster medföra god nytta. I 
England och Amerika vore saken redan verkstäld. Talaren hemstäide 
derföre, om det icke vore önskvärdt, att äfven här dylika gudstjenster 
tillvägabragtes, så snart ett lämpligt sätt för deras hållande kunde 
utfinnas. 

Rektor Andersson anförde, att vid Kongl. Gymnasiet i Stuttgart 
barngudstjenster blifvit hållna från år 1850, och att stadens prester
skap dervid tjenstgjorde. På stället var den öfvertygelsen allmänt 
rådande, att dessa gudstjenster betydligt bidragit till att upprätta 
detta förfallna Gymnasium och der väcka en bättre anda. Häraf 
kunde man hemta skäl att jemväl införa sådana andaktstunder hos 
oss. - Mot predikaförhör hafva många, och bland dem Jean Paul, 
höjt sina röster, förmenande, att de leda till färdighet hos barnen att 
företrädesvis i minnet uppfatta och derutur redogöra för predikans 
innehåll, men icke bidraga att väcka och underhålla ett religiöst 

sinnelag. 
Mag v. Zweigbergk ville fästa sig vid orden "varma christna" 

och "andaktsfulla sabbatsvänner", hvilka ord i Frågan förekomma; 
han ville också tala för läseriet. Under gårdagens diskussion hade en 
Talare mot honom uppträdt, och han hade då ej velat företaga en 
vederläggning, önskade icke heller nu göra det, i synnerhet som mot-
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ståndaren icke var närvarande; enskildt ville han likväl utmana 
honom till strid, ehuru med fredliga vapen. - Något annat svar på 
den framstäida Frågan hade han ej att gifva än hänvisa till de i första 
christna församlingen vanliga, så kallade Episynagogai, de mtvarande 
konventiklarne. - Predikaförhören borde icke a/skaffas, men för
ändras, så att presten blefve den, som skulle tillfrågas. - Serskilda 
barngudstjenster äro ej behöflige, om skolans bönstunder förrättas 
med värma och !if. - Talaren erinrade om det bekanta Bibelspråket: 
"Utan I omvänden eder och varden såsom barn, skolen I icke inkom
ma i himmelriket." - Det predikade ordet är tilläfventyrs mer fatt
ligt för barnen än för de äldre. Historien förmäler om en vis, som 
begärde trenne dagar för att utgrunda, hvad Gud är. Efter denna tid3 
förlopp begärde han ytterligare tre dagar. Barnet deremot fattar lätt 
föreställning om Gud såsom en Fader, ehuru icke såsom någon 
Verldsande; med barnen bör man således i detta ämne tala enkelt 
och förtroligt. - De vanliga gudstjensterna äro jemväl tjenliga för 
barn, såvida föräldrarne bemöda sig att väcka och underhålla deras 
uppmärksamhet samt lära dem tillämpa ordet på sig sjelfva. 

§.5. 

Ordföranden föreslog nu, att diskussionen skulle öfvergå till den 
Ste Frågan.1) 

Då ingen ledamot anmälde sig att deröfver afgifva något utlåtan
de, begärde 

Lektor Elfving ordet och yttrade sig hysa den åsigten, att något 
annat svar på denna fråga icke kunde afgifvas, än att sådana upp
gifter, som Frågan omförmäler, vore vigtiga och önskvärda; men 
dylika hade redan från många Läroverk blifvit till Mötet inlemnade, 
af hvilka ett sammandrag borde offentliggöras. - För diskussionen 
funnos andra, vigtigare föremål, hvarföre Talaren ansåg någon öfver
läggning am Ste Frågan icke böra ega rum. 

Ordföranden: Då ingen anmält sig för att yttra något om den Ste 
Frågan, och en ledamot yrkat, att man måtte öfvergå till annat ämne, 
ville han föreslå den 6te Frågan1) till diskussion - och anmodade 
Mötets deltagare att deröfver yttra sig. 

1 Se sid. 126. 
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Lektor Elf';Ji.":g anförde, att han, då den ledamot, hvilkens nit 
föranledt Frågan, ej var närvarande, ville, ehuru sjelf icke måbma:1 
för detta ämne, för hvilket han hyste lifligt intresse, icke desto 
mindre yttra något deröfver, för att inleda diskmsionen. Sjelfva 
frågans uppställning förutsat te, att såväl offentlig so;n enskild upp
fostran hos oss ej har en tillrä -::ldigt fosterländsk rigtning; man borde 
således undersöka, hvacl härvid kan göras. lUven vid Pedagogiska 
Föreningens sammanträden hade detta ämne, på af Kapten Adelborg 
väckt förslag, varit föremål för öfverläggning. Man hade der erkänt, 
att en brist i dett::t h2.nseende verkligen vore förhanden, och aL vår 
undervisning är i vissa fall för litet fosterländsk; men man hade icke 
allmänt varit ense derom, att uppfostran hos oss ej på långt när 
befinnes sådan, som den bör vara. - Det är imellertid vigtigt att 
uttänka, hur man må kunna närma sig idealet för en fosterländsk 
btppfostran. Härvid önskade Talaren få anm2.rka 1 :o, att en upp
fom·an, som bildar till gudsfruktan och dygd, till förstånds- och 
känslo-utveckling, eller hvad man kallar humanistisk odling, och som 
för öfrigt så behandlar de mensicliga förmögenheterna i allmänhet, 
att ungdomen jemväl danas till duglighet för det medborgarliga 
lifvet, - att en sådan uppfostran undangjort det mesta, som erford
ras; dock är tillika onekligen nödvändigt, att hvarje serskild sam
hällsmedlem jemväl förberedes att handla så, som nationella och 
lokala förhållanden i hans land fordra. Det är således icke tillräck
ligt att han inhemtar rent historiska insigter, lärer i allmänhet känna 
det goda, våra förfäder uträttat, och det, hvaruti desse äro efterföl
jansvärda, utan Historien bör så meddelas, att allt detta såsom 
hbt/vudsakligt framhålles och mägtigt inverkar på det unga sinnet. -
2 :o Ungdomen måtte företrädesvis bildas till kännedom af och fär
dighet i det, som för oss är lokalt vigtigt. Härvid har litet eller inte 
blifvit åtgjordt. Talaren tilltrodde sig i detta ämne blott kunna gifva 
sväfvande förslag, men hoppades, att andra måtte meddela mer 
bestämda. - Man bör härvid bilda sig en föreställning om, hvilka 
de länder äro, med hvilka Svensken kommer i närmaste beröring, 
och hvilken verksamhet i det afseendet af honom erfordras. Språk
kunskap visar sig då såsom nödvändig, - och för Svensken följakt
ligen insikt i de nyare, främmande språk, hvilka begagnas vid kom
munikation med utlandet. - 3 :o Det är angeläget, att ynglingen 
inledes till kännedom af de länder och folk, med hvilka Svensken 
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företrädesvis är i comerciella och andra beröringar. Nuancer i kun
skapen torde härvid uppkomma och serskilda modifikationer för 
våra norra och södra provinser, - detaljer, hvilka talaren icke när
mare kände, men hvilka torde vara i tillfälle att nöjaktigt belysa. -
Klart är det likväl, att man är pligtig att uppfostra ungdomen ej blott 
i intellektuelt ?ttan ock i ethiskt hänseende. Den bör vara beredd till 
uppoffring af njutningar, nöjen, moder o. s. v., om utländska pro
dukter dertill erfordras, - och i allmänhet vara villig att försaka 
hvad kärt är, men som kan försakas för det allmännas skull. - Det 
tillhör väl egentligen hemmet att uppfostra, men andan och innehål
let af skolans läroböcker kunna härvid mycket inverka. Vid läs- . 
ningen af äldre eller nyare författare bör läraren dlh:ännagifva sit<: 
bifall, då de framställa vackra exempel och handlingar, men också 
icke underlåta att utpeka och varna, när tänkesätt eller handlings
sätt af motsatt art förekomma. Läraren har således talrika tillfälleil 
att vidröra moraliska satser och dana sinnet. En af hufvudpunkterna 
är derjemte, såsom redan blifvit nämndt, att bereda till nationalitet 
(fosterländskhet) och sjelfuppoffring. - Beträffande den aestethiska 
delen af uppfostran, kan man af Frågans uppställning leda sig till 
åtskilliga häntydningar, såsom att i smaken lämpa sig efter det foster
ländska o. s. v. och för öfrigt underhålla en befryndad sinnesstäm
ning mellan sig sjelf och de hädangångne. - Allt detta är endast 
derföre vidrördt, att ingen annan vidrört ämnet, och torde tilläfven
tyrs kunna anses såsom en anknytningspunkt för dem, som vidare 
komma att deröfver yttra sig. 

Rektor Svedbom begärde nu ordet och anförde, att, då många 
ledamöter redan aflägsnat sig för att öfvervara Plena vid Riksdagen, 
och jemväl åtskilliga af dem, som ännu voro tillstädes, yttrat sin 
önskan att närvara vid dagens öfverläggningar inom Riksstånden, 
han ville föreslå, att Mötet nu måtte afbryta diskussionen, för att i 
morgondagens sammankomst åter fortsätta densamma. 

Rektor W esterlund anhöll att dessförinnan få föreslå en Komite 
med uppdrag att afgifva förslag till programmet och schemata, så 
väl med afseende på det, som Ste Frågan innehåller, som ock i anled
ning af de Berättelser, hvilka från Läroverken inkommit. 

Rektor Svedbom erinrade, att en sådan Komite redan vid förra 
Mötet utsågs, men hvilken, under afvaktan af en ny Skol-Ordning, 
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ej trodde sig böra på det sättet utföra sitt uppdrag, att den fram
stäide fullständig plan med hänseende till det, som Ste Frågan af
handlar. En fruk.: af denna Komites nedsättande var likväl utfär
dandet af Cirkuhr till Läroverken med anhållan om svar på åtskil
liga framstäida frågor, till vinnande af upplysning om Läroverkens 
nuvarande inrättning o::h tillstånd. - Till Mötets förberedande Ko
mite hade ett betydligt antal sådane Uppgifter blifvit insände, likväl 
så sent, att någon sammanfattning af desamma icke kunnat till 
Mötets början medhinnas, i synnerhet som Komitens ledamöter hvar 
för sig voro vid denna tid träget upptagne med anledning af Termi
nc:1s förestående slut, examina, o. s. v. - Den kännedom af de in
komna Upp8ifterna, som vid en hastig öfverblick kunn1t vinna", 
vis::tde imellertid, att de äro af synnerligt intresse och förtjenade 
sammanfattas till en allmän öfversigt. Talaren tillstyrkte på grund 
h ära f, nedsättande af en Kom i te, h vilken borde göra ett Sammandrag 
af de inkomna Handlingarne, - att offentliggöras i sammanhang 
med Berättelsen om Mötet1). Skulle dett förslag vinna bifall, önsk2. c 
Talaren, att Lektor Rabe, Mag. Siljeström och en af Mötets sekrete
rare måtte anmodas att såsom ledamöter i denna Komite ingå. 

Ordföranden anmärkte, att flera ämnen nu blifvit på en gång 
vidrörde. Ste Fråg2.n hade nyss blifvit till diskussion föreslagen, 
sannolikt i de Herrars frånvaro, hvilka senast yttrat sig. Man hade 
beslutat att icke nu behandla denna Fråga, utan öfvergå till den 6te; 
något hindre vore dock icke förhanden, att ju den Ste kunde åter 
upptagas. Dessförinnan ville Ordföranden likväl först tillfråga Mö
tet, om det ansåg diskussionen öfver 6te Frågan a/slutad för dagen; 
hvilken förfrågan blef med ja besvarad. 

Ordföranden hemstäide vidare, om Mötets deltagare ville, i enlig
het med hvad Rektor Svedbom föreslagit, besluta upplösning af den
na sammankomst och diskussionens fortsättande vid det till morgon
dagen utsatta allmänna sammanträdet. När äfven denna hemställan 
af Mötet bifölls, ansågs det äfven vara lämpligast att uppskj uta 
beslutet angående den föreslagna Komitens tillsättning till följande 
dag, då, sedan man haft tillfälle att taga närmare kännedom af de 

1 / Kommitteens rapport är tryckt i Si ljeströms Handlingar och skrifter rörande 
undervisni ngväsendet, Stockholm 1884, sid. 851-963./ 
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från Elemcntarläroverh:en inkomne Uppgtfterna, någon d:skuss~on 
ämnet tilläfventyrs ytterligare erfordrades. 

Härefter upplöstes sammankomsten. 

Enligt uppdrag 
Joh; Aug; Cedervall 

Just. d. 22 Juni 1854. 
G. Rabe 

Protokoll vid tredje allmänna Svenska Läraremötets Allmänna 
Sammankomst den 22 Junii 1854. 

Ordförande: Professor Carlson 

§.1. 

Referenterne för Elementar-Afdelningen och Fo!kskole-Afdel
ningen meddelade en kort öfversigt af de diskussioner, hvilka inom 
dessa Afdelningar denna dag egt rum. 

§.2. 

Protokollet vid Allm~inna Sammankomsten den 21 Junii justerades. 

§.3. 

Lektor Rabe, såsom Referent för den Komite, hvilken blifvit ut
sedd till Stadgarnes omarbetning, aflemnade ett af nämnda Komite 
uppsatt Förslag (Se Bilaga Litt. A .)i), - h vilket upplästes. 

Rektor Svedbom begärde nu ordet och föreslog, att de af Korniten 
uppsatte, nya Stadgarne icke måtte nu till pröfning företagas, utan 
hvila till nästa Möte samt öfverlemnas åt den Komite, hvilken kom
mer att utses för beredandet af ett nytt Möte. Denna proposition blef 
av Herr Ordföranden framstäld och af Mötet bifallen. 

Härefter hemställde Rektor Svedbom, att Komiten för beredande 
af fjerde Allmänna Svenska Lärare-Mötet måtte utses enligt det af 
Komiterade uppgjorda, nya Förslaget till dylikt val, så att trenne 

1 Se sid. 181. 
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ledamöter dmlle viiijas i stä llet för fem. På härom d Ordförande-.1 
framstä lld pro2osition blef detta förs lag af Mötet godkändt. 

§.4 . 
Såsom Referent för den Komite, hvilken erhållit uppdrag att före

slå tid och ort för nästa Möte, tillkännagaf Rektor Svedbom, att 
Komiterade, sedan trenne Möten nu blifvit hållna i Stockholm, ville 
föreslå Götheborg såsom samlingsort för det fjerde Läraremötet. -
Angående tiden för detsamma, och ehuru i det nya Förslaget till 
Stadgar hvart tredje år blifvit upptaget såsom tjenligast för ifråga
varande Möten, hade Komiterade likväl ansett för närvarande me:;t 
ändamålsenligt att lemn;:t Komiten för beredande af det fjerde allrn.2n
na Mötet frihet a tt bestämtila detta Möte till två eller tre år hiireftc. 
- För den händelsen, ;:t tt Götheborg skulle till samling:ort utses, 
hcm~tällde Ko!11iterade, att det nu församlade Mötets medlemmar 
t:,åt te förena sig i den anhållan, a tt Herr Domprosten, Doktor Tho
nnnder, samt Herrar Lektorer Bruhn o:::h Fagerberg täcktes åtaga 
~ig att utgöra Komiten för beredande af nästa Möte, och Filos. Mag., 
I-Icrrar Leffler o:::h Lindhult att vara Suppleanter. 

Ordföranden uppmande Mötets Ledamöter att först yttra sig 
angående tiden för det bli fvan de Mötet. 

M ag. W ah renberg instämde med Komiterade angående de före
dagna 3nc åren för Allmänna Läraremöten, men ansåg, att, om 
Göt:1eborg skulle bestämmas för nästföljande Möte, detsamma borde 
hållas efter två års förlopp, enär det eljest skulle blifva samtidigt 
m:::d nästa lagtima Riksmöte, hvarigenom en och annan af dess Med
le;:unar blefve hindr;:tde att i Läraremötel:s förhandlingar deltaga. 

Rektor Weste rlund önskade, att åt den förbered ande Komiten 
måtte le:7lnas frihet att eftei· sig företeende omständigheter bestämma 
tide!1 för nästa Möte till två eller tre år härefter. 

Ordföranden hemställde, huruvida Mötet ville å t den blifvande 
Komiten lemna frihet att sammankalla ett nytt Möte efter två eller 
tre år från det nuvarande; hvarv id 

Lcleto;· Elfving erinrade, att något val i detta hänseende blott 
behöfde komma i fråga, om Götheborg utses till samlingsort för föl 
jande Möte. Skulle Mötet hållas i Stockholm, så vore ingenting, som 
hindrade att bestämma tiden till 3 år härefter. Imellertid tycktes det 
vara nödvändigt att först bestämma orten. 
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Rektor W esterlund instämde i Komiterades förslag rörande Göthe
borg och anhöll om proposition derpå, hvilken jemväl af 

Ordföranden framställdes och med ja besvarades. 
Ordföranden yttrade vidare: Deslutar Mötet lemna Komiten för 

beredande af nästföljande Möte uppdrag att efter eset bedömande 
sammankalla ifrågavarande Möte två eller tre år härefter? Biföll!'. 

Nu återstod val af Ledamöter i den förberedande Komiten, o::h 
hemställde 

Lektor Elfving, att Mötet måtte enhälligt instäm:na i Komiterades 
förslag i detta afseende. 

Ordföranden framställde proposition härom, hvilken blef med 
enstämmigt bifall antagen . 

Domprosten Thomander, å egna och kamraternas vägnar, tackade 
för förtroendet, erinrade, att Götheborg redan förr en gång varit i 
fråga till samlingsort. Distraktionerne för sammanträdande Leda
möter vore icke i Götheborg så stora som i Stockholm, hvarföre 
Mötets Medlemmar der egde godt tillfälle att öfverlägga om sina 
angelägenheter. Talaren bad dem vara välkomna till Götheborg. 

Ordföranden hembar Domprosten Themander Mötets tacksägelse 
för åtagandet äfvemom för den välvilligt utlofvade gä:;tfriheten. 

Med afseende på dagen för ett blifvande Mötes sammanträdande 
anmärkte Rektor Svedbom, att man torde böra förfara, såsom hittills 
varit vanligt, nemligen öfverlemna bestämmandet deraf åt den För
beredande Komiten, likväl med den önskan, att Mötet måtte sam
mankallas på en tid, då alla Läroverk under sommaren hafva ferier. 

Domprosten T!Jomander ansåg det vara tjenligast, att detta Möte:; 
Medlemmar uttryckte sin åsigt och önskan rörande denna fråga, till 
ledning för den blifvande Komiten. 

Rektor Svedbom ansåg sig böra upplysa, att tankarne om de lämp
ligaste dagarne för ifrågavarande Möten varit vid föregående Lärare
möten ganska delade. I allmänhet hade man helst önskat tiden om
kring Midsommaren, antingen dagarne straxt före eller straxt efter 
densamma. Längre fram på sommaren voro många Lärare af ferie
läsning hindrade från att infinna sig. Nu hade man klagat deröfver, 
att Mötestiden blifvit utsatt så kort efter Terminens afslutande, att 
flera, hvilka eljest velat deltaga i detta Möte, ej kunnat hinna hit till 
den bestämda tiden. 
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Rektor Sommelius föreslog första säcknedagen efter Midsommar, 
i hvilket fall något skäl till klagan ej kunde förebringas, att man ej 
kunde infinna sig på den bestämda samlingsdagen. 

Lektor Elfving yttrade: Mötet torde få hemställa till den blifvande 
Komiten att bestämma, om nästa Möte kan få hållas fö~s~a ~ökne
dagen efter midsommar eller någon af c'e följande . - D agarne näst 
efter midsommardagen anser jag mest lämpliga. 

Rektor W' esterlund trodde frihet böra lemnas åt den förberedande 
Komiten att inom tidrymden af en vecka efter midsommar välja den 
dag, so:n kunde synas tjenligast. 

Sedan diskussionen häröfver nu var afslutad, framställde 
Ordföranden följande propo:;ition : Vill Mötet uppdraga åt den 

valda förberedande Komiten att, såvida ej vigtiga hinder möta, sam
mankalla nästa Möte till någon af dagarne näst efter midsommar
dagen? Bifölls. 

§.5. 
Härefter företogs till öfverlägs ning den från föregående dagens 

allmänna Sammankomst uppskj utna frågan om nedsättande af en 
Komitc med uppdrag att göra en sammanfattning af de från Läro
verken inkomna uppgifterna. 

Rektor Svedbom begärde ordet och anförde: För dem, hvilka icke 
voro närvarande, då jag i går yttrade mig om denna fråga, torde jag 
meddela den upplysningen, att Komiten för beredande af detta Möte 
uppsatt frågor, som blifvit från Läroverken besvarad :!. Emeda·1 
sedan sista Läroverk-Revisionens sammanträde inga uppgifter blifvit 
lenmade och offentliggjorde, utgöra de ofvan omförmälda Svaren ett 
material, som borde bearbetas. För detta ändamål bör en Komite 
utses, hvilken bör taga de inkomna Handlingarne i ö~vervägande. 
Jag föreslog i går till ledamöter i denna Komite Lektor Rabe, Mag. 
Siljeström och Mag. Falk. 

Lektor Rabe anmärkte, att det först borde afgöras, om en Komite 
skall nedsättas, och sedermera bestämmas om ledamöternas antal i 
densamma. 

Ordföranden framställde med anledning häraf proposition, om 
Mötet önskade nedsättande af en Komite i och för det uppgifna ända
målet; hvilken proposition blef med ja besvarad. 

169 



Rektor W' esterlund begärde nu propositiOn om bifall till Rektor 
Svedboms förslag, att Herrar Rabe, Silj e~tröm och Falk måtte till 
ledamöter i Korni ten utses; o:::h då denna proposition blef af 

Ordföranden framställd, emottogs densamma med enstämmigt 
bifall. 

Le!etor Rabe åtog sig det gifna förtroendet med viikor att Rektor 
Svedbom, hvilken just uppsatt de frågor, hvaröfver de inkomna upp 
gifternt utgjorde svar, måtte jemväl såsom ledamot i Kemiten in
träda. 

Ordföranden hemställde till Mötets medlemmar, om de jemväl 
önskade, att Rektor Svedbom måtte åtaga sig att blifv::>. en ledamot 
i Komiten; hvilken proposition af Mötet bifölls. 

§.6. 

En af Doktor Grähs insänd skrifvelse angående skollokalerm.s 
beskaffenhet i hygieniskt häns.:!ende upplästes af Ordföranden (Se 
Bilaga Litt. B .)i), h varefter 

Rektor Svedbom yttrade, att ett vigtigt resultat af detta Möt ~ 
blefve vunnet, om det kunde föranleda en förbättring i skollokaler
nas inrättning. I fråga om val af Komiterade för utredande ~f dett '"!. 
äm:1e ville Talaren fästa Mötets uppmärksamhet på den förtjenst, 
Mag. Siljeström egde i detta afseende och önskade, att Motionären 
och Mag. Siljeström måtte blifva Kemirens ledamöter. 

Lektor Elfving önskade få föredå Kapten Adlerborg såsom den 
tredje ledamoten i Komiten. 

Ordföranden framställde nu proposition , om Mötet ville utse Her
rar Grähs, Silj e~tröm och Adlerborg till ledamöter af ifrågavar2n c:'e 
Komiu!; hvilken propo:;ition blef med bifall emottagen. 

Kapten Adlerborg s::>.dc sig icke kunna motsvara det vi~ade för
troendet, i synnerhet so;n han icke vanligen vistades i Sto :::kholm; 
utan ville i sitt ställe föreslå Rektor Svedbom. Saken vore för öfrigt 
af stor vigt och skulle med hv~u·je år tillvinna sig allt större upp
märksamhet. 

Rektor Sv edbo;n ansåg den föreslagna undersökningen af skol
lokalerna äfven böra sträcka sig till Folkskolorna och ville därföre 
till tredje ledamot i Kemiten föreslå Herr Folkskolläraren Lundbäck 

1 Se sid. 184. 

170 

samt trodde derjemte, att Kemiten borde erhålla fri het att med sig 
förena :1ndra sakkunniga personer. 

Med anledning af hvad nu ytterligare blifvit i ämnet omberördt, 
ansåg Ordföranden sig böra fram ställa följande propo:;ition: Vill 
Mötet till ledamöter i den före:;lagna Kemiten utse Herr.~ r Gräts, 
Siljeström och Lundbäck, med frihe: för dessa Herru att jemväl till
kalla andra, sakkun;1iga personer? - Bifölls. 

§.7. 
Med anledning af en af Mag. v. Zweigbergk gjord förfrågan , hem

ställde Ordföranden, huruvida Mötet önskade, att dess förhandlin5ar 
skulle af trycket utgifva~ . Folbkole-Afdelningen ville nemligen i 
sådant fall, att dess förhandlingar måtte särskildt offentliggöras. 

Direletör !Jorg var af den åsigten, att Folkskale-Afdelningens pro
tokoller borde införas i någon allmänt läst Tidning t. ex. Triaden, 
en~ir tryckningskostnaderna eljest måhända icke ~kulle blifva be
täckta. 

Re.l::. tor Svedbom. erinrade, att det icke vore e:1 obetydlig tryckning, 
so:11 här komme i fråga. Det nästföregående äfvensom det nuvarande 
Mötct3 förhandlingar, hvartill ytterligare skulle läggas redogörelse 
för dc från Läro-ve~·ken inkomne uppgifterna, som mås ~e framställas 
i Tabellarisk fo i·m: allt detta måste förors :od~a betydliga kostnader, 
hvarföre det torde blifva ganska svårt att finna en förläggare. Den 
afsättning, man kunde påräkna, kunde enda:t derigenom vinnas, att 
det, som offentliggjordes, egde nyhe:cns be:ng, hvilket åter ginge 
förloraclt genom de omedelbart följande redogörel~erna i allmänn:1 
Tidningar. Den del af Berättelsen om Mötet, hvilken berörer Folk
skole-Afdelningens förhandlingar blefve i to!chandeln o:>.fsättlig, o:n 
elen förut i någon Tidning infördes. Mötet torde derföre böra göm 
det förbehållet, att B~::; tyrelsen, som skall till tryckett befordra ifrågc>.
varande Berättelse, får en viss tid sig med~ifven, inom hvilken icke 
någon särskild del af förhandlingame finG i! dl tryck utlemnas. Om 
åter det helas utgifvande af trycket ej före detta års slut kunde 
åvägabringas, må det stå Folkskale-Afdelningen fritt att låta sär
skildt trycka sina Handlingar. För öfrigt vore det väl bekant, att 
minst 300 exemplar behöfva afsättas till tryckningskostnadens betäc
kande, och för att åstadkomma detta torde en subskription vara enda 
utvägen, så vida ej någon begäran om anslag skulle till Regeringen 
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ingifvas, hvilket Talaren likväl helst ville undvika. Slutligen ville 
Talaren jemväl fästa Mötets uppmärbam 1et derpå, att dylika Mö
tens förhandlingar merändels plägade offentliggöras i sammandragen 
form.-

Med anledning af detta sistnämnda yttrande anmärkte Lektor 
Elfving, att nästföregående Mötes förhandlingar vore temligen full
ständigt affattade och endast formdiskussioner uteslutne. 

Ofverste Ha zelius hemställde, om den kostnad verkligen kunde 
anses vara väl använd, som tryckningen af en Berättelse om Mö:et 
skulle förorsaka. Att erhålla förläggare, torde vara omöjligt, hvar
före Mötets Medlemmar måste underkacta sig subskription (i hvilken 
Talaren för sin del gerna skulle deltaga); men i anseende till Leda
möternas inskränkta antal skulle derigenom blott en tredjedel af 
kostnaderna betäckas. Då restdtatema af dessa öfverläggningar ge
nom Tidningarnes framställning meddelades, torde ändamålet huf
vudsakligen på det sättet ernås. 

Mag. Falk ansåg ändamålet med dessa Möten förnämligast var::1. 
att bereda tillfällen till bekantskap mellan ledamöterne s::1.rr:t utbyte 
af åsigter och erfarenheter. Egentliga nyttan blefve vunnen, om 
lärarue finge meddela sig med hvarandra. All proto!wllsföring vo:·e 
följaktligen öfverflödig. - De relationer, som i Tidningarne fram
ställdes, innehöllo misstag och felaktiga uppgifter; men då tillfälle 
till rättelsers anförande förefunnes, kunde ett dylikt offentliggörand ~ 
icke desto mindre anses vara tillräckligt. 

Lel'"tor Elfving förklarade, att man alltför1) kunde låta sina ytt
randen med tystnad förbigås, eller ock anse det, som i Tidningarne 
refererades, vore nöjaktigt med hänseende till offentligheten; likväl, 
enär sådana relationer stundom innehålla m::lt:iatta uppgifter, och 
man egde skäl till elen förmodan, att rättelser i Tidningarne icke 
alltid skulle af Iäsarne observeras, ville Talaren föreslå, att det måtte 
uppdragas åt Bestyrelsen att söka erhålla en förläggare. I annat fall 
borde en subskription föramtalt2s ; skulle åter en sådan misslyckas, 
borde Bestyrelsen vända sig till Regeringen med anhållan om under
stöd. 

Rektor Westerlund föreslog, att blott en kort redogörelse för Mö
te:s förhandlingar skulle af trycket utgifvas. Folkskole-Afdelningen 
kunde icke förmenas att särskildt offentliggöra sina förhandlingar. 
1 / Skrivfel för "alld"?/ 
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Lektor Rabe trodde det vara bäst att uppdraga åt Bestyrelsen och 
sekreteraren att efter omständigheterna söka utgifva af trycket en 
längre eller kortare berättelse antingen genom förläggare eller sub
skription. Mötet kunde således visserligen uttrycka sin önskan i detta 
hänseende men icke en ovilkorlig föreskrift; enär mångfaldiga svå
righeter i ekonomiskt afseende kunde mellankomma. Vid nästföljande 
Möte borde sekreteraren i alla fall aflemna en berättelse om detta 
Mötes förhandlingar, tryckt eller i manuskript. 

Häruti instämde Reletor Sommelius. 
I Rektor Westerlunds förslag instämde Lektor Elfving. 
Rektor W esterlund tillade, att förläggare borde sökas för utgifvan

de i tryck af en längre eller kortare berättelse, men med förbehåll, 
att icke någon ekonomisk förlust måtte uppkomma. I det hänseendet 
borde förläggaren åtaga sig allt ansvar. 

JvJ ag. v. F eilitzen önskade ovilkorligen, att en Berättelse om Mö:et 
måtte af trycket utgifvas. skulle någon brist uppkomma, kunde 
medel till betäckande deraf vinnas genom förhöjd inträdesavgift vid 
nästkommande Möte. 

Ordföranden erinrade, att intet hinder förefunnes, att anvisa 
tryckningskostnadens utgående från ledamöterne vid det närvarande 
Mötet; men någon anvisning på inträdes-afgiften till det nästföljande 
kunde icke af detta Möte göras. Och anmärkte 

Lektor Rabe, att afgiften för detta Möte dessutom redan vore 
erlagd; hvarförutom det borde anmärkas, att åtskilliga Ledamöter 
redan från Staden afrest. 

Med anledning af de olika meningar, som blifvit yttrade trodde 
Rektor Svedbom det vara tjenligast att öfverlemna saken åt Mötets 
Bestyrelse, som borde företrädesvis låta en redogörelse för de från 
Läroverken inkomna uppgifterna af trycket utgå. 

Ordföranden framställde nu följande propositioner : 
1 :o Vill Mötet öfverlemna åt Bestyrelsen att, efter sig företeende 
omständigheter, af trycket utgifva en längre eller kortare Berättelse 
om Mötet, så vida det kan åstadkommas? 

Bifölls. 
2:o Bifaller Mötet, att Folkskole-Afdelningen särskildt af trycket 
utgifver en berättelse om sina Förhandlingar, så vida dessa ej tryckas 
i sammanhang med de öfriga? 

Bifölls. 
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§.8. 
Ordföranden erinrade härefter, att tiden för Mötets afslutande 

redan vore inne; hvarvid 

Ofvente Hazelitts begärde ordet och önskade att dessförinnan få 
uppmana en varm vän af frågan om "Skolans ställande på en mera 
~1ationel grund", Kapten Adlerborg, måtte meddela Mötet sina åsigter 
1 detta hänseende. 

Kapten Adlerborg yttrade: (Se Bilaga Litt. C.)i) 
Ordf_öran::'en förklarade nu Mötets förhandlingar afslutade; hvar

efter Ofvcrste Hazelit~s hembar ordföranden ledamö~ernas lifliga 
t2cksägelse för den ovcld och det v:uma nit, hvarmed han ledt öfver
l~ggningarne,_ samt instämde i den af Ordföranden yttrade förhopp
mngen, att v1gten av Lärarens kall måtte i allmänhet allt mera inses 
och behjertas, samt att det nu tilländagående Mötet skulle så väl i 
~e-tta ~fseende, som beträffande ungdomens bildning och vägledning 
1 sm man lemna gagnerika bidrag. 

Enligt uppdrag 
Joh; Aug; Cedervall 

Bilaga N:o 1 till Prot. vid allm. sammankomst den 21 Junii 1854. 

I betraktande deraf, att den allmänna undervisningen är ett af de 
vigtigaste föremålen för statens omvårdnad, att dithörande ange
lägenheter ej mindre än andra vigtiga statsbestyr fordra en viss sak
kännedom för att ändamålsenligt vårdas, samt att de högre styrelse
verk, som tid efter annan funnits i vårt land för behandling af dessa 
ärenden, blifvit upphäfda, utan att något annat ännu blifvit satt i 
deras ställe, anser Korniten önskvärdt: 

Att en särskilt Ofverstyrelse för "verges undervisningsväsende, 
omfattande såväl högre som lägre undervisningsanstalter blefve 
inrättad på ett sådant sätt, att nödig erfarenhet och upplysning 
icke måtte saknas vid behandlingen af dithörande ärenden, vare 
sig vid deras beredande till föredragning i vigtigare mål hos 

1 Se sid. 185. 
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Konungen, eller vid deras afgörande uti mindre v1gt1ga mål af 
någon ny instans emellan stiftsstyrelserna och Kongl. Majt. 
Stockholm den 21 Juni U354. 
Otto Joel Gumaelius Gust Reinh. Rabe G;M; Sommelius 

P. E. Svedbom L. Westerlund 

Bilaga Litt. A. till Prot. vid allm. sammankomst d. 19 Junii 1854. 

Då jag här, ehuru ej hörande till de mäns aktade ]dass, hvilka i 
och för detta möte hufvudsaldigen äro församlade, uppträder, sker 
det icke utan att min känsla säger mig, det jag kanske borde bedja 
om tillgift derför; men då en allmän inbjudning ger mig rättighet 
dertill och jag hyser den innerliga öfvertygelse, att skolans för vårt 
land så vi3tiga sak ej kan till allmän fördel blifva utkämpad som sig 
bör och ett gott resultat vinnas, om ej målsmän och föräldrar förena 
sig med läraren, för att genom utbyte af tankar och arbete, grundade 
på ömsesidiga erfarenheter bidraga till frågans lösning. 

Ibland alla de ämnen, hvika blifvit vid detta möte till öfverlägg
ning framställde är väl intet efter närvarande ögonblicks fordring 2.r 
af sådan vigt som det, hvilket nu discuteras. De såsmåningom ökade 
Fordringarne på ungdomens intellectuela utveckling hafva sanner
ligen tillåtit skolans inflytande på den andeliga utbildningen gå allt 
för långt; ja så långt, att omtanken för det unga slägtets fysiska vård 
blifvit mer än tillbörligt åsidosatt . Amnenas mängd, hvilka redan i 
skolan måste läras, ofta till en del med föga nytta för framtiden; 
den nu pågående täflan skolorna emellan i att drifva sina disciplar 
till tidiga examina vid academien; den myckna lexläsningen på fri
hetsstunderna, som en följd härutaf m. m.; lemna föga eller ingen tid 
öfrig till den under de uppväxande åren så vigtiga kroppens utveck
ling, för u ta n h vilken dock de största själsansträngningar blifva af 
ringa nytta. De af forntidens folk, hvilka stå främst inom den 
menskliga bildningens historia, hafva dock skänkt eftervedden efter
dömen, hvilka väl ej äro att förakta. Annorlunda leddes innom dem 
ungdomens uppfostran, och väl förstodo de, att endast i en stark 
kropp kan man vänta sig den sanna utvecklingen af en stark själ. 
Derföre gick hos dem den psychiska uppfostran hand i hand med 
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den physiska och hvarje steg, som ynglingen gjorde på vetandets fält, 
betryggades, samt gjordes friskt och lefvande genom den materiella 
kraftens harmoniska utveckling, hvilken lades, så att säga, som en 
grundval derför. Kroppsöfningar i fria luften, flitigt deltagande i de 
sköna konsternas uppmuntrande öfningar, de omgifvande, på sinnena 
behagligt verkande intrycken af herrliga bygnadsverk, undervis
ningen i templen eller den fria naturen, allt bidrog hos dem till att 
besjäla ve~enskaperna och göra dem ej förstörande, utan verkligt 
förbättrande för det unga slägtet. Också slösade dessa stater rikelig 
omvårdnad i denna väg och ansågo med rätta att omsorgen om ung
domens uppfostran bör vara statens förnämsta pligt. De insågo mer 
än väl, att man förgäfves, äfven med den största uppoffring och 
möda söker återupprätta det redan i förfall försjunkna, men att det 
är vida lättare att träda de förderfande krafterna i förväg och hindra 
ifrån fall. Alla nyare tiders länder, hvilka stå högt i cultur, hafva 
äfven följt de gamles exempel och hafva åtminstone under sednare 
tider genom kraftiga bemödanden visat, att de erkänt satsens rigtig
het. Men vi, huru går det med oss? Sena, såsom vi äre med allt, stå vi 
äfven i denna väg oerhört tillbaka. Kaserner, sjukhus, theatrar och 
cellfängelser resa sina väldiga, palatslika murar öfverallt inom våra 
städer, men skolorna, endast här och der hjelpliga, gömma för det 
mesta sina osunda, mörka lärosalar i deras aflägsnaste vrår. Dårska
pen vill man tillfredsställa, lasten återupprätta, men tänker ännu 
obetydilgt på rätta medlet att hindra menniskan att falla offer för 
dem båda. När skall en gång vårt arma land finna den rätta utgångs
punkten för sin förädling? För sitt återbringande till h vad det for
dom varit i kraft och sjelfständighet? När skall det, likt andra länder, 
finna att skolan, näst Religionen bör stå högst inom samhället, och 
ega det största anspråket på dess skyddande vård? Hvad kan man 
begära af ett samhälles utveckling, derinnom man ej gitter inse, att 
sådan som samhällsmedlemmens uppfostran är, sådan blir också hans 
verksamhet innom detsamma? Efter en beräkning man nyligen gjort 
bestås innom flertalet af Stockholms skolor 85 a högst 120 kubikfot 
luft för hvarje innom desamma vistande discipel, då vid byggandet af 
Cellfängelset omkring 1100 kubikfot af samma för lifvet nödvändiga 
vara beräknades för hvarje fånge. Huru atmospferen skall vara i ett 
skolrum utan vädervexling, i hvilket 40 a 50 barn sammanpackas 
sammanlagdt vanligen under mindst 7 timmar om dagen af så ringa 
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kubikinnehåll är lätt begripligt; och att detta förhållande skall men
lig ~ inverka såväl på lärarens som på lärjungens helsa, är ju tydligt, 
och må man ej förundra sig, att i bredd med den bokliga undervis
ningen, såsom den nu bcdrifves, smyger sig en physisk slapphet ofta 
~\nnu mer förökad genom den last, som det täta sammanpackandei: 
knä vid knä tyvärr alltför ofta alstrar, och hvilken i täflan med 
brännvinets missbruk hotar att undergräfva den manliga befolk
ningens physiska kraft. När man dertill lägger, att ingen enda skola 
har sin egen Gymnastik-inrättning, däruti ungdomen på sina lof
timmar i stärkande kroppsöfningar kan få räta opp sin uti skolrum
men på olämpliga bänkar sammankrympta kropp, så finner man 
lätt, att den vård, som hittills blifvit tagen om skolungdomens kropps
liga utbildning, inskränkt sig till den rörelse man låtit dem taga sig 
under gåendet till och från skolan och de till följe af totalt bristande 
medverkan från lärarenas sida otympliga och föga för helsan fördel
aktiga lekarna på någon mellan höga hus instängd af stinkande 
rännstenar omgifven gård. 7 a 8 års pojkar få nu mera äfven i våra 
bästa organiserade skolor så digra hemlexor, att de ofta i hemmet 
behöfva tiden ända till klockan 10 om qvällarne innan de hunnit 
inlära desamma; och då de kl. 7 morgon derpå skola vara i skolan, 
der åter samma stillasittande och med bristande tillgång på luft och 
rörelse förenade !if ånyo fortsättes; och så dag efter dag, - så må 
man ju ej förundra sig öfver att barnen se blekare och sjukligare 
ut än förr, och att ynglingen ej kan blifva så kraftfull och härdad 
som fordom. - Nej, låtom oss förena oss om, att en reform behöfves 
i denna väg, och detta arbete, användt för ett så vackert och ädelt 
mål, skall med Guds hjelp ej blifva fruktlöst. Må opinionen högt 
och lifligt uttala sig för en förändring härutinnan och sanningen i 
denna fordran skall väl småningom taga ut sin rätt och skolans 
sak äfven i detta afseende så behjertas som den förtjenar. Vi skola 
då i en framtid kunna hoppas, att få se de byggnader, hvilka äro 
ämnade till de unga samhällsmedlemmarnes uppfostran, så inrät
tade, att fosterlandets fordringar på desamma kunna uppfyllas. För 
att således gifva ett svar på den andra af de allmänna frågorna, 
vill jag för min del framställa min åsigt vara, att på det skolans 
bemödanden i andelig väg för det unga slägtets utveckling må såsom 
sig bör rätt uppvägas genom en lika nödvändig physisk omvårdnad, 
mera omsorg, än som hitintills varit fallet, måste i detta hänseende 
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användas, såvidt man ej vill risquera att se de lofvärda bemödan
den, man i denna väg nu gör, till stor del genom sina följder till
intetgjorda. skolhusen böra ligga på fria, öppna platser, hafva ljusa, 
rymliga salar, tillgång på egen Gymnastik, och framförallt väder
vexlingsanstalter, så nödvändiga för både lärares och lärjunges helsa. 
Kapprummen, der de ofta våta öfverplaggen hänga, böra ligga för 
sig sjelfva och ej som nu för det mesta är fallet, få insända sin fuktiga 
ånga genom en alltid öppnad dörr. Lärotimmarne borde oftare inter
folieras genom kortare lekstunder, i hvilka upplifvande sy~~el sätt
ningar, läraren ordnande och förtroligt muntrande borde deltaga; 
endast korta hemlexor gifvas och för att kunna ernå dessa sednare 
ändamål, en del af de ämnen, hvilka nu läras i skolan, öfverflytta!l 
på Gymnasium och Academi. 

Ja, mina herrar, må vi gemensamt, såsom svar på denna fråga 
afgifva, det vår innerliga öfvertygelse är, att om skolan skall upp
fylla sitt stora och herrliga mål, skapandet af nya ämnen för Fä
derneslandets intellectuela utveckling och sjelfständighet, så måste 
man vara betänkt på att för framtiden egna mera uppmärksamhet 
åt det unga släktets physiska vård och Svea skall då ännu en gång 
se i sina söners kraft en borgen för sin frihet, och en grundval för 
sin ära och lycka. 

Bilaga till protokollet den 21 juni sid. 119 

Till Läraremötet i Stockholm 1854. 
Wid ett tillfälle, då utbyte af tankar och åsigter äger rum i ämnen, 

hwilka äro för menskligheten af högre wigt än hwarje annat, och 
då öfwerläggningar förehafwas öfwer hwad som inom vårt K Fä
dernesland werkas och göras bör för lifwandet af sann Gudsfruktan 
- och för ordnandet af de yttre stycken, som dertill höra; wore det 
önskligt, att uppmärksamheten äfwen egnades åt Bönens afgörande 
wigt och wärde, i den offentliga Skolan. -

Till följe af Siwl-lagens föreskrift förrättas wisserligen s.k. böne
andagt mårgon och afton i Skolan; men huru?-

Få äro wäl de af Mötets Ledamöter, som äfwen inför sig sjelfwa 
häröfwer kunna af ge fullt tillfredsställande besked: Få, som icke 
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känna, att denna wördnadsbjudande förrättning, i stället att utgöra 
det lilla samhällets käraste högtidsstund, numera förfallit till en 
to:n, att ej säga, beswärande formalitet, hwarunder spåren af lätt
sinne och lekfullt okynne, snarare äro att bemärka, än dem af 
andagt : Samt, under sådant förhållande, huru af en talrik Lärare
personal, m~rändels blott den, som af tjenstepligt dertill ålägges, 
deltager i bönen, och densammas utförande bewakar. -

Sannerligen, wid närmare bekantskap med sådant förhållande, 
wore man lätt nog färdig, att från skolans rinn! ~n:uare vilja se 
utesluten, än bibehållen denna bönens, i och för sig sje!ft owärdiga, 
och för hwarje deltagande, menligt inwerkande kärn-lös~1et. 

Det är ej heller utan, att wälwiljande och om skolungdomens 
andeliga wäl nitälskande Lärare finnas, hwilka af fruktan för följ
derna af denna för ungdomssinnet osunda inledning, t.o.m. ifråga
sätta huruwida offentliga bönen i Siwlan ens fortfarande bör äga 
rum, eller ej?-

Att sådan fråga ytterligare stödjer sig på det sorgliga antagandet, 
att flertalet Skolgossar redan från Hemmen äro i saknad af hwarje 
bekantskap med s.k. hus andagt, - och att således andagtsöfningen 
i Skolan förefölle dem såsom en wärdelös nyhet, är i högsta måtto 
beldagans wärdt; men gör endast frågans innerliga behjertande desto 
behöfligare. Sannt är, att Siwlan och hemmet måste werka i harmoni 
med hwarannan, såwida deras gemensamma uppgift, - Christdig 
uppfostran skall stå att winna; Men befinnes öfwerensstämmelsen 
råda i hwad. som orätt och bristfälligt är, så påkallar ämnets wigt 
en brytning: och då i förewarande fråga, brytningen lättare och med 
mera enhet är utförbar från Siwlans sida, än från hemmets, så 
måste den äfwen der inträda och derifrån utgå. -

Och hwaruti skall då denna brytning bestå? - Jo - efter wårt 
förmenande, och till en början, hufvudsakligen deruti, att Siwlans 
samtel. Lärare, genom deltagande i Skolans dagliga andagts öfningar, 
ådagalade deras egna behof af umgängelse med Gud i bönen, och 
genom sådan föresyn bidroge, att i lärjungarnes hjertan ingjuta 
Wördnad och Kärlek för det ena nödwändiga, - för den kunskap, 
som öfwergår allt förstånd, och hwilken dessutom allena är Wis
hetens begynnelse. -

Hwar ock en, som erfarit ordets magt skall ej betwifla detsam
mas wälsignade inflytande på det emottagliga ungdomssinnet; Men 
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Ungdomen fordrar föresyn af dem, som det tillkommer, att leda den 
fram på banan: - och befinnes det, att dessa Ledsagare - i anda 
och sanning gifwa Gudi det Gudi tillhörer af bön cch lof, så följer 
den till en början omedwetet med i den lyckliggörande riktningen, 
och otnsider oåterkalleligen. -

Finner Skolungdomen åter, att de af hwilka exemplen närman 
böra wara att hemta, endast af tjenste-twång bewista Siwlans kort1 

bön- och andagtsstund; så blir nog den åfwan, i få men sanna drag, 
gifna teckningen lätt förklarlig, äfwen oansedt den rättwisligen 
öfwerldagade bristande andagtswanan från Föräldrahemmet. -

Wi tro alltså, att Mötet genom uttalandet af wigten och behofvet 
af att egna Siwlans bönestunder all den samfällda och sorgfälliga 
uppmärksamhet, som ämnets höga wigt fordrar, skulle bewisa Fä
derneslandet den största tjenst: ty endast på Gudsfruktans oswikliga 
grund är det, som wetandets byggnad i all dess mångsidighet må kun
na med framgång uppföras, - och en erfaren sanning är: - Att 
mårganbönens allwar och lif ger prägeln åt dagens öfriga förehaf
wanden: Likasom, - i större omfång sedt, Ungdomssinnets riktning 
oftast bestämmer riktningen för lifwet - för ewigheten. 

Låtom oss derföre, hwar och en efter förmåga söka werka för 
denna riktning till det goda, det ewigt sanna, det rätta. -

Lekman 

(Till bestyrelsen inlemnad af Contract Prosten Carlander den 15 
Junii 1854.) 
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Bilaga till Prat. den 22 Junii, Litt. A. 

Förslag till 
Stadgar 

för 
Allmänna Svenska Läraremötet. 

§.1. 
1vfötet har till ändamål att befrämja skolväsendets bästa inom 

fäderneslandet genom personlig bekantskap emellan dess vårdare 
samt ömsesidig meddelning af deras erfarenhet och åsigter rörande 
uppfostran och undervisning samt dermed sammanhängande frågor. 

§.2. 
Till deltagande i mötet äro berättigade: föreståndare och lärare vid 

högre och lägre, vare sig offentliga eller enskilta, undervisningsverk, 
ledamöter af skolstyrelser samt andre män, som åt de i föregående § 
oförmälde ämnen egnat nit och forskning. 

För åhörare lemnas tillträde till mötes förhandlingar, så långt 
utrymmet medgifver. 

§.3. 
Vid inskrifning tillledamot erlägges en afgift af 1 r:dr 16 sk. b:ko, 

hvarefter inträdeskort meddelas. Denna afgift kan genom mötets 
beslut ökas, likväl högst till dubbla beloppet. 

§.4. 
Vid mötets sammankomster eger hvarje ledamot rätt att begära 

ordet samt deltaga i öfverläggningar och beslut. . 

§.5. 
Vid omröstningar bestämmes utgången genom enkel pluralitet. I 

händelse af lika röstantal är ordförandens röst afgörande. 

§.6. 
Omröstningssättet bestämmes af ordföranden; dock må icke, vid 

valförrättningar, omröstning med slutna sedlar förvägras, om minst 
trenne ledamöter en sådan påyrka. 
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§.7. 

Mötet hålles h vart tredje år och varar minst 3 :ne dagar, men kan 
förlängas genom ledamöternas beslut. 

§.8. 

Ledamöter samlas på bestämda tider till allmän sammankomst 
och vid andra bestämda tider på a/delningar. Dessa skola vara minst 
tvenne, näml. en för folk-skolväsendet och en för det högre skol
väsendet; dock kunna äfven andra afdelningar, der så behöfligt 
synes, föreslås och beslutas. 

§.9. 

Förhandlingarna vid mötet utgöras dels af föredr~g, dels af öfver
läggningar. Amnena för föredrag anmälas förut · hos bestyrelsen. 
Före:nålen för öfverläggning äro dels de ämnen, som blifvit i före
drag afhandlade, dels frågor, hvilka af bestyrelsen blifvit på förhand 
uppsatte eller ock af ledamöterna under mötet väckc>.s, hvilka senare, 
skriftligen upptecknade, öfverlemnas till ordföranden, men upptagas 
icke till öfverläggning förr, än de uti programmet framställda frå3or 
blifvit afgjorda, 5å fr :1mt icke mötet eller afdelningen derom annor
lunda beslutar. 

§.10. 

T il l beredning af ärende, som mötet eller af delningen anser vara 
af beskaffenhet att icke genast kunna afgöras, bildas en komite af 
5 personer på det sätt, att ordföranden utser trenne ledamöter, och 
dessa sedan bland sig upptaga tvenne andra. Denna komite väljer 
inom sig sin ordförande, hvilken i allmän sammankomst eller veder
börande afdelning komitens utlåtande afgifver. 

§.11. 

Mötets bestyrelse utgöres af en förste och en andre ordförande, 
hvilka vid möt~ts början väljas, samt af en sekreterare och en skatt
mästare, hvilka utses på det sätt i §.18 stadgas. Denna bestyrelse eger 
att tillkalla de biträden, som dessutom kunna erfordras, samt besörja 
alla för mötet erforderliga åtgärder, ehvad dessa påkallas under eller 
efter detsamma. 
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§.12. 
Förste ordföranden leder förhandlingarna vid de allmänna sam

mankomsterna, bestämmer den ordning, i hvilken ärendena skola 
föredragas, gifver ordet, gör propositioner, uttalar resultatet af om
röstningarne samt öppnar och upplöser sammankomsterna. 

§.13. 
Andre ordföranden biträder den förste samt öfvertager ordföran

deskapet, då denne är hindrad. 

§.14. 
s ekreteraren förer protokollet vid de allmänna sammankomsterna 

samt besörjer expeditionerna och en berättelse om mötet. 

§.15. 
skattmästaren förer förteckning öfver ledamöterna, emottager 

inflytande medel, bestrider utgifterna enligt bestyrelsens anordning 
ot::h aflägger räkenskap inför bestyrelsens öfrige ledamöter inom tre 
månader efter mötets slut. 

§.16. 
För hvarje afdelning väljes af dess ledamöter, vid första samman

trädet, en förste och en andre ordförande. Dessa utse sedan sina 
biträden. Hvarje afdelning väljer dessutom en referent, som vid all
män sammankomst i korthet redogör för de förhandlingar, som inom 
afdelningen egt rum. För öfrigt gäller om ordningen och förhand
lingarnas gång inom afdelningen väsentligen detsamma, som ofvan 
stadgat ?.r rörande allmän sammankomst. 

§.17. 
Före hvarje mötes slut bestämmes tid och ort för nästa möte, sedan 

frågan derom blifvit beredd på sätt §.10 innehåller. Derefter an
ställes val af en komite, bestående af tre ledamöter jemte tvenne 
suppleanter, som äro boende på den ort, der mötet kommer att hål
las, hvilken det åligger att senast 3ne månader före den dag, då 
mötet bör hållas, utfärda kallelse till det blifvande mötet äfvensom 
att i öfrigt besörja alla för mötets beredande, före dess sammanträde, 
erforderliga åtgärder. Afgår suppleant, välja komiterade ny i hans 
ställe. 
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§.18. 
De i föreg~endc §. omnämnda komiterade utse vid mötets början 

helst bland sig sekreterare och skattmästare, hvilka jemte de bägge 
ordförande, s~som i §.11. nämndt är, utgöra mötets bestyrelse. 

§.19. 
Dessa stadgar förblifva gällande, s~ länge ej väckt förslag om 

deras ändring blifvit af möte antaget genom minst tv~ tredjedelar 
af de afgifna rösterna. 

Stockholm d. 21 Juni 1854. 

G. R. Rabe G; M; Sommelius P . E. Svedbom 
Joh Söderlind 

Bilaga till Prot. vid allm. sammankomst den 22 Junii 1954. Litt. B. 

Som jag af tjenste~ligganden är hindrad att i dag bevista Lärare
mötet, utbeder jag mig härmed att få komplettera min i gårdagens 
allmänna sammankomst gjorda hemställan om behöfliga sundhets
reformer inom skolan och specielt om behofvet af luftvexling, i det 
jag genom Hr Ordföranden v~gar hos det församlade Allmänna 
Svenska Läraremötet ödmjukt föres!~, 

att Läraremötet inom sig nedsatte en komite med det uppdraget, 
att taga kännedom om de brister, som i hygieniskt hänseende vid
l~da skolornas organisation, såväl i Stockholm, som s~ vidt det sig 
göra lät, äfven i det öfriga landet, samt att utforska och föres!~ 
medlen att p~ ett ändam~lsenligt sätt och efter hand afhjelpa dessa 
brister; hvilken komite börer uti en lämplig Rapport meddela nästa 
Allm. Sv. Läraremöte resutaterna af sin erfarenhet och sin werk
samhet. 

Det säger sig sjelft, att en sådan komite icke kunde el. skulle hafva 
några administrativa åligganden, utan endast wara consultativ, jag 
menar arbetande och upplysande. 

Stockholm den 21 Junii 1854. 

C. G. Grähs 
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Bilaga till Prot. vid allm. sammankomst den 22 Junii 1954. Litt. C. 

Fastän tiden är s~ !~ngt framskriden, att mötets slut, efter des:; 
fastställda program, redan är inne, vill jag dock. d~ jag blifvit upp
manad dertill, ej undandraga mig att yttra några ord om den 6te 
fr~gan, anh~llande p~ förhand om ursäkt, om nödvändigheten att 
sammanfatta mina tankar i korta ordalag, tillika med min för öfrigt 
ringa talareförm~ga illa svarar emot den uppoffring af tid, som nu 
för min skuld göres. Detta ämne i sitt omfattande och rika omf~ng 
fordrade att tolkas af andra läppar än mina, men likagodt, mina 
ord f~ gälla hvad de kunna; höga och värdiga ideer tala för sig 
sjelfva och böra leta sig väg till hvarje fosterländskt hjerta s~vida 
de innebära sanning, oberoende af det spr~k p~ hvilket de tydas. 

Utom den uppgift, som skolan eger att lösa, i det att hon innom 
vetandets omr~de gör hemmastadda de unga lärjungarne, eger hon 
ett vida större mål, förutan hvilkets uppnående enligt min tanke 
henne:; alla öfriga bemödanden äro förgäfves. Detta är att gifva ung
domen en fosterländsk upfostran, en nationell utveckling, hvarigenom 
den vid förs ta steget innom vet~nskapernes omr~de lär sig att rätt 
lifligt inse, att all boklig kunskap, all forskning, allt snille, all kraft 
icke står ensamt för sjelf, arbetande i ensidiga riktningar, utan är 
till för ea gemensamt, all sjelfviskhet absorberande mål, nemligen 
fäderneslandet. Hvad individen är för famillen och familJen för 
staten, är staten för verldsutvecklingen. Familjens kraft o:::h styrka 
så väl i moralisk som intellectuel väg beror på dess medlemmars 
värdiga inbördes vexelverkan, och ju vackrare resultat deraf upp
st~r, ju bättre uppfyller den sin bestämmelse i förhållande till sam
hället, som har sin rot innom densamma. Ett land, innom hvilket, 
till det helas upprätth~llande familjeliEvet icke såsom sig bör genom 
de ädlaste menskliga sträfvanden bidrager, är olyckligt och kan 
omöjligen g~ framåt; och derföre bör allt göras fÖr att bringa hem
men i den ställning, att derifr~n utg~ goda menniskor och samhälls
medlemmar. Endast p~ detta sätt kan state;1 i sin ordning bidraga 
till det m~! försynen åsyftat med densamma, nemligen hda männi
skoslägrets förädling. Liksom alla menniskor äro olika danade, s~ 
att de, dels till följe af sina inneboende anlag och dels af fr~n födseln 
mottagna egna, locala intryck se och uppfatta allt p~ skiljda sätt och 
dymedelst blifva genom conflic:en af deras olika ~sigter medel för 
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hvarandras förökade bildning, så också med verldens olika befolk
ningar och stater. D et egna i vetenskaplig riktning, i skön konst, i 
litteratur och i industriel väg, som uttrycker sig hos ett folk och 
hvilket är sammangjutet med dess vanor och behof kallar man na
tionalitet; och sammanförandet af dessa nationella egenheter, alstr2.clc 
af historien och jordens olika localinf!ytelser till gemensamt helt, 
måste man få antaga vara nödväneliga till den stora cosmopolitiska 
utveckling, till hvilken allt synes syfta. Eger denna hypothes någon 
skymt af sannin3, så är nationalitetens bevarande i sin genuina, egen
domliga friskhet, förmildrad genom bildningens jemnande inflytelse, 
icke allenast ett godt för staten, utan c;1 helig pligt e!not det hela. 
Till att bevara densamma, fordras i första rummet sann fosterlands
kärlek; och har Försynen, till fullkomnande af sin stora plan till 
menniskoslägtets utveckling, också nedlagt denna känsla, kraftfull 
oc!1 djup inn0!11 äfven de råaste menniskors bröst. Civilisatione;1 
tycke:; dock, i vissa stadier af sin fortgång, medföra rubbningar i 
dessa bestående principer och en sådan tid synes nu vara inne för 
vårt land. Hemmen, hvilka fordom , i sin flärdlösa enkelhet och s:n 
rena religiösa tro, alstrade medborgare med varm känsla för sitt 
land och kraft att uppoffra sig för detsamma, fullgöra icke såso:n 
förr denna pligt. Lösaktighet i grundsatser, sträfvandet åt tu:entals 
andra föremål rycka tiden ifrån barnens uppfostran. Man le!nnar 
nu mera åt skolan att öfvertaga föräldrarnas pligt, och som sakenn 
nu stå, kan hon ej skjuta detta uppdrag ifrån sig; må hon derföre 
visa sig värdigt redo, att mottaga detsamma. J a, mine herrar! efter 
min tanke är saken bragt på denna ståndpunkt. Så vidt någon hjelp 
skall finnas, måste den sökas i skolan, på det att ifrån den åter må ' te 
utgå ett förbäti:radt slägte, hvilket en gån(j i hemmet återbilar den 
baft, som är så nödvändig för statens ~tyrka: Dock för att uppnå 
detta mål, är nödvändigt framför allt, att skolan gifver sin nppfostr;-: :1 
i en nationell riktning, på det att deri13enom måtte skap2.s ett fo :;ter
ländskt sinne hos det uppväxanc~~ släg ~et. Nödvändigheten af att åt 
uppfostran i hemmet och skolan hufvuclsakligen fästa afseende p1 
Fäderneslandets fordran anser jag således ej kunna förnekas, och 
gläder mig åt, att i uppställningen af sje!fva frågan finna en be
kräftelse derpå. Nu återstår, att äfven i några få ord röra vid sättet 
för skolans anordning till uppfyllande af detta ansvarsfulla kall. 
Otvifvelaktigt är, att till de bästa hjelpmedel för lärarens verksamhet 
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bör räknas allt hvad som på de yttre sinnenas mottaglighet hos bar
nen kan verka; dertill hörer i första rummet anordnandet såväl af 
det yttre som inre af skolhusen, hvilka böra vara byg:;da så, att de 
svara emot en billig fordran på höjandet af barnens skönhets:;inne; 
och deri framför allt och öfverallt bör ingå det wm påminner om, 
att dessa hus äro till för att dana fosterländska män. Svenska vapnet 
bör vara det första som möter gossens blickar och fosterländska 
cmblemer i enkel stil vara anbragta här och der. En carta öfver den 
Seandinaviska halfön af betydlig storlek i upphöjda conturer bör 
vara största salens förnämsta prydnad; porträtter af vår historias 
yppersta män pryda väggame och borde ingen skola finnas, innom 
hvilken icke en Gustaf Vasa, Gustaf II Adolph, Axel Oxenstjerna, 
Carl den tolfte, Linne eller Berzelius ifrån sin upphöjda ståndpunkt 
innom minnets verld uppmuntrande blickade ner på det unga släg
tets ve:enskapliga sträfvan. Deremellan borde sentenser, hemtade ur 
våra Svenska yppersta förfa ttare och skalder i stora, tydliga bok
stäfver vara anbragta, för att ständigt och jemt mana till dygd o::h 
upphöjda tänkesätt. De läroämnen, hvilka dertill kunde användas, 
skulle alltid bibringas så, att de känslor jag här åsyftat föddes innom 
barnens bröst och historien samt Geografien, så~om företrädesvis 
dertill lämpliga, föredragas så att allt hvad Svenskt är i denna väg 
framhölles, om också icke såsom det aldra bästa, dock i afseende på 
den rikliga välsignelse Försynen skänkt vårt land, så tydligt so:n 
möjligt. Svenska språket skulle framför andra mest omhuldas och 
Sveriges Flora och Fauna för det unga m~dborgaresinnet med för
kärlek framställas i sin mångfalldiga och tjusande prakt. Med ett 
o:·d, i allt skulle man söka, att så tidigt som möjligt, grundlägga en 
~ :mn tillgifvenhet för det herrliga och rika land, som låtit oss födas 
o::h hvilket endast behöfver sina söners odelade kraft för att blifva 
ett af de herrligas ·.-e hemvist på jorden. Genom dessa enkla medel 
o::h nitiska, för sakens djupa vigt lifligt interesserade lärares med
verkan, skulle kanske såsmåningom denna sjukliga åtrå efter allt 
utländskt och denna barnsliga afund öfver främmande länders före
träden, som nu kastar en mörk och fördystrande skugga öfver den 
Svenska Nationen och föder så mycken svaghet och så månget, 
sorgligt misstag, så småningom vika undan för ett framtida, gemen
samt bemödande, förutan hvilket vårt land fortfarande skall komm :1 
att stå på den låga ståndpunkt hvarest det nu står, men med hvilket 
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det skall kunna blifva sådant, att det ej behöfver afundas något 
land i verlden. 

Alla de länder, hvilka kraftfulla~t utvecklat sig hafva högt satt 
nationaliteten och alltid sökt bibehålla den så ren som möjligt. 

A/delningen för Folkskoleväsendet. 

Måndagen den 19 juni. 

/Svenska Tidningen den 19 juni:/ 
I afdeln. för folkskolan valdes baron F. P. Hierta till förste ord

rörande och rektor Fineman till andra, samt magister Zweigberk till 
sekreterare och referent. 

På folkskoleafdelningen har 8 :de och 13 :de frågorna1) afhandlats 
och rektor Fineman, kg! hofpredikanten Nordlund m.fl. yttrat sig. 
Man ansåg, att folkskolan borde stå i samband med elementarläro
verket, det extra ordinarie presterskapet i folkskolan leda undervis
ningen i kristendom. 

/Stockholms Dagblad den 20 juni:/ 
Folkskoleafdelningen har med ja besvarat första momentet af 

frågan 8: huruvida hinder ännu försvåra möjligheten för folkskolan 
att uppfylla sin bestämmelse; samt med nej andra momentet: huru
vida utvägar blifvit funna att öfvervinna några af hindren. - Med 
anledning af 13 :de frågan, hade man uttalat den önskan, att p rester
skapet ifrigare än hittills måtte uppfylla sitt åliggande i afseende 
på folkskolan. 

Tisdagen den 20 juni. 

/Svenska Tidningen den 20 juni./ 
14, 20, 22, 23 och 24 frågorna2) hade förekommit inom folkskol

lärareafdelningen. 

/(Stockholms Dagblad den 21 juni./ 
Folkskoleafdelningen har talat om folkskalehusens beskaffenhet, 

om inspektion öfver skolan samt om religionsundervisningen. I sist
nämnda afseende har man uttalat den önskan, att en särskild bok, 

1 Se sid . 127. 
2 Se sid. 128 f. 
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till detta ändamål, försedd med korta förklaringar, sattes stora 
katekesens ställe. 

Onsdagen den 21 juni. 

/Svenska Tidningen den 21 juni./ 
På folkskoleafdelningen hade frågorna 34, 35, 36, 37 och 3!.P) 

varit under öfverläggning, dervid lektor Elfving, magister Fineman, 
seminarieföreståndaren Ekendahl, hrr Lundbäck, Feilitzen, Englund 
och direktör Borg yttrat sig. 
/ Frågorna röra historieundervisningen, utantilläsningen, hxläsningen 
~amt sång- och gymnastikundervisningen./ 

Torsdagen den 22 juni. 

/Svenska Tidningen den 22 juni./ 
Inom folkskoleafdelningen hade frågorna 39, 40 och 44 2) blifvit 

afhandlade. 
/De gällde sångundervisningen, folkskollärarnes insats för nykter
hetssaken och folkskollärareföreningar./ 

A/delningen för Elementarläroverket. 

Måndagen den 19 Juni 

Med förbigående tills vidare af 45 frågan- har den erfarenhet som 
kunnat vinnas af de vid särskilda läroverk använda olika sätt att 
verk~tälla den genom kong!. cirkuläret af den 6 juli 1849 anbefallda 
föreningen af lärdoms- och apologistskolan gifvit någon ledning för 
bedömandet, huruvida det ena eller andra sättet att verkställa denna 
förening kan anses ega något så afgjordt företräde, att detsamma 
borde till allmän efterföljd antagas? - hvars beredande öfverlem
nades åt en för detta ändamål nedsatt kommitte, jemte granskning 
af de med denna fråga i sammanhang stående uppgit ter, som från 
rikets särskilda elementarläroverk inkommit, beslöt afdelningen att 
samtidigt företaga diskussionen af 46 och 48 frågorna, enär dessa 
ansågos så nära beröra hvarandra, att de lämpligast afhandlades 
gemensamt. 

1 Se sid. 130. 
2 Se sid. 130. 
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Den 46 frågan lyder så: 
"Vid hvilken ålder böra lärjungar intagas i elementarläroverket? 

Och hvilka fordringar i afseende på kunskaper och färdigheter böra 
göras till viikor för intagningen?" 

Den 48 sålunda: 

"I hvilken ordning böra de särskilta läroämnen, hvilka vid ele
mentarläroverken meddelas, inträda i undervisningen? - Kr det 
lämpligt att eller annat af dem inom någon af läroverkets afdel
ningar anses afslutadt? Och i sådant fall, hvilka äro dessa ämnen, 
och när anses undervisningen i dessa böra upphöra? 

Rektor Svedbom, so;n först erhöll ordet, hemställde till de här 
församlade lärarne, om ej den ålder af 8 år, vid hvilken enligt nu 
gällande skollag lärjungar ega rättighet att vid elementarläroverket 
intagas, kunde anses alltför tidig, äfvensom pretentionerna i afseende 
på det kunskapsmått de vid inträdet böra ega vore alldeles för små. 
skolordningen tillkom på en tid då inga andra skolor funnos än de 
s.k. lärdomsskolorna. Sedan den tiden har folkskoleväsendet upp
växt; det har visserligen ännu icke kommit så långt det borde, eller 
så långt det kan komma; alla socknar ega emellertid nu hvar och en 
sin folkskola. Nu är frågan: borde ej dessa meddela den undervis
ning som meddelas i skolans lägsta klass? - Staten bör ej, enligt 
talarens mening, tillhandahålla sådana lägre klasser af elementar
läroverket, som ej meddela andra kunskaper än dem, hvilka medde
las eller åtminstone kunde meddelas i folkskolan. Folkskolan bör 
blifva en förberedande skola till elementarläroverket. Det kan vis
serligen icke förnekas, att folkskolorna för närvarande icke äro så 
utrustade, hvarken i afseende på lärarekrafter eller yttre hjelpmedel, 
att de kunnat tillvinna sig allmänhetens förtroende. Men just der
igenom, att de förmögnare klasserna för sina barns första undervis
ning blefve tvungna att anlita folkskolan, vunne man den vigtiga 
fördelen, att de bildade klasserna komme att egna folkskolan ett 
större deltagande och således bidraga till folkskaleväsendets lyftning. 
Elementarläroverket skulle säkerligen också vinna betydligt derpå. 
Det är en allmän fördom bland föräldrar att de ej nog tidigt kunna 
få in sina barn i skolan. Dessa äro dock vid den åldern, då de van
ligen intagas i skolan, alltför litet fysiskt utbildade för att kunna stå 
ut med det trägna arbete som elementarläroverket af dem fordrar. 
Ganska olämpligt är det också, att låta barnen inträda i en annan 
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skola just som innanläsningsarbetet är slutadt. Innanläsningen bör 
sättas i sammanhang med allehanda förståndsöfningar, så att barnen 
ej erhålla en blott mekanisk färdighet att läsa, utan ringaste förmåga 
att begripa det lästa. Barnen böra ej så tidigt ryckas frår. den under
visning de först haft. Hellre ä:J att de inkomma i skolan vid 8 års 
ålder, såge talaren då, att de intoges redan vid 6 år. Men då, såsom 
ofvanför blifvit yttrat, den första undervisningen ej bör tillhöra ele
mentarläroverket, så ansåg talaren att före fyllda 1 O år borde ej 
någon lärjunge få intagas i skolan. 

Rektor Sommelius instämde med rektor Svedbom deruti, att in
tagningstiden borde framflyttas till 10 års ålder. Derjemte böra för
ordningarne i afseende på det för inträde i skola erforderliga kun
skapsmåttet betydligt stegras. Det vore ej för mycket begärdt, om 
elementarskolan för inträde fordrade det väsentligaste som meddelas 
i folkskolan. 

Rektor D ah m. Den 46 :te frågan innehåller: "h vilka fordringar i 
afseende på kunskaper och färdigheter böra göras till intagning?" 
Härpå kan ej lemnas ett bestämt och lika svar för alla skolor. De 
större skolorna med sina större lärarekrafter skulle möjligen kunna 
emottaga dem tidigare. Deremot borde de mindre läroverken ega 
rätt att fordra mera vid inträdet. 

Rektor W esterlund var af alldeles motsatt tanke med den förre 
talaren. De större läroverken äro öfverhopade af så många lär
jungar att de omöjligen kunna medhinna att meddela det allra 
enklaste. 

Lektor af Sil!Cn. Frågan om vid hvilken ålder lärjungarne böra 
intagas sammanhänger med hvilken lärometod man använder. I de 
gamla läroverken, der lärjungen är mera receptiv, kan det passa 
att gossen kommer in tidigt. Annorlunda i de nya, der lärjungens 
sjelfverksamhet tages mer i anspråk. Vid dessa läroverk, der den 
friare läsningen användes, kan intagningstiden gerna framflyttas 
några år. 

Lektor Elmblad. I likhet med de flesta som förut yttrat sig ansåg 
talaren att barnen intagas för tidigt i skolan. Hvilken ålder de böra 
hafva uppnått, beror naturligtvis af de fordringar man gör då de 
skola intagas, äfvensom af det sätt hvarpå undervisningen meddelas. 
Onskar att fordringarne måtte stegras, ifall gossen intages 2 år sed-
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nare. Härvid bör man dock ej förgäta den allmänt erkända pedago
giska grundsatsen, att undervisningen bör fortgå från det konkreta 
till det abstrakta. Fordringarne på det abstrakta böra således icke 
vara synnerligen stora. All grammatik och all katekesläsning böra 
utmönstras. I stället för katekesen, som är ett blott och bart dogma
tiskt kompendium, böra berättelser ur bibliska historien meddelas 
och fordringarne deruti st~illas något högre än nu sker. Ej heller bör 
man börja med grammatiken; detta är onaturligt och irrationelt. 

Rektor Cedervall önskade att han kunnat instämma i hvad de 
föregående talarne yttrat, men deras förslag möta svårigheter, som 
icke äro så lätta att besegra. Vi veta att folkskolorna på landet äro 
från många ställen så långt aflägsna, att de ej ens af allmogens barn 
kunna begagnas. De bildade skulle vara ännu mer emot att utskicka 
sina barn så långt. I städerna åter har man anmärkt den långsamhet 
i undervisningens gång, som lägges folkskolorna till last. Höjdes 
fordringarne för inträde i elementarläroverket, skulle säkerligen 
derigenom uppstå en mängd privatskolor, hvilket väl ej kan anses 
såsom särdeles gagnande. För sin del ville talaren föreslå intagnings
tiden till 9 års ålder, såsom en medelväg mellan dem som önska 10 
år och den nu medgifna intagningsåldern af 8 år. Instämde för öfrigt 
fullkomligt i de af lektor Elmblad uttalade åsigter i afseende på den 
första kristendomsundervisninp;en. 

Rektor Sjöström kunde ej in~tämma med dem som yrka att intag
ningsåldern bör framflyttas till 1 O år; fördelame d era f skulle ej 
uppväga olägenheterna. Olägenheterna äro de, att barnen alltför 
länge öfverlemnades åt den enskilda undervisningen. Rektor Sved
bom har yttrat, att om elementarläroverken ej, såsom nu är händel
sen, meddelat den undervisning, som lika väl borde kunna erhållas i 
folkskolan, skulle ståndspersonerna derigenom blifva tvungna att 
mera intressera sig för och upphjelpa folkskolan. Detta vore dock, 
enligt talarens åsigt, ej rätta sättet att gå tillväga. De frukter man 
frambringar i drifhus äro icke de bästa frukterna. I talarens hemort 
hade ingen någon lust att insätta sina barn i folkskolan. Vi äro redan 
i behof der af en förberedande anstalt för elementarläroverket, och 
skulle tiden ytterligare framflyttas ända till 10 år, så komme vi 
derigenom i den allra största förlägenhet. 

Rektor Gumaelius. Alla tyckas vara ense att elementarläroverk är 
liktydigt med gymnasium och skola tillsammans. Men enligt min 
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tanke börjar elementarläroverket med folkskolan och räcker der
jemte ett godt stycke inpå akademien. Om man engång kunde få 
den saken uppgjord, att folkskolan är en del af elementarläroverket, 
o:::h att man skulle ega ett visst mått af kunskaper, innan man der
ifrån finge afgå, så förfölle hela frågan om åldern; det enda stad
gande talaren för sin del önsh::cde skulle finnas vore det, att boken 
ej finge sättas i hand på barnet före 6 års ålder. - Kunde katekes
läsningen borttagas, så vore sannerligen dermed ganska mycket vun
net. Det finns ingen värre pina än att lära barn katekesen. Så långt 
äro vi dock ännu icke komna. De flesta religionslärare säga, att det 
är mycket nyttig att få in honom i minnet, äfven om de ej begripa 
någonting af det inlärda. Kunde icke inst~imma med lektor Elmblad 
i afseende på hvad denne sagt om grammatiken. Visserligen böra 
barnen icke inlära något skelett af grammatiken, men de kunna ej 
läsa med förstånd ens så mycket som vi nu fordra för intagning, 
utan att de hafva något begrepp om ordens inbördes ställning o:::h 
förhållande. - Ställdes folkskolan i sammanhang med elementar
' läroverket, så borde också rektor vid elementarskolan vara en sorts 
inspektör öfver distriktets folkskolor . 

Lektor Alander sade sig uttala samtlige lärares i Skara tanke, då 
han instämde med dem som påstå att barnen alltför tidigt inkomma 
i skolan. Läroverken skulle också kunna ökas åt andra hållet, om 
några af de lägsta klasserna borttages. 

Rektor Svedbom bemötte först några inkast som af en annan 
talare blifvit gjorda emot de åsigter han uttalat. Hvad först och 
främst beträffar den öfverldagade olägenheten af folkskolans afläg
senhet för många, hvilken olägenhet förmenades skulle komma att 
afhålla de förnämare från att låta sina barn begagna sig af henne, 
så frågade tal. om det ej vore en mindre olägenhet att skicka barnen 
en fjerdedels mil hvarje dag och för öfrigt få behålla dem hemma 
hos sig, än att skicka dem flera mil bort till någon stad, för att be
reda dem undervisning och sålunda under längre tider vara helt och 
hållet skilda från dem. Det har vidare invändts, att privatskolorna 
skulle få en betänklig tillväxt. Nå, deruti ligger icke nödvändigt 
någonting ondt: privatskolor kunna vara lika goda som de offentliga. 
"Men de sakna kontroll." Ja, detta är visserligen ett fel, men ett fel, 
som egentligen ligger dem till last hvilka underlåta att ställa de 
privata skolorna under en sådan kontroll. Detsamma kan för öfrigt 
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vara fallet äfven med elementarläroverken. Tal. stod fast vid sin 
förut uttalade åsigt, att folkskolan ej kan höjas öfver sitt närvarande 
bristfälliga skick, förr än ståndspersonerna börja omfatta henne 
med mera intresse. Om de ej före 10 års ålder kunde få in sina barn 
i elementarläroverket, så skulle de just derigenom tvingas att taga 
kännedom af folkskolan, att visa sig angelägna om att sådana per
soner insättas till ledamöter i folkskolestyrelsen, som intresserade sig 
för henne, och att hon finge medel för sina behof. Tal. ville blott 
tillägga, att i alla andra länder få ej barnen före l O år inagas i så
dana skolor som motsvara våra elementarläroverk, d.v.s . de af staten 
underhållna skolorna. - Hvad läroämnenas ordnin<> angår så bo"r 

o ' ' 
i den händelse an Fordringarne i afseende på inträclc~ål dern fortia rrt 
att vara de samma som hittills, intet främmande språk inkomma i 
skolans lägsta klass. Höjdes deremot åldern till l O år, så kunde re
dan i första klassen undervisningen i främmande språk börja, och 
helst borde början göras med tyskan. Skälet hvarföre man bör be
gynna med tyskan är helt enkelt det, att man bör begynna med det 
lättare och småningom fortgå till det svårare. Tyska språket lämpar 
sig efter denna grundsats genom sin slägtskap med vårt eget språk, 
och är det språk som oftast användes i dagliga lifvet, då deremot 
latinska språket alltmer och mer försvinner. Ej heller saknar tyskan 
den rikedom af flexionsformer, på hvilka man lägger så stor vigt 
för iniärandet af de syntaktiska förhållandena. Det bildar i detta 
hänseende en lämplig öfvergång mellan svenskan och latinet. Vid 
den skola der tal. är rektor finnes ingen enda lärare, som skulle 
önska att latinet komme först. 

Rektor Sommelius ville med anledning af några andra talares 
yttranden om de förmögnare samhällsklassernas förmodade obenä
genhet för folkskolan upplysa derom, att i Skåne är det ingenting 
ovanligt att bättre mans barn insättas i folkskolan. Instämde med 
rektor Svedbom i afseende på ämnenas succession; det är just den
samma som följes i Lunds katedralskola. 

Rektor Söderlind instämde med en föregående talare deri, att 
folkskolan borde vara så kontrollerad att den kunde anses som en 
förberedelse till elementarskolan. Ansåg rektor Svedboms åsigt i af
seende på ämnenas ordningsföljd vara den lämpligaste, ehuru tala
ren sjelf ej så mycket handlagt den första undervisningen, att han 
kan med full visshet yttra sig derom. 
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Lektor Elfving instämmer i det hufvudsakliga med rektor Sved
bom, ehuru i en eller annan detaljfråga af olika mening. Talaren 
ville tänka sig att vi egde, hvacl som nu icke finnes, en skola som 
fortginge i en oafbruten kedja till universitetet. Man borde då börja 
med den språkundervisning, som för den lägsta skolan är lämpligas t, 
denna skola må nu vara en fruntimmersskola, folkskola eller hvad 
hon ock må kallas. Den först.-. språkundervisningen bör vara under
visning i modersmålet; dock beror härvidlag allt på i hvilken form 
den meddelas. Alldeles förvändt är det att meddela den i gramma
tikalisk form . Redan i hemmet bör man, så vidt det låter sig göra, 
börja med att rätta grammatikaliska felaktigheter och tillhålla bar
nen att vänja sig vid ett språkriktigt talande. Detta skulle vara den 
första undervisningen i svenska språket. På denna grund bör skolan 
bygga vidare, och fortsätta undervisningen i nära nog samma form 
som modren. Man må således icke börja med Fryxells språklära 
eller någon annan grammatikalisk lärobok, som de med minnet 
skola tillegna sig, utan lärjungarne böra få uppläsa sådana stycken, 
berättel~er o.d., som de med sitt förstånd kunna fatta och som ge
nom sitt innehåll äro passande, samt sedan tillhållas att omtala inne
hållet af hvad de uppläst. Läraren rättar då hvad de säga orätt, och 
bibringar dem på det sättet den för barndomen svåraste kunskapen 
om språket, den om ordens former och deras förhållanden. Om så 
börjas i folkskolan, möter det ej någon svårighet att efter några års 
förlopp fortsätta undervisningen i svenska språket efter en mera 
metodisk form . Dock bör det ej förgätas, att det vigtiga härvid är 
ej så mycket att inlära dem en allmän grammatikalisk kunskap, som 
att lära dem att kunna riktigt uttrycka sina tankar, först muntligt 
och sedan skriftligt. Så förberedde kunna de öfvergå tillnågot främ
mande språk, och det första som då bör komma i fråga är tyskan. 
Ett år derefter kan början ske med fransyskan; dock böra under 
tiden öfningarne i modersmålet oafbrutet fortgå. Engelska språket 
anser talaren ej ovilkorligt böra inträda på den lärda linien; på den 
borgerliga åter är det alldeles oundgängligt. Engelskan och franskan 
böra lärjungarne kunna någorlunda hjelpligt tala samt skrifva så 
mycket, att de kunna uppsätta bref och dylika smärre uppsatser. 

Rektor Gumaelius. De som uppsatt denna fråga hafva ej tänkt 
sig så långt som lektor Elfving. Här är frågan om man straxt i 
första klassen bör få in latinet, eller om läroverken böra skiljas åt. 
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Tal. bekänner sig höra till dem, som anse det ytterst vigtigt att läro
verken ej ituklyfvas i tvenne skilda linier, en lärd och en bo~·gerlig 
l i nie. H vad man vid alla läroverk bör arbeta på är lärjungarneJ 
uppfostran till medborgerlighet, att de ej i en fram tid må anse s~g 
som menniskor af två åtskilda slag. Hvad läroämnenas succession 
angår, så ansåg talaren att, så länge barnen inkomma i skolan med 
så obetydliga kunskaper som nu, bör n:odersmålet vara det enda 
språket i första klassen, i andra ej annat nytt språk än tyskan. Man 
bör också tidigt nog börja med geometri, nemligen såsom gn:neL"risk 
åskådningslära, och aritmetik. .lUven så bör man väl så snart som 
möjligt börja med de första grunderna af naturvetenskapen; dermed 
bör enligt talarens åsigt början göras redan i förs:a klassen, ehuru 
det ingenstädes sker .1) 

Rektor Dahm upplyste den föregående tal. om att i Calmar skola 
begynner undervisningen i botanik och zoologi redan i första klassen 
och undervisn ingen i fysik i tredje. Hvad fysiken särskilt angår, 
finna lärjungarne stort nöje af undervisningen deri. 

Ofverste H azelibtS yttrade sin tillfredsställelse öfver att höra så 
många skolmän vara af den tanken att man bör begynna med tyskan, 
ja att t.o.m. franskan bör gå före detta språk.2) Meddelade den upp
lysningen, att enligt den nyligen utfärdade danska skolordningen, 
der skolåldern är framflyttad till 10 år, skall börjas i första klassen 
med danskan, i andra, jemte danskan, tyskan och först i tredje kom
mer latinet, således ej förr än lärjungen fyllt 12 år. Denna skolord
ning är utarbetad af Madvig, hvilken i politiskt hänseende visser
ligen står något till vänster, men är en stor vän af de klassiska språ
ken, och lär sjelf vara en utmärkt filolog. 

Rektor Svedbom delar ej lektor Elfvings åsigt, att franskan bör 
inträda omedelbart efter tyskan. Onskade att den vid Nya Ele
mentarskolan antagna successionen öfver allt blefve följd, nemligen 
att efter svenskan i första klassen och tyskan i den andra, engelskan 
skulle inträda i tredje klassen, såsom bildande öfvergången mellan 
de germaniska och de romaniska språken. Detta är dock af mindre 
vigt, blott tyskan antages såsom det första utländska språk, hvarmed 

1 /Se sid . 214./ 
2 /Med "detta spdlk" avser H. säkerligen latinet, även om detta icke direkt fram

går av referatet; H. tillhörde Nya elementarskolans direktion./ 
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barnet bör göra bekantskap. - Detr~iffande frågan om några och 
hvilka läroämnm kunna anses böra afslutas inom någon af läro
verket~ afdelningar, så anser tal. detta vara förhållandet med de 
första språken. I Nya Elem.skolan upphöra tyskan och engelskan i 
sjette klassen, franskan i sj unde. Derige!1om kan i de öfre klasserna 
en ojemförligt längre tid användas å t de Idassiska språken . Latinet 
begynner först i femte klassen; man eger v isserligen i aföeende p å 
lämpligheten deraf ej någon så lång erfarenhet att åberopa, enär 
denna anordning blifvit vidtagen för ej så lång tid dlbaka, m: n 
läraren i ämnet har förklarat sig högst tillfredsställd med de resul
tater, som redan visa t sig deraf. Utom de moderna språken bör äfven 
geografien kunna upphöra i de högre klasserna. 

Lektor Rabe anser visserligen lämpligast att latinet inträder ge
nast efter modersmålet, me!1 då så stora fördelar ansetts uppstå af 
de modern:>. språkens läsande förut, så ville han ej yrka derpå. 
Engelskan ansåg han dock böra komma sist. 

Tisdagen den 20 ]tmi. 
Lektor Elfving redogjorde för restlitatem a af språksektionens 

öfverläggningar. D e 8.sigter som inom sektionen allmänt u::tryckts, 
voro : Att en allmän grammatik borde utarbetas, som mera afsåge 
tankens än uttqckcts form; att tyska gramua' iken lades till grund 
för formläran, samt att modersmålet tages till utgångspunkt och 
föremål för ständig jemförelse; att vidare alla C:efinitioner borde 
affattas lika ; att de oundgängligaste böra bestämmas i svenska språk
läran o::h de öfriga sedermera så småningom tillkomma i de andra 
språkens grammatikor. 

Derefter fortsattes behandlingen af den 48 :de frågan, der i man 
nu mera höll sig till den sednare delen eller frågan om vissa ämnens 
afslutning på vissa stadier. De talare som y ttrade sig för en sådan 
afslu tning, rektorerna Gumaelius och Svedbom samt lektor Elfving, 
stödde sig förnämligast på den fördel som tillskyndades studiet ge
nom dess koncentrering på ett mindre antal läroämnen, likasom er
farenheten gåfve vid handen, att det ingalunda skadade att ett ämne 
för en tid bortlades eller glömdes, då det sedermera vid repetition på 
ett mera lefvande sätt blefve gossens tillhörighet. 

Lektor Alander ansåg intet ämne böra helt och hållet afslutas, 
ut:1n alla fortgå, ehuru i mindre timan tal. 

197 



Rektor Sommelif.tS kunde ej, så länge ynglingen skall examineras 
i allt på en gång, tilb tyrka ett sådant afslutande. Ansåge det önok 
värdt, men för närvarande omöjligt. 

Rektor Dahm upplyste att i Kalm·u skola draga gossarna sjelfva 
försorg om att vissa ämnen afslutas i det de äro angelägna att skynd
samt gencmgå dem, så har t.ex. skett med geografien, hvarigenom 
hemarbetet i detta ämne upphört. Så kunde äfven ske med ett eller 
annat ämne till. 

I afsec:1de på de ämnen, som för ett temporärt afslutande kunde 
komma i fråga, yttrades flera olika meningar. De flesta voro do -::k 
ense om att geografien och det af de främmande språken sor:1 först 
företogs liksom modersmålet såsom språkstudium kunde räknas bland 
dessa. 

Men då det af en talare ifrågasättes huruvida historien och natur
vcte!1skaperna ä fven kunna hänföras till läroämnen af detta slav. 

:J ) 

uppstod en diskussion som i synnerhet hvad naturvetenskaperna be-
träffar framkallade fl era talare. 

Prof. Carlson yttrade: Oaktadt han erkände riktigheten af idcen 
att vissa ämnen afslutas, hvilken ide äfven i D anmark bli fvit t ill
lämpad i sammanhang med studentexamens afskaffande, ku11de han 
dock på intet vis tillstyrka att historien blefve ett af dessa ämnen. 
Historien är nemligen både till sin natur o-::h den tid den upptar 
sådan, att den tar alla krafter i anspråk. D en utgör äfven e ~t nöd
vändigt supplement till de andra ämnena på alla stadierna af lär
jungens utbildning - fantasiens, minnets och det moraliska omdö
mets. Hela den moraliska bildningen skulle genom ett afbrott i dett'1 
ämne störas . D ertill kommer äfven att perioder af historien finn as, 
t.cx. Nyare historien, som endast tillhöra en mognare ålder. 

Samma åsigt uttalades af lektor A lander. 
Mot botanikens afslutande yttrade sig mag. Widgren och doktor 

Peterson. Rektor Svedbom deremot ansåg botanikens afslutande så 
mycket lämpligare, som derigenom bered des tillfälle till andra natur
vetenskapers, såsom fysikens och kemiens inträde bland skolans under
visningsämnen. 

Sedan diskussionen öfver den 48 :de frågan ansetts slutad, öfver
gick man till den 74de: Kan filos ofien anses vara ett skolan tillhö
rande läroämne? 

198 

Lektor Elfving ansåg hvarken logik eller retorik tillhöra skolan, 
som endast borde gifva de nödiga förberedelserna till det filosofiska 
studiet. Bland sådana förberedel ser vore språkstudiet och reflexioner, 
s::>m läraren anställde med lärjungarne öfver det lästa, det bästa . 
Psykalogien borde deremot inEå i skolans undervisningsplan, emedan 
elen utgör en fyllnad i bristen på naturenlig organisation af hela 
undervisningsfä ltet. Undervisningen i detta ämne bör dock endast 
afse grunddragen. 

Magister Fall~ delade ej den föregående talarens å~igt om de af 
filo3ofiens doktriner, ~0:11 böra blifva föremål för undervisning i 
siwlan eller derifrån uteslutas. Skall någon af dem behandlas inom 
skolan, bör det snarare vara logiken än psykologien, då den fö rra 
förberedes under hela lärotiden, den sednare deremot end2st som 
n~etafysik kan med någo:1 nytta behandlas . 

R ektor Gwnc:elius instämde med mag. Falk i afseende på logiken, 
men trodde dock att man, utan att derföre öfvergå till abstraktioner, 
kunde af psykalogien meddela åtminstone så mycket, att lärj un~arne 
gjordes uppmärksamma på de andliga krafter som finnas inom dem. 

Af öfriga talare yttrade sig magistrame Widgren och Strömborg 
för filosofiens utgående ur antalet af läroämnen, rektor W essman för 
deras bibehållande. 

För en särskild lärare i detta ämne talade lektor A lander, som 
a:1så3 det endast fruktbringande, då det på lefvande sätt föredrages; 
men för detta ändamål behöfver det sin man. 

Den 47:de frågan : Vore det iclee en lämplig öfverg&ng fr&n skolans 
strängare ordning till aleademiens friare studium, om i den förras 
öfversta afdelning den dagliga tmdervisningstiden n&got inskränktes, 
se'! att t . ex . eftermiddagen ktmde af lärjungarne uteslutande användas 
till beredelse för följande dagens pensa? blef derefter öfverlägg
ningsämne. 

Lektor Rabe ansåg undervisningen i de högre stadierna böra ha en 
friare karakter, antingen gymnasii-inrättningen fortfore eller skola 
och gymnasium komme att tillsammans utgöra ett enda läroverk. Det 
vore i det sednare fallet så mycket mera behöfligt, som öfvergången 
till det fria akademiska studiet blefve skarpare. Man kunde på försök 
befria de äldre från eftermiddagsläsningen, för att ge dem tillfälle till 
sjelfstudium hemma. 
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Rektor Andersson och lektor Alander åberopade häremot den 
erfarenhet man vid Lunds och Skara läroverk haft af olämplighete:1 
af en sådan befrielse. 

l'i.fven rektor Gumaelius yttrade betänkligheter vid förslaget, hvars 
tillä;"'2pande han fruktade skulle leda derhän, att Iärarne skulle något 
hvar vilja sycselsätta de befriade med sitt ämne och dc sålunda öfver
hopas med arbete. Tal. hade dock med lyckliga restdtater medgifvit 
de äldre frihet från uppläsning hvarje timma och i s:ället förelagt 
dem bn:;i·e pensa, för hvilka de hade att inom en viss tid redogöra. 

Mag. Dergius och re!nor Svedbom upplyste om förhållandet i detta 
afce:nde inom nya elementarskolan, der lärjungar, som afslutat au.,_ 
till 6:te klassen hörande kurser och för hvilkas stadga Iärarne hafv:1. 
förtroende, åtnjuta ledighet från en del af skolans lärostunder, men 
lwilke~1 ledighet kan af läraren fråntagas den lärjunge, som befinne; 
hafva missbrukat den. 

Frågan ocn ferierr-es utsträckning, som nu företogs, har följande 
lydelse: Om det medgifves, att ferierna äro alltför långa, vore det 
tillräckligt, om vmder sommaren sex veckor (eller en månad), t. ex. 
tiden mellan den 20 ]!,mi och 1 Augusti (eller mellan den 20 Juli och 
den 20 Augusti), och vid julen en månad (eller 14 dagar), t. ex. ifrån 
den 15 Dec. till den 15 f an. (eller ifrån julafton till dagen efter 
trettondedagen), dertill användes? 

Rektor Gumaelius kunde ej tillstyrka någon inskränkning i ferier
na, i synnerhet sommarferierna. Lärjungarne behöfva denna frihet 
för sin helsa. De böra ej heller afvänjas från hemmen. I landsorten är 
det äfven svårt för obemedlade föräldrar att hålla barnen en längre 
tid i skolan. Genom att hålla på länge vinnes ej i samma proportion 
mera i kunskapsväg. Krafterna behöfva hvila för att stärkas. - Till
fälle till fri undervisning i skolan borde dock under mellanterminen 
beredas de gossar hvilkas föräldrar det önska. 

Mag. Widgren ville inlägga en protest mot förslaget att ferierna 
skulle börja så sent som den 20 Juli . Meningen med ferierna är rekrea
tion. Denna fås bäst under den skönaste årstiden. Att lärjungarne 
lE1der denna tid skulle sitta instängda i skolan vore obilligt. 

Rektor Sommelius föreslog höstterminens utsträckning från den 
l September till den 20 December, samt vårterminens från den 15 
Januari till den 15 Juni såsom lämpligast. 

200 

Hofpredikanten Lagergren yrkade minst 2 månaders wmmarferier 
och 3 veckors ledighet under julen . D etta är ungefärligen den tid som 
behöfs för a!t krafterna kunna upphvilas, utan att avvänjande från 
arbetet eger rum. - Olika förhållanden på olika orter göra dock 
nödvändigt att ej ett fast stipule.::ancle sker . Nå~on latitud bör i detta 
fall medgifvas. 

Rektor Söderlind. Stockhohm skolor behöfva fullt ut de ferier de 
nu ha. D etta bevisas äfven deraf, aL barnens föräldrar äro angelägna 
att redan före te~·minens slut få hemta dem he~n oc!1 först nå:sot inpå 
termine:1 inskicka de1e1. 

Re!nor So;;z:neli>ts anmärkte att sko!l >J gen ej berättigar till en 
cådan ntsträslming af feri erna. 

Rektor G ttmaelius ins~ämc!e 1:1cd e:1 fö~·e;såe11de talare, att vid 
bestämmande av vissa da~ar för feriernas början o-::h slut lokala för
hållanden borde tag?.s i betr<J.ktande. 

Man tycktes i allmänhet vara af den åsigt, att feriern :->. borde upp
t:J.ga o:nkring c:1 fjerdedel af året. 

56 :te frågan. Om det för skolungdomen iir angeläget att lära kän
na, buru den kristna trosläran blifvit i tänkares hufvud vtppfattad 
och på /;zyrkomöten bestämd, m!inne det icke derjemte är af ännu 
större v igt, c;tt ungdomen inhemtar, t. ex. i /;zyrkohistoriska berättel
ser, lmru det kristliga troslivet r;ppenbarat sig i gudfruktiga män
niskon tänk e- o c: h handlingssätt? föranledde följande diskussion: 

Hofpredikanten Lagergren: Det ligger i sakens natur a ·:t all histo
risk undervisning börjas med biografiska skildringar. För att des~a 
c!o: k inom kyrkohistoriens område skola läsas med nytta, måste lära
ren sjelf vara genomträngd d religiös anda. Läroböcker af detta slag 
voro oskså mycket svåra att skrifva. Särskilt påpekade talaren det, 
ei!lig;; hans förmenande, farliga misstag, hvartill författ ::a·e af dylika 
läroböcker göra sig skyldiga, då de vid ski ldring af kätta res lefnad 
låta af deras dygdiga vandel förleda sig att framhålla denna på tros
lärans bekostnad och denned liksom öfverskyla deras villomeningar. 

Rektor Dahm ansåg allt systematiserande af religionen, äfven på 
skolans högre stadier, förkastli~t. D~t vore ett syst~matis~' t sätt att 
utsläcka och döda det religiösa s:nnet. Ansåg, i likhet med den före
gående talaren, uppgiften att skrifva kyrkohistoriska berättelser 
mycke: svår, men fann ej den af honom påpekade stöteklippan s1 
farlig. 
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Ofverste Hazelius såg i sjelfva uppställningen af frågan den bästa 
vederläggning på c!en af en talare yttrade farhåga beträffande kät
tarne. D et heter nemligen der, att dessa berättelser skulle framställa, 
"huru det kristliga troslifvet uppenbar2. t sig i gudfruktiga rr:än
niskors tänke- och handlingssätt." - I c.fseende på svårigheten att 
skrifva sådana läroböcker, vore den visserligen stor, men misslyc
kandet ej så mycket att befara på denn::t vä3, sedan man så grundligt 
misslyckats på den andra. Talaren nämnde särskilt Neanders "D2 
fön;ta kristna århundradenas historia", som ett bevis på möjligheten 
att lös:1 denna uppgift. 

Re letar W esterlund. Det är på denna viig möjligt att gå v ilse åt två 
hål: Förståndets eller h jertats. Det ena slaget af undervisning blir ett 
torrt schematiserande, det andra ett fr<emlockande af ett snart för 
svinnande känslosvall. Man kan v2rma och lysa på en eång. Den 
bästa religionsundervisning är den, som tillika är den klaraste och 
redigaste. Den verkar på öfvertygelsen. Så gör ej ett blott känslosn!l. 

Onsdagen den 21 juni f. m . 

Med anledning af en af rektor Sommelius väckt fråga "Om den 
mtvarande terminsafgiften är sådan den bör vara" uppstod följande 
diskussion: 

Rektor Sommelius. Den nu varande författ ningen, som bestämmer 
afgiften till 3 rdr blw, ger befrielse derifrån åt de medellösa. Men då 
med sådana fö rstås de s8m kunna med bevis styrka at t de ej hafva 
råd att erlägga en sådan afgift, hade många föräldrar som voro i små 
o:nständigheter 1:1e:1 af en viss försynthet böllos tillbaka att skaffa 
sig såda m bevis, erlagt af giften, som från dem ej bord t komma ifråg"l . 
För de förmögnare föräldrarne kunde den deremot med all billighet 
stegras. Talaren trodde de;; så mycket mera, som dessa nu genom fri
villiga gåfvor, so::-1 för Lunds katedralskol(l. ginge till mins ~ l 00 rdr 
bko om året, visade att de sjelfva in:ågo det i detta fallet billiga.1) 

I Danmark vore t-::rminsafgiften ~·O rdr rgs . Talaren ville derföre 
fördå att förhttningen finge följande förändrade lydelse: De för
mögnes barn erlägr;a 10, de behållnes 5 rdr blw, och de öfriga äro 
från all afgift befriade. Man kunde invända, att det blefve särdeles 
svårt att bestämma, hvilka hörde till de särskilta kategorierna. Men 

1 / Se sid . 214./ 
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talaren hade af egen erfarenhet funnit denna uppgift mycket lätt. 
Vid Lunds katedralskola skall resultatet af en ~ådan förändring 
blifva, att dubbelt så stort antal befriades från afgiftens erläggande 
och man tillika erhåller dubbelt så stor inkomst som nu. 

Rektor Dahm. I Kalmar hade man mött flera svåri::;heter vid 
afgi fternas uppbärande. I och för befrielse affordrades inga bevis, 
emedan man funnit att sådana missbrukades . .LUven de s8m betalade 
ansågo afgiften betungande. Talaren vågade derföre ej fördå någon 
förhöjning, sna:.-are ansåge han en nedsättning önsklig. 

Rekt:or Svedbom instämde så mycket heldre med Sommelius, som 
han sjelf ofta haft tillfälle att höra föräldrar förvåna sig öfver ring
heten af de:1 afgift de ha att erlägga. D :! förmögnare bland dem 
skulle säkerligen ingenting ha en:ot att den gjordes mångdubbel E:o·; 
hvad den nu är. Förmögenhetsvilleoren äro do -::k olika på olika orter, 
och en af de största bristerna i författningen är att den ej a fse tt denna 
olikhe ~ . Skolafgiften är ingemtädes så låg som hos oss. - I Danmark 
anses alla betalande, men vid alla skolor finnas tillika af staten 2n
slagna stipendier, hvarmed de fattigares skolafgift bestrides. Denna 
inrättning, hvarigenom staten ger med den ena handen och tar igen 
med den andra, syntes tal. i detta hänseende förtjent af särdeles upp
märksa:nhet och efterföljd äfven ho~ oss. Likaledes borde afgifterna 
ej ingå till statskassan utan komma de särskilta läroverken dire:~te 
till godo. Derigenom skulle föräldrarne äfven med så mycket större 
nöje erlägga en högre afgift, då de sågo att den komme läroverket 
och såmedelst äfven deras barn direkt till gagn. Tal. erinrade de~s
ntom om den gamla erfarenheten, att menniskorna cä\ta m ':!ra värde 
på saker de m8.ste betala för, än dem de erhålla till skänks. 

Ofverste H azelius framhöll obilligheten af att rika föräldrar för 
sina barns bildning ej skola bidraga med större afgift än de fattig <'... 
I skolordningen bör bestämmas ett maximum och minimum för afgif
ter, och medlen ingå till skolan direkte. Läroverkei1 skulle genom en 
sådan förhöjning erhålla en betydlig inkomst på det billigaste sätt. 
s tatsutgifterna skulle äfven derigenom minskas o-::h detta vore ju 
äfven en lättnad för de mindre bemedlade. Man invänder att genom 
den fri a undervisningen många bondesöner kommit fram, riket till 
heder, men man besinnar ej att derigenom ock en mängd föräldrar 
lockats att sätta in sina barn på banor, der de ej ha råd att fortfaran
de underhålla dem. Detta vore ingen aristokratisk åsigt, ty den ena 
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vägen är ej bättre än den andra. Bondesonen utöfvade, om han qvar
stannade i sin sjelfständiga ställning, ett långt större o::h välsignelse
rikare inflytande på samhället, än o::1 h:::n af det tomma skenet läte 
locka in sig på den osäkra embetsmannab::man. 

Lektor Rabe instämde med dem som ansett afgiften för låg, men 
trodde det vara hvarken ta:::ksamt eller klokt att yrka på afgifte:·na-; 
ingående direkte till läroverken. Tal. ville som en medelväg föreslå, 
att hälften eller tredjedelen komme läroverket till godo till anskaf
fande af underv!sningsmedel, men den öfriga delen in;;inge till staten. 

Reh:tor Svedbom hemställde om det ej skulle vara lämpligt att en 
slags taxeringsko:-..1mitte bild2.de3 af barnem föräldrar för att befrb 
re!s:tor o:::h inspektor från åliggandet att bestämma hvilka som böra 
befrias. Vid nya elementarskolan ha äm1u aldrig 5 procent af gossar
nes antal varit befriade från afgiften, ehuru en mängd af handtver
h:ares oc!1 bönders barn der begagnat undervisningen. 

Rektor Rabe: Någo~1 sT1årighet för åstadkommandet af en såd::n 
taxeringskommitte, ehuru önskvärd, torde måhända uppstå deraf, 
att föräldrarne i landsorten bodde på spridda håll. 

Rektor Gumaelit!s: Förslaget torde kunna verkställas i Stockholm, 
men ej i landsorten, der skolorna besökas af barn till föräldrar som 
äro bosatta på landet. Förhöjning är ej önsklig. Troligen komma 
ständerna snart <1tt helt och hållet bortt::tga afgiften. Det är en gam
mal och god grundsats att undervisningen i de allmänna skolorna är 
fri. 11/Iånga föräldrar ba äfven flera barn i skolan, hvarigenom den 
sammanlagda afgiften blefvc rätt betydlig. Bland de så kallade be
medlade funnes r~itt många pauvre> ho'Jteux. 

Rektorern<l Geijer, Sjöstrand och Dal;m instämde ned rektor 
Gumaelius. 

Rektor Svedbom: Ho:; oss kunde den åtgärd vidtagas, com på 
många ställen i utlandet använde::;, att när föräldn:r hafva flera b;:~_rn 
i skolan, hela afgifte!1 end;o_st l::c:cb:; för den första, för den andra 
tvåtredjedelar, för den tredje hälften o. s. v. 

Le!nor Alan! er yttrade si~ äfve:1 E10t en förhöjning. 

Derefter före·:o:;s den af en ko:nmitte, bestående af rektorerna 
W! csterlund, So::;melius, Svedbom o:::h Rabe samt lektor Alander, 
beredda frågan o:::1 studentexamens ersättande med en maturitets
examen, hvaröfver l:ommitteen afgifvit följande utlåtande: 
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1. Ingen borde admitteras till undergående af någon examen vid 
universitet, utan att förut hafva undergått en under lämplig kontroll 
anställd mogenhetspröfning vid elementarläroverk eller annan sådan 
läroanstalt, som af vederbörande myndighet blifvit berättigad att 
dimittera lärjungar till universitetet, samt hafva blifvit efter sådan 
pröfning för mogen förklarad. 

2. K.M:t eller en blifvande öfverstyrelse för undervisningsväsen
det borde bestämma, såväl hvilka offentliga läroverk eller enskilda 
anstalter, efter gjorda ansökningar och vederbörandes hörande, må 
erhålla dimissionsrätt, som ock den myndighet, hvilken bör utöfva 
kontrollen. 

3. På grund af sådan vid oHe,1digt ele111entarläroverk eller annan 
dertill berättigad anstalt genomgången godkänd mogenhetspröfning, 
borde den sålunda examinerade vara berättigad till inträde vid 
universitetet. 

Mag. Löwenhjelm. Genom den nuvarande studentexamen förryc
kes studiet inom elementarläroverket, o:::h mottar deraf ett högst 
menligt inflytande. Tal. ansåge dock ej att universitetets pröfnings
rätt borde helt och hållet upphöra. 

Rektor Sommelius. Läroverken böra ensamma ega rättighet att 
afgöra när en lärjunge bör afgå till universitetet. Talaren trodde att 
den tid nu vore inne, då äfven de som förr voro ifrigt emot en sådan 
förändring, hade gifvit med sig och ej ansåge den genom student
examen utöfvade kontroll öfver elementar-läroverken vidare behöf
lig, så framt dessa bibehålla sig på den ståndpunkt de nu innehafva. 
Man har vid detta möte mycket klagat öfver de stora ansträngningar 
lärjungarne måste underkasta sig, men detta är ofta blott en nödvän
dig följd af de stora fordringar som examinatorerna göra i student
examen. För sin del underkastade talaren sig gerna alla kontroller 
och hur stränga kontroller man ville bestämma, blott den nu bruk
liga studentexamen borttoges. 

Rektor Dahm instämda med den föregående talaren deri, att han 
gerna underkastade sig hvilka kontroller som helst, blott de förläggas 
till elementarläroverket. 

Magister Bergius. Det bör ej kunna blifva tu tal om olämpligheten 
af den nu brukliga studentexamen. Såsom ett färskt bevis derpå an
förde talaren, att utaf de lärjungar, som vid nästlidne vårtermins slut 
från elementarskolan afgingo till universitetet för studentexamens 
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undergll.ende, var det en, som, ehuru han både af lärare och kamrater 
ansll.gs alla de andra öfverlägsen i själsgll.fvor och kunskaper, likväl 
i studentexamen erhöll endast knappa 6 betyg. I geometri erhöll han 
admittitur, ehuru han deri var allmänt ansedd som den skickligaste 
af dem alla. Under sista ll.ret hade han visserligen ej begagnat under
visningen i skolan, men det är dock kändt, att han under denna tid 
användt den största flit. Deremot hade flera, som endast genomgll.tt 
4 eller 5 klasser, efter 6 a 7 månaders läsning utan ringaste svll.righet 
genomgått sin studentexamen, oaktadt de inom skolan ej varit kända 
för att ega några utmärktare anlag. Det enda möjliga sättet att und
vika dessa olägenheter är, enligt t ::t larens tanke, det att studentexamen 
ersättes af e11 till elementarläroverket förlagd maturitetsexamen. 

Rektor Svedbom vitsordade riktigheten av magister Bergii upp
gifter och instämde äfven i de åsigter som af honom blifvit uttalade. 
I-Ian ansåg sig dock böra tillägga, att den åsyftade ynglingen ~ir ytter
ligt blyg, och hade sjelf gått till examinatorn i matematik och af 
honom be:;ärt admittitur. Detta bevisar emellertid huru oriktig en 
pröfning h:::m bli, när lärjungarne examineras af fullkomligt okända 
personer. Kommitteens önskan hade varit att, om också en student
examen fortfore, borde den ej kunna lända till underkännande af en 
yngling, som efter genomgången kontrollerad examen afgått till 
universitetet. Skulle det vid studentexamen visa sig, att han afgått till 
universitetet med underhaltiga kunskaper, så borde ansvaret derför 
drabba dem som dimitterat honom. Talaren upplyste om, att i Dan
mark blir en rektor suspenderad om han godkänt en underhaltig 
yngling, och inträffar det tre gånger så afsättes han. 

Prosten Lagergren. Den svårighet som nu förefinnes deri, att å ena 
sidan universitetet fordrar att ej behöfva emottaga andra än dem 
som äro mogna för akademisk medborgarrätt och å andra sidan ele
mentarläroverken anse sig vara bäst i tillfälle att kunna bestämma 
hvilka lärjungar äro för afgång till universitetet mogna, denna svå
righet var i förra tider bilagd. Den egentliga studentexamen, den s. k. 
abiturientexamen, aflades vid gymnasierna, hvaremot den examen, 
som de vid universitetet inför filosofiska fakultetens dekanus borde 
aflägga, blott var att anse som en formalitet. Då emellertid gymna
sierna småningom mer och mer förföllo, och de ynglingar som der
ifrån afgingo visade sig innehafva allt sämre och sämre kunskaper, 
fann filosofiska fakulteten nödvändigt att den då brukliga examen 
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inför fakultetens dekanus ersattes af en annan, den nu varande stu
dentexamen, som, säga hvad man säga vill, för elementarläroverken 
varit ganska fruktbärande och välgörande. Men å andra sidan kan 
man ej heller neka, att denna inrättning haft andn1. följder med sig, 
som ej äro så goda som man skulle önska. Det bör derföre återgå till 
det gamla, så att å ena sidan mogenhetspröfningen förlägges till 
elementarläroverken, men å andra sidan bör äfven universitetet ega 
rätt att tillse att det ej till Cives academici erhåller andra än dem 
som dertill äro mogna. Detta trodde talarea kun;1a tillvägabringas 
sålunda, att kommissioner tillsattes för att vaka öfver att elementar
läroverket bibehåller sitt närvarande goda skick och derjemte alltjemt 
ytterligare förbättras . På det sättet skulle både universitetets och läro
verkets anspråk förlikas. Men för att detta skall kunna verkställas är 
det nödvändigt att elementarläroverken bringas sinsemellan i något 
sammanhang, så att ej t. ex. det kunskapsmått, som af det ena utmär
kes med laudatur, af det andra må anses böra betecknas med appro
batur o. s. v . Dertill erfordras först och främst att man erhåller en 
ny skolordning, och för det andra att den blir noga tillämpad. 

Rektor Gumaelius. För afgång till akademien borde det finnas 
vissa bestämda pensa, på det att det ej skulle vara en sådan äflan de 
särskilda läroverken emellan att .hinna framför hvarandra, som nu 
är fallet. Pensmn skulle vara tillräckligt för hvilket betyg som helst, 
och de olika betygen bero af det mer eller mindre nöjaktiga sätt, 
hvarpå examinanderna redogjorde för detsamma. - I afseende på 
det af mag. Bergius anförda exemplet anmärkte tal. att det väl ej 
kunde vara rätt gjordt af en examinator att ge admittitur derföre att 
examinanden begärde det; såväl detta som alla andra betyg böra väl 
först ges efter förutgången pröfning. 

Rektor Söderlind ansåg kontroller vid universitetet af mycken 
vigt. 

Efter slutad diskussion uttryckte afdelningen enhälligt den önskan, 
som inom kommitteen gjort sig gällande, att den nuvarande student
examen skulle utbytas mot en under allvarlig kontroll verkställd och 
till elementarläroverket förlagd mogenhetspröfning eller s. k. matu
ritet s-examen. 

Vi hafva förut nämnt att 45 frågan - angående de olika sätten 
att verkställa den af Kong!. Maj :t genom cirkuläret af den 6 Juli 
1849 anbefallda föreningen af lärdoms- och apologistskoJa - öfver-
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lemnades åt en särski lt kommitte,1) för att behandlas i sammanhang 
med de uppgifter som inkommit från rikets särskilta elementarläro
verk. D enna kommitte redogjorde nu genom sin ordförande, rektor 
Svedbom, för det sätt hvarpå den fullgjort sitt uppdrag. 

Kommitteen hade endast från 46 af rikets elementarläroverk fått 
emottaga några underrättelser i afseende på sättet att verkställa den 
anbefallda förenin8en. Graden af förening beror naturligtvis af den 
tidpunkt då den gamla språken inträda. 

Efter hvad af dessa berättelser kan inhemtas, börjar latinläsningen 
i 11 skolor i första klassen, i l O skolor uti andra, i 12 i tredje klassen, 
i 2 skolor i f jerde och i en skob. (nya elementarskolan) i femte Idas
sen. För sin del hyste kommitteen den enhälliga åsigten, att latinet ej 
bör inträda i undervisningen före tredje klassen. A.fvenså hade alla 
kommitteens medlemmar varit ense om att de två lägsta klasserna 
skulle vara gemensamma för båda bildningslinierna. För öfrigt hade 
meningarne inom kommitteen varit temligen olika. Några hade ansett 
att latinet borde börja i tredje klassen, andra att det först borde börja 
i fjerde. Tre af kommitteens ledamöter hade yttrat den åsigten, att 
undervisningen borde vara gemensam för alla i de läroämnen som äro 
gemensamma för alla o. s. v. 

Rektor Annerstedt erhöll derefter ordet och redogjorde i ett längre 
föredrag för det sätt hvarpå man vid Upsala katedralskola ställt sig 
det kong!. cirkuläret till efterrättelse. 

Thorsdagen den 22 Juni f. m. 

Förhandlingarne började med den 70:de frågan: "Har man öfver
hufvud hos oss vid valet af de författare, hvilka läsas i skolorna, 
så·väl de gammalklassiska som de moderna, fästat nog afseende på 
sjelfva litteraturen? Borde icke de för skolan lämpliga författame 
och arbetena ordnas i vissa gmpper, emellan hvilka man kunde välja, 
med hufvudsakligt afseende derpå, att dock inom hvarje grupp olika 
stilarter funnes representerade? 

Lektor Rabe: I våra skolor fästes vid språkundervisningen ej till
räcldigt afseende på litteraturen; i synnerhet är detta fallet med den 
gammalklassiska. Vid valet af författare ur denna litteratur låter 
man mera bestämma sig af gammal vana än afseende på lämplighet 

1 Se sid. 189. 
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och omvexling, liksom vid sjelfva undervisningen den formella delen 
är nog mycket öfvervägande. - Valet borde ej endast ske bland 
8uldålderns skriftställare, utan för omvexlings och jemförelses skull 
~ifven silfverålderns tidtals läsas. Likaså borde äfven prosaiska och 
poetiska förfat~are omvexlande förekomma . På det att valet dock 
ej måtte öfverlämnas åt lärare:1:> subjektiva tycke, borde auktorerna, 
såsom i Norge eger rum, ordnas i vissa grupper, som alternatift lästes. 
En sådan grupp kunde t . ex., för att endast fästa afseende på den 
romerska litteraturen, u::göras af Cornelius, större delen af Caesar de 
Bello Gallico, en del af Sallustius, Cicero de officiis samt utdrag ur 
l:ans orationer och bref, jemte Livius såso;n hufvudförfattarc; e:1 
annan af Curtius, något af Tacitus, såsom hans Agricola, samt af 
poeterna Virgilius, Ovidius och Horatius, eller alternatift andra delar 
hos samma författare samt Tibullus och Propertius. 

Lektor Elfving: Den föregående talaren hade nog ovilkorligt för
nekat första delen af frågan. Bristen gäller mest de gamla språken 
och endast i obetydlig grad de nyare. För att göra eleverna bekanta 
med dessas litteratur, hade samlingar af valda öfningar blifvit utarbe
tade. Så hade man i franskan t. ex. Pabans och Dubbs läseböcker och 
i tyskan Svedboms. Endast i engelskan saknades ännu en fullt till
fredsställande krestomati . Läsningen af författame sjelfva tillkom
mer först i högsta stadiet. - Sådana krestomatier vore högst önsk
värda äfven i de gamla språken. För grekiskan funnes redan en sådan, 
den af Dahl utgifna, hvilken talaren ansåge för ett mönster för 
dylika läseböcker. 

Mag. Schiick delade lektor Elfvings åsigt 0111 läseböckernas lämp
lighet, af hvilka vi för de moderna språken egde ganska goda, ehuru 
endast för det mellersta stadiet. Det lägsta och högsta vore ännu i 
saknad deraf. Satte i fråga 0111 det vore nyttigt att på första stadiet 
börja med fabler och ej heldre med smärre historiska berättelser. - I 
det högsta stadiet lästes äfven på några ställen författare, t. ex. Shake
speares Macbeth, som i anseende till sin svårfattlighet vore olämpliga. 

Rektor Andersson åberopade erfarenheten från ett utländskt läro
verk mot försöket med krestomatier. I Paris' lyceum läsas författame 
på det sätt, att ställen derur dikteras och eleverna sedan få redogöra 
för dessa excerpter. Man klagade der öfver de stora olägenheter som 
uppstode deraf att ynglingen på det högre stadiet ej finge lära känna 
en författare i sin helhet. 
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Lektor Elfving. Hvad mag. Schiick sagt om Macbeth påminde 
talaren att graderingen bör sträcka sig till och med universitetet. Ett 
stadium tillhör således högskolan. - Men detta gäller endast om den 
klassiska linien. För den reala bör det högsta stadiet förläggas inom 
skolan. Tal. ville för öfrigt fråga om det väl är möjligt att läsa hela 
verk af författare och på samma gång läsa så många, att någon stil
skiftning erhålles. På öfversta stadiet ville han dock ej binda sig vid 
en krestomati. I de moderna språken är ett lefvande lif. Ville derföre 
ej neka sig frihet och nöje att göra sina lärjungar bekanta med goda, 
nyss utkomna skrifter. 

Mag. Falk. De talare som yrkat läsning af de gamla författame i 
sin helhet tyckas tagit saken nog idealistiskt utan afseende på det 
verkställbara. Att medhinna att ge prof på de olika åldrarue föreföll 
talaren omöjligt. Medelvägen är säkert äfven häri det bästa. Man bör 
således läsa något arbete fullständigt, men de öfriga i utdrag. 

Rektor Sommelius ansåg i afseende på grekiskan för bäst att man 
började med en läsebok och på mellanstadiet öfverginge till Xeno
phons Anabasis, Homerus och Herodotus. Under det sista året borde 
en samling valda stycken af de bättre författame genomgås för att 
ge begrepp om de olika stilarterna. Krestomatien för nybörjare kunde 
äfven i sitt slut innehålla en afdelning för detta högre stadium. 

75:te frågan: "Huru bör undervisningen i historien behandlas, på 
det att lärjungen icke blott må erhålla i möjligaste måtto åskådliga 
bilder af händelserna och deras sammanhang, utan äfven i öfrigt af 
detta läroämne hemta all den frukt för sin bildning, som detsamma 
kan och bör gifva? Månne icke fäderneslandets historia för detta 
ändamål borde inom elementarläroverken göras mera till hufvudsak 
än den för närvarande är?" 

öfver denna fråga yttrade sig först 
Prof. Carlson. Undervisningen i historien kan utan tvifvel ställas 

vida mer ändamålsenligt än nu sker i våra skolor. Man skiljer ej nog 
mellan detta läroämnes egna natur och de andras. Såsom omfattande 
hela människan och stående på gränsen till konsten lämpar den sig 
efter olika uppfattningssätt under olika utvecklingsstadier. Häraf det 
första felet: Man fäster ej nog afseende på den olika mottagligheten 
under olika åldrar. I stället att under dess spädare år vända sig till 
barnets fantasi, sätter man i dess hand ett torrt och magert skelett, 
och dödar derigenom sinnet, så att det sedermera ej med friskhet upp-
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fattar händelserna. Man bör derföre börja med det biografiska eller 
sagolika, som talar till fantasien, sedan anlita minnet, och på det 
sista stadiet ej spara att vända sig till det moraliska o:11dömet. - Ett 
annat fel ligger deruti, att läraren alltför mycket litar på läroboken. 
Läraren måste här mera framträda, i synnerhet på första stadiet så
som berättande, och äfven sedermera allt framgent. De!n tredje an
märkningen rör ett missförhållande som sammanhänger med hela vår 
litteraturs osjelfständiga ställning till den utländska. Fäderneslandets 
historia kommer derigenom att ligga under, och vi se händelserna ur 
en synpunkt, som ej är vår egen. Vår kultur är äfven jemförelsevis så 
ung, att vi ej derur kunna få en bild af det hela. En följd häraf är 
att man på många ställen uteslutande drifver allmänna historien, men 
ur utländsk synpunkt, hvarigenom man förbiser den roll Sverge spe
lar deri. - Om vid den första undervisningen vigten uteslutande 
lades på fäderneslandets historia och den på ett lifvande sätt före
drages, skulle gossen outplånligt bibehålla de fosterländska intryck 
som häraf väckts. Först senare, när latinet börjar, bör Gamla histo
rien företagas och i samband med läsningen af detta språk. Efter 
Gamla historien kunde den Svenska ånyo förekomma, sedan Medel
tidens, och först på det alldra sista året den Nyare tidens. - Mycket 
öfrigt att önska lemna dessutom våra historiska läroböcker; isynner
het ville tal. varna för de ibland dem, som äro utdrag ur tyska kom
pendier. - Såsom ett medel att stärka undervisningen tillstyrkte tal. 
att lärjungen vänjes att skriftligen bearbeta sina historiska insigter, 
hvarigenom de tillika vinna i klarhet. 

I samband med denna fråga yttrade sig prof. Carlson äfven öfver 
den 77:de: "Huru bör en skolkarta öfver fäderneslandet vara beskaf
fad för att motsvara behofvet i elementar-läroverken?" 

Den geografiska undervisningen har i ännu högre grad än historien 
lidit af ofvannämnda missförhållande. Man har äfven här hemtat 
underrättelser om fäderneslandet utrikes ifrån, på samma gång man 
mest sysselsatt lärjungen med den allmänna geografien. - Detta 
ämne har framför de flesta fördelen att i åskådningen ha en mäktig 
häfstång. En skolkarta är derföre vigtig. Men vi ha ännu ej en gång 
en fullständig vetenskaplig karta öfver vårt land, mycket mindre en 
på en sådan bygd skolkarta. - Den bör ej framställa hela landet på 
en gång, hvaraf de mera befolkade provinserna skulle för mycket 
sammanträngas, då Norrland ensamt upptager mer än hälften, utan 
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sönderfalla i två kartor, af hvilka den ena innehåller den norra, den 
andra den södra delen. Likaledes böra de fysiska förhållandena 
framställas på olika kartor, för att göra bilden redigare och för att 
tillika kunna genom olika färgläggning ge begrepp om olika nivå. -
Man förebrår svensken att han föredrar främmande länder framför 
sitt eget, men detta förbiseende af sitt eget lands värde torde till en ej 
oväsentlig del ha sin grund i den första undervisningen i historien och 
geografien. 

Lektor Alander ansåg att åtskilliga händelser ur Medeltidens och 
Nyare historien kunna så skildras, att de blifva lämpliga för den 
första åldern. - Man borde ej heller på detta stadium alldeles ute
lemua fakta och namn. Tal. hade låtit sina yngsta lärjungar samtidigt 
med berättelserna inlära konungalängden, hvaraf de fått tillfälle att 
så småningom inhemta begreppet om historisk tidsföljd. 

Lektor Elfving och mag. v. Feilitzen, önskade att skildringen af 
den yttre kulturen måtte mer ingå i den historiska undervisningen 
och genom berättelser, hvari den afspeglade sig, äfven i den alldra
första. Den sednare talaren ansåg derjemte, att vext- och djurgeogra
fien, som nu så obetydligt läses i skolorna, men förtjenade stort afse
ende, borde läras i sammanhang med naturvetenskaperna, och att 
grunden till dessa lades just genom den. 

Ofverste Hazelius. Det är en allmänt känd sak att skolkartorna 
gifva en oriktig bild af vårt land. De framställa Sverges bergsystem 
som ett benrangel, der alla benen hänga tillsammans. Så är likväl ej 
verkliga förhållandet. Bergen ligga i grupper, som ej ha något sam
manhang med hvarandra. Systemet är uppgjordt på grund af hydro
grafien. På vattendelningslinien drar man nemligen berg, der ofta 
nog endast låga kärrtrakter finnas. Man kallar äfven vårt land ett 
högland, då det tvärt om till sin höjd öfver hafvet jemförelsevis och 
till sin största del är ett lågland. Skolläraren bör fästa sina elevers 
uppmärksamhet på denna vanställande bild, som kartan ger. 

Sedan derefter den 68 :de frågan: "Vore det icke önskligt, att den 
latinska och grekiska språkundervisningen måtte behandlas med stör
re likformighet än hos oss sker?" af lektor Rabe, som hänvisade till 
ett af honom öfver detta ämne utfärdadt program, blifvit med ja 
besvarad, afhandlades den 82 :a frågan: "H varföre föredragas af 
naturvetenskaperna vanligen endast botanik och zoologi vid våra 
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läroverk? A ro de väl mera bildande än fysik och kemi? Eller äro de 
nyttigare?" 

Mag. W alnenberg yrkade att, om man verkligen vill en särskilt 
linie för den reala bildningen, man skall göra allvar af den. Man får 
då ej nöja sig med litet botanik och zoologi, utan äfven meddela fysik 
och kemi såsom vida vigtigare än dessa. Språken, som på den huma
nistiska linien hafva första platsen, böra här först i andra rummet 
förekomma. Vill man en helsobringande bildning på denna linie, 
måste man tidigt börja med realvetenskaperna. 

Mag. Bergius. Så läng~ studentexamen finnes, kunna ej fysik och 
kemi så som de böra meddelas i skolan. - De äro ej heller så pas
~ande för det lägsta stadiet som botanik och zoolo~i, som egna sig 
mera för uppfattning med åskådningen. Nybörjaren kunde visser
ligen inhemta de allmännaste af de förras fenomener, men först på 
ett högre stadium grundligare. 

Mag. Sädbom, lärare i Örebro skola, vitsordade af egen erfarenhet 
naturvetenskapernas meddelande redan i första klassen såsom sär
deles tacksamt. 

Rektor Rabe. På begge linierna måste språken anses såsom det 
hufvudsakligen bildande. Naturvetenskaperna ega ej deras etiskt 
bildande eleme;1t. Ansåge för öfrigt den reala linjen för lika huma
nistisk som den så kallade humanistiska. Skilnaden låge endast deri, 
att den ena hade en mera modern, den andra en mera antik prägel. 

Lektor Elving ville inlägga en protest mot rektor Rabes yttrande 
om språkens mera bildande förmåga än andra ämnens. 

I sammanhang med 45 :e frågan, om bildningsliniernas förening, 
redogjorde rektor Sommelius och mag. Nilson för resultaterna af 
densamma vid Lunds och Skara elementarläroverk, och hade det 
vis::tt sig att den reala bildningen vunnit utan att den klassiska för
lorat, äfvensom disciplinen på intet vis blifvit sämre. 
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/Rättelser till referaten införda i tidningen: 
I numret för torsdag 22 juni stod följande:/ 

... härmed får vi rätta några oriktigheter som influtit i referatet 
för några rektor Gumaelii yttranden vid sammankomsterna i mån
da3.1) Under diskussionen på elementarafdelningen skulle, enligt refe
ratet, af denne talare blifvit yttradt att undervisning i naturveten
skaperna ingenstädes meddelas redan i första klassen, hvilket rektor 
Gumaelius anhållit att få upplyst så mycket mindre af honom kunnat 
yttras, som undervisningen i naturvetenskaperna i den skola han 
förestår verkligen redan börjar i 1 :a klassen. 

/Och i numret för måndag 26 juni:/ 

Afvenså har rektor Sommelius önskat få upplyst, 'att den frivilliga 
afgift2

) om cirka 100 rdr blm, som årligen tillfaller Lunds katedral
skola af föräldrar till der intagna barn, ej ingår som terminsafgift 
utan tillfaller skolans bibilotekskassa, som endast eger omkring 20 
r dr b :kos årlig ordinarie inkomst. 

1 /Se sid. 196./ 
2 /Se sid. 202./ 

Deltagareförteckning 
Adelborg, Otto, landtbrukare, Södertuna i Södermanland 
Agardh, J. M., professor, Lund 
Ahlberger, Harald, lektor och kyrkoherde, Carlberg 
Alander, P. G., lektor, Skara 
Andersson, C. H., filos. mag., Upsala 
Andersson, G., rektor, Lund 
Andersson, N. J., filosofie magister, Stockholm 
Anjou, Chr. L., skollärare, Norrköping 
1\.nnerstedt, Rud., rektor, Upsala 
Bengtsson, Sim., collega scholae, Philipstad 
Bergelius, A., collega scholae, Stockholm 
Be:·gius, A. Th., lärare, Stockholm 
Bergman, B. G., semin.förest., Upsala 
Björling, E. G., lektor, Westerås 
Bohman, C. J., förest. för lyc., Stockholm 
Borg, O. E., director, Djurgården 
Carlson, F. F., Upsala 
Carlsson, G. A., med. doktor, Stockholm 
Cavallin, S. G., filos. magister, Christianstad 
Cederwall, J. Aug., rektor, Stockholm 
Colliander, G. L., phil. magister, Waxholm 
Dahlström, Wilh., gymnasiiadjunkt, Calmar 
Dahm, O. E., rektor, Calmar 
Ekenstam, C., major, Östergötbland 
Elfving, J. I., lektor, Stockholm 
Elmblad, P. M., lektor, Stockholm 
Elmqvist, S. J., folkskoll., Stockholm 
Englund, O. Th., folkskoll., Stockholm 
Falk, Ax. P., lärare, Stockholm 
von Feilitzen, Otto, föreståndare för Stockholms lyc., Stockholm 
Fineman, C. 0., skollärare, Stockholm 
Fåhraeus, E., adjunkt, Stockholm 
Geijer, J. 0., rector scholae, Philipstad 
Grähs, C. G., med. doktor, Stockholm 
Gumaelius, G. Wilh., theol. dokt., riksdagsman, Örebro 
Gumaelius, Otto Joel, rektor, Örebro 
Göransson, Z., lärare, Upsala 
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Hazelius, J. A., öfverste, Stockholm 
Hierta, F. P., friherre, Westergötbland 
Hierta, P. F., skollärare, Stockholm 
Huss, M., professor, Stockholm 
Kjellborg, J. S., rektor, Nyköping 
Lagergren, A., prost Hölö 
Larsson, J. H., collega scholae, Carlstad 
Liedström, Joh., skollärare, Filipstad 
Lindblad, A. G., folkskolelär., Arbrå 
Lindblad, M. A., filo.:;ofie magister, Upsala 
Linnarsson, G., prost, Falköping 
Lundbäck, C. J., folkskollärare, Stockholm 
Löwenhielm, G. S., skollärare, Stockholm 
Nilson, Wilh., filos. mag., Skara 
Nilsson, N. C., v. collega, Stockholm 
Nordlund, J., kyrkoherde, Stockholm 
Norinder, A. R., ph. mag., Fahlun 
Nors:edt, C., boktryckare, Stockholm 
Nyman, C. F., m. h. candidat, Norrköping 
Peterson, D. G., med. doktor, skollärare, Calmar 
Rabe, G. R., lektor, Stockholm 
Rudenschöld, T., kapten, Leckö 
Sandahl, D. M., filos. magister, Stockholm 
Schotte, G. V., kollega, Nyköping 
Schi.ick, Martin, filos. magister, Stockholm 
Sellman, G., lärare, Stockholm 
Setreus, 0., t. f. collega, Stockholm 
Siljeström, P. A., filos mag:r, Stockholm 
af Sillen, A. W., lektor, Gefle 
Simonsson, A. J., filos. magister, Christianstad 
Sjöbring, P., lektor, Calmar 
Sjöstrand, David, Stockholm 
Sjöström, K. F., konrektor, Gefle 
Sommelius, G. M., rektor, Lund 
Staaff, A. W., filos. mag., Upsala 
Stenmark, F., filos. mag:r, Stockholm 
Strömborg, N., skollärare, Stockholm 
Svedbom, P. E., rektor, Stockholm 
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Svedelius, W. E., akad. adjunkt, Upsala 
von Sydow, C. F., filos. magister, Christianstad 
Sädbom, C. A., kollega, tlrebro 
Söderlind, J., rektor, Stockholm 
Tersmedem, P. R., kongl. sekreterare, Stockholm 
Thomander, J. H., domprost, Götheborg 
Tiselius, C. G., bataljonspredikant, Stockholm 
Törnsten, A., styresm. för n.el.sk. i Norrköping, Norrköping 
Wadner, L. A., fil. mag., Stockholm 
Wahlström, J., bruksegare, Stockholm 
Wahrenberg, E. R., kollega, Stockholm 
Warburg, S., student, lärare vid n.el.sk. i Norrköping, Norrköping 
Wendblad, M. A., extra lärare, Upsala 
Wessblad, J. W., v.d.m. folkskollärare, Upsala 
Wessling, A., semin.förestånd., Stockholm 
Wessman, A. F., rekt.sch., Stockholm 
Westerlund, L., rektor, Westerås 
Westman, C. A., filos. mag., lär. vid Warbergs folksk., Warberg 
Widgren, J. F., coll.sch., Stockholm 
Wulff, F. G., collega scholae, Westerås 
v. Zweigberk, G. W., pastadj. och folkskoll., Skara stift 
.t\lund, O. W., filos. mag., Stockholm 
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Berättelse om Fjärde Allmänna Svenska Läraremötet, 
hållet i Göteborg i Juni 1863. 

Fr&gor 
vid Läraremötet i Göteborg den 16, 17 och 18 Juni. 

Vi meddela härnedan de frågor, wm äro uppställda till dish.us
sionsämnen vid det i morgon begynnande Läraremötet härstädes, 
dervid vi, med bibehållande af frågornas ursprungliga nummer, upp
ställt dem efter vissa allmänna rubriker. 

Läroverkets organisation. 

1. Ar det ej ett af elementarläroverkens vigtigaste behof, att lär
jungarne på de olika bildningslinierna (den humanistiska och den 
realistiska) erhålla särskild undervisning äfven i de ämnen, som till 
större eller mindre del äro för båda linierna gemensamma? Och kan 
ett sll.dant fulls tändigt skiljande af linierna verkställas på något annat 
eller lämpligare sätt, än derigenom, att de förläggas till olika läro
verk? 

4. Ar det möjligt att bibringa de s. k. realisterna lika grundliga 
insigter i grammatik, som de s. k. klassisterna? och om så är, hvad 
erfordras för a t t u p p nå detta mål? - Å andra sidan: Bör ett sådan t 
mål i sjelfva verke;: uppställas, eller kan det ens vinnas utan att dess:t 
realister i och med detsamma förvandlas till kbssister (humanister)? 

7. Ar det tänkbart att genom någon ändamll.ls'enlig inrättning af 
de offentliga läroverken undanröja alla svårigheter för en yngling, 
som önskar ifrån en gifven klass af reallinien omedelbart öfvergå 
till motsvarnde eller närmast högre klass af humanistlinien? Kunn:t 
deremot vid en öfvergång i motsatt riktning måhända hindren snarare 
bortfalla? 

8. Hvad är att säga om det förslag tillläroverkens systematisering, 
hvilket finnes infördt i Tidskrift för Sverges läroverk häft. 5 & 6 
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för år 1861, särskilt den del deraf, som rörer tillämpningsskolornas 
förhållande till ele>nentarläroverket? 

9. Ar det ofta uttaide påståendet grundadt, att den nuvarande 
första klassen af våra elementarläroverk är öfverflödig, och att den 
der meddelade undervisningen kan och bör öfvertagas af folkskolan 
eller de privatskolor, som förbereda till elementarläroverket? 

10. Kunde de s. k. stadspedagogierna lämpligen ersättas genom 
förbättrade folkskolor? 

11. Bör det vara de s. k. lägre elementarläroverken ålagdt att in
skränka sin undervisning till alldeles samma vidd, som förekommer 
inom motsvarande antal af ett högre elementarläroverks lägsta klas
ser? Vore det ej mera ändamålsenligt, att dessa läroverks kollegier 
erhölle frihet att med eforalstyrelsens goda minne utsträcka öfversta 
klassens kurser och läroämnen så långt som förhandenvarande om
ständigheter lämpli[jea kunna medgifva? 

5. Huru skall man bäst öfvervinna svårigheterna vid läsordnings 
uppgörande för ett femldassigt läroverk enligt nu föreskrifna grun
der, då de 6 lärames undervisningsskyldighet icke räcker till för 
undervisningens bestridande inom alla klasserna på bägge bildnings
linierna? Måste i detta och dylika falllärames antal ökas derhän, att 
2 :n e olikartade af delningar ingenstädes må behöfva undervisas på 
samma timme af samma lärare? 

6. Aro tvååriga klasser inalles otjenliga? Bör den tvååriga 5 :te 
klassen, utan afseende på lärjungarnes antal, redan i och för beskaf
fenheten af sin uppgift, såvida denna skall bestå dels i repetition af 
föregående klassers kurser, dels i tillegnande af femtes nya kurs, 
nödvändigt vara delad på två afdelningar, som hvardera erhålla 
särskild undervisning? 

38. Ar läroverkss':adgans föreskrift § 30 angående inträdessökan
des skyldighet att ega godkända insigter i mathem<Hik och latin äfven 
tillämplig vid flyttning inom läroverk? 

39. Bör icke en maximiålder b-estämmas, efter hvars uppnående 
intagning i de särskilda klasserna af elementarläroverket icke annars 
än undantagsvis får ske? 

40. Under hvad viikor bör yngling, som afgått från läroverk, ega 
rättighet att der åter inträda? 

41. Böra drygare terminsafgifter, än dem nu gällande stadga före
skrifver, åläggas lärjungarna i de offentliga elementarläroverken? 
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Läroämnen och lärokurser. 
20. Hvad förstås med det s. k. mångläseri, öfver hvars menliga 

följder man klagar? Vill man utdöma all mångfald af läroämnen; 
eller, om det gifves något slags af mångläseri, hvilket kan och bör 
såsom välberättigadt försvaras, hvari består då detta? 

21. Kunna eller böra några af nu till elementar-undervisningen 
hörande läroämnen från densamma uteslutas? I detta fall hvilka? 
(Dogmatik? Filosofi? Chemi? Fysik? o.s.v.) 

22. Anser mötet den tid vara förspilld, som vid elementarläro
verket användes på filosofisk propedevtik, d.v.s. i synnerhet på 
inhemtandet och inöfvanclet af logik, samt att de1 saken gerna ku!1c'e 
anstå till universitetet? Må ej snarare befaras, att den tid af två tim
mar i veckan, till sista läseåret inskränkta, som skolstadgan åt dett:l 
ämne anslår är för knapp och att den borde böra ökas på bekostnzd 
t.ex. af fysik, hvilket läroämne måhända skulle kunna försvinna ifrån 
humanistiska linien, äfvensom ifrån 5 :te realklassen, och åtminstone 
på förra stället lämpligen efterträdas af logik? 

24. Hvad är det, som företrädesvis vindicerar naturvetenskaperna 
till ett visst omfång en plats i skolan äfven på den humanistiska 
linien? Ar det deras bildande kraft eller deras nytta och användbar
het i det praktiska lifvet? 

25. Kan kyrkohistorien, föreskrifven på den realistiska, men icke 
på den humanistiska linien, öfverhufvud anses vara ett lämpligt ämne 
för elementarundervisning? 

26. Bör undervisningsplanen vid Sverges elementarläroverk alls 
icke upptaga syftet att i fråga om främmande språk leda ungdomen 
fram till vinnande af skrif- och talfärdighet? Böt åter detta prak
tiska syfte bestämdt upptagas, månne det snarast bör ske i fråga om 
döda eller lefvande språk? Och bör det utsträckas till flera språk 
eller inskränkas till ett enda? I sistnämnda fall, till hvilket företrä
desvis? 

27. Bör äfven Engelskan vara obligatoriskt läroämne? 
2. Ar det inom elementar-läroverket lämpligt, att vid hela den 

första grammatikaliska undervisningen icke använda annat material 
än modersmålet? I motsatt fall, hvilket främmande språk bör dervid 
heldre eller tillika begagnas? Månne heldst Latinen? Om frågan 
bejakas, månne ej då detta språk bör inträda redan i elementar-läro
verkets första klass? 
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3. Kan det ur någon enda giltig synpunkt rättfärdigas, att vilja 
uppskjuta Latincn ända till femte eller ännu högre klass, och i sam
manhang dermed förvisa Grekiskan till inemot läroverkets spets? 

23. Förtjenar det stundom förekommande anspråket, att yng
lingar, som läsa Latin, böra ega rättighet att afsäga sig läsning af 
Grekiska, något afseende? 

30. Bör dispeaJ från deltagande uti öfningarne i teckning samt i 
sång och musik vägras de ynglingar, som för dessa öfningar sakna 
håg och fallenhet? 

31. Bör vid elementarläroverken tillfälle beredas till undervisning 
i snabbskriEning? 

32. Kro några bland de i gällande läroverksstadga föreskrifna 
lärokurser att anse såsom allt för stora för att kunna på den för dem 
beräknade tid behörigen genomgås? 

Undervisningstid. 

19. Hvarpå bero klagomålen, att elementarläroverkens lärjungar i 
allmänhet öfveransträngas? Kro undervisningsämnena för många, 
kurserna för vida, arbetstimmames antal för stort, eller fördelningen 
och anordningen af det föreskrifna arbetet olämplig? Eller äro klago
målen öfverhufvud ogrundade? 

33. Kan och bör antalet af lärjungarnas offentliga läsetimmar 
nedsättas ifrån 32 till 30 eller 28 i veckan? 

34. Vore det för säkrare kontroll m.m. ändamålsenligt, att åt
minstone någon större eller mindre del af ungdomens nu såsom hem
arbeten anbefallda skriföfningar åter förlades inom skoltimmarna? 

35. Kr det för studiernas framgång och ungdomens välbefinnande 
tjenligt att undervisningstiden uteslutande eller i det närmaste ute
slutande förlägges till förmiddagarna? 

Kroppsöfning. 

28. Månne den tonvigt, som nyligen blifvit lagd på föreskriften 
om ökade kroppsöfningars införande vid elementarläroverken, icke 
ger anledning till några bekymmer? Blir icke derigenom h vad som 
kanske mera borde utgöra bisak och tjena till rekreation upphöjdt 
till en besvärande hufvudsak? Och så framtundervisningstimmarna i 
angelägna ämnen ej skola för mycket inskränkas, månne ungdomen 
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framgent får någon tid öfrig till fria såväl studier som lekar, när den 
blir så upptagen med reglementerade sysselsättningar? 

29. Kr sabelfäring fullt lämplig att införa bland fäktöfningar vid 
elementarläroverken, eller tager den i anspråk för mycken kraft
ansträngning? 

Skoltukt. 

36. Anvisar nu gällande läroverksstadga tillräckliga medel för 
skoltuktens upprätthållande? Hafva anmärkningar och anmärknings
böcker verkat såsom vederbort? Huru böra föreskrifterna i §§ 52 och 
53 af läroverksstadgan, med afseende på den procedur, som bör 
föregå kroppslig bestraffning, rätteligen förstås? Och i hvad mån 
kan denna procedur anses lämplig? 

37. Vore det för befordrande af ordning och ökadt intresse hos 
ungdomen tjenligt, att vederbörliga terminsbetyg äfven af öfnings
lärarne afgåfvos, hvilka betyg, utan att förhindra flyttning inom 
läseklasserna, dock i öfrigt skulle ega lika kraft och verkan, som de i 
andra ämnen afgifna? 

Läroböcker. 

14. Har i afseende på val af läroböcker vid de offentliga läro
verken någon annan kontroll visat sig behöflig, än den hittills bruk
liga? Böra vid läroverken inom samma stift olika läroböcker få 
följas? Månne ej maturitets examens förläggande till elementarläro
verken farmkallar den fordran, att läroböckerna skola vid alla rikets 
elementarläroverk vara desamma? Då det likväl är af vigt att så 
mycket som möjligt gå lärames individuella fallenheter till mötes, 
månne helst ett flertal af läroböcker bör i de särskilda ämnena fast
ställas, inom hvilket flertal vederbörande lärare erhålla valfrihet? -
Om det är skäl att utsätta täflingspris för goda läroböckers förfat
tande, hur bör prisdomstolen vara sammansatt? 

skolans styrelse och inspektion. 

16. Kr det önskligt, att den myndighet och uppsigt, som med 
afseende på elementarläroverken nu utöfvas af biskop och dom
kapitel, öfverflyttas på en särskild styrelse för elementarläroverken? 
Kan ej såsom skäl för en förändring med något fog åberopas dels 
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svårigheten för biskoparne att jemte vården af kyrkans numera gan
ska invecklade angelägenheter kunna i egenskap af eforer följa och 
leda de på skilda orter belägna elementarläroverkens till ett helt 
annat område hörande verksamhet, dels den oformligheten, att ej 
blott vissa lektorer ofta nog blifva eforer öfver sig sjelfva och öfver 
sin rektor, u~an ock det ena högre elementarläroverket mången gång 
kommer att subordinera under det andras lärare, enär ju stiftstadens 
lektorer såsom domkapitelsledamöter ega att vid biskopens frånvaro 
sköta eforatet öfver alla stiftets läroverk? 

17. Böra rektorsembetena vid högre elementarläroverk vara fasta 
eller rörliga? Och böra fö~slagen till dessa embetens besättande nå
gonsin utgå från eforus ensam, eller heldre ifrån domkapitlet, sedan 
äfven kollegii yttrande blifvit inhemtat? 

18. Kan det fordras, att en enda rektor och ett enda läroverk 
skall räcka till för huru många lärjungar som heldst? Ar ej det lo
kala behofvet af ett nytt elementarläroverk oafvisligt, när, såsom i 
Göteborg, lärjungarnes antal vid det på stället befintliga högre ele
mentarläro7erket redan hunnit betydligt öfverstiga 500? 

15. Kan nödig enhet i maturitetsfordringarne vid den blifvande 
afgångsexamen bäst vinnas genom de tillämnade censorernas inspek
tion? 

skolans lärare. 
42. Bör icke mötet hos Kongl. M:t göra underdånig framställning 

derom, att jemte antalet af lektorsbeställningar vid de serskilda sla
gen af läroverk äfven de undervisningsämnen, som med hvarje sådan 
syssla böra förenas, måtte blifva en gång för alla i lag bestämda och 
icke få bero på ett först vid inträffande ledighet uppgjordt förslag? 
Eller behöfver ingen ledning för studierna gifvas åt de ynglingar, 
som önska bilda sig på bästa sätt till läroverkets tjenst, ej heller 
sådana oformligheter förebyggas, som att vid ett och samma läro
verk kan träffas t.ex. en lektor i Grekiska, en i Latin och Grekiska, 
och en tredje i filosofi och klassiska språk, eller två i Latin, men 
ingen i naturvetenskap m.m.? 

43. Kr det i sin ordning, att åtskilliga högre elementarläroverk 
äro så klent försedda med lektorer, att ett eller flera ämnen måste 
hela läroverket igenom skötas af adjunkter, hvilka i sådant fall 
pläga få aflägga ett slags halfva lektorsprof, utan att dock få upp-

224 

bära mer än vanlig adjunktslön, och utan att få någon inskränkning 
i adjunktstimmarnas antal? 

44. skulle det kunna anses önskvärdt oc:h gagneligt, att vid högre 
elementarläroverk den stadgade skillnaden mellan lektorer och ad
junkter helt oc:h hållet upphäfdes, så att alla der inträdande lärar~ 
blefve i anseend till prof, tjänstgöringsskyldighet och lönerärtig
heter fullkomligt likställ c\:.? 

45. Huru bör rättast stadgas angående lärareprofs afläggande 
och bedömande, för att största möjliga likformighet öfver hela riket 
må vinnas? Tills detta kan afgöras eller uppnås, månne ej ett dispu
tationsprof, som för högre läraresyssla inför något domkapitel af
lägges, borde med det en gång erhållna vitsordet vara gällande för 
ansökningar till dylika lärareplatser i samma läroämnen vid hvilket 
af rikets elementarläroverk som heldst? Och borde ej vid praktiska 
undervisningsprof den punkt af ämnet, som för tillfället önskas, 
blifva för den sökande någon dag förut tillkännagifven, framför 
allt om, såsom det synes, vitsord härvid borde afgifvas allenast 
öfver undervisningsskicklighet, men icke öfver kunskap och lärdom, 
med afseende hvarpå gradualbetyg m.m. kunde anses tillräckligt 
betryggande och giltiga? 

46. Vore det stadgande påkalladt, att hvarje blifvande elementar
lärare borde före ordinarie anställning ej blott hafva genomgått en 
theoretisk kurs i pedagogik, hvartill tillfälle skulle beredas vid begge 
universiteterna, utan ock hafva minst en termin tjenstgjort vid full
ständigt elementar läroverk? 

47. Kro föreskrifterna i läroverksstadgan § 76, angående behörig
het till erhållande af öfningslärarebeställningar, fullt lämpliga? 

48. Huru många undervisningstimmar i veckan kunna och böra 
skäligen åläggas en lärare med afseende på den för läroverkens 
framtid maktpåliggande angelägenheten, att ej lärarens mod må 
nedslås och hans verkningskraft i förtid brytas? Har ej läroverks
stadgan häruti, åtminstone hvad adjunkterna beträffar, öfverskridit 
det rätta måttet? Och är det tillbörligt, att antalet af ämneslärames 
undervisningstimmar bestämmes utan afseende på den tid, som er
fordras att granska lärjungarnes skriftliga uppsatser? 

49. Vore det icke ändamålsenligast, att lärames löner, utan afseen
de på ålder i tjensten, bestämdes uteslutande efter tjensternas egen 
beskaffenhet och serskilda orters olika lefnadskostnader? - Ar pro-
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portionen mellan lektorers och adjunkters eller kollegers lönebelopp, 
sådan den nu är, riktig och billig? - Kro de nuvarande lönevilko
ren, öfningslärarnes icke till förglömmandes, för knappa, och hvad 
ä~ i så~ant ~al:. att göra, för att få dem förbättrade? - Borde ej 
foresknften 1 laroverksstadgans § 128 om boställsrum eller hushyre
ersättning åt rektor erhålla någon utsträckning till förmån äfven för 
andra lärare, hvilkas hela aflöning är så betydligt svagare än rektors? 
- I hvad mån bör å ena sidan en akademisk docent, å den andra 
en inom elementarundervisningen använd extra lärare, duplikant, 
eller vikarie, efter vunnen ordinarie anställning vid elementarläro
verket, få räkna sig sin föregående tjenstgöring till godo i fråga om 
uppflyttning i högre lönegrad äfvensom i fråga om pension? -
Borde mötet önskningsvis framställa till Kongl. M:t att lärarne:; 
penningelöner måtte få uppbäras qvartalsvis i stället för tertialsvis? 

50. Vid hvilken ålder bör en elementarlärare vara pensionsmässig? 
51. Borde elementarlärarue öfver hela riket söka upprätta en, 

från det egentliga presterskapets i stiften, skild förening för bildande 
af enke- och pupillkassa? 

Undervisningssättet för de särskilda läroämnena. 

55. Bör Lindblomska förklaringen öfver Luthers lilla kateches 
bibehållas såsom lärobok vid elementarläroverken? Bör öfverhufvud 
en energisk protest inläggas mot dess utanläsning? - Huru löses 
lämpligast den svårighet, som ligger deruti, att inom högre elemen
tarläroverkets öfversta klasser antalet af föreskrifna ämnen för 
kristendomsundervisningen öfverstiger antalet af veckans åt dessa 
ämnen anslagna undervisningstimmar? 

56. Huru bör undervisningen i modersmålet rättast handhafvas? 
Bör den begynna förr än i 3 :d je klass? Bör ej den Svedbomska (Bec
kerska) s.k. satslärometoden öfvergifvas och i stället formlära samt 
orthografi blifva de första föremålen för inlärandet. Finnas för 
öfrigt tjenliga läro- och läseböcker? Kan Svedboms satslära anses 
utgöra eller ersätta en verklig lärobok i svensk syntax? Kr 4:de 
upplagan af Läsebok för Sverges ungdom en förbättring eller sna
rare en försämring af Svedboms läsebok? Bör i 5 :te klass en littera
turhistorisk lärokurs inträda? Kndtligen: då åtskilligt i vårt moders
måls stafning och ordböjningar m.m. synes böra förenklas och rät-
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tas, hvad lmana lärarne vid Sveriges elementarläroverk göra till 
förberedande af ifrågavarande förbättringar? 

57. Borde man ej vid undervisningen i de särskilda språken, mera 
än som hittills skett, eftersträfva en gemensam terminologi och ge
mensamma definitioner af de allmänna grammatiska begreppen? 

58. Huru långt bör bruket af chrestomathier sträcka sig? 
59. Har för undervisningen i moderna språk Ollendorffska me

thoden oftare blifvit använd vid rikets läroverk, och med hvad 
framgång? Hvilkendera af de begge methoderna, den gamla gram
matikaliska eller den nyare praktiska, må anses ega företräde? 

60. Huru skola realisterna, då enligt läroverksstadgan tyska språ
kets läsning af slutas i 6 :te klassen, komma i tillfälle att underhålla 
sina insigter i detta läroämne, så att de vid afgången från läroverket 
må kunna, enligt afgångsstadgans föreskrift, aflägga godkändt skrif
prof i nämnda språk? 

61. Hafva historien och geografien blifvit medelst nu föreskrifna 
läsordning tillräckligt tillgodosedda inom elementarläroverkets mel
lersta klasser? 

62. I hvilken ordning böra de för elementarundervisningen före
skrifna lärostyckena i mathematik lämpligast förekomma? Kr ej den 
för 2:dra klass fastställda kursen i arithmetik för vidlyftig? Kr det 
pedagogiskt riktigt, att en strängt vetenskaplig kurs i geometri till 
ej så ringa omfång föreskrifves skola inträda redan i 3 :d je klass? 
Bör ej Euklides' proportionslära utbytas mot en rent algebraisk be
handling af samma lära? Borde ej läran om logarithmer och lo
garithm-tabellernas användning ingå redan i 5 :te klassens kurs? Kr 
det mathematiska kunskapsmåttet hos realliniens 3 öfversta klasser 
i allmänhet tillräckligt, för att derpå basera ett grundligare studium 
af fysik? 

12. Hvilka äro fördelarna och olägenheterna af klassläraresyste
met å den ena sidan samt fackläraresystemet å den andra, och inom 
hvilka gränser är det förra eller det sednare att föredraga? 

13. I hvad mån kan föreläsningsmetboden inom elementarlärover
ket anses lämplig? 

63. Huru bör vid rikets fullständiga läroverk undervisningen i 
botanik och zoologi lämpligast ordnas? Månne enligt den äldre 
mehoden, som företrädesvis utgår ifrån terminologien, eller enligt 
den nyare, som börjar med uppfattning af enskilda former eller 
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hufvudtyper? Bör denna undervisning först inträda i skolans 2:dra 
eller 3 :d je klass, och af slutas i den 6 :te? H vilka äro de lämpligaste 
undervisningsmedlen deruti? 

64. Bör undervisningen i logik och den i modersmålet heldst vara 
förenade i samma lärares hand? 

65. Behöfves ej en enkel, för den allra första undervisningen an
vändbar lärobok i tonträffningslära, och borde det försökas att ge
nom utsatt pris framkalla en sådan? 

66. Hvad bör anses tillhöra ritkonstens elementer? och på hvad 
sätt bör undervisningen deruti meddelas vid statens elementarläro
verk? 

67. Vore det skäl att skilja välskriEning ifrån kunskapslärames 
undervisningsämnen och hänvisa densamma till öfningsläraren i 
teckning? 

Allmänna frågor. 

52. Vore det önskligt, att samtliga läroverksprogrammerna tryck
tes i så stora upplagor, att vid årsutbytet hvarje lärare vid hvarje 
läroverk kunde (måhända mot en modererad afgift) bekomma sitt 
exemplar? 

53. Om utsigt finnes, att en pedagogisk tidskrift kan bära sig 
utan offentligt understöd, skulle ej då mötet böra uppmana någon 
eller några dertill skicklige att åtaga sig utgifvandet af en sådan? 

54. Borde det icke vara i lag stadgat, att läraremöten skola hållas 
hvart tredje år, och borde icke hvarje högre elementarläroverk jemte 
derunder hörande lägre åläggas att till hvarje sådant möte sända en 
delegerad, hvilkens resa bekostades antingen af staten eller af läro
verkets egen kassa? Vore det skäl, att några andra än de sålunda 
delegerade fingo deltaga i mötenas beslut. 

Tisdagen den 16 juni. 

Sedan de hit anlända gästerna samt härvarande deltagare i mötet i 
dag kl. 10 f.m. samlats å sollennitetssalen i nya Elementarläroverks
byggnaden, besteg rektor HeUJ·lin kathedern och helsade i hjertliga 
ordalag de fremmande deltagarue välkomna. Talaren såg i de från 
skiljda trakter församlade gästerna en borgen för det intresse, hvar-
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med förhandlingame skulle omfattas, samt omnämnde de frikostiga 
bidrag, som kommit mötet till del, hvaribland de af regeringen 
beviljade 600 rdr rmt. Derefter anhöll han, att mötet måtte konsti
tuera sig och välja tvenne ordförande. Talaren ansåg sig gå en allmän 
ömkan till mötes, då han till förste ordförande föreslog professor 
F. F. Carlson osh till andre ordförande expeditionssekreteraren A. 
L. N ordval!. Dessa båda föreslagna hrr blefvo af mötets deltagare 
enhälligt valda. 

Ordföranden intog derefter kathedern och tolkade sin erkänsb 
för det hedrande förtroende, som genom valet blifvit honom be
visadt. Uttalade derefter sin tacksamhet mot hrr kommitter~de o::h 
stadens lärarekår. Yttrade huru på en gång upplifvande o::h lärorika 
dylika möten vore för Iärarne sjelfva. Anhöll om mötets öfverseende 
vid utöfvandet af det förtroendefulla uppdraget samt hoppades, att 
enhet i sträfvandena för hufvudmålet och allvar i besluten måtte 
blifva vid förhandlingame förhärskande. Hemställde derefter huru
vida iske mötet ville ställa sig till efterrättelse de stadgar, som följ
des vid läraremötet år 1849, naturligtvis dock med de ändringar i 
nämnde stadgar, som mötet kunde anse vara af nöden. 

Ordföranden uppläste derefter dessa stadgar paragraf efter para
graf samt underställde dem mötets bedömande. Detta gaf anledning 
till en temligen liflig diskussion, i hvilken jemte ordföranden gene
ralmajor Hazelius, lektor Blomstrand, magister H ed lund, professor 
Ac!ersson m.fl. talare deltogo. 

Professor Andersson föreslog, alldenstund en sådan mängd frågor 
förekomma, huruvida man ej borde öfverenskomma, att hvarje del
tar;are i mötet skulle ega rättighet att blott en gång uppträda i samma 
fråga samt ej tala längre än i 10 minuter. I annat fall kunde det 
inträffa, att man endast medhunne några få frågor och att flera 
frågor af väsenddig vigt ej ens skulle komma under diskussion. -
Magister Hedlund reserverade sig på det bestämdaste mot detta in
grepp i den fria yttranderätten. - Rektor H ettdin förenade sig 
häri. - Lektor Blomstrand visade, att prof. Anderssons förslag vore 
öfverflödigt, emedan mötet redan antagit en paragraf, som bemyn
digat ordföranden att leda förhandlingame och följaktligen äfven 
uppmärksamgöra den talare, som måhända afveke från ämnet eller 
talade alltför vidlyftigt. Yttrade äfven sin åsigt vara, att den fria 
yttranderätten hvarken borde eller ens kunde inskränkas. På ord-
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föranden:; fråga huruvida det vore mötets åsigt, att en talare blott 
skulle ega rätt att yttra sig en gång i samma ämne, svarades: nej. -
Förslaget om att en talare skulle ega rätt att yttra sig blott under 
10 min. besvarades med blandade ja och nej. Åtskilliga talare, så
wm rektor Aspling från Norrköping, lektor Gegerfeldt från Carlstad 
med flera, uppträdde emot förslaget, som shdigen af professor 
Andersson återtogs. 

Derefter framställde ordföranden huruvida icke mötet, tillfölje af 
den stora mängden frågor af så skiljaktig natur, borde konstituera 
sig i sektioner, der de olika frågorna kunde afhandlas och proposi
tioner derefter framställas vid de allmänna sammankomsterna. Ord
föranden yttrade vidare, att han för sin del ämnat föreslå sektioner, 
samt anhöll, att mötet nu ville taga denna fråga i öfvervägande. 

Härom uppstod nu en ganska liflig diskussion. Magister Hedlund 
ansåg sig för sin del böra afråda från bildandet af sektioner, allden
stund e:1 mängd deltagare derigenom skulle gå miste om både det 
nyttig:l och intressanta utbyte af tankar, som eger rum vid en dis
kussion, i hvilken mötets alla medlemmar gemensamt deltaga. Visade 
det svåra uti att troget referera, då diskussionen splittras sålunda 
på många håll. - Generalmajor Hazelius hade för sin del ej något 
emot bildandet af sektioner, ehuru han medgaf riktigheten af den 
föreg. talarens anmärkning. Ansåg dock att man ej borde genom en 
vidlyftig diskmsion om dessa förberedande åtgärder förspilla den · 
dyrbara tid, som man heldre borde egna åt de stora, vigtigare 
frågorna. 

Lektor Blomstrand ansåg äfven förslaget om bildandet af sek
tioner öfverflödigt, emedan det ju stode hvarje mötesmedlem fritt 
att framställa en fråga till behandling, hvilken sedermera under
söktes af dertill utsedde personer. - Lektor Rosenius genmälte mot 
magister Hedlunds anmärkning, att de föreslagna sektionerna ej 
kunde arbeta på andra tider, än den föreslagna sammankomsten. 
Föreslog derjemte en sektions bildande för undervisningen i kristen
dom, deruti följande exemplet af professor Andersson, som redan 
föreslagit en sektions bildande för naturvetenskaperna. - Intenden
ten Malm föreslog en sektion för ritning, sång och gymnastik, rektor 
Hammar (från Helsingborg) en för språkundervisningen, rektor 
Alander (från Skara) en för historia och geografi, hvarjemte en 
sektion för matematik äfven förslogs. Alla dessa föreslagna sex 

230 

sektioners bildande beslutades af mötet. Derefter beslöts, att mötet 
skulle sammanträda hvarje dag kl. 9 f.m. såvida ej annorlunda 
komme att bestämmas. 

Mötet skred nu till val af sekreterare, och utsågs dertill enhälligt 
lektor Blomstrand. Hr lektorn tackade för det hedrande uppdraget, 
men tvekade huruvida han borde emottaga detsamma, enär han 
därigenom förhindrades att deltaga i diskussionerna. Dessutom an
såg han det svårt för en ensam person att kunna medhinna protokolls
färingen. 

Ordföranden upplyste dock, att vid föregående möten hade sek
reteraren haft tre medhjelpare, och han förmodade att detta äfven 
skulle blifva fallet här, hvarigenom sekreteraren ej hindrades från 
att deltaga i diskussionerna. - Lektor Blomstrand förklarade sig 
i så fall beredd ati: åtaga sig uppdraget. - Sedan ordföranden der
efter hemställt huruvida man ej nu, då klockan redan var öfver tolf, 
borde göra ett uppehåll, afslutades förhandlingame dermed, att 
andre ordföranden med några hjertliga ord tackade mötet för den 
heder honom genom valet blifvit bevisad. 

Listor framlades derefter i afsigt att de blifvande medlemmarne 
af de olika sektionerna derå skulle anteckna sina namn. 

Under morgondagen komma de serskilda sektionerna att arbeta 
från klockan 9 till half 12 f.m., hvarefter det allmänna mötet vid
tager. 

Efter det mötet tagit sig någon rast, började förhandlingame åter 
omkr. kl. 2, då ordföranden till öfverläggning framställde frågan 
20, så lydande: 

"Hvad förstås med det s.k. mångläseri, öfver hvars menliga följ
der man klagar? Vill man utdöma all mångfald af läroämnen, eller, 
om det gifves något slag af mångläseri, hvilket kan och bör såsom 
välberättigadt försvaras, hvari består detta?" 

Närmast härtill följde frågorna, hvilka läroämnen möjligen kun
de ur undervisningen uteslutas m.m. 

Ordet begärdes här först af 
Rektor Aspting (från Norrköping), som för sin del ej trodde på 

den lärjungarnes öfveransträngning, som ansetts ligga i det s.k. 
mångläseriet, ansåg att den bättre ordningen ej borde sökas i för
minskning af läroämnenas antal, utan i deras mera rationella grup-
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pering, i h vilket hänseende tal :n åberopade den i 8 :de frågan1) om
nämnda uppsatsen i Tidskrift för Sveriges läroverk, ang. lärover
ke11s systematisering. 

Der förordades ämnenas gruppering och framhölls dessutom 
dca åsigten, att hvarje läroverk borde utgöra mera ett helt för sig, 
än som nu är fallet, då t.ex. i ett treklassigt läronrk, latinet börjar 
i sista klassen, något som ej kunde öfverensstämma med kommuner
nas billiga anspråk. Det vore lätt att inse huru liten nytta denna 
läsning clå kan medföra för fattige ynglingar, som ej hafva råd att 
i högre läroverk fortsätta sina studier. Men sorgligt nog, äro bar
nens föräldrar ofta så oförståndiga, att de trösta sig dermed, att 
"deras barn lära lika mycket som andra barn". slutligen hemställde 
talaren, om icke den nästföljande frågan borde ames sammanhänga 
med den 20:de. 2) 

Ordföranden ansåg, att derför vore intet hinder i vägen. 

Vice ordföranden, expeditions-sekreteraren Nordvall (från Stock
holm) begärde derefter ordet. Han ansåg, att med mångläseri måste 
menas, ej att man läser många, utan för många ämnen. Att inskränka 
deras antal till några få, kunde tal:n dock ej förorda. Man bör der
vidlag ihågkomma, att all sysselsättning, vare sig fysisk eller intellek
tuel, anstränger minst, när den är af omvexlande natur. Men just 
ämnenas mångfald i våra skolor måste medföra omvexling. Talaren 
bad att få anföra tvenne exempel, som kunde göra tydligare hvad 
han menade. I sin ungdom hade han varit informator för en lär
junge, hvars kroppskonstitution och helsa voro så svaga, att han ej 
uthärdade mer än 10 a 15 minuters ansträngning med läsning i sen
der. Då gjorde talaren det försöket att blott några få minuter läsa 
ett och samma ämne och sedan öfvergå till ett annat: och på detta 
sätt kunde lärjungen inom kort tid så småningom utsträcka läsnings
tiden till 1 a 2, ja slutligen 3 timmar, utan att lärjungen deraf led 
något synbarligt mehn. Detta resultat finge väl icke uteslutande till
skrifvas den följda läsemethoden, utan torde fysiska orsaker äfven 
dertill hafva bidragit: det bevisar likväl ganska mycket för nyttan 
af omvexling i såväl läsning som andra sysselsättningar. Det andra 

1 /Se sid. 219./ 
2 /Se sid. 221; där frågas om några ämnen, som nu finnas på schemat, kunna 

uteslutas./ 
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exemplet, som talaren anförde, var tidningsläsandet. Detta tröttar 
ingen. Hvarför? Onekligen till följe af innehållets mångfald och 
omvexling. Dylik läsning medför väl icke grundlighet, men säkert 
är, att dess närmaste följd åtminstone icke är alltför stor tankean
strängning. Enligt talarens åsigt låge derför den största, ja, kanske 
den enda fara af mångläseriet i ytlighet i de inhemtade kunskaperna. 
Man bör derför undersöka, huruvida den anslagna tiden för hvarje 
ämne är otillräcklig för ämnets grundliga inhemtande: om så icke är, 
upphör faran för ytlighet. Talaren ansåg såsom en sak af högsta vigt, 
att studierna så mycket som möjligt koncentreras. Hvad beträffar 
farhågan för, att ämnenas antal är alltför stort, trodde talaren knappt 
något enda ämne vara likgiltigt för lärjungens bildning; det bör 
derför mindre vara fråga om utmönstring af vissa ämnen än om 
s::tmtliga ämnens gruppering och harmoniska anordnande. 

Professor Andersson (från Stockholm) ansåg frågan vara af så 
s:m vigt, att hela detta möte vore otillräckligt för dess uttömmande. 
Talaren instämde med vice ordföranden i den tydning, han gifvit 
mångläseriet, men ville tillika påpeka en annan, lika vigtig. Mång
läseri måste nemligen äfven tagas i den betydelsen, att af vissa äm
nen läses för mycket. Man nödgas då göra den frågan: hvad hör till 
elementarundervisningen? hvad icke? Dit höra dementerna i de 
olika vetenskapsgrenarne. Den 21 frågan, wm lyder: "kunna eller 
böra några af nu till elementarundervisningen hönmde läroämnen 
från densamma uteslutas?" bör således besvaras med nej. Men af 
vissa ämnen läses för mycket. I den skola, hvari talaren läste, inne
höll de nya stadgarnas första punkt följande till lärarue ställda 
fråga: "hvad anse herrarne höra till elementar-undervisningen?" 
Också har derstädes åtskilliga inskränkningar blifvit gjorda i läs
ningens utsträckning i fysik, filosofi, kyrkohistoria, m.m. 

Lektor Blomstrand hade sett med stor tillfredsställelse, att den 
läroverksfråga, som för 7 år sedan härstädes blifvit lifligt diskuterad, 
nu ånyo blifvit upptagen. Innan den blifvit besvarad, kan någon 
lösning af n:r 20 ej erhållas. Talaren yttrade vidare den åsigten att, 
fqr att förebygga mångläseriet o:::h dess skadliga verkningar, är nöd
vändigt att åtskilja den klassiska och den reala linien. Först och 
främst bör man göra klart för sig, hvad som tillhör elementarbild
ningen? Månne allt hvad mognade män behöfva känna? Nej. skol
undervisningens ändamål måste vara uppfostran, vare sig för den 
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l~rda banan eller den praktiska. Men det enda maktpåliggande der
vidlag är, att själs- och kroppskraftern::t uppöfvas. Vid 30 år har 
knappt någon enda den minsta nytta af det eller det studerade 
ämnet; det kan derför vara nästan likgiltigt, ehvad som studeras; 
det är blott genom att lära arbeta, som menniskan utbildas till en 
duglig medborgare. Må derför gerna ett eller annat ämne gå bort 
om blott så mycket står gvar, att ynglingens förstånds- och själs~ 
f~rmögenheter erhålla erforderlig utveckling. Latinska språkets stu
dmm torde dock ega företräde framför andra studier, emedan det 
kostar mera möda och arbete. Men alla skola ej blifva lärda män: 
derför torde latinet på den reala linien böra ersättas af något mera 
~raktiskt ämne. Man bör äfven taga i be~raktande, att många lär
Jungar förhindras att stanna i skolan längre än till 15 år. Det är 
således nödvändigt, att realskolan lossas från de band, som fjettra 
den vid den klassiska; klagan öfver mångläseriet skall då upphöra. 
I den lärda skolan bör undervisningen börjas med latinet. Talaren 
fästade derefter uppmärksamheten på 11 :te frågan1) och framställde 
i sammanhang dermed ett förslag om inrättandet i små kommuner 
af mindre skolor, hvarest lärarne skulle ega rättighet att meddela 
undervisning utöfver det stadgade kunskapsmåttet. I större st~ider 
måste skolorna vara större och fullgöra större anspråk; äfven på den 
reala linien borde studenter kunna bildas, sedan den reala och den 
lärda skolan blifvit åtskiljda, hvilket talaren ansåg nödvändigt, der
med dock ej menande, att de behöfde skiljas till rummet. I den lärda 
skolan borde latinläsningen vidtaga från första början; man skulle 
då ej, såsom nu, när dermed uppskjutes till de högsta klasserna, höra 
klagas öfver, att undervisningen i de döda språken upptar 8 a 10 
timmar. 

Kyrkoherden Ekdahl trodde att den skola, som länge varit ett 
experimentalfält för elementarundervisningen, nemligen Nya ele
mentarskolan i Stockholm, borde närmare beaktas. Mångläseriet 
torde ej kunna tillbakavisas; vi måste följa med våra grannar - i 
vestern, af dem i östern hafva vi litet att lära. Men om eftermiddags
läsningen så mycl~et som möjligt undvikes o:h jagten efter hemlexor 
samt privatläsning inskränkas, och om beredelsen för undervisningen 
försiggår i skolan, gjorde man lärjungarne en välgerning. Läkare 

1 /se sid. 220; frågan rör de lägre läroverkens möjligheter att öka sina kurser./ 
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hafva intygat, att ögonsjukdomar och hvitsot af alltför sträng läs
ning uppkommit. IV1an bör af människokärlek sträfva att undvika 
dessa sorgliga följder genom ämnenas anordning och hemläsningens 
minskning. 

Expeditionssekreteraren Nordvall. Det är väl obe:>tridligt, att i 
en skola, som skall grundlägga en vetenskaplig bildning, måste sjäb
odlingen vara vigtigast. Det är äfven klart, att för mycken läsning 
är skadlig. M&ngläseriets afskaffande är en fråga, som synes lätt att 
besvara, tagen i sin allmänhet, men hvilken det är ganska svårt att 
besvara i detalj. Talaren påminte om den betydelse han gifvit mång
läseriet, nemligen läsning af fiir stort antal ämnen. Det var do:::k 
talarens åsigt att intet ämne borde borttagas, utan att man hufvud
sakligen borde sträfva efter harmonisk utveckling genom ämnen2.s 
gru ppcring och studiernas koncentrering ( t.ex. kring latinet, såsom 
en föregående talare föreslagit; hvartill talaren ville tillägga mate
matik) samt genom att i vissa ämnen inskränka fordringarna. 

Hr H ed lund skyggade ej tillbaka för att öppet ut<:ala sina kät
terska åsigter rörande det nuvarande undervisningsväsendet, sär
deles hvad de Idassiska studierna angår. Ansåg mångläseriet verk
ligen förefinnas, med utsigt att ytterligare ökas, då nya läro:imnea 
oupphörligt framträda med anspråk på att intaEas i den allmänna 
bildningen. Derföre måste sådana ämnen ute3lutas, so::.n tillhöra de 
speciella studier, hvari skolbildningen måste sedermera ut:;rena sig. 
En sådan gren utgjorde språkforskningen, till h vilken hörde de ld;c s
siska språken, hvilkas allmänbildande kraft tal:n helt o:::h hållet 
bestred. Då man vindicerar denna, ur synpunkten af den själsför
mögenheterna stärkande öfning, som de anses bereda, inskränkte 
man själsförmögenheterna till blotta förståndet. Men der finnas 
andra förmögenheter, som här icke vinna något afseende, såsom 
iakttagelseförmågan, inbillningskraften, verksamhetshågen, m.m., 
hvilka dock äfven borde i skolan finna öfning och n'äring. 

Tal:n ville alltså ur elementarskolan utesluta, för att till hög
skolan, specialskolor eller priva~undervisning öfverlemna, alla de 
s.k. klassiska språken samt derjemte dogmatik och filo:ofisk prope
deutik, hvilka sednare ämnen kunde, för så vidt de i skolan på
kallades, inhemtas i kompendier af några få sidor, under det de nu 
upptaga volymer. 
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Tal:s kätteri sträckte sig dock ej allenast till de klassiska tradi
tionerna. Han ogillade ock mängden af moderna språk, menande 
att en stor nation, som ej behöfde bra mer än ett af dessa medel för 
kunskapers inhemtande och meddelande, egde deri ett oändligt före
träde framför en mindre nation, som måste tillegna sig äfven ett 
främmande språk. Ansåg dock, att man dervid kunde, hvad skolan 
anginge, inskränka till ett enda sådant; behöfde man sedermera flera, 
vare sig för resor i främmande länder, eller ur andra synpunkter, 
så borde deras inhemtande blifva en privat sak, hvarmed staten ej 
behöfver befatta sig. 

Rektor Hammar (från Helsingborg). Af de till undervisningens 
lättande gjorda trenne förslagen anslöt talaren sig, med förbigående 
af det sista, till de två första. Men den starkaste häfstången för 
lättande af kunskapers inhemtande vore ordning. Och den lä~ord
ning, talaren förordade, vore, att nya ämnen i rättan tid må ingå i 
undervisningen, d.v.s. när lärjungarnes fattningsförmåga är tillräck
ligt utvecklad. Detta beror dock hufvudsaldigen ej på läraren utan 
på lagstiftaren, hvilken således ej får förbise vigten 8.f denna om
ständighet. Tal. framställde vidare nödvändigheten deraf, att, all
denstund den själsförmögenhet, som först röjer sig hos b?.rnet, är 
åskådningen, undervisningen bör göras åskådlig, hvarigenom minnets 
och tankekraftens arbete underlättas. Denna undervisninl<smetod 

" har länge varit införd i Tyskland och flera andra länder samt der 
burit välsignelserika frukter. Ett korollarium af åskådlighetsunder
visningen blifver, att de språk, som till sin natur äro mest konkret?. 
och således för det späda barnaförståndet framställa de lättfattli
gaste begreppen, böra öppna språkundervisningen. Men till ordning 
hör äfven, fortfor talaren, att undervisnin~en så bedrifves, att de21 
ena timman står i samm:111hang med den andra, hvarigenom otroligt 
mycket kan uträttas. 

Lektor Borelius. Man har an;n~irkt, att, sedan ämnesläsningen 
blifvit införd äfven i de lägre klasserna, ansträngningen blifvit större. 
Talaren trodde det också vara önskligt, att i de lägre afdelningarne 
en ensam lärare skötte hela undervisningen. I de högre torde ämnes
läsningen i allmänhet vara nyttig, till och med nödvändig; dock 
hemställde talaren, huruvida ej undervisningen borde så inrättas, att 
mera sammanhang funnes mellan ämnena. 
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Lektor Rosenius trodde, att frågan måste lösas praktiskt. Ma:1 
klagar öfver den af mångläseriet vållade öfveransträngningen. Hvar 
skall eftergiften göras? I afseende på ämnenas antallåter ej inskränk
ning göra sig enligt de flestes åsigt; men kunskapsmåttet i hvarje 
ämne mena många, borde minskas; talaren vågade dock betvifla, 
att denna åsigt bekräftas af erfarenheten. Talaren ansåg, att kurserna 
svårligen kunde minskas, vare sig till deras extensitet eller intensitet 
ul:an att de billiga anspråk, man har på undervisningens frukter, 
blifva ouppfyllda. Talaren föridarede sig vidare hafva gjort de:1 
erfarenheten, att kontinuiteten ej kan bibehållas i undervisningen 
tillfölje af de afbrott, dc1 skolstadgan vållar( anförde ~åsom exein
pel kyrkohistoria och exegetik). Talaren ansåg, att n~an bör afskilja 
de ämnen, som ej med fördel kunna samtidigt studeras, men ville 
ej helt och hållet borttaga något ämne, emedan det hör till under
visningens ändamål att gifva en allmän, folkelig bildning. 

Rektor Rabe (från Stockholm) menade, att med mångläseri kan 
ej gerna menas annat, än läsningen af många, ja, för många ämnen. 
Han bad de föregående talarne jemföra antalet läroämnen nu med 
det, som är föreskrifvet i 1820 års skolstadga, då de skola finna, att 
det förra ingalunda öfvergår det sednare. Hvad man mest bör fästa 
sig vid är målet för undervisningen; och detta måste vara kropps
och själskrafternas harmoniska utveckling. I all undervisning ingå 
två beståndsdelar: den subjectiva eller själsförmögenheternas utveck
ling; den objectiva eller ämnenas beskaffenhet och anordning. Tala
ren ansåg således vigt ligga på bestämmandet af de ämnen, som 
böra anses vigtiga ur den synpunkten, att de skola bilda ett harmo
niskt helt. Ej blott själsförmögenheternas utveckling eller den prak
tiska nyttan af studierna är hvad man bör fästa sig vid; man bör 
äfven taga i betraktande läroämnenas så att säga etiska natur. 

General Hazelius fästade vigten vid läroämnenas behöriga gruppe
ring, icke blott i jembredd med hvarandra, utan i deras följd skolans 
klasser igenom, så att ett läroämne kan vara undangjort, innan ett 
annat vidtager. Önskade att de närvarande Iärarne ville uttala sina 
åsigter i detta fall samt uppriktigt säga sin mening rörande den 
öfverklagade öfveransträngningen. Anmärkte slutligen mot hr Hed
lund, att, om dennes åsigter gjorde sig gällande, skulle skolans lär
jungar få alltför litet att göra, och skolans kurser sålunda kunna 
afslutas redan vid en ålder af 15 år, hvilket talaren ej gillade. 
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Tiden var nu långt framskriden och då ingen talare vidare anmält 
sig, erinrade ordföranden att frågan om öfveransträngning förelåge 
i en af programmets öfriga frågor, hvarjemte anmältes, att förslag 
blifvit väckt till bildande af en sektion för filosofi, hvilket bifölls, 
hvarefter mötet åtskiljdes. 

Onsdagen den 17 juni. 
Enlig:: det i går fattade beslutet, samlades mötets medlemmar ånyo 
i dag kl. 9 förmiddagen, för att sektionsvis arbeta tills kl. half 12, 
då man skulle sammanträffa till allmänt möte. 

sektionen för kristendoms-undervisningen valde till sin ordföran
dc lektorn vid härvarande elementarläroverk, Rosenius. 

sektionen för språkundervisningen valde till ordförande rektor 
Rabe från Stockholm. 

sektionen för naturvetenskaperna utsåg till sin ordförande pro
fessor Andersson, och till sekreterare lektorn vid härvarande elemen
tarläroverk Lindeberg. 

sektionen för geografi och historia valde till sin ordförande rektor 
Alander (från Skara). 

Sektionen för mathematik valde till sin ordförande lektor Björling. 
Följande sektioner hade äfven blifvit föreslagna: nemligen en för 

undervisningen i sång, teckning och gymnastik, samt en för filoso
fien, men emedan så få deltagare tecknat sig å de för dessa sektioners 
bildande framlagda listor, uppsköts arbetet inom dem tills vidare. 

Arbetet inom de ofvannämnda färdigbildade sektionerna fortgick 
derefter till kl. half 12, och som resultatet af deras öfverläggningar 
sedermera framställdes inför det allmänna mötet, förbigå vi de en
skilda diskussionerna inom de respekriva sektionerna. 

Sedan sektionernas arbeten upphört vid den bestämda tiden, sam
lades mötets samtliga medlemmar till allmänt möte omkring klockan 
12. 

Ordföranden anmälte att ett förslag blifvit inlemnadt rörande 
bildandet af en pensionskassa för aflidne skolmäns efterlemnade 
cnkor, och emedan frågan egentligen låg utom programmet, hem
ställde han huruvida ej en komite borde bildas, som tog densamma 
i öfvervägande. I kraft af sin honom förut af mötet meddelade myn
dighet att sjelf utse tre ledamöter i de komiteer som kunde komma 
att bildas, utsåg ordföranden till medlemmar af denna komite lek-
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torerue Björling, Blomstrand och Nordlund (från Gefle), samt upp
manade mötet välja de båda återstående. Derjemte meddelade ord
föranden, att som undervisningen inom härvarande folkskolor vore 
ordnad på ett ganska utmärkt och anmärkningsvärdt sätt, hade man, 
ehuru ferierna nu redan inträdt, lofvat mötets ledamöter att i dag 
kl. 5 eftermiddagen få se dem i verksamhet. 

Ordet begärdes derefter af generalmajor Hazlirts, som, med an
ledning af det väckta förslaget om en pensionskassas bildande, fästa
de upp:närksamheten derpå, att dylika kassors bildande inom n
skilda kårer ej vore så hitt, just derför, att ledamö·:ernas antal är så 
litet. Tillrådde att ingå i Enh:e- o:h Pupill-kassan i Stockholm, hvil
ken, ehuru den första afgiften är temligen dryg (1000 rdr rmt), dock 
erbjuder större fördelar än hvarje annan dylik anstalt. 

Ordföranden bad derefter de olika sektionernas referenter med
dela mötet resultatet af förmiddagens arbete. 

Lektor Rosenius meddelade från sektionen för religiomundervis
ningen, att diskussionen vänd t sig omkring den 55 :te, 21 :sta och 
25:te af de i programmet upptagna frågorna.1) 

Den i 55 :te frågan gjorda hemställan om utanläsningen af kate
kesen hade framkallat en liflig diskussion. Lektor W esterlund (från 
Wester ås) hade talat för bibehållandet af utanläsningen, lektor W al
land er (från Stockholm) deremot hade bestämdt afrådt densamma, 
herrar Anjou, Ekdahl och Strömberg hade förenat sig med herr 
Wallander, dock med den reservation att lilla katekesen lästes utan
till. Någon fast mening härom hade likväl ej blifvit gällande. Man 
hade dock enhälligt yttrat den åsigt, att Lindbloms katekes ej är 
t j enlig. 

H vad i den 21 :sta frågan yttras om uteslutande t.ex. af dogma
tiken såsom läroämne, hade sektionen ej ansett detta vara tjenligt. 
Man hade föreslagit att i 4 :de klassen en god tid användes till kateki
sation h vilken fortsattes i 5 :te. Nya Testamentet bör läsas på ett 
ration~llare sätt genom utval af vissa ställen, som borde sättas i 
sammanhang med katekisationen. Först i sista klassen borde Nya 
Testamentet läsas på grundspråket. Andra talare hade yttrat, att om 
något borde uteslutas, borde det vara Nya Testamentets läsning på 
grundspråket. 

1 /Se sid. 226 och 221./ 
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Som en bifråga hade sektionen ventilerat de så kallade predika
förhören, och man hade öfverenskommit, att de åstadkomma mera 
skada än gagn. Onskligt vore, att dessa förhör måtte upphöra. 

Detta var i korthet resultatet af sektionens förmiddagsarbeten. 
Herr Hedlund begärde nu ordet och fästade uppmärksamheten 

på läroböckerna. Opponerade sig mot begagnandet af Luthers lilla 
katekes, såsom varande oi:jenlig till pedagogisk lärobok. En ny läro
bok är nödvändig för den förberedande undervisningen. Sverige och 
Finland äro för närvarande de enda länder, der katekesen läses utan
till. Föreslog att förlägga kristendomsundervisninge:l till Sönc'a3sför
middagen och låta gossarne fira gudstjänsten i den stora lärosalen. 

Lel>.tor Rosenius inlade en pro~ec;t mot det sätt, hvarpå den förre 
talaren yttrat sig om katekesen. 

Lektor Blomstrand opponerade sig mot inblandandet af bifrågor 
vid den allmänna sammankomsten. Försvarade katekesen och var
nade mot att vidröra den med klumpiga fingrar. Om Sverge och Fin
land äro de enda länder, som läsa katekesen, så äro de också de enda 
kristliga Hinder. Katekesen bör endast begagnas till utanläsning. 

Generalmajor Hazelius yrkade, att talare vid det allmänna mötet 
äfven skulle få yttra sig om resultaten af sektionernas arbete. För
enade sig fullkomligt med hvad hr Hedlund yttrat. 

Lektor W allander (från Stockholm) uttryckte sin ledsnad öfver 
lektor Blomstrands ifver att försvara utanläsningen. Är det väl 
möjligt att det befängdaste af allt, den själsmördande utanläsningen 
af katekesen, skulle kunna frambringa det skönaste af allt: en sann 
religiositet? Nej! 

Lektor Blomstrand genmälte, att utanläsningen af katekesen ej 
skadat. Förklarade sig dock ingalunda vara någon förfäktare af en 
e:1sidig utanläsning. 

Lektor W' alland er. Utanläsningen af katekesen är rent af skadlig. 
Motsatte sig äfven hr Hedlunds förslag om kristendomsundervis
ningens förläggande till Söndagen, som bör vara en hvilodag både 
för lärare och lärjungar. 

Hr H ed lund kunde ej inse skilnaden mellan gudstjenst i skolan 
och i kyrkan. Kunde ej finna någon vederläggning i sak af sitt för
slag. 

Härefter refererade magister Schiick (från Stockholm) resultatet af 
språksektionens arbeten. 
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Diskussione:1 hade vändt s1g kring programmets 57:de fråga,1) 

hvilken sektionen besvarat med ja. Lärare i språk borde samråda 
eller rätta sig efter undervisningen i modersmålet sa1n den latinska 
t:orE1inologien begagnas. Se~:tionen ansåg en allmän språklära vara 
d behove: påkallad, samt att ea större gem:?nsamhet i terminologi 
o:::h definitioner vore ö:1s~w~i.rd. 

De<:ta var i korthet rc3ultatet af denna sektio~1:; arbe~e, hvilket 
ej gaf anledning till någon allmän diskussion. 

Rektor Alander refererade derefter den historis!ea seltrionens ar
beten. 

Man hade tagit den 61 :sta frågan2) i programmet till diskussions
~~mnc och dervid för dagen fästat sig vid geo6rafien. 

Sektionen var i allmänhet ense om den anordning af geografiens 
studium, SOill sednaste skolstadga föreskrifver. Sektionen ansåg der
jemte, att i både den mathematiska, fysiska och politiska geografien 
kunde fortfarande en och samme lärare undervisa. Den såkallade 
växt- och djurgeografien kunde deremot öfverlåtas åt läraren i na
turvetenskaperna. Man hade äfven varit ense om, att en förkortning 
af realisternas kurs kunde komma i fråga, så att de finge genomgå 
den femte klassen på ett år. Onskligt vore äfven om examen från 
reallinien kunde gälla såsom inträde vid krigsskolorna. 

Derefter hade man diskuterat om läroböcker och kommit till det 
resultat, att Palmblads och Dahms läroböcker ännu vore använd
bara. Bra vore om en lärobok för realisterna i femte klassen, om
fattande de s.k. kulturländerna Tyskland, England, Frankrike och 
Förenta Staterna, kunde utarbetas. Grubes lärobok vore att rekom
mendera. Fråga hade äfven blifvit väckt, att hvarje elementarläro
verk skulle åläggas att anskaffa stora väggkartor. Därigenom kunde 
hemlexorna undvikas, ty läraren kunde på kartan genomgå för 
gossarne den följande dagens lexa. Man borde dock göra ett urval af 
kartor i en viss serie. En komite hade blifvit vald för att uppgöra 
denna serie. 

Herr H ed lund betonade starkt nyttan af den geografiska under
visningen. Rekommenderade Mentzers kartverk. Lade vigt på an
skaffandet af åskådningsmateriel, som, märkligt nog, för ett sekel 

1 /Se sid. 227; frågan rör gemensam terminologi för alla språk./ 
2 /Se sid. 227; har historia och geografi blivit tillräckligt tillgodosedda i mellan

klasserna? l 
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tillbaka fanns i vida större mängd än nu vid våra skolor. Ett tellu
rium för undervisningen i den matematiska geografien vore nöd
vändigt. Klagade öfver våra geografiska läroböckers ensidighet, som 
upptager en massa namn på bifloder, småstäder m.m. 

Då tiden var alltför långt framskriden, för att referera resultaterna 
af den matematiska och den naturhistoriska sektionens arbeten bör-. ' 
Jades det allmänna mötets öfverläggningar med upptagande af pro-
grammets 19:de fråga, så lydande: 

"Hvarpå bero klagomålen att elementarläroverkens lärjungar i 
allmänhet öfveransträngas? .Kro undervisningsämnena för många, 
kurserna för vida, arbetstimmames antal för stort, eller fördelningen 
och anordningen af det föreskrifna arbetet olämplig? Eller äro klago
målen öfverhufvudtaget ogrundade?" 

Diskussionen öppnades af 
Hr adjunkten Th. Strömberg (från Strengnäs), som ansåg att e11 

och hvar af de praktiserande lärarne här borde redogöra för sin 
erfarenhet. För egen del ville talaren uttala den åsigt han vunnit 
genom er f a renheten vid ett af rikets större läroverk, jemförd c cd 
iakttagisen af andra länders förhållanden. Denna åsigt var, att den 
öfveransträngning, hvarom så mycket ordats, fanns blott till i tid
ningarnes spalter, i sjukliga filantropers hjernor eller klemiga för
äldrars inbillning. Skolornas schema motverkade det fruktade onda, 
då det upptoge gymnastik, musik och exercis, hvartill komme ung~ 
domens vanliga förströelser i bollspel och andra lekar. - Skulle 
öfveransträngning verkligen finnas, så vore det väl att söka i skolans 
lägre klasser, då lärare och informatorer genom arbetets pådrifvan
de söka göra lifvet surt för de små. - Ögonsjukan kunde ej till
skrifvas läsningen, då den ock förekommer i kaserner och arbetshus. 
I fråga om anemien, ville talaren tillstyrka alla rektorer att genom 
undersökning af skicklig läkare undersöka barnen både då de in
komma i och utgå ur skolan, i hvilket fall det torde visa sig, att 
skolan lemnar lärjungarne ifrån sig friskare och starkare än hon 
mottagit dem. - öfver mångläseri skulle man ej klaga, derest på 
båda linierna utvaldes ett läroämne för hvardera, hvilket vore huf
vudsak, på hvilket ungdomen kunde öfva all sin kraft. Så skulle de 
lära arbete, hvars vinning utgjorde den största belöning. Hvilka 
dessa hufvudämnen skulle vara, ville talaren nu ej uttala, för att ej 
framkasta en eldbrand. - De öfriga ämnena borde blott i korthet 
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beröras, så att ynglingen fick smak på hvilket han sedermera ville 
utvälja. slutligen redogjorde talaren för den i tyska skolor brukade 
klassrevisionen, då rektor följer ynglingarne genom alla deras un
dervisningsämnen, för att tillse att alla bedrifvas i enlighet med 
~kolans uppgift och föreskrifter. 

Lektor W allander (från nya elementarskolan i S~ockholm) ansåg 
öfveransträngning finna::; ej blott i tidningarne, utan i verkligheten. 
Kände i hufvudstaden till barn, som nödgas arbeta ej blott hela läs
tiden i skolan, utan derefter från klockan 5 e.m. till sent på natten. 
Orsaken till detta öfverdrifna arbete låg, enligt tal :ns åsigt, der i, 
att man ej undanflyttat latinet i mån af andra läroämnens inträde. 
Då man först flyttade latinet till 3 :d je klassen från den första, för
utsades deraf stora olägenheter för detta språks studium; talaren 
visade dock genom siffror, hemtade från betygen i studentexamina, 
att dessa farhågor varit ogrundade. Så upprepas de nu, då det är 
fråga om att uppflytta detta ämne till 5 :te klassen. I nya elementar
skolan, der detta skett, hade dock ingen olägenhet i detta fall in
träffat, hvilket påstående talaren styrkte genom nya siffror, hvaraf 
framgick att medeltalet af de betyg, som ynglingarne erhållit i stu
dentexamen, i den sednare perioden betydligt öfversteg betygen från 
den förra. Anledningen dertill låge deri, att ynglingarne nu började 
latinläsningen bättre förberedda samt vid en ålder då de, icke förut 
utsatta för öfveransträngning, kunde med större kraft bedrifva detta 
studium, som de nu tillgrepo med en förvånande liflighet. - Det 
vore sannt, att öfveransträngningen företrädesvis egde rum i de lägre 
klasserna, men detta kunde betydligt afhjelpas, om barnen i dessa 
klasser aldrig besvärades med hemläsning och om latinet borttages 
ur de tredje och fjerde klasserna. - I öfrigt behöfde man ej, för det 
öfverklagade mångläseriets skull, utsöndra vissa ämnen från skolan, 
men blott gifva dem en annan ordning och plats. - Det innebure i 
öfrigt en särskild ansträngning att läsa flera ämnen samtidigt, hvilket 
vore något annat än den omvexling, som ligger i att läsa en lättsmält 
lektyr af olikartadt innehåll. 

Lektor Broden (från Örebro) ansåg öfveransträngningen vara un
dantag, ej regel, lokal, ej allmän, samt bero, der den finnes, hufvud
sakligen på bristande anordningar. Felen i detta hänseende voro: 

att man indelat lektionerna på enkla timmar, i stället för på 
dubbla, hvarigenom för många ämnen komme att läsas samtidigt; 
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att läsetimmarne voro strödda öfver hela dagen, så att ungdomen 
ej kunde motse någon del af dagen till ledighet; samt 

att man gjort ändring i det antal timmar läroverksstadgan före
skrifver, och gjort alla ämnen lika, så att de sakna ett bestämdt 
centrum. Talaren ansåg att intet af de i nuvarande stadga föreskrifna 
ämnen kunde ur skolan utsöndras. 

Rektor Alander (från Skara) hade funnit talet om öfveransträng
ning öfverdrifvet, åtminstone hvad beträffade läroverken inom Skara 
stift. Klagans grund låg väl deri, att den klassiska liniens män anse 
sig vara betungade med för många real-ämnen, hvadan de ropa på 
öfveransträngning, och tvertom. En grund låge väl ock i vår tids 
klemighet, särdeles hvad Stockholm angår, der föräldrar, som ligga 
länge om morgnarne, tycka det är illa om barnen stiga upp tidigt. 
Det onda borde väl eljest visa sig mera i de högre klasserna, grun
dande sig, der det finnes, på missförstånd af vår läroverksstadga, 
hvilken, hvad flertalet af ämnen angår, gifver åt rektor och lärare
kollegium rätt stor frihet att ordna undervisningen så att den ej blir 
betungande. Arbete har ett stort värde, och det vore alltså vigtigt att 
lärjungarne i skolan fått vänja sig dervid. - En orsak hade dock 
legat i den hittills öfliga studentexamen, börande dock de olägen
heter, som dermed följt, nu försvinna. - Vidare funnes hos föräld
rarne en fåfänga att vilja skjuta på barnens läsning för mycket. Ett 
sätt att lindra undervisningen vore att förlägga densamma till för
middagen, hvaraf talaren erfarit goda resultater. 

Talaren trodde ej att latinets framflyttning här något betydde. 
Latinet måste dock läsas och borde då börja före de andra språken, 
borde alltså äfven vara hufvudsumman af läroämnena. - Förklara
de sig slutligen, med anledning af lektor Wallanders uppgifter, ej 
lägga mycken vigt vid betygen i studentexamen. Åberopande hr 
Lallerstedts yttrande i borgareståndet, att yrkande om latinets fram
flyttning stöddes blott på erfarenheten af 7 a 8 lärjungar i Nya 
elementarskolan. 

Rektor Björling (från Westerås) ville föga tala om huruvida öfver
ansträngning finnes eller ej, men förenade sig hufvudsakligen med 
hrr Broden och Alander. Hemläsning kunde ej aflysas, men borde 
kontrolleras, och redogjorde talaren för den anordning, som i detta 
fall blifvit träffad vid Westerås elementarläroverk (om öfverens
kommelsen ej följdes, vore det missbruk). Den omtalade ögonsjuk-
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domen gällde ock \Y/est:erås, i afseende hvarå talaren upplyste, att 
den uppstått genom smitta från en grannsocken. 

Rek~or Sommelius (från Lund) var öfvertygad att öfveransträng
L,ingen vore ett faktum, hvilket lärarne ej borde taga så lätt, då 
för~ildrarnes klagomål i detta fall blifva alltmer starka. Opponerade 
sig emot att lektioner i musik, ritning och gymnastik kunde betr2kt:::s 
såsom förströelse och hvila. - Ansåg orsaken till det onda ligga i 
skolstadgans alltför stora fordringar, och trodde ej att mm finge 
[jÖra med den:n lag så som man ville. 

Tal. hade besökt flera stift och hade öfverallt, från föräldrarne, 
föc·nmnmit klagomål röra:1de barnens öfveransträngning, då de få 
arbeta frå!1 kl. hal f 7 på morgonen till kl. l O på aftonen, med blott 
c:1 timmas uppe'1åll. - Tal. önskade ej de gamla språkens utsönd
ring ur skolaD, men der<J.s framflyttning till en sednare period (S:te 
klassen). 

Lektor !Jlomstrand. Ofveransträngning gällde dels själen, dels 
kroppen. Det är de flitiga barnen, som lida, ej de mindre flitiga. En 
art af fysisk svaghet vore att söka i ett moraliskt ondt, som borde 
uppdagas. skolstadgan gifver hufvudsaldigen blott anvisningar. Då 
öfveransträngning eger rum är det ett bevis på lärarens duglighet 
o:~1 ifver; der den ej finnes, är det snarare lärarens skuld. - Ogil
lade högligen undcc·visninr;ens inskränkning till förmiddagen, och 
önskade att en sådan anordning måtte förbjudas. - Bestämmandet 
<J.t undervisningsämnena berodde på de begrepp om bildning man i 
olika tider och olika länder hyser. Talaren åberopade slutligen exem
pbt från \Vexjö gymnasium i fordna tider, der man inhemtade latin 
förträffligt, utan at': man läste öfver någon lexa. 

Lektor Boreliz1-s (från Kalmar). Ofveransträngning hade ej på 
tab1s ort i allmännare grad förekommit, aldraminst i de lägre ldas
senu. Sakcn beror dock väsendtEgen på ynglingarnes anlag, och 
omdön>.et bör bildas efter de medelmåttiga. - Om öfveransträngning 
c')årats, hade det varit med ynglingar i de högre klasserna, som läst 
på studen:examen. 
~ Att föräldrar och målsmän ej afskrämmas genom det öfverklagade 
onda, torde bevisas deraf, att antalet af lärjungar vid rikets elem.
läroverk allrmer ökas. 

Hr S. A. Hedlund kunde ej godkänna det sist anförda argumentet. 
Föräldrarne ega i de flesta delar af landet intet val: de måste skicka 
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Sina barn till de skolor som finnas. Trodde att i afseende å skolan 
förefunnes samma fördom som på arbetsområdet i gemen, nemligen 
att man föredrog en lång dagsverkstid framför ett kraftigt dags
arbe:e. Ett lifligt arbete utför mera på kortare tid än ett slappt och 
n~mattadt på längre, med den skilnad att i förra fallet har menni
skan tid öfver till ledighet, är en fri varelse. - Att klagomål rörande 
öfveranstr~ingning fordom ej hördes, berodde väl derpå, att den 
bristande skoldisciplinen uppehölllärjungarnes fysiska krafter, hvar
emot dc framträdt i den mån skolan fått strängare ordning och 
lifligare lärare. I öfrig·: vore det en skilnad mellan att i skolan för
höras, oc~1 at;: der läsa öfver. Mycket vållade o:::k föräldrarne, som 
pådrefvo sina barn, dels af fåfänga, dels af bristande tillfälle att 
gifva dem annan sysselsättning i hemmet. Talaren trodde att många 
a': Sverges tänkande föräldrar kände sig skyldige tacksamhet åt den 
person, som allvarligt fästat deras uppmärksamhet på barnens öfver
ansträngning. 

Expeditionssekreteraren N ordvall ansåg att öfveransträngning, 
hvad vissa lärjungar angår, vore rent af oundgänglig, då stadgan 
måste afse ynglingar af medelmåttig förmåga, hvadan de svagare 
förmågorna måste forceras; man kände här saknaden af de gamla 
s.k. apologist-skolorna. - Emellertid vore sjelfva faktum, såvidt 
här blifvit upplyst, ännu oafgjort, ehuru tal. ansåg, att om blott ett 
enda läroverk funnes, der alla fordringar blifvit uppfyllda, utan 
att öfveransträngning egt rum, så bevisade detta allt, om ock tio 
<J.ndra företedde en annan erfarenhet, hvilken då måste bero på till
fälliga anledningar. 

Talaren instämde med lektor Blomstrand i förkastelsedomen öfver 
undervisningstidens förläggande till förmiddagen allena. 

Kunde ej finna skälen att latinläsningen vore skulden till det onda, 
intilldess det visat sig att öfveransträngning ej funnes på den reala 
linien. 

Lektor Alander beriktigade en uppgift i sin förra framställning. 
General Hazelius ville i avs. å öfveransträngningens faktiska till

varo uttala sin erfarenhet väl icke som pedagog, men efter samtal 
med föräldrar, hvilka måste ega mera vitsord än lärarne, som icke 
se när barnen stiga upp och gå till sängs; hade ej råkat en enda far 
i hufvudstaden, som ej klagat öfver barnens öfveransträngning, sär
deles i Stockholms lägre skolor. (Denna klagan gällde dock ej nya 
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elementarskolan.) - Rörande orsaken ville tal:n omnämna ett m'J
meDt, wm här icke blifvit förut nämndt, erindrande att af den tid
rymd utaf 40 år, derunder talaren med något omdöme följt skol
frågan, hade de 2 första decennierna ingen klagan i det afhandlade 
ämnet försports. Denna framträdde först på 1840-talet och h2-r 
sedan dess ökats i stark progression. Vid samma tid har den reform 
genomgått skolorna, att den fasta klassläsningen blifvit förvandlad 
till ambulatorisk. Då denna med sig för, att ynglingarne i de olika 
ämnena utsättas för lärare med friska krafter, blir öfveransträng
n;ngen oundviklig, ja större, ju mera duglighet läraren besitter. 

En återgång vore dosk omöjlig, men man borde söka medel att 
afhjelpa det onda, som medföljer den nya ordningen. Exp.sekr. 
Nordvall hade nsett öfveransträngning blifva oundgänglig, till följd 
af barnens olika förmåga, ja, detta gäller om man parar hästar med 
olika krafter o::h lynne!1 i samma spann, men icke eljest. Sättet att 
undvika detta låge i ett system, hvarom talaren dock ej ville orda, 
för att icke utkasta en eldbrand. 

Tal:n replikerade slutligen det anförda yttrandet af hr Laller
stedt,1) som hvilade på faktiska misstag rörande nya elementarskolan 
i Stockholm samt bristande insigt i hvad som blifvit om skolan 
under ett trettiotal af år skrifvet, derunder många viktiga skäl för 
h:inets framflyttnin3 blifvit framlagda. 

Tiden var nu långt framskriden, hvadan öfverläggningarne afbrö
tos, oaktadt 6 talare ännu anmält sig att yttra sig öfver den venti

lerade frågan. 

Prosten W esterlund har begärt plats för efterföljande förklaring: 
I frågan om kristendomsundervisningen förekomma i tit. tidning 

orden: "Lektor Westerlund talade för bibehållande af utanläsningen". 
Så vidt dessa ord skulle beteckna hvad jag såsom ledamot af sektio
nen för kristendomsundervisningen i detta ämne yttrade, innehålla 
de så mycken anledning till missförstånd, att jag icke kan lemna 
detta utan anmärkning. - Ingen som har någon erfarenhet af hvad 
undervisning är kan tala för bibehållandet af utanläsning, ty den 
saken bibehålles nog ändock, man må nu tala för eller emot den
samma. Om der ock vore ett ondt, så är den ett nödvändigt från all 
undervisning oskiljaktigt ondt. Man vet nemligen icke mer än man 
t /Se sid. 244./ 
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minnes. Att för all undervisning lägga en kort lärobok till grund, 
är en grundsats liln gammal som skrifkonsten. Väl har jag hört e~t 
och annat försök göras at': hos lärjungar inlära något utan lärobok; 
men detta kan då endast ske så, D..tt det som skall inläras idelige:1 
uppl·ep:ls af läraren tills det fäster sig i Lirjungens minne. Men hvad 
ann:1t är detta än en minnesläsning med mycke~ större omväg än 
öfverläsning af korta stycken ur en lärobok. Detta gäller äfven om 
kristendomsundervisningen. Ett slående exempel härpå förekom vid 
besöket i Ha:;a folkskola för gossar. Desse svarade med en högt, jag 
hade så nära sagt alltför högt, uppdrifven fä:·dighet på e~t stort 
arnd frågor. Så vidt nu åhörarne kunde finna, voro svaren ick~ 
öfverläc;ta ur bok, me:1 de voro dock ord för ord inpräglade i min
net. Kr nu detta icke minnesläsning? 

Enligt denna allmänt bekräftade erfarenhet har jag yttrat mig 
o:h vill nu till undvikande af vidlyftighet fatta detta i följande 
korta s:1tser: 

1 :o All tanklös u':anläsning är förhatlig. 
2:o För all muntlig undervisning i kristendom bör en kort läro

bok, helst Luthers lilla katekes, läggas till grund och inläras i minnet. 
3 :o Det som skall öfverläsas af lärjungen bör af läraren förklaras 

och så vidt ske kan göras begripligt och åskådligt. 
4:o Mycket skulle väl ändock återstå som lärjungen icke fullt 

förstår, men detta m:l han då bevara till framtida begrundande. 
Jag anhåller ödmjukast att tit. täcktes i sin tidning införa denna 

förklaring. 

Göteborg den 17 Juni 1863 

L. Westerlund 
Lärare i kristendom vid Westerås högre elem.

läroverk. 

T orsdagen den 18 Juni. 

Mötets medlemmar samlades äfven i dag klockan 9 förmiddagen för 
att arbeta i sina respekriva sektioner, och dervid sammanträdde äfven 
den nu bildade sektionen för filosofien, hvilken till sin ordförande 
valde expeditionssekreterare Nordvall och till referent lektor Borelius 
(från Kalmar). - sektionerna arbetade derefter till klockan Y:z12, 
då man efter ett kort uppehåll sammanträdde till allmänt möte. 
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Ordföranden uppmanade derefter referenten för den filosofiska 
sektionen att meddela möcet re:ultatet af dess arbete tuder förmid
dagen. 

Lektor Borelius meddelade sålunda, att diskussionen inom sek
tionen hufvudsakligen vändt sit; omkring de i prozrammet upptagm. 
21 :sta, 22:dra och 64:de frågorna.1) 

H vad 21 :sta frågan angår hade sektionen enhälligt öve:-enskom
mit, att filosofisk propedeutik ingalunda kan uteslutas cå:om läro
ämne vid eleme:1tarläroverken, u~an att undervisningen häruti tvert
om borde börja tidigare. 

Md hänse~ade till den 22 :dra frågan ansåg sektionen, att under
visning~n i filosofisk propedeutik borde börja redan i 7:de ldassem 
nedre afdelning på båda Enierna, men sektionen ansåg si:s do::k ej 
böra beötämma p:l bekostnad af hvilket specielt äm'1e denna under
visning sålunda borde utsträckas. 

Rörande den 64 :de frågan ansåg sektionen att vid undervisningen 
i modersmålet vore det gagneligt, om redal1 temmeligen tidigt de 
enklaste logish.a re:;lorna mundtligen meddelades lärjungarne. Detta 
förfarande skulle inverka fördelaktigt vid kriaskriEningen samt 
skärpa gossarneo eftertanka, och på denna grund anså3 sektionen 
att frågan bör med ja besvaras. 

Detta var i korthet resultatet af sektionens arbete. 

Rektor Alander refererade derefter den historiska och geografis/ea 
sektionens arbete. 

Den vid gårdagens sektions-sammankomst valda kommiten för 
urvalet af kartor i en viss serie hade ännu ej hunnit sluta sitt arbete, 
men hade dock arrangerat en exposition af kartor, hvilken referenten 
bad mö~ets medlemmar taga i ben~iget skärskådande. - sektionen 
lnde ansett önskligt att en etnografisk karta öfver Europa för läro
verken anskaffades. Vidare hade sektionen i dag diskuterat dn 
historiska undervisningen. Den anmärkning, att den historiska kur
sen torde af slutas med 5 :te klassea, hade sektionen ej ansett lämplig. 
Den historiska undervimingen borde delas i 2 serier, beroence af lär
jungarnes utbildning. Den först::t serien kunde afslut;o.s i den 5 :te 
klassen, och den andra fortgå under den 6:te och 7:de. Det lämp-

1 /Se sid. 221 och 228./ 
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ligaste vore att börja den historiska undervisningen med åskådnings
lärosättet. Man skildrar t.ex. en historisk persons karakter, hvarige
nom gossens intresse mera väckes, än o:n man fullproppar ham 
minne med årtal, fredsviikor o.s.v. - Vissa fakta och data, i syn
nerhet i Svenska historien, vore dock nödvändigt att bibringa lär
JUngen. 

Vid den sednare his~oriska undervisningsserien blir det likväl 
annorlunda, emedan ynglingens själsförmögenheter der redan äro 
mera utbildade. 

Rörande de fastställda berättelserna ur fäderneslandets sagope
riod hade en talare anmärkt, att det måhända kunde inverka men
ligt på gossens karakter om man uteslutande låter l:ono:n syssel
sätta sig med hednatiden, hvars i många hänseenden aktningsvärc'a 
Erunddrag dock ej öfverensstämma med det kristna åskådningssättet. 
sektionen önskar, att allt, som inom historien kan sagolikt behand
las, såsom Gustaf Wasas första uppträdande, Carl den XII:s histori:1 
m.m., bör sålunda bibringas gossen. I sammanhang med fråg2n om 
historiska berättelser ventilerades äfven inom sektionen om ej någon 
lärobok af denna art vore af nöden, men derom hade man ej hunnit 
blifva ense. Man hade dock ansett, att en dylik lärobok ej bör för
ka~·:as, enär den kunde blifva en repetition af det muntliga före
draget. Som tiden för den historiska undervisningen numera är 
temligen kringskuren, vore en ändamålsenlig lärobok i historien önsk..: 
lig, hvilken ynglingen kunde begagna under ferierna till sjelfstudium. 

Detta var i korthet sammanfattningen af den historiska se\tio
nens arbete. 

Professor Anc'ersson meddelade dereft2r, att inom sektionen för 
naturvetenskapema hade egentligen två frågor ventilerats, nemligen 
pro;-;rammets 24:de oc!l63:dje.1) 

Hvad den förstnämnda af dessa frågor angår, hade sektionen an
sett den vara af en så allmän natur, att den borde hänskjutas till 
diskussion under det allmänna mCI~et. 

I den 63:dje frågan hade de förekommande momenten, hvart för 
sig, blifvit inom :;:;l;.tionen diskuterade. 

Det första mo:ne:1tet: Man har kommit till den öfvertygelse, att 
den gamla läromethoden ej lemnat det resultat man önskat. Man 

1 /Se sid. 221 och 227.1 

har derför antagit åskådnings-undervisningssättet, och sektionen för
ordade för sin del varmt denna method. Vid undervisningen i bo
tanik äro planeher ej lämpliga; helst bör undervisningen medde!as 
efter lefvande exemplar, hemtade ur naturens rike. 

lUven vid den zoologiska undervisningen är åskådningsmetboden 
den lämpligaste, och referenten meddelade, att intendenten Malm 
upplyst, det han med sina elever brukade företaga såkallade zoolo
giska exkursioner, hvarunder ynglingarnes iakttagelseförmåga skärp
tes, intresset väcktes och månget rön blifvit gjordt af de~sa veten
skapens neophyter. 

Ma:1 hade således inom sektionen blifvit ense om förkastlighe·-:en 
af den do3matiska methoden vid den naturhistoriska undervisningen. 

Rörande den 63:dje frågans andra moment: "om den naturhisto
rislu undervisningen först bör inträda i skolans andra eller tre:l j~ 
klass och afslutas i den sjätte", hade sektionen delat sig i två partier. 

De·: ena partiet tycktes i hufvudsaken vilja gå in derpå, det andn 
deremot ansåg, att som man med undervisningen borde afse något 
faktiskt resultat, vore det lämpligast påyrka, att undervisningen i 
dessa ämnen borde fortgå genom hela skolan, äfven om så behöfde> 
på be!mstnad af något annat äm:1e, t.ex. grekiskan. Plur2liteten af 
sektionens medlemmar hade varit af denna sistnämnda åsigt. 

1v1en afsende på frågans tredje moment (o:n de lämpligaste under
visningsmedlen i naturvetenskaperna), hade sektionen ansett lämpli
gast, att de tre förs:a klasserna begagna Berlins naturhistoria, hvar
jemte dermed i sammanhang stående samlingar af m.turhisto_risk::t 
als:er vore särdeles önskvärda. Me:1 för att anskaffa dessa samlmgar 
be~1öfde3 penningar, och sektionen hade uttryckt den ön~kan, att 
medel härtill måtte af regeringen anslås. Intendenten Malm hade 
föreslagit, att i hvarje provinsstad måtte anställfl-s e:1 konservator 
med en viss årlig lön, hvarigenom en grund kunde läggas för des~a 
vid den naturhistoriska undervisningen så behöfliga öamlingar. 

fråga hade äfven blifvit väckt om ej sektionen borde närmare 
öfverväga fysikens plats bland läroämnena vid elementarläroverken, 
och sektionen hade ansett, att fysikens studium bo:tde bedrifvas å 
båda linierna, dock så, att det å reallinien började i 5 :te klassen o::~1 
å den humanistiska linien först i 6 :te. 
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Det sista momentet i programmets 62:dra fd'.ga1) h?.de sektion~n 
besvarat med ja. 

. Mot det mo~::;nt a~ pr?grammet:; 22 :dra fråga, som vidrör möj
I:ghet~n af fys1kens forsvmnande som lä" o ämne från den hum?.n:s. 
ttska lmien, had::; sektionen beslutat inlägga en protest. 

Dessutom hade sektionen ansett sig böra hemställa, huruvida de:: 
eJ vore önskvärdt, att nå;;o:1 undervisning i geologi meddelades. 

Sedan härmed referate: af den naturhistoriska sektionens arbet:o 
:f~lutats, uppträdde lektor Gren'?olm (från Umeå), uttalande den 
as1gt, att den kurs i naturalhistorien, som innehålles i Berlins läro
bok, vore tillräddig för eleme;1tarläro-rerket. Varnace mot alltför 
många olika läroämnen, hvilka kunde gifva skäl för lda"an om 
mångläseri. Inlade en protest mot den åsigt, som inom den° nacur
vetenskapliga sektionen tyckte:; h af va gjort sig gällande. 

Derefter uppro;ndes seletionen för språk, hvars förhandlingar 
refererades af hr mag. Schiick: 

sektionen hade ansett önskvärdt att en lärobok utkomme hvari 
dc för alla språk gemensamma elementer så noga som möjl:~t sam
manfattades. Språkundervisningen borde dock börja med moders
:nålet, ehuru o-:k derjemte ett främmande språk borde från böria-1 
mhemtas, i hvilket fall de fleste lemnat företrädet åt tyskan. ; 

I af~.eend~ på Sv~dboms satslära (56:te frågan) hade olika åsigter 
framtradt, 1 det nagr<>. ansett hela metoden olämplig, under det 
andra, på grund <>J flerårig praktik, funnit densamma kunna bära 
g?d<t frukter, föridarande olägenheterna bero på en oriktig använd
mng. 

o Referent~n för sel~t~onen i musik, direktör I. Sandström, uppläste 
sa~om sektwnem menmc; en till densamm'l ingifven skriftlig fram
s·:ällning, ur hvilken vi återgifva följande: 

"Med afsee:1dc å 19 :de frågan, åsyfta'Jde en utrednino- der:oJ 
huruvida klagomålen, att elcrr:entarläroverkens lärjungar i 

0

allmän~ 
het öfveransträngas, äro befoGade, och hvarpå dessa kla<>omål bero 
nödgas jag vit:orda att en öfvera!1strä!1gning verklige;; eger rum' 
åtminstone så till vida, som ungdomens tid i och för h~mubeten~ 
är så hårdt anEt::d, att intet deraf blir öfrigt Br dem wm vilj'1 

1 
ISe sid. 227; mom. frågar om eleverna" matcElatiska kunskaper äro tillräckliP"::t 
som grund för studiet av fysiken./ v 

252 

egna sig åt idkandet af någon bland de sköna konsterna. Hvad mu
siken beträffar, har jag tyvärr alltför ofta hört med goda anlag, håg 
och lust begåfvade ynglingar, äfvensom intresserade föräldrar och 
målsmän, bittert klaga öfver detta missförhållande, hvilket af dem 
enstämmigt tillskrifves hemlexorna och de s.k. stilarne. 

Man betraktar vanligen musiken blott såsom en intressant lek, ett 
artigt tidsfördrif, en vacker talang, men anser den dock alltför 
underordnad för att icke böra lemna rum för äfven det minst an
vändbara af skolans ämnen. En för musikens gnndligare studium 
särdeles varm förf. har rörande den allmänna musikbildningen upp
ställt en kritik, som visserligen kan synas en och annan för sträng, 
men jag tvekar ej att här och !war i detta anförande begagna hans 
ord, ty de äro sanna. Man har i allmänhet, säger han bland annat, 
hvarken i praktiskt eller teoretiskt hänseende, icke någon egentlig 
kunskap om tonkonstens verkliga väsende och betydelse, och denna 
omedvetenhet om ämnets djupare innehåll motverkar och hämmar 
på flere sätt den musikaliska bildningens sanna utveckling. - Det 
allmänna förställningssättet, ~ifven vid mötet representeradt ge:10:-c1 
en ämneslärares yttrande, att "sång och musik vore att betrakta 
blott såsom en förströelse", har äfven i skolstadgans få och knapp
händiga bestämmelser rörande de s.k. öfningslärarne och deras äm
nen funnit ett uttryck. Denna stadga öfverlemnar derföre helt lik
giltigt öfningsundervisningens ordnande åt "rektor i samråd med 
vederbörande lärare", utan att akta nödigt att ens uppgifva något 
timantal pr vecka för hvarje sådant ämne. Då nu härtill kommer, 
att dessa ämnen skola skötas samtidigt, så ligger det nära till hands, 
att ettdera af desamma vill söka göra sig gällande på de andras be
kostnad. Det är klart, att vid sådana förhållanden undervisningen 
icke kan bedrifvas så som den borde; att ett dylikt sakernas till
stånd följaktligen omöjliggör bibringandet af nå~:::o:1 verklig insigt i 
ämnet, förlamar äfven den mest nitiske lärares bemödanden och ned
slår hans mod. Kro då de sköna konsterna verkligen så föga berättiga
de till omvårdnad vid statens läroanstalter? Är t.ex. musiken icke fullt 
jemförlig med hvilket läroämne som helst och bör den icke såsom bild
ningsmedel anses värdig att icke af någon bland medsyskonen för
dunklas? Svaret gifver det anmärkningsvärda faktum, att musiken, 
trots all missvördnad, blott tillfölje af dess egen makt och betydelse 
"liksom med våld tränger sig in i den allmänna bildningen", och 

253 



att den gjort sig hardt när oumbärlig vid snart sagdt hvarje tillfälle 
af högtidligare karakter. Jag vill i förbigående blott erinra om koral
sångens vigt och betydelse vid den allmänna gudstjensten, vid böne
stunderna i skolan och hemmet; om det behag och den lyftning ton
konsten förlänar familjeliEvet och samlefnaden i allmänhet, om huru 
mäktigt den bidrager till de ungas sedliga förädling. I sanning må 
man prisa den yngilng lycklig, som kan i hemmet umgås med sitt 
instrument som med en vän, som kan på sångens vingar låta glädjen 
strömma ut ur djupet af sin själ. Han har äfven för den bittraste 
smärta en vaggsång och undgår mången frestelse, att utomhus söka 
demoraliserande och helsoförstörande tidsfördrif. Huru ofta musiken 
derjemte anlitas, dels för nyttiga syften af mångahanda slag, dels 
i mensklighetens tjenst, derom vittna de många musiktillställningar, 
som för välgörande ändamål anordnas. 

Men såsom ofvan blifvit sagdt, det råder dock hos den stora s.k. 
bildade allmänheten sväfvande och oklara föreställningar rörande 
detta ämne, och det är i sjelfva verket rätt illa beställdt med den 
egentliga musikbildningen i vårt gamla fosterland, detta "Sångens 
och Sagans förlofvade land". Jag förmenar, att det äfven i detta hän
seende tillhör statens läroverk att akta på tidens kraf och, genom 
att bereda tillfälle till ett något grundligare musikstudium, söka i 
hvad på dem ankommer bidraga till skingrandet af den dimma, 
som ännu hvilar öfver denna bildningssfer. Man har hittills vid våra 
läroverk föga, eller alls icke befattat sig med musikens teori, och 
dock är tonernas vetenskap af beskaffenhet att blifva föremål för 
det intressantaste studium, så snart man blott hunnit få en aning om 
tonkonstens verkliga innehåll. Utan teoretisk underbyggnad är och 
förblir allt music<!rande och sjungande ytterst dock endast ett mer 
eller mindre menings- och medvetslöst återgifvande af blotta no
terna. Intresset för musik stiger i samma mån, man lär sig förstå 
densamma; det teoretiska studiet är derföre mera än någonting annat 
egnadt att hos eleven förekomm3 och motarbeta den liknöjdhet och 
slöhet, hvarmed musiklärarens förklaringar icke sällan af nybör
jaren mottagas. För att hos lärjungen rätt grundligt inplanta ett 
lefvande begrepp om lagarue för den verksamhet och innehållet at 
det ämne, som utgör föremål för det musikaliska studiet, bör denna 
således sättas i tillfälle att äfven på egen hand, efter lärarens anvis
nmg, studera och i begreppet klart inskärpa de reglor och bestäm-
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ningar, som äro af nöden. En lärobok för sångundervisningen skulle 
således illa uppfylla sin bestämmelse, om den, såsom i 65 :te frågan 
föreslås, omfattade endast tonträffningsläran. Den bör fastmera, 
ehuru visserligen i möjligaste korthet, innehålla en allmänfattlig och 
allmännyttig, systematiskt ordnad, praktisk-teoretisk lärokurs, icke 
allenast i hvad som specielt rörer sång, utan äfven i de delar af 
musildäran, hvilka ingå i det allmänna musikstudier, samt derjemte 
en kortfattad redogörelse för musikhistoriens viktigaste företeelser. 

Då musiken således i dess dubbla uppgift, att bereda en angenäm 
sysselsättning för förståndet och förädla hjertat, är e:t af de verk
sammaste bildningsmedel, hvartill kommer att förnuftigt ledda 
sångöfningar äro en helsosam gymnastik, så torde det icke vara för 
mycket begärdt, att skolan bereder musikundervisningen tillfälle att 
der göra sig mera gällande än hittills kunnat ske. Jag vågar derför 
vördsamt bedja mötet till ledning för kommande lagstiftare uttala 
den opinion: 

att vid elementarläroverken läroämnena måtte, serskildt med 
afseende å hemarbetena, så ordnas, att någon tid blir öfrig för 
de ynglingar, som vilja egna sig åt idkandet af de sköna kons
terna, samt att sångundervisningen måtte såsom läroämne uppgå 
å schemat, och h varje sångklass tillförsäkras minst 3 :ne timm~,r 
i veckan. 

Göteborg d. 18 Juni 1863 
Israel Sandström" 

Hr Hedlund biträdde önskan att en opinion i den anda hr Sand
ström föreslagit måtte af mötet uttalas. Såg i musiken ett läroämne, 
som vore mäktigt att utveckla själsförmögenheterna mera än något 
annat ämne. Det vore nemligen i musikens theoretiska studium (de:: s, 
så att säga, grammatik) ett ämne för uppöfning af förståndet, som 
vore jemförligt med matematiken; i dess teknik en öfning för hand 
och öga; i dess melodier ett ämne för både tanken och känslan. Men
niskan egde trenne medel för inhemtande af kunskap och återgifvan
de af egna framställningar, de voro: språket, tonen och bilden. Af 
dessa hafva de två sednare ännu ej vunnit tillbörligt erkännande i 
vår allmänna bildning. Det vore dock på tiden att så skedde och 
att vi, likasom fordom grekerna, gåfvo åt musiken en af de första 
platserna i vår undervisning. Det vore just ur s.k. humanistisk syn-
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punkt tal:n yrkade detta; musikens betydelse i det allmänna lifvet 
hade sektionens referent lika sannt som vältaligt utvecklat. Musiken 
borde alltså ingå såsom ett genomgående ämne i läroverkens sche
mata, och dermed vore ett svar gifvet på frågan: hvarmed lärjungar
ne skulle sysselsättas, derest språkundervisningen reducerades. 

En debatt uppstod nu huruvida mötet i allmänhet borde uttrycka 
några gemensamma opinioner, derunder lektor Blomstrand framhöll 
att det do:::k vore nyttigt om mötet i några stycken kunde blifva 
enigt i att uttala en gemensam tanke; och huruvida det nu borde ske 
med afseende på musiken. I sednare fallet erinrade mag. W åhlstedt att 
musiken väl aldrig finge betraktas såsom en vetenskap, utan blott 
såsom en "öfning" eller färdighet, hvilket åter varmt bestreds af hr 
Sandström, som dock till slut återtog sin begäran om en gemensam 
opinions uttryckande, då äfven hr Hedlund gjorde detsamma, hän
visande frågan till ett nytt möte. 

Hr Sandström refererade härefter sektionens uttalade mening i afs. 
å andra hithörande frågor. Den 37 frågan, om det ej vore tjenligt att 
terminsbetyt; afgåfvos äfven af öfningslärarne, besvarades med ja, 
med tillägg att i musik borde utdelas både betyg och premier. 

I fråga om dispens från musik och teckning, uttalade hr H ed lund 
hasteligen den åsigt, som tiden dock ej medgaf att närmare utveckla, 
det dispens i teckning, med afs. å anlagen, borde lika litet medgifvas 
som i afs. å skrifning. Detsamma borde ock gälla om musiken. 

Hr Sandström besvarade härefter 47:de frågan, rörande kompe
tensbetyg och prof för Iärarne i musik, hvarefter mötet öfvergick till 
diskussionen rörande de allmänna frågorna. Denna diskussion -
/fortsättning af föregående dags diskussion om 19 :de frågan, rörande 
öfveransträngning i skoloma -/ öppnades af 

Rektor Rabe (från Stockholm), som instämde i hufvudsaken med 
lektor Alander. Frågans första moment ville talaren besvara dermed, 
att klagomålen öfver öfveransträngning bero på öfverdrift; talaren 
trodde ej, att de11 är allmän, och vågade påstå, att vid det läroverk 
i Stockholm, der talaren tjenstgjorde, ingen öfveransträngning egt 
rum, om icke möjligtvis kort före elevens afgång till universitetet; 
men som studentexamen snart kommer att afskaffas, skulle äfven 
denna anledning till öfveransträngning upphöra. Talaren öfvergick 
derpå till besvarandet af frågans återstående momenter och sade sig i 
afseende på undervisningsämnenas antal hysa den tron, att de ej äro 

flere, än de böra vara. Lärokurserna kunde anses för vida, om skol
stadgans fordringar alltför strängt tillämpades; men om de icke abso
lu:: följdes, utan med urskiljning och omdöme modifierades, torde deri 
intet skäl till öfveransträngning förefinnas. Talaren tvekade i sitt 
svar angående arbetstimmarnas antal, men trodde dock, att de icke 
borde föranleda någon särdeles öfveransträngning, om läraren för
lade skrifningarne inom desamma; talaren ville Lkväl föreslå, att 
arbetstimmarnas antal å lärosalen skulle något minskas. I afseende på 
arbetets fördelning trodde talaren, att läsningens förläggande ute
slutande till förmida;;arne verkade skadligt, i synnethet orn c:::-,n 
icke gjorde två timmars uppehåll; häruti borde för öfrigt afseende 
fästas på lärjungens ålder. Hvad den förut nämnda koncentrationen 
beträffade, ansåg talaren densamma vara af stor vigt, men trodde, 
att den ej borde gå längre, än i skolstadgan vore antydt. Talaren hade 
i afseende på undervisningen i latinet, hvaraf man äfven befarade 
öfveransträngning och som man derför ville uppflytta så långt som 
möjligt, gjort den erfarenheten, att, om detta språk erhåller ungefär 
samma pedagogiska behandling som t. ex. tyskan, och lärjungen till
frågas, hvilketdera språket han anser svårare, svarar han: "det 
tyska". Tal. ansåg således fruktan för latinets menliga verkan ogrun
dad och intet skäl finnas till dess uppflyttning. 

Mag. Bruhn upplyste, i anledning af ett yttrande af lektor Björling 
om de åtgärder, som vid Westerås läroverk vidtagits till förekom
mande af öfveransträngning, att dylika åtgärder äfven vid Göteborgs 
elementarläroverk blifvit vidtagna. Talaren uppräknade derefter, 
hvilka dessa åtgärder varit. Så hade t. ex. ansetts för vigtigt, att vissa 
ämnen erhöllo två timmar en suite; vidare hade åt ungdomen, till en 
början, på försök, endast vid vårterminens slut, men sedermera under 
största delen af läsåret, lemnats större frihet att läsa kursvis; af den 
nya skolstadgan hade de blifvit förekomna i afseende på en högst 
nyttig och vigtig åtgärd, nemligen tillsättande af en målsman för 
hvarje klass eller s.k. klassföreståndare. Dessa och några andra anord
ningar hade, likasom i Westerås, visat sig fruktbringande, men ej all
tid kunnat konseqvent tillämpas, så att t.ex. på en och annan dag 
eller en och annan klass ett för stort hopande af arbete icke tillfälligt
vis förekommit. Tal tilltrodde sig derför icke att afgifva något 
bestämdt svar å den frågan, om någon öfveransträngning vid detta 
läroverk icke stundom egt rum. 
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Mag. Carlberg trodde för sin del, att man borde göra en hufvud
saklig åtskilnad emellan den klassiska och den reala linien för att 
bedöma frågan, huruvida latinska språkets studium medför öfver
ansträngning. Tal. hade gjort den erfarenheten, att på den reala 
linien, ingen öfveransträngning egde rum, men trodde ej, att så vore 
fallet på den klassiska; i synnerhet gällde detta 4 :de och öfra 5 :te 
afdelningarne, emedan kurserna i latinet ej stodo i proportionerligt 
förhållande till tiden för deras inhemtande, och den grammatik, som 
lästes, vore alltför svårfattlig. Talaren föreslog derför, att åtminstone 
undervisningen i grekiskan först borde börja i 5 :te klassen. 

Rektor Massberg (från Westerås) ansåg, att intet kunde vid 19:de 
frågan åtgöras, utan att lärare från så många läroverk som möjligt 
för mötet tydligt framställde sina gjorda erfarenhetsrön. Som svar på 
frågan, om öfveransträngning existerar, afgaf talaren ett bestämt 
"ja". Talaren ville till förut antydda botemedel mot densamma till
lägga ännu ett, nemligen att lärjungarnes hemarbete på de lägre sta
dierna lättades. Dock trodde talaren, att all öfveransträngning ej kan 
förekommas, dels emedan ynglingar med alltför svaga hufvuden, 
dels emedan rikt begåfvade och alltför vettgiriga ynglingar städse 
komma att i alla skolor finnas. Hvad studentexamina beträffar, var 
talaren icke, i likhet med en föregående talare, af den åsigten, att 
deras afskaffande skulle på något sätt bidraga till öfveransträng
ningens minskande; de afgångsexamina, som skola ersätta student
examina, komme helt säkert att medföra samma resultater som dessa, 
när det gällde ynglingar med ambition. För öfrigt var det talarens 
innerliga öfvertygelse, att ett väl ordnadt arbete vore det säkraste 
korrektivet mot öfveransträngning. slutligen uttalade talaren den 
åsigten, att man borde, mera än hittills skett, aktgifva på utländska 
läroverk. 

Rektor Wallin (från Karlstad) ansåg ämnesläsningen hafva med
fört större ansträngning än förr. Talaren förnekade, att vid det läro
verk, hvars rektor han var, någon öfveransträngning egt rum, hvar
om tal. förvissat sig, dels genom att såsom examensvittnen tillkalla 
barnens målsmän för att kontrollera detta förhållande, dels genom 
att, kort tid efter schemats uppgörande, tillika med klassförestånda
ren derom tillfråga gossarne sjelfva. På en sak ville tal. fästa mötets 
uppmärksamhet: om tiden för hemläsningen betydligt inskränktes, 
vore det icke både möjligt och sannolikt, att de flesta lärjungar 
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skulle använda de lediga timmarna på ett icke blott onyttigt, men 
rent af skadligt sätt? En talare härifrån staden hade omnämnt, huru 
svårt föräldrar hafva att i hemmet syselsåtta sina barn: hur mycket 
svårare är det ej då för de föräldrar, som bo på lO till15mils afstånd 
från den stad, der deras barn äro i skola, att vaka öfver dessas upp
förande! Tal. hemställde dcrfc:·, om ej den fara, som dcnn2 ledighet 
skulle medföra i moraliskt h~inseende, vore ännu mera att frukta än 
faran för öfveransträngning. 

Lektor Ljungberg trodde, i likhet med expeditionssekreteraren 
Nordvall, att öfveransträngningen i de flesta fall mera är grundad på 
lokala omständigheter, d.v.s. på okloka anordningar inom de enskilda 
läroverken och en del lärares alltför långt drifna nit, än på skolstad
gans föreskrifter, och yttrade sin åsigt vara, att en större ansträng
ning kan för ungdomen omvexla med någon mindre utan särdeles 
fara; gränsen för öfveransträngning och en tillbörlig ansträngning 
vore dessutom högst svår att bestämma. Den öfveransträngning, de 
döda språken påstodos medföra, ansåg talaren desto mindre farlig, 
som han gjort den erfarenheten, att lärjungarne ofta äro sjelfva 
ifrigast att få gå framåt. Genom att borttaga ett eller flera ämnen. 
forfor talaren, vunnes ingenting i afseende på förebyggandet af 
öfveransträngning, såvida man icke derjemte borttog sjelfva tim
marna, och något dylikt hade tal. av ingen hört föreslås. Slutligen 
ansåg tal., att, i stället för att öfveransträngningen skulle minskas 
genom de döda språkens uppflyttning, den snarare borde göra det 
genom deras nedflyttning, emedan då mera tid erhölles för deras 
inhemtande. 

Rektor Hammar (från Helsingborg) ansåg att man först af allt 
borde göra sig fullkomligt klart, h vad öfveransträngning vill säga. Det 
måste vara uttrycket för ett så starkt anlitande af en kraft, att den 
brister. All ansträngning är ej öfveransträngning; det är tvertom en 
nödvändighet, att hvarje kraft anstränges för att tillbörligen utveck
las och ökas. Tal. hade ej varit vittne tillnågon genom öfveransträng
ning bruten kraft, men väl till en annan olägenhet, den ämnenas 
mångfald medförde, men som talaren ej ville jemföra med en spräng
ning af krafter utan snarare med den öfvermättnad och leda, som 
hvar och en erfar efter förtärandet af alltför rikliga och starka födo
ämnen. Isynnerhet hade tal. förmärkt slapphet och tröghet i tanke
gången vid lärjungarnas behandling af modersmålet skriftligen. Tal. 
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yttrade vidare, angående de i skolstadgan föreskrifna kursernas vidd, 
att det aldrig fallit honom in, att man borde ovilkorligt följa dessa 
föreskrifter, att man borde så blindt lyda en lag, att den, i stället för 

• att verka välgörande, blefve ett förstörelsemedel; ansåg således, att 
läraren ej borde betrakta dessa stadgar såsom peremptoriska utan 
såsom en ledning för undervisningen, i hvilket fall faran för öfver
ansträngning från detta håll upphörde. Deremot kunde tal. intyga, 
att ämnesläsningen medfört ökad ansträngning, n:en ej öfveransträng
ning, emedan sjelfbevarelseinstinkten, som tal, ansåg vara stark:cst i 
ungdomen, blir för lärjungarne en säkerhetsventil. Tal. ansåg för 
öfrigt, att det i allmänhet är lärarens fel, om lärjungen öfveran
stränges. En föregående tal. hade yttrat den paradoxen, att, ju skick
ligare en lärare är, ju större blir faran, att han öfveranstränger sina 
lärjungar; tal. kallade deremot hvarje lärare oskicklig, som för myc
ket ansträngde sina elever. Vidare erinrade talaren, att undervisning 
icke består i hörandet af i hemmet inlästa lexor, utan i att bispringa 
lärjungen vid öfvervinnandet af de svårigheter, han möter under 
förberedelsen till undervisningen. Tal. påpekade derefter tre förhål
landen inom läroverken, som inträdt genom den nya lagstiftningen 
och som bidrogo till ökad ansträngning för lärjungen. Det första är 
de latinska stilöfningarnas borttagande från lärorummet, hvarigenom 
betydlig tillökning i lärjungens arbete vållas. Det andra är, att vid 
de läroverk, som endast äro fullständiga på den reala linien, anord
ningarna äro sådana, att mycket onödigt arbete ej kan undvikas. 
Lärarne ha ansett sig skyldige att privatim meddela undervisning i 
latinet åt de ynglingar, som önskat fortsätta detta studium längre, än 
tillfälle gifves i skolan. Följden deraf har varit, dels ökadtarbete för 
både lärare och lärjungar, dels att lärarnemåst hafva undseende med 
dessa lärjungar, om de ej fulleligen tillfredsställt fordringarna i andra 
ämnen. Det tredje menliga förhållandet är, att oaktadt gymnastik
tiden blifvit utsträckt, undervisningstimmarnas antal ej blifvit in
skränkt, som ske bort, till högst 30 i veckan. 

Rektor Sommelius (från Lund) fäste sig särskildt vid den siste 
talarens uttryck om "leda och öfvermättnad", och icke blott bekräf
tade, att dessa symptomer verkligen visat sig, men påstod tillika, att 
de just voro de bedröfliga produkterna af öfveransträngning. Tal. 
yttrade vidare, att, om man laglydigt följer skolstadgan utan att gå 
till yttersta gränsen, måste öfveransträngning uppkomma; och v.:-tr 
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tal. öfvertygad, ja, egde bevis på, att öfveransträngning existerar till 
och med vid sådana läroverk, der rektor och öfriga lärare förnekat 
dess tillvaro. Det bästa och säkraste korrektivet mot öfveransträng
ning ansåg tal. vara ämnene3 behöriga gruppering, och vore i dett?. 
afse~:1de den vigtigaste förändring att göra de döda språkens upp
flyttning till de högre klasserna. 

Rektor Aspting (från Norrköping) ansåg den hjelp mot öfver
ansträngning, som många talare velat söka i kursernas inskränkning, 
temligen illusorisk, så vidt som maturitetsfordringarna icke germ. 
kunna inskränkas; hvad talaren ville rekommendera såsom det kraf
tig:J.ste medlet vore föreniding af framställningssättet af de olika 
ämnena, som tal :n nu ansåg, åtminstone de flesta af dem, behandlas 
alltför vidlyftigt. Vissa kurser, såsom i matematik på reala linien, 
torde vara för långa; dessa böra förkortas. 

Rektor W allander (från Stockholm) kunde ej fatta, huru någon 
kunde uppträda med det påståendet, att öfverano.trängning icke exis
terar. Sedan tal:s ungdom hade, i afseende på det qvantu.m kunska
per, lärju.ngarne hafva att inhemta, oändligt mycket tillkommit och 
intet borttagits; säger då ej sunda förnuftet, att ansträngningen måste 
hafva ökats. Tal:s varma och innerliga öfvertygelse var, att föräld
rarnes klagan om öfveranstränging är ganska grundad; men tal:n 
amåg äfven, att öfveransträngningen kan förebyggas, och detta bäst 
genom det medel, som af rektor Sommelius förordats, nemligen de 
döda språkens uppflyttning. Flere talare hade redan förklarat, att 
vid nya eleme!1tarskolan i Stockholm ingen öfveransträngning eger 
nn1; tal:n ville anföra ett skäl, hvarför någon sådan der icke kunde 
ego_ rum: skolans direktion har förbjudit lärarne att gifva hemlexor. 
Lärjungarne äro dock ej utan allt hemarbete, men detta, som blott 
be3tår i repetition af i skolan genomgångna kurser, och således är af 
mycket lättare beskaffenhet än det vanliga hemarbetet, är dessutom 
fullkomligt fritt, enär ingen viss tentamenstid är lärjungarne före
skrifven. Tal:n ville afsluta med upprepandet af, hvad han redan 
yttrat, att nemligen enligt hans tanke öfveransträngning existerar, 
men att den kan botas, dels genom ämnenas gruppering, dels genom 
någon förändring i metoden för undervisningens inhemtande. 

Rektor Montelin (från Jönköping) måste erkänna, att vid hans 
läroverk finnes stor ansträngning, om ock ej öfveransträngning, för 
många af lärjungarne, men icke för alla. Tal:n påpekade de olägen-
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heter skolstadgans föreskrift angående den tid, lärjunge får sitta i 
hvarje klass, medfö:·; antingen måste läraren för hårdt pådrifva svaga 
förmågor eller ock till högre klass uppsläppa elever, som ej inhemtat 
de~ stadgade pensumet. Förberedelsen till undervisningen, isynnerhet 
hvacl de spädare barnen beträffar, ansåg tal:n böra ske i skolan. Vid 
schemats uppgörande böra 2 sammanhängande tin:Glar så mycket som 
möjligt anvisas hvarje ämne. Skriföfningarna skulle, enligt den erfa
renhet tal:n gjort, med fördel förläggas inom skoltimmarna. Beträf
fande cp:·åkundei·visningen ansåg tal :n, att ofantligt s:or lättnad 
skulle vinnas geno;n likartade läroböckers införa~de, d.v.s. genom att 
e:1 metod följdes för studerandet af alla språken, och icke, såsom nu 
är fallet, en metod för hvarje språk. 

Lektor Drysen (från Strengnäs) hade ej blott från ett utan från 
flera läroverk medfört den bedröfliga erfarenheten, ah öfveransträng
ning finnes, h vilken erfarenhet tal :n gjort både såsom målsman och 
lärare. Tal:n in~ygade, att vid flera läroverk äro hemlexornas antal 
från 16 till 19 i veckan, eller i medeltal 3 om dagen. Ofveransträng
ningen började, enligt tal :s åsigt, i 3 :d je Idassen och fortgick allt 
framgent på den klassiska linien, men existerade icke, tal :n veterligt, 
på den reala. Tal:n ansåg, att i de lägre afdelningarna aldrig bör läsas 
mer än 4 timmar om dagen. Vidare instämde tal :n med rektor Som
melins i afseende på latinets uppflyttning, samt inlade slutligen pro
test mot de öfverdrifn:1 fordringarna i matematiken. 

Lektor Staaff1) (från Stockholm) instämde i den erfarenhet, som 
lektor Wallander gjort. Ansåg den talarens yttrande, s8m ragt, att 
klagomålen öfver öfveransträngning bero på tidningspressen och 
filantropiska läkare, minst sagd t förhastad t. 19 :de frågans första 
moment ville talaren deremot helt enkelt besvara med det gamb 
kända ordspråket: "ingen rök utan eld". Ofvergående till frågans 
återstående momenter, förklarade talaren sin åsigt vara, att för 
många svåra undervisningsämnen samtidigt förekomma, och att desS1 
borde åtskiljas. Vidare fästade talaren mötets uppmärksamhet på de 
orimliga fordringar, vissa lärare hafva i afseende på det sätt, hvarpå 
lärjungarna skola kunna uppläsa sina hemlexor, och i afseende på den 

1 /Detta anförande fanns icke med i referatet i GHT den 20 juni men infördes i 
tidningen den 22 juni; det hade uteslutits ur det förra numret "enär vi hade 
något hopp om att få oss meddelad en närmare framställning af detsamma ge
nom tal:n sje!f"./ 
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upp:närksamhet, som lärjungarne böra i skolan iakttaga. Talaren 
förordade åskådlighetsundervisningen, och att man, så mycket som 
nöjligt är, går genetiskt tillväga, d.v.s. söker att alltid utgå från det 
lättare till det svårare. Ansåg det recept, som lektor Blomstrand 
gifvi:;, om mycket arbete och litet sömn, bör ega en alldeles omvänd 
lydelse. Talare'1 slutade sitt föredrag med en i varma och lifliga ord::t
lag framstälcl påminnelse till de der församlade lärarne, att man ej 
blott med skolstadgan och de uppstäida frågorna i hand borde afgöra 
detta ämne, utan borde man föreställa sig, att man hade för sina 
ö:o:o:1 Sverge:; tuseDtals lärjungar. Säkert skulle man bland dem få se 
mån3en go:;se med heb::ms färger på sina kinder som skulle yttra sin 
tacksamhet för den undervisning, han erhållit, men säkert äfven 
många bleka, sju!di~a, kraftlösa, som skulle ropa på förskoning. Ska!l 
det onda hjelpas, får man lof att, såsom en utmärkt man yttrade, när 
det gällde en hungersnöds afhjelpande, taga djupt i barmen; man får 
icke tveka att utrycka en och annan fördom, om den äfven länge 
v<>-rit en älsklingside. 

Den talare, som derpå uppträdde, hr general Hazelius, sade sig 
vilja, med mötets samtycke, yttra några ord angående den 28 :de 
frågan, som lyder: "Månne den tonvigt, som nyligen blifvit lagd på 
föreskriften om ökade kroppsöfningars införande vid elementarläro
vcrken, icke ger anledning till några bekymmer? Blir icke derigenom 
hvad soin kanske mera borde utgöra bisak och tjena till rekreation 
uup:1öjdt till en besvärande hufvudsak? Och så framt undervisnings
timmarna i ang~lä3an ämn~n ej skola för mycket inskränkas, månne 
nn:-;dom:~n fram~ent får någon tid öfrig till fria såväl studier som 
le::'lr, när den blir så upptagen med reglementerade sysselsättningar?" 

Första och andra momentet besvarade talaren med ett ovilkorligt 
"nej", och det sista med ett lika bestämt "ja". Yttrade vidare den 
~\.sigten, aF åt gymnastiken borde anslås en timma om dagen, äfven 
OcT'- dett<l. skulle ske på bekostnad till någon ringa del af den öfriga 
w1dervisningen. Lärda kunn<>- vi ej alla blifva, men alla behöfva vi 
helsa och kroppskrafter. Talaren ansåg deremot, att på exercis och 
vape:1öfningar låge mindre vigt: de skulle utan förlust kunna upp
s!~.jutas till hvarje termins slut. 

Rektor Rabe, som derefter tog ordet, anslöt sig till lektor Staaffs 
uppmaning, att man bör göra allt möjligt för att förekomma öfveran
s~rängning. Medlet ansåg talaren hufvudsakligen ligga i lärarens egna 

263 



händer; han bör hafva ögonen fästade ej blott på skolstadgan utan 
framför allt på lärjungens sanna nytta, ej blott på lagens bokstaf, 
utan ännu mer på dess anda. Vidare sökte talaren att genom exem
pel ur skolstadgan visa, att talet om kursernas alltför stora vidd är 
till största delen obefogadt; ville kalla det ett spöke, som man vid 
be~1of fra~nkallade såsom ett förtvifladt argum:ont i öfveransträng
ningsfrågan. 

Hvad den derpå följande talaren, lektor Westerlund (från Wes
terås), yttrade, var ohörbart i anseende till det buller, wm förorsaka
des deraf, att flere ledamöter på en gång aflägsnacle sig (kl. var när
G1<1re h alf 5). 

Expeditionssekreteraren Nordvall trodde, att man på det hela 
taget kan hafva rätt i båda åsigterna, både att öfveransträngning fin
nes o-:h att den icke finne:;. Ansåg den fria läsningen ofta medföra, 
hvacl genom den skulle undvikas, nemligen öfveransträngning. Trod
de, a~t elen flit, som nu i skolorna måste användas, ej är större än 
den, som under talarens skoltid var nödvändig; trodde tillika, att 
hvad förut kallades arbete nu benämnes öfveransträngning. Talaren 
ville slutligen föreslå fyra medel till förekommande af öfveransträng
ning: 1 :o fackläraresystemets inskränkning; 2:o läsning af så få 
ämnen som möjligt på en dag; 3 :o läsningens fördelande både till 
före- och eftermiddagar; 4:o hemarbetenas inskränkning och anord
mng. 

Kyrkoherden Ekdahl (från Stockholm) yttrade: Sedan mötet oaf
brutet under loppet af 3 dagar diskuterat den 20 frågan om öfver
ansträngning eller s.k. mångläseri, och det slutligen kommit derhän 
att detta mer och mindre öppet blifvit såsom ett faktum erkändt; så 
vågar jag föreslå, att mötet såsom sin mening måtte uttrycka, att nya 
elementarskolans metod, icke allenast med afseende på undervisning, 
utan äfven i hvad som rörer bestraffning, måtte antagas och stadgas 
såsom lag för hela elementarlämverket. Då den store fosterlandsvän
nen Hartmansdorff för 35 år sedan drog försorg om att denna läro
anstalt blef stiftad; så, kännande de svårigheter han hade att bekäm
pa vid reformerandet af elementarläroverket, afsåg han, att på erfa
renhetens väg, undanröja de många och verksamma hindren, som 
lågo i vägen för ett tidsenligt framåtskridande. Elementar-läroverket 
har småningom ombildats efter den erfarenhet men vunnit vid denna 
experimental-anstalt; men det har icke kunnat förekommas att åt-
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skilliga olägenheter, som varit en följd af striden mellan det nya o::h 
gamla, uppstått. En af dessa olägenheter är icke mångläseriet, som 
hörer till tidens kraf och som icke lärer kunna tillbakavisas dere:;t 
Sverge hädanefter som hittills gör anspråk på en plats i lin:en bland 
de bildade folken, utan olägenheten ligger i den nu någo~1 tid följda 
me:hoden, som ledt till den öfverldagade ansträngningen. Nya ele
mentarskolans förträfflighet ligger deri, att, såsom det blifvit under 
detta möte tillförlitligt upplyst, ingen öfveransträngning är möjlig, 
enär all flyttnin~ är beroende af ynglingen sjelf och icke af de för 
lwar dag föreskrifna lexor eller för lästerminen be:;tämda pens::t. 

Plats har begärts för följande beriktigande med hänseende dl 
redogörelsen i gårdagens nummer af H.T. för de inom re!uionen för 
naturvetenskapern::t uttalade åsi3terna: 

Prof. Andersson yttrade det vara sektionens åsigt, att undervis
ningen i botanik och zoologi svårligen kunde med fördel bedrifvaJ 
g'Onor:.1 e;1 blott läsning utan lämpligt undervisnin3smateriel för 
åskådningen, såsom samlingar o::!1 planeher samt, när å:-stiden så 
medgåfvo, lefvande föremål. 

Fredagen den 19 J u ni. 
sektionen för språk sammanträdde redan klockan 8 förmiddagen 

o::h fortsatte sina förhandlingar till kl. hal f 1 O, då det allmänna 
mötet började. De öfriga ~ektionerna bde redan i går afslutat sin::t 
arbeten. 

Ordföranden föreslog, med anledning af lektor Blomstrands be
nägna löfte att för de fremmande förevisa elementarskolems nya läro
byggnad, att detta måtte ega rum i afton kl. half 6. Meddelade der
jemte, att räknemaskinens uppfinnare, magister Wiberg, befann sig i 
staden osh lofvat förevisa mötets medlemmar densz.mma, hvilket 
torde kunna ske efter lektor Blomstrands förevis~ing af läroverks
byggnaden. Ordföranden föreslog vidare att förhandlingame skulle 
fortsättas till Idoekan 1, då man efter en kort rast kunde åter börj:1 
samt afsluta diskussionen kl. 3 eftermiddagen . .i'Hven meddelades att 
komiteen för en enke- och pupillkassas bildande hade afdutat sitt 
arbete, hvars resultat skulle vid middagstiden meddelas mötet. 

Derefter refererade mag. Schiick språksektionens arbete. 
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sektionen hade hufvudsakligen ventilerat den 59:de frågan1) och 
kommit till det resultat, att den Ollendorfd:a methoden ej vore lämp
lig vid den allmänna undervisningn. DcD nya praktiska lärometho
den hade blifvit af sektionen förordad. Flera talare inom sektionen 
hade äfven yttrat sig om den 4:de frågan,2) och i sammanhang dermed 
hade man kommit till den erfarenheten, att realisterna äro i allmän
het svagare än humanisterna i de moderna språken, ty dels inslo:;o 
de bättre begåfvade å hufvudets vägnar på den humanistiska linien, 
dels egde humanisterna naturligtvis grundligare grammatikalisk kun
skap. sektionen fästade äfven uppmärksamheten på behofvet af 
bättre läroböcker i de moderna språken. 

Lektor Staaff (från Stockholm) yttrade derefter, att som rektor 
Rabe ämnat meddela ett föredrag i metl~odiken, men tidens knetpphe: 
förhindrat det, vore det måhända mötets önskan, att rektorn medde
lade detta föredrag skriftligen till mötets handlingar. Hemställde 
dock huru önskligt det vore, att rektor Rabe, om ock endast helt kort, 
mundtligen utvecklade grunddragen af sina åsigter deruti. 

Rektor Rabe yttrade tillfölje deraf, att man med hän~e~nde till 
grammatiken gjort både för mycket och för litet. För mycket eme
dan man användt för mycken tid på formläran; för litet emedan man 
ej låter ynglingen rätt använda hvad han lärt. Ett medel häremo~ 
vore att låta ynglingen vid början af undervisningen genomgå en 
liten kurs i grammatiken, och derefter praktiskt öfva samt använda 
hvad han lärt. Så tillgår det i Tyskland, der den latinska underv:s
ningen äfven är mera grundlig än hos oss. - .1\.fven lärarue sjelfva 
förbereda sig måhända icke tillräckligt för undervisningen. Dett2 
hade ofta varit falk med talaren sjelf. Man bör lägga vigt på det 
objektiva innehållet oc:h en mera vårdad öfversättning. Bättre a~t 
bsa mindre, men väl. 

Lektor Boreli;:s yttrade med anledning af rektor Rabes ord, att 
man bedrifver studierna i allmänhet alltför egoistiskt eller exklusivt. 
Ett mera kombinerande af de särskilda vetenskaperna vore nyttigt. 

Härefter refererades den mathematiska sektionens verksamhet af 
dess ordförande lektor Björling. 

1 /Se sid. 227./ 
2 /Se sid. 219./ 
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sektionen hade nästan uteslutande behandlat den 62 :dra frågan, 1) 
och man hade ko:-:1mit till det glädjande resultat med hänseende till 
frågans första moment, att plur<!liteten af sektionen ansett, det ämne
na böra förekomma hufvudsakligen i den ordning, w:n läroverks
stadgan föreskrifver, under föru:sättning, att den aritmetiska kursen 
slutas med regula di tri, och att dc öfriga räknesätten (kedje-, bolags
m.m.) skulle behandlas i sammanhang med algebran såso:n applik2.
tion af läran om 1 :sta gradens cq7ationer. 

Lektorerna Nyberg, !sander och Nordlund ansågo deremot, att 
dessa räknesätt iifven borde aritmetiskt behandlas, ut:m afseende rå 
algebran. 

Le~nor Gegerfelt hyste den åsigten, att aritmetiken och algebr<:m 
borde följas åt redan från början af undervisningen. sektionen ville 
lägga lärarne i mathematik på hjertat att söka utrota den tanken, 
att aritmetik oc:h algebra vore tvenne skiljda saker. 

Frågans 5 :te raoment (om ej läran om logarithmer och logarithm
tabellernas användande borde ingå redan i 5 :te klassens kurs) h ad" 
s?ktio:1en besvarat med nej. 

Rörande 3 :d je momentet voro åsigterna så delade, att sektione·1 
ej hade ansett sig böra uttrycka någon opinion derom. 

Frågans andra moment (är den för 2:dra klassen fastställda kurseD 
i aritmetik för vidlyftig?) hade ~ektionen enhälligt besvarat med ja. 

I sammanhang dermed erkände sektionen den höjning mathemati
kens studium inom skolan erhållit genom det ökade antalet timm::r, 
men sektionen ansåg, att den mathematiska kurse21. för den humanis
tiska linien borde minskas derigenom, att trigonometrin borttoges. 
För reallinien borde äfven kursen minskas, såvida ej de båda linierna 
skiljas i de öfversta klasserna. 

I betraktande af våra folkskolors organisation, och emedan gos,en 
måste vara 9 år ga1-:1mal innan han i skolan intages, ansåg sektionen 
önskvärdt, att lärjungen vid inträdet kände de 4 ~nkla räknesätten. 

Hvad frå~ans 6:te moment angår (är det matematiska kunskap:>
måttet hos realliniens 3 öfversta klasser i allmänhe:: dlräcldigt, för 
att derpå basera ett grundligare studium af fysik?) ansåP; sektionen 
kunskapsmåttet tillräckligt som grundval för fysikens studium, under 
förutsättning, att matematikens studium fortgår parallellt dermed. 

1 /Se sid. 227./ 
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Generalmajor Hazelius meddelade nu, att en serskild sektion för 
gymnastiken blifvit bildad, hvars förhandlingar hr generalmajoren 
nu refererade. 

sektionen uttryckte den åsigt, att den vigt, so:n allmänt blifvit 
f.~stad vid kroppsrörelser, är ett glä-:{jande tidens tecken. Vid hvarje 
laroverk borde en gymnastik finnas, der gossarne få gymnastisera 1 
timma hvarannn dag, eller 112 timma dagligen. Till gymnastiken borde 
iifven simning o:::h vapenfäring anses höra. Man börjar med marscher 
o::h vändningar för de mindre gossarn.,_, Gevärsexercis borde öfvas 
de första 4 veskorna vid hvarje hösttermins början. Lärjungarn~ 
borde gymnasticcra gemensamt i större rum. 

Den 28 :de frågan1) hade sektionen besvarat med nej. 

Intendenten Malm hemställde huruvida icke mötet ville uttala sitt 
bifall öfver gymnastiksektionens beslut. 

Rektor Alander ansåg, att mötet borde uttrycka sitt bifall för 
gymnastiken, hvilket deremo! ej gerna kunde komma i fråga för 
undervisningen i theorien för tonkonsten. 

Lektor Ljungberg inlade för sin del en protest mot gymn"stiksek
ti~nens beslut rörande den 28 :de frågan. - Gymnastiken bör ej 
bhfva ett undervisningsämne inom skolan, utan ett rekreationsämne. 
Ansåg, att någon opinionsyttring i frågan ej borde af mötet afgifvas, 
e:nedan den vore öfverflödig. 

Generalmajor Hazelius: Emedan en splittring i åsigter rörance 
denna sak eger rum, påyrkar jag ej någon opinionsyttring af mö~et. 
Ja~ frågar do:::k om det är någon fara vid, att mötet yttrar sitt bifall 
öfver att 3 timmar i veckan anslås till kroppsrörelser? 

Lektor Brodfm påyrkade, att man åtminstone borde utreda mötets 
opinion härom. 

Rektor M antelin instämde med herr Hazelius. 

Rektor Alanr!er ansåg äfven, att en opmwnsyttring af mötet i 
denna sak ej vore farlig; önsb.dc do:::k att en inskränkning i läro
ämnena införes. 

Lektor Blomstrend ansåg rektor A/anders amendement obehöfligt. 
-Gymnastiken bör hafva sina tre timmar. 

Ordföranden föreslog derefter, att mötet, i öfverensstämmelse med 

1 /Se sid. 222; den fd\r;ar om gymnastikuncle:·vi~ningen medför vissa nackdelar./ 
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gymnastiksektionens afgifna yttrande, uttrycker den åsigt, att man 
bör fästa vigt vid kroppsöfningarnes handhafvande. 

Den Historiska sektionen refererades derefter af lektor Bruhn. 
sektionen hade fästat en särskild uppmärksamhet vid undervis

ningsmedlen för historia och geografi. 
Bland de förr omnämnda önskvärda kartorna, borde äfven Piperts 

karta öfver Palestina förefinnas. 
För undervisningen i den svenska geografien föreslogs Mentzers 

karta af år 1854. 
Som karta öfver Danmark antogs Iversens karta, utgifven i 

Odense e. 
Siidows kartserie borde äfve:1 anskaffas. 
För gamla historiens studium vore Piperts Orbis antiquus lämp

ligast. 
sektionen föreslår äfven en europeisk karta, utvisande landför

delningen vid Trettio-åriga krigets slut. För den matematiska geogra
fiens studium bör ett tellurium anskaffas. 

sektionen anser äfven att vid läroverken borde samlingar förefin
nas, hvilka afspeglade forntidens kultur, såsom stenverktyg, gamla 
vapen och om möjligt en fullständig riddarerustning. Vidare borde 
en myntsamling, företrädesvis af svenska mynt och medaljer, finnas, 
hvarjemte de i de respektive provinserna qvarvarande lemningar från 
katholska tiden, såsom gamla taflor, väggskåp, rökelsekar m.m., 
kunde vid läroverken koncentreras. 

Då nu referaterna för de olika sektionerna voro afslutade, började 
det allmänna mötet. 

Ordföranden hemställde med anledning af den 53:dje frågan, om 
man ej borde, genom en periodiskt återkommande pedagogisk tid
skrift, likasom fortsätta sitt utbyte af tankar. Bör man förena sig 
med den tidskrift, som redan finnes, eller bör man bilda en ny? 
Föreslog bildandet af en komite, som under dagens lopp kunde 
afgifva ett betänkande härom. 

Rektor Alander förordade desto varmare en dylik tidskrift, som 
den äfven kunde till granskning upptaga utkommande läroböcker. 
Hvarje läroverk borde blifva prenumerant på en dylik tidskrift. 

Ordföranden sade sig hysa samma åsigt häruti som rektor Alander 
samt utsåg till komiteledamöter rektorerna Rabe, Heurlin samt lek
tor Björling. 
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Dertefter föreslogs till diskussionsämne den 1 :sta frågan.1) 

Lektor Blomstrand. Ur realistisk synpunkt betraktad, kan man ej 
besvara frågans 1 :sta moment med nej. -H vad det andra momentet 
angår, så böra de två linierna skiljas, ehuru de dock kunna hafva 
samma lärolokal och samma rektor. I de mindre kommunerna kunde 
finnas en realskola, der undervisning i latinet meddelades åt dem, 
som det önskade. 

Professor Andersson: Nyttan af de vidtagna förändringarne har 
redan visat sig i allmänhetens ökade ifver att sända sina söner till 
skolan. Det är lärames pligt att gå allmänhetens önskningar till mötes 
så mycket ma~1 kan . .!V1::m bör t~inka på den allmänna bildnin;;cn och 
ej ensamt på att fullkomna sin egen skola. Protesterade på det bestäm
daste mot en återgång till det gamla. 

Rektor Alander: Denna fråga är af den natur, att jag ej ens anser 
det tjenligt, att den vidare ventileras på ett läraremöte. Under de 
möten jag bevistat, har jag ej lärt något nytt derom. Jag bekänner, 
att jag är komervativ i skolfrågan till dess jag sett resultaten af den 
nya stadgan. Vi hafva ännu ingen erfarenhet af densamma. Den har 
ej ens ännu trädt i verksamhet. Rubba derför ej hvad som redan 
blifvit faststäldt. 

Ordföranden hemställde om ej den bristande erfarenheten i denna 
fråga vore ett skäl hvarför man kunde lemna den samt öfvergå till 
andra. 

Generalmajor Hazelius ansåg, att frågan just tillfölje deraf att 
den blifvit så mycket behandlad, bevisade sig vara af särdeles stor 
vigt. Den är så uppställd, att jag vågar påstå dess syfte vara - -
reaktionärt. Man har hunnit så långt att de båda linierna kommit 
under samma tak; det är dock något. H vad specielt 1 :sta momentet 
af frågan angår, vill jag anmärka att läroverket är ett medel, och kan 
således ej hafva ett behof. Det är hela menskligheten, som har behof
vet. Jag vill antaga (men ej medgifva), att det vore bättre om två 
skolor finnas den klassiska och den realistiska. Men jag anser att detta 
i vårt land är omöjligt för den allmänna bildningen. I Tyskland med 

1 /Se sid. 219; mom. 1 frågar om det är av stor vigt att de båda linjerna under
visas var för sig även i ämnen som är gemensamma och i mom. 2 frågas om 
skiljandet av linjerna kan ske på ett bättre sätt än att förlägga dem till olika 
läroverk./ 
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dess stora närliggande städer går det an. I vårt land, med våra stora 
afstånd och vår glesa befolkning, skulle föräldrarne nödgas predes
tinera sina barns framtid. De bero af de närmast belägna läroverken. 
Sverges skolor kosta nu 1,100,000 rdr årligen på 30 fullständiga läro
verk. Vi behöfva dock 50 sådana. Skulle linierna skiljas, blef dtt 
100 läroverk, och jag tror ej att staten kunde anslå cirka 5 millioner 
årligen till dem. 

Kyrkoherden Ekdahl (från Stockholm) förenade sig med general 
Hazelius. Varnade för liniernas åtskiljning. 

Rektor Rabe motsatte sig general Hazelii uttryck reaktionär. Det 
finns en reaktion, som borde kallas reform. Svårigheten af de båda 
liniernas förening består deruti, att lärarne nödgas undervisa de båda 
linierna på samma timmar, ehuru lärokursernas karakteter äfven äro 
olika för de båda linierna. Frågan är således fullt berättigad och 
naturlig, ty det nuvarande förhållandet är högst olämpligt. Föreslog 
att mötet uttalade den opinion, att svårigheter uppstå genom den 
gemensamma undervisningen på de båda linierna. 

Expeditionssekreteraren Nordvall ansåg att den siste talaren för
blandat de båda momenten i frågan. Trodde att man kan tryggt 
besvara frågans första moment med ja, äfvensom det andra. De båda 
linierna böra förenas. 

Hr S. A. Hedlund kunde genom egen erfarenhet bestyrka vådan af 
att uppoffra för mycket tid åt språkstudier, hvilket efterlemnar tom
rum i andra vigtigare kunskapsgrenar. Ville här ej tala allenast om 
latinets framflyttning ett par klasser högre upp i skolan, utan om 
sjelfva grundsatsen för latinets ingående i den allmänna elementar
undervisningen. Med rätta framställde man, från s.k. humanistisk 
synpunkt, undervisningens mål ligga uti själsförmögenheternas har
moniska utveckling. Men då man tillskrifver latinet en undergörande 
kraft i detta hänseende, så förbiser man de vigtiga själsförmögenheter, 
som icke beröras af detta läroämne. Dit hör iakttagelse-förmågan, 
eller förmågan att med vaken blick aktgifva på omgifvande fena
mener och fästa dem i minnet; dit hör inbillningskraften, för hvars 
rätta ledning ingenting göres i skolan; dit hör det praktiska verksam
hetsbegäret, som nu dödas m.m. 

Men äfven på förståndets område möta tvenne funktioner, hvilka 
icke öfvas genom latinläsning: d.ä. förmågan att sundt och riktigt 
bedöma vare sig rätt eller orätt, gagneligt eller skadligt, m.m., en 
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förm;l.ga, som är så vigtig i lifvet, men så ofta saknas af de lärde; dit 
hör ock förmågan att ur gifna premisser draga sanna slutledningar, 
m.m. 

D;i man från den s.k. humanistiska st;l.ndpunkten ofta såsom en 
krass materialism betraktar kunskapens ändamål för lifvet - glöm
mande den gamla satsen, att "vi lära för lifvet, ej för skolan", så 
glömmer man, att just med latinläsningen det praktiska syftet är 
ganska ingripande, nemligen syftet att taga vissa examina, såsom 
viikor för vissa embeten. 

Värst af allt är, att latinets tidiga läsning qväft kunskapsbegäret, 
då ynglingen, vid sitt första inträde i skolan, möttes af denna latinska 
grammatika, med thy åtföljande rottingar, luggar och tårar. Latinet 
har på detta område verkat detsamma som katekes-utanläsningen 
och innanläsningen, efter dåliga methoder, inom den allmänna folk
bildningen. 

Då man talat om olägenheterna af de tvenne bildningslinierna 
inom ett läroverk, och då man derför velat åtskilja dem i skiljda 
skolor, så fann tal:n många grundade skäl för denna åsigt, men 
reformen måste då utföras så, att den reala, eller allmänt medborger
liga, bildningen behåller de gamla läroverken och lärosalarne, böran
de den lärda linien, såsom det speciela, utgrena sig från det allmänna 
likasom derifrån utgå sådana läroanstalter, s;l.som Handelsinstitut, 
Teckniska skolor m.m. Under dessa viikor må linierna åtskiljas; vill 
man åter utkasta den reala linien, för att bibehålla fästet åt den latin
läsande, så lärer det väl vara att hoppas, att de rika anslag, som 
blifvit läroverken beviljade, skola åter reduceras, för att användas 
på bättre sätt. 

Rektor Hammar önskade de båda liniernas hskiljande och trodde 
ej att saken var förbunden med s;l. stora praktiska svårigheter, som 
det har blifvit framstäldt . - Naturvetenskaperna afsågo att till
fredsställa lifvets materiella behof. Men staten behöfver embetsmän 
och, framför allt laglydiga, gudfruktiga medborgare. Tal:n önskade 
en reorganisation af landets undervisningsväsen i den riktning, att 
inom hvarje Stift borde finnas läroverk, ungefär motsvarande de 
gamla gymnasierna, vidare långt flera verkliga realskolor samt slut
ligen borgareskolor, motsvarande våra högre folkskolor. 

Lektor Ljungberg ansåg läroverksstadgan redan antyda tvenne 
olika uppgifter för elementarläroverken, då den talar om dels allmän 
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medborgerlig bildning, dels förberedande för universitetet. Del
nino-en vore här redan till principen uttalad; när den skulle ske, 
vor~ något mindre vigtigt, än att låta delningen, efter det den inträf
fat, ske fullständigt, då det visat sig att de båda linierna icke k~nna 
arbeta tillsammans. Med. de ekonomiska hindren hade mötet eJ att 
befatta sig; det hade blott att se saken ur pedagogisk synpunkt. 

General Hazelius hade aldrig bestridt att undervisningen på de 
båda linierna borde vara olika, men n.b. till deras vidd eller omfång, 

e j till deras art. . . o .. . . 
Vill man åter införa latmet 1 1 :sta klassen, sa skulle folJden bhfva, 

att bemedlade föräldrar ej skickade sina barn till de offentliga sko
lorna och att således den beröring mellan olika samhällsklassers ung
dom,' som dessa skolor voro egna de att åstadkomma, skulle upphoöra. 
Ej heller skulle rikets ständer gifva anslago åt sådana ~kol~r, nagot 
som väl mötet borde taga i betraktande, da det vore tdl foga gagn 
att föreslå saker, hvilka man ej hade någon utsigt att genomföra. 

Tal:n erinrade om det faktum att % af läroverkens ungdom ut
gingo ur skolan vid 5 :te klassen. Det vore då orimligt att . ålä~ga 
dessa % en läsning, hvaraf de ej hade vidare gagn. Deras b1ldnmg 
o-::h deras intelligens vore lika dyrbara som de andras; de hafva höjt 
Sverges ära lika mycket som männen på den klassiska linien. Der 
funnos personer som aldrig läst något latin, hvilkas namn Sverge 
nämner till sin berömmelse. 

Tal :n ville ej hänvisa latinet till universitetet, men yrkade, med 
afseende å de tre fjerdedelarnes anspråk, att detta språk skull fram-
flyttas till 5 :te klassen. . o 

Professor Andersson instämde med general Hazelms, att det pa de 
olika linierna vore fråo-a om ej olika kunskapsarter, utan olika kun
skapsmått. Läroverken° kunde ej vara fack-s~olor. Betonade v~gt~n 
deraf att ynglingar i skolan sammanföras, hv1lka sedermera utga t1ll 
skiljda banor i lifvet. Härigenom öfvervinnas klassfördom~r och 
klass-skilnad. Förundrade sig derföre att hr Hedlund kunnat fororda 
liniernas utsöndring. 

Lektor Broden ansåg tvisten hafva uppkommit af omotiverade 
klagomål öfver olägenheter, som vållats genom felaktigheter i anor~
ningarne, till följd af oriktig tolk~ing afo läro~~rksstadgan. _Ansag 
skillnaden mellan undervisningen pa de bada hmerna vara eJ blott 
qvantitativ, utan ock qvalitativ. 
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Efter en kort replik af lektor Ljungberg var nu diskussionen slutad. 
Efter det ordf:n anmält, att mag:r Wiberg benäget ville i afton, 

Id. 6-7, å Göteborgs museum förevisa och förklara sin berömda 
räknemaskin, samt med anledning deraf lektor Blomstrand, på begä
ran, fått framflytta sitt föredrag till kl. 5, framträdde referenten för 
sektionen om Pensionsväsendet, lektor Nyberg och redogjorde för de 
resultater, hvartill denna sektion kommit. 

/Den/ derpå följande lifliga diskussionen rörande skoltukten bör
jades af 

Generalmajor Hazelius. Der många sammankomma, för att uträtta 
något gemensamt -yttrade talaren - der fordras framför allt ord
ning. Denn:t är af så stor vigt, att den skolan är den bästa, hvilken 
är den bäst ordnade. Men ordningens form och viikor är lydnad. 
Der de:ma ej finnes, måste bestraffningar förekofuma. Granskade 
man de straffbestämmelser, dem skollagen upptager~, finner man der 
först varning och sedermera nedflyttning. Hvad d~nna sednare be
träffar, så tyckes den häntyda endast på minskad kunskap och 
sålunda vara ett alldeles olämpligt straff för en moralisk förbrytelse. 
Detsamma är förhållandet med förvisning från lärorummet. Hvad 
åter angår rättigheten för lärare att med rektors medgifvande få 
bestämma någon annan till förbättring ledande bestraffning, så tyc
kes äfven häri ligga något olämpligt. Ett straff skall uppfinnas, och 
man öfverlämnar åt domaren att bestämma detta, hvarvid kan in
träffa, att dennes omdöme är så beskaffadt, att han för den skyldige 
kan uttänka just det för denne mest otjenliga straffet. Till denna 
kategori hänförde talaren skamvrå, latbrickor m.m.s. skollagens 
föreskrift, att lärjunge må med lindrig aga kunna bestraffas, tyckes 
vara stridande mot agans natur, enär denna är till för att framkalla 
fysisk smärta. 

Den frågan har blifvit gjord: Skall aga finnas i skolan? På grund 
af missbruk har denna fråga nu kommit till rikets ständer, och ekono
miutskottet har redan tillstyrkt att skolans 6 :te och 7 :de klasser ej 
skola vara aga underkastade. - Tankarne i detta ämne äro emeller
tid mycket delade. Erfarne skolmän ha uttalat den åsigten, att utan 
aga ingen skoltukt skulle kunna finnas; och medgifvas må, att aga 
bör användas när inga andra straff hjelpa. Aga bör finnas såsom en 
möjlighet- bör kunna utdelas, men på ett sådant sätt, att den ganska 
sällan kommer i fråga. Detta är ett lättlöst problem. Man kan härvid 
pr·~'11·J 1 
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taga till föredöme den bestraffning, som för preussiska soldaten är 
den vanliga. Befunnen brottslig nedflyttas denne i en stryk-klass, 
der han vid förnyadt felsteg kan erhålla kroppsstraff, hvaremot han 
genom ådagalagdt godt uppför;:mde åter kan blifva ur stryk-klass~n 
uppflyttad. Detta har, redan vid dess första stiftande, försökts v1d 
Nya Elementarskolan i Stockholm och har der visat de förträffligaste 
resultater. Under de 7 åren från 1856 till 1863 har aga blott två 
gånger blifvit u~delad, nemligen första gången 1856 och andra 1860; 
ty den ifrågakommer ej förr, än lärjungen först erhållit e~skild _var
ning och sedermera offentlig inför skolans ungdom, v1d hv1lket 
sednare tillfälle han förklaras nedflyttad i stryk-klass, der han dess
utom icke kan straffas för hvarje förbrytelse, utan blott för sådan af 
svårare art. Att rättigheten att i stryk-klass nedflytta någon ej miss
brukas, derför har man en tillräcklig garanti i den omständigheten, 
att sådan nedflyttning- äfvensom uppflyttningen- endast kan ske 
på grund af lärarekollegiets beslut. - Vid ifrågavarande läroverk 
förekommer äfven bruket af anmärkningsböcker, i hvilka lärjungens 
förseelser antecknas, för att sedan för föräldrar eller målsmän upp
visas. Detta bestraffningssätt har äfven visat sig ganska välgörande, 
och bland 300 elever ha i medeltal 4Yz anmärkningar om dagen 
behöft utdelas, hvilket man väl ej kan anse för någon hög procent, 
då anmärkning gifves till och med åt den, som kommer blott en 
minut försent. Man har sett att de elever, som fått någon anmärk
ning, vanligen funnit det mycket påkostande att i hemmet uppvisa 
denna, och hvilka invändningar kunna väl då göras mot ett sådant 
bestraffningssätt. Ar icke denna moraliska bestraffning för lärjungen 
vida bättre än att hemkomma från skolan med blått öga eller randig 

rygg? 
Lektor Blomstrand ville bibehålla kroppsagan, men ansåg att den 

nödvändigt bör följa omedelbart efter felets begående. Fann äfven 
utvisning från lärosalen vara ett lämpligt straff. . 

Rektor Alander delade sistnämnda åsigt. Hvad general Hazelms 
befarat i fråga om det straff, som med rektors medgifvande kunde 
ådömas lärjunge, vore ej så farligt i närvarande tid, då klagomål 
öfver lärares barari höra till undantagen. Lämpligaste sättet att för
bättra en vanartig är utan tvifvel att söka genom goda råd och för
maningar böja hans sinne. Hvad införandet af en stryk-klass beträf
far, så innehålles redan i skolstadgan ett bud om en sådan nedflytt-
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ning ... De~ tillåtes nemligen inga aga, utan föregående varning. 
Anmarkmngsböcker äro att förorda; de bereda föräldrar den för
delen att snart få kännedom om huru gossarnes aktier stå i skolan. 

Kyrkoherden Ekdahl hade vid ett mindre läroverk i hufvudstaden 
föranstaltat införandet af Nya Elementarskolans straffmethod hvil
ket redan visat sig bära goda frukter. Önskade att nämnde 1~e~hocl 
blefve öfverallt antagen. 

Diskussionen blef här afbruten derigenom att af lektor Rabe e:1 
redogörelse afgafs öfver den af en kommitte behandlade fråaan om 
utgifvandet af en tidskrift för svenska elementarläroverken~ Kom
mitteen hade tillstyrkt, att antingen en sådan tidskrift borde uppsät
tas, eller ock att hvarje läroverk borde taga kännedom om den i 
Upsala redan utkommande tidskriften af detta slag samt, i händelse 
denna funnes deraf förtjent, å densamma prenmurera. 

I sammanhang härmed önskade ordföranden, att man måtte be
stämma tid och ort för nästa läraremöte, och afgjordes då, att detta 
skall hållas i Stockholm, 3 år härefter, eller, ifall förhinder då skulle 
i~träffa, det derpå följande året. Åt lektor Rabe uppdrogs nu, på 
forslag af lektor Ahlander, att härför vidtaga de första förberedande 
åtgärderna. 

D~ den afbrutna diskussionen härefter åter kom igång, uttalade 
magtster Hedlund den åsigten, att i 9 fall af 1 O vittnar kroppsaga 
endast om lärarens moraliska vanmakt att upprätthålla sitt anseende, 
och motsatte sig således lektor Blomstrands påstående. Biträdde 
rektor Alanders åsigt om förmaningens välgörande verkan samt 
general Hazelii om nyttan af anmärkningsböcker. 

Häruti instämde rektor M oss berg, h varefter frågan om förmid
dagsläsningen upptogs. 

Lektor Bergendal ansåg att man bör fästa vigt vid förhållandena i 
den ort, der skolan är förlagd. Vid Carlstads läroverk äro både 
lärarne, lärjungarne och mestadels äfven föräldrarne ense om förmid
dagsläsningens företräde. 

Rektor M ossberg delade ej till fullo denna åsigt och ansåg att 
l~sning både för- och eftermiddagen borde ega rum. Ofveransträng
nmg fruktade han kunde uppkomma just genom läroämnenas hopan
de på förmiddagen. 

Lektor Ahlander hade i Jönköping funnit förmiddagsläsningen 
fördelaktig. 
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Lektor Staaff ansåg att undervisningen i de lägsta klasserna eJ 
borde börjas lika tidigt på morgonen som i de högre. 

Rektor Alander ville bibehålla den gamla crdningen att gå i skolan 
kl. half 7, men önskade ej mer än 2 timmars läsning å rad samt att 
man slutade kl. 2 e.m., hvarjemte han, å lektor Rabes vägnar, tillkän
nagaf att förmiddagsläsning befunnits i Stockholm ganska lämplig. 

Expedi tianssekr. N ordvall talade för den gamla fördelningen af 
undervisningstiden, enär han ansåg själsarbete 6 timmar å rad alltför 
ansträngande till och med för äldre personer och således ännu mera 
för barn. 

Lektor Björling förordade förmiddagsläsningen, men med två tim
mars uppehåll mellan första och andra lektionen. 

Härmed afslutades diskussionen, hvarefter ordföranden hr pro
fessor Carlson förklarade det fjerde allmänna läraremötet slutadt, 
yttrande dervid ungefär följande: 

Tackade å mötets vägnar, de lärare, som förberedt detsamma, för 
det tillfälle de förskaffat lärare från vidt åtskilda trakter att här 
sammanträffa. Belöningen för deras härvid nedlagda möda är med
vetandet, att de derigenom gagnat både andra och sig sjelfva. Dernäst 
frambars mötets tacksägelse till sekreteraren, lektor Blomstrand, som 
med oförtröttadt nit deltagit i dagens tunga och hetta. Sjelf tackade 
talaren mötet på det hjertligaste för de här tilländalupna dagarne. 
Det var fjerde gången han blifvit hedrad med samma förtroende som 
nu, och huru stort detta vore, kände han djupt. Kärleken till det 
gemensamma kallet hade förtagit hans tvekan, huruvida han rätt 
kunde fylla sin plats, samt lifvat hans krafter. - Läraremötena, 
länge afbrutna, skola nu återtaga sin gång. Om de, som odla sin jord 
eller idka vetenskapen, känna behof af att någon gång samman
träffa, skola ej då de, som odla det ädlaste fältet på jorden, ännu 
djupare känna behofvet att närma sig hvarandra, dervid de kunna 
finna svar på de många frågor, dem hvarje nitisk lärare bör göra sig. 
Läraremötena kunna uträtta mycket. De kunna ej organisera, ej lag
stifta; men de kunna mera: de kunna sprida upplysning, utså frön, 
stadga en öfvertygelse. Häruti ligger för lärarne en tillräcklig anled
ning att följa kallelsen till ett sådant möte. Hvad det nu afslutade 
beträffade, så vore talaren öfvertygad om att det verkat och komme 
att verka mycket godt. Meningsskiljaktigheter hade här visserligen 
funnits, men dessa hade alltid varit beherrskade af en inre frid. För-
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handlingame ha härpå varit ett prof. Och skulle det ej så vara, när 
vi ha för våra ögon hela Sverges ungdom, den som en gång skall göra 
Sverges framtid. Det är glädjande att se huru undervisningen i vårt 
land alltmera ikläder sig karakteren af uppfostran. Måtte härigenom 
bildas ett slägte, manligt och kraftfullt, gudfruktigt och allvarEgt, 
upplyst och bildadt, det är den bön, hvarmed detta möte må afslutas. 

Expeditionssekr. Nordvall hembar derefter åt ordföranden mötets 
tacksägelse för det utmärkta sätt, hvarpå han fullgjort sitt kall. 
Sedan lektor Ahlander härefter å mötets vägnar tackat exp-sekr. 
Nordvall, o:.:h denne härför afgifvit sin tacksägelse, skildes man åt. 

Det fjerde allmänna svenska läraremötet slutade kl. Y2 4 i går e.m. 
med ett tal af mötets förste ordförande, professor Carlson, hvars 
vältaliga, till hjertat gående ord ej skola lätt förglömmas. Prof. Carl
son afreste kort derpå, med ångfartyget Ellida, till utlandet. o:.:h 
mötets öfriga deltagare spriddes till skiljda håll i staden, för- inta
gande af middagsmåltid. Kort derefter var åter ett kort sammanträde 
i elementarläroverkets hus, der man åhörde lektor Blomstrands redo
görelse för denna byggnads utförande och de principer, som dervid 
blifvit följde. Ett icke ringa antal personer infunno sig sedermera på 
museum, der mag:r Wiberg, inför den högt intresserade församlingen, 
förevisade och redogjorde för dels sin europeiskt ryktbara räkne
maskin, dels för en mindre och enklare sådan, som utförde multipli
kation och division. Vid samma tillfälle tog man ock ytterligare i 
betraktande den i museum uppställda undervisningsmateriel. 

Tiden var nu inne att begifva sig till den afskedsfest å Lorenzberg, 
hvartill de främmande deltagame i mötet blifvit inbjudna. Då under 
dagen stark åska och regn hade väckt farhågor för aftonen, så voro 
nu alla moln förskingrade. öfver de grönskande alleer och prome
nader, som omgifva staden, hvilade en vacker dager, och man inträd
de i Lorenzbergs lummiga park i den gladaste stämning. 

I den stora salen, som var för tillfället dekorerad med löf och 
blomster, väntade bord med bålar och glas. På estraden för theaterns 
scen samlades ett antal damer, och i salen dernedanför tryckte snart 
de från skiljda orter anlända Iärarne hvarandras händer, många åter-
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seende hvarandra nu först sedan akademietiden. Man hade knapp~ 
haft tid att, under mötets lifliga debatter, tänka på sådana personliga 
förhållanden. Nu fingo äfven dessa känslor ett uttryck, om ock 
blott för en flyktig minut. 

I talarestolen uppträdde först hr rektor O. Heurlin, utbringande 
skålen för H.M. konungen, i hvars uppmuntrande hägn undervis
ningsväsendet befann sig. - Grosshadl. C. F. W aem utbragte skålen, 
å Göteborgs samhälles vägnar, för de resande deltagame i mötet, 
uttalande i sanna och väl sagda ord det intresse detta ramhälle hyste 
fö1· den allmänna bildningen, vetenskapen och undervisningen samt 
deös idkare; skålen besvarades af mötets vice ordförande, hr expedi
tionssekreteraren N ordval!. - Lektor Blomstrand föreslog skålen för 
mötets båda ordfröande, som åter besvarades af hr Nordvall, hvar
efter prof. Andersson utbragte, i lifliga och vältaliga ord, skålen för 
Göteborg, som besvarades af hr Waem.- General Hazelius utbragte 
skålen för de värdar, som mottagit de främmande i gästfria hem, 
h vilken skål besvarades af hr Hedlund. 

Härmed var första afdelningen slutad. Under musik aftågade säll
skapet till de under parkens löfhvalv dukade borden, der sexa intogs, 
lwarefter man åter inträdde i salen, hvarest skålar, tal och sång fort
gingo till kort efter midnatt. De utbragta skålarne voro: 

af professor v. Schoultz för Sverges elementarläroverk, - besvarad 
af rektor Alander; - af handl. Palm för den praktiska lifaktigheten 
i skolan; af rektor Rabe för Göteborgs folkskaleväsen samt de män 
so~11 ordnat de-~samma och hafva vård derom, - besvarad af hr 
E. G. Lindström; - af prof. Andersson för den i intelligensens tjenst 
arbetande qvinnan; af mag. Schiick för Sverges ungdom; af mag. 
Brtthn för general Hazelius, - besvarad af herr generalen; - af 
mag. Strömberg för de frånvarande lärarne; af prof. Andersson för 
lektor Blomstrand och kommitteen; - besvarad af rektor Heurlin; 
- af lektor Ahlander för herr E. G. Lindström, - besvarad af den 
scdnare; - af lektor Staaff för alla skollärames fruar, fästmör och 
blifvande fruar; af lektor Blomstrand för tvenne närvarande danska 
P.:äster: hrr Thomsen och Simonsen, - besvarad af den sednare; -v 

af lektor Grenholm för värdarne: af rektor Alander för slöjdskolans 
framgång och utveckling, samt slutligen af rektor M antelin en upp
maning till de närvarande att afgifva ett högtidligt löfte att efter all 
förmåga vattna bildningens träd. 
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Tiden var nu liden till efter midnatt och sällskapet åtskiljdes. 
~lertalet af de resande hafva i dag på morgonen åter begifvit sig till 
SI.~a hem?~.ter. ~n och annan har qvarstannat, för att taga Göteborg 
narrnare 1 ogons1gte. 
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